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Dogovor o delu
po IX. kongresu

•
Na včerajšnji seji CK ZKS je imel uvodni referat o po- 
kongresni dejavnosti član sekretariata CK ZKS Milan Ku
čan - Sklep o financiranju slovenske izdaje »Komunista«

LJUBLJANA, 20. marca. Komunisti m občani v naši 
republiki pozitivno ocenjujejo vsebinsko usmeritev 
nedavnega IX. kongresa ZK Jugoslavije in podpirajo 
njegova stališča; takšno vzdušje nalaga še toliko več
jo odgovornost komunistom za uresničevanje kongres
nih stališč, so poudarili na današnji seji centralnega 
komiteja ZK Slovenije. Na seji so sprejeli sklepe o 
pokongresni aktivnosti komunisov v Sloveniji. Uvodno 
besedo o tem je imel član sekretariata CK ZKS MILAN 
KUČAN, v razpravi pa so sodelovali Martin Košir, 
Jože Dernovšek, Vlado Janžič, Janez Hočevar, Kristina 
Lavrenčič, Roman Ogrin, Marjan Orožen in Milena 
Stiftar.

MILAN KUČAN

Na seji so sprejeli poslov
nik centralnega komiteja, ki 
ga je v imenu komisije za or
ganiziranost in razvoj ZK raz
ložil JANEZ HOČEVAR. Med 
drugim je poudaril poglavit
no značilnost tega akta. ki 
teži k razvijanju takih odno
sov in oblik delovanja, da bi 
člani ZK dejansko lahko bili

Hujše kazni za 
.izposojevalce'

Zasedanje štirih zborov skupščine
BEOGRAD, 20. marca. Zvezni zbor zvezne skupščine je 
sprejel nekaj zakonskih predpisov, kot najvažnejšega 
osnutek zakona o spremembah in dopolnitvah zakona 
o delovnih razmerjih in več drugih zakonskih predlo
gov. Med drugim je zavrnil predlog poslanca Milana 
Marinkoviča iz Zagreba, naj bi naše delavce, ki se 
vračajo z dela v tujini, pri carini izenačili z diplomat
skimi uslužbenci.

subjekt oblikovanja politike 
ZKS. Poslovnik naj bi bil os
nova za organizirano, učinko
vito, usklajeno delovanje CK 
in njegovih organov. K čim 
večji uresničitvi take vsebine 
poslovnika so težili tudi 
amandmaji, predlagani v raz
pravi, v kateri so sodelovali 
Milan Kučan, Milena Stiftar, 
Bojan Polak, Franc Popit, 
Vlado Janžič in Stane Kav
čič. Amandmaji, ki jih je CK 
sprejel, so se zavzeli zlasti 
za čimvečji vpliv partijske 
javnosti na delo CK in nje
govih organov ter za to, da bi 
se v komisije CK lahko vklju
čeval najširši krog članstva 
ZK.

CK je sklenil, naj bi dobi
val »Komunista« vsak član 
ZKS oziroma vsaka družina, 
v kateri so člani ZKS. Naroč
nino bi krili s članarino, ki 
je ne bi povečali. Sprejel je 
tudi smernice za financira
nja letošnjem letu ter
eprejel načelen sklep, da bi 
proučili možnost. gradnje 
ftnkčKMMn* poslovne stavbe 
centralnega komiteja.

RAZOROZITVENA KONFERENCA — Na ženevski razo roži tveni konferenci (slika) se je sovjetski predstavnik 
včeraj zavzel, naj bi sprejeli ▼ odbor tudi predstavnika NDR, če bodo sprejeli predstavnika ZRN. Sicer pa so 
se pogovarjali predvsem o sporazumu, s katerim bi se naj odpovedali gradnji vojaških oporišč in naprav na 
dnu morja. Telefoto: UPI

Nadaljevanje
na 2. strani

Letalska 
katastrofa 
v Asuanu

Letalo eksplodiralo na 
pristajalni stezi — Dvain

devetdeset mrtvih

KAIRO. 20. marca (MENA). 
Danes se je v Asuanu v juž
nem Egiptu ponesrečilo pot
niško letalo ZAR tipa »Ilju- 
šin 18«. ki je iz Džeda preva
žalo romarje iz Meke. Življe
nje je izgubilo 92 potnikov, 
med njimi je bilo sedem čla
nov posadke. Štirinajst potni
kov je bilo ranjenih, med ka
terimi sta dva huje ranjena.

Nesreča se je zgodila, ko Je 
letalo s knlom treščilo v pri
stajalno stezo. Potem je le
talo eksplodiralo in se vnelo. 
Ostank: letala so se razlete
li do 800 metrov okoli kra
ja nesreče.

Egiptovska letalska družba 
je izročila to letalo prometu 
šele pred dvema tednoma.

Zvezni in organizacijskopo- 
Iitični zbor sta na skupni seji 
poslušala pojasnilo predsed
nika zveznega sveta za delo 
Antona Polajnarja o osnutku 
zakona o spremembah in do
polnitvah zakona o delovnih 
razmerjih

Po skupni seji je zvezni 
zbor sprejel vse predlagane 
zakone (ki urejajo gradivo 
»državnega kapitala«), spre
membe v predpisih o deviz
nem poslovanju in podobno: 
nato so govorili o predlogu 
za sprejetje zakona za spre
membo kazenskega zakonika 
— da naj bi poostrili kazni 
za tako imenovane »izposo
jevalce« avtomobilov. Zvezni 
zbor je sprejel ta predlog; 
sprejeli bodo torej zakon o 
spremembi kazenskega zako
na in poostrili kazni, preden 
pa so to sklenili, je prvič v 
zgodovini tega zbora prišlo 
do spektakularne procedure: 
trikratnega glasovanja, ki so 
ga morali ponoviti, ker ni bilo 
kvoruma.

Že prvo glasovanje je po
kazalo, da se je več poslan
cev zveznega zbora odločilo 
za predlog poslanca Ceda 
Kaporja. predsednika Avto — 
moto zveze Jugoslavije, če-

• Nadaljevani«? 
na zadnji strani

Pogovor v Laosu?
»Nič pozitivnega« na deveti plenarni seji 
četverne konference o Vietnamu v Parizu
OD NAŠEGA STALNEGA DOPISNIKA

PARIZ, 20. marca. (Po telefonu). »Ničesar pozitivnega«, 
je izjavil predstavnik hanojske delegacije po koncu 
današnje, 9. plenarne seje četverne konference o Viet
namu. Prihodnja, 10. seja, bo v četrtek, 27. marca.

Današnja seja je trajala na
tanko štiri ure- se pravi za 
vsako delegacijo po eno uro. 
Medtem pa v nesrečni viet
namski deželi ostaja za tam
kajšnje ljudi in vojake vseh 
barv še vedno samo neome
jena vojna. Mimogrede smo 
zvedeli, da so Američani sa
mo v času, odkar je v Pari
zu mirovna konferenca, imeli 
10.000 mrtvih.

Predstavnik hanojske dele- 
gacije je na seji znova urad
no opozoril na ponovno kr
šitev ozemlja DR Vietnama. 
Obenem je Hanoi tokrat raz
širil svoj protest zoper ame
riško kršitev suverenosti Lao
sa.

Saigonski delegat se je po
trkal na prsi. češ mi z naše 
strani smo edini pokazali do
bro voljo in nehali z bom

bardiranjem Severnega Viet
nama (bombardirali so Ame
ričani in ne Saigon; Washing- 
ton je celo ob nasprotovanju 
saigonske vlade kasneje skle^ 
nil ustaviti bombardiranje)! 
In kot je predstavnik hanoj- 
ske delegacije očital Ameri
čanom. da spet stopnjujejo 
vojno, je ameriški predstav

nik Cabote Lodge analiziral se
danjo vojaško ofenzivo FNO.

Stališča za mirovno mizo 
se torej ne zbližujejo. Neka
teri pa napovedujejo, da ute
gne priti do dodatnih pogo
vorov med Američani in Se
vernim Vietnamom v Laosu, 
oziroma do nove Nixonove 
odločitve v tVashingtonu. ka
mor so poklicali na poroča
nje ameriška veleposlanika 'z 
Saigona in Laosa.

BOGDAN POGAČNIK

Odmevi na 
sestanek v 
Budimpešti

SZ obzirna do zahodnih 
prestolnic - Bukarešta: 
bloki niso pot do miru

MOSKVA, 2(1. marca (Tar 
n jug). Vsi sovjetski časo
pisi so danes in včeraj 
objavili komentarje o za
sedanju političnega posve
tovalnega odbora varšav
skega sporazuma.

Pozornost zbuja dejstvo, 
da se v komentarjih izo
gibajo formulacij, ki bi Ijih- 
ko prizadele občutljivost 
evropskih vlad, in da bi 
tako ne zmanjšali možno
sti za vseevropski pogo
vor!

Mnogi opazovalci v Mo
skvi se nagibajo k sodbi, 
da tiči za takim tonom 
komentarja želja ZSSR, 
da bi si izbojevala predih 
na »evropski fronti« in s 
tem ublažila učinek zao
stritve na fronti s Kitaj
sko.

••• Nadaljevanje
■».zadnji strani

Brez vizumov 
v ZR Nemčijo

BEOGRAD, 20. marca — 
(Tanjug). Danes. 20. mr ca 
1969, je začel ve'jati s.) ra
zum o obojestranski ukinit
vi vizumov med Jugoslavijo 
in ZR Nemčijo. Na temelju 
tega sporazuma lahko jugo
slovanski državljani oziroma 
državljani ZR Nemčije, 
če imajo potni list svo
je države, ne glede na to, v 
kateri državi bivajo, brez vi
zuma potujejo v Jugoslavijo 
ali v ZR Nemčijo in bivajo 
tam do tri mesece. Jugoslo
vani. ki potujejo v ZR Nem
čijo na delo, morajo imeti 
vizume.

A-grožnja Pekingu
»Moskva opozarja Kitajsko, da tvega atomsko vojno« — 
Pesnitev o Ussuriju — Naseljevanje Daljnega vzhoda
LONDON, 20. marca. (Tanjug). Radio BBC poroča, da so v Londonu prestregli od
dajo moskovskega radia v kitajščini, v kateri je v zvezi z obmejnimi incidenti 
moskčvski radio našteval jedrski arzenal sovjetskih oboroženih sil. V oddaji, ki 
je bila namenjena Kitajski, je bilo dobesedno rečeno: »Ves svet ve, da so glavno 
orožje sovjetskih oboroženih sil balistične rakete z jedrskimi konicami, ki imajo 
neomejeno-rušilno moč.« Po mnenju komentatorja BBC je to »opozorilo Kitaj
cem«. »Guardian« pa je danes na prvi strani objavil članek pod naslovom: »Moskva 
izjavlja, da Kitajska tvega jedrsko vojno.«

časopis »Sovjetskaja Bosi- i 
ja« pa objavlja danes članek 
z naslovom »Naseljenci potu

jejo na Daljni vzhod«. Po^ 
tem članku bi lahko sklepali* 
da so zadnji dogodki na sov-

Yost: Zaostritev1
Izrael zavrača četverne pogovore in hoče 
neposredna pogajanja z ZAR — Incidenti

NEW YORK, 20. marca. (AP, UPI, Mena, Tanjug). Sef 
sovjetske delegacije v OZN Malik je izjavil, da bo 
konlerenca predstavnikov štirih velesil v OZN, na ka
teri bodo govorili o Srednjem vzhodu, »zelo kmalu, 
morda že prihodnji teden«.

Izraelska predsednica vlade 
Golda Meir se je včeraj se
stala z ameriškim veleposla
nikom v Izraelu Barbourijem. 
Ponovila je- da je Izrael pro
ti pogovorom štirih velesil o 
Srednjem vzhodu, in poudari
la, da taki pogovori ne bodo 
pripomogli k miru.

V političnih krogih zatrju
jejo, da skuša Izrael omejiti 
te pogovore na procedural
na vprašanja. Izraelska vlada 
tudi nasprotuje zamisli ame
riškega zunanjega ministra 
Rogersa, naj bi bile izhodišče 
za razgovore meje, kakršne 
so bile pred izraelsko-arab- 
sko vojno junija 1967.

Izraelski obrambni minister 
Dajan je izjavil, da mora 
Izrael zavrniti kakršenkoli 
načrt štirih velesil kot »vsi
ljevanje« za rešitev krize na

PONOVNO
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Srednjem vzhodu. Pristavil 
je, da so za Izrael prav tako

• ••• Nadaljevanje
na zadnji strani

jetsko-kitajski meji pospeši
li prizadevanja, da bi čim- 
prej naselili vzhodne predele 
ZSSR. V članku pospešenega 
naseljevanja Daljnega vzhoda 
ne povezujejo z obmejnimi 
spopadi, pravijo pa. da »vozi 
te dni na Vzhod več vlakov«.

časopis piše, da posebni 
vojaški oddelki dovažajo na
seljence predvsem iz Beloru
sije in evropskega dela SZ. 
Nove prebivalce Daljnega 
vzhoda čakajo nova stanova
nja. Večina naseljencev se 
bo zaposlilo v kolhozih in 
sovhozih.

Poslabšanje sovjetsko-kitaj- 
skih odnosov je brez dvoma 
pospeširo prizadevanja za na
selitev Daljnega vzhoda, to
liko bolj, ker Kitajci govori-

• • Nadaljevanje
na zadnji strani

DANES PREMIERA V PLANICI — Na novi velikanki pod Poncami bo danes prvi dan tekmovanj. Na sliki: odskočni most pred premiero.
Foto: Selhaus

Za vse, ki bodo spremljali planiške 
polete bodisi v Planici bodisi pred 
TV zasloni:
posebna izdaia ■
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POSEBNO PRESENEČENJE: 
PORTRETI ZA ZBIRALCE 
AVTOGRAMOV!

Planica 1969
Planica, 25. marca 

1934. Birger Ruud: 92 
m — nov svetovni re
kord; Albin Novšak: 
66 m — nov jugoslo
vanski rekord.

Ta vest iz doline pod 
Poncami je navdušila 
vse. S tem dnem zače
nja obdobje smuških 
poletov — obdobje, v 
katerem so na planiš
ki skakalnici polnih 
šestnajst let znova in 
znova izboljševali sve
tovne rekorde.

Danes otvarjamo no
vo stopetdesetmetrsko 
velikanko. Vsi upamo 
in vroče želimo, da 
Planica znova zablesti 
in zavzame prestol med 
največjimi smuškimi 
skakalnicami sveta.

Oče smuških poletov 
inž. Stanko Bloudek in 
sodelavci so dobili do
stojne naslednike. Po
žrtvovalni smučarski 
delavci v planiškem 
komiteju se niso ustra
šili težav v zaostrenih 
pogojih gospodarske 
reforme. Z neverjetno 
vnemo in zagrizenost
jo so uresničili zami
sel pokojnega Bloud
ka. Uspeli so lahko le 
zato, ker še nikdar do
slej ni široka javnost, 
zlasti mladina, tako 
močno gmotno in mo
ralno podprla njihova 
prizadevanja, pri če
mer ne smemo pozabi
ti na pomembno po
moč družbene skupno
sti ter številnih delov* 
nih kolektivov.

Planiška prireditev 
je v seriji največjih 
mednarodnih tekmo
vanj nedvomno svoj
stveno pomembna. Ne 
morda zaradi izredne
ga števila gledalcev 

v^mrač
predvsem zato, ker je 
organski rezultat raz
voja smučarskega špor
ta in sistematičnega 
dela vse smučarske or
ganizacije Slovenije. 
Smučarski šport je pri 
nas doživel neverjeten 
razmah. Postal je naj
bolj množična in naj
bolj priljubljena obli
ka rekreacije starih in 
mladih. Zato vsi ljubi
telji smučanja dajemo 
vso podporo in vse pri
znanje tistim, ki so 
pripomogli h gradnji 
nove skakalnice.

Ko z nestrpnostjo 
pričakujemo prvih po
letov, smo zlasti vese
li, da so naši skakalci 
prišli v sam vrh sve
tovne skakalne smu
čarske elite in enako
pravno merijo svoje 
moči z najboljšimi. 
Dejstvo, da imamo da
nes več kot deset mla
dih fantov, ki so spo
sobni poleteti v globi
no nove -velikanke, o 
tem najbolj zgovorno 
priča.

Ko bodo čez tri dni 
odšli zadnji gostje iz 
Planice, ne pozabimo, 
da bo treba še marsi
kaj storiti, da bo nova 
velikanka ustrezno op
remljena in, kar je še 
važnejše, še marsikaj 
storiti za razvoj gor
njesavskega turizma, 
športni delavci smo 
prepričani, da bomo 
kot v preteklosti tudi 
v bodoče dobili polno 
podporo naše javnosti 
in vseh družbenih de
javnikov.

ADOLF ARIGLER
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Nadaljevanje s prve stran/
Dogovor o delu 
po IX. kongresu

V razpravi o pokongreeni 
dejavnosti je MARTIN KO 
AIR poudaril, da je kongres 
v naši javnosti doživel vse
splošno podporo ter priprav
ljenost za uresničevanje sta
lišč. Čeprav je bilo v kon
gresnih komisijah zaslediti 
različna mnenja in poglede 
glede nadaljnjega razvoja v 
Jugoslaviji, kar je razumlji
vo, smo vendarle bili priča 
enotnosti vseh delegatov in 
javnosti, da od reformnih na
čel ni mogoče odstopiti, ne 
glede na to, kako jih kdo 
pojmuje. Kongresna resoluci
ja je dokument, ki zavezuje 
komuniste, da se ustvarjalno, 
brez oportunizma, spopadajo 
z vprašanji, pomembnimi za 
razvoj. Disku tani je dejal, da 
morajo biti teoretske osnove 
usklajene oziroma podprte s 
praktično dejavnostjo komu
nistov. da nam javnost ne bo 
mogla očitati, da eno govori
mo. drugo pa delamo. Zato 
je v ZK treba zaostriti od
govornost do nalog.

JOŽE DERNOVSEK se je 
strinjal z mislijo v uvodnem 
referatu, da se bije bitka za 
uresničevanje kongresnih sta
lišč kakor tudi stališč, spre
jet* pred kongresom, na ti
soč malih frontah. Opozoril 
je. da imamo v organizacijah 
ZK inflacijo sklepov, ki jih 
včasih sprejemajo zlahka, ne 
da bi se vprašali, kako jih 
bomo izvajali. Zavzel se je 
za to. da zdaj napravimo 
analizo in sintezo vseh teh 
stališč in sklepov ter pogle 
damo. kaj smo že napravili. 
Ob dokumentih IX. kongresa 
seveda ne gre pozabiti vseh 
drugih, že prej sprejetih skle
pov tVI. kongres ZKS. smer
nice. sklepi plenumov CK 
itd. >. Poudaril je. da pri iz- 
vajanju vseh teh stališč ko
munisti ne morejo ostajati 
samo pri splošnih ugotovit
vah. ampak morajo konkret
no posegati v boj proti raz
nim silam. Predlagal je. naj 
se s komunisti v delovnih 
organizacijah povežejo v po
it on grešnem delovanju ne le 
člani CK. marveč tudi člani 
republiške konference ZKS.

VLADO JAN2IC je dejal, 
da pomen: IX. kongres ZKJ 
skupaj z republiškimi kon
gresi uspešno konstituirani« 
reorganizirane Zveze komuni
stov. Po treh letih razprav
ljanja ter ukvarjanja same 
s seboj, večkrat na škodo 
n ;«nega angažiranja pri raz
reševanju perečih družbenih 
vprašanj, je ZK zdaj našla 
samo sebe ter zelo jasno do
ločila svoje mesto v izgraje
vanju samoupravnega socia
lizma. Reorganizacija ZK in 
njen bistven element — de
mokratizacija — sta na kon
gresu uspešno prestala po
membno praktično preizkuš
njo. Idejno politične osnove 
nadaljnjega razvoja vloge de
lavskega razreda in ZKJ kot 
vodilne sile niso samo plod 
teoretskih naporov, marveč 
so se v dobršni meri že tudi 
potrdile v praksi. Na vsebi
no kongresa je tako ali dru
gače lahko vplival vsak član, 
vsaka organizacija ZK. kar 
je velika pridobitev reorgani
zacije ZK.

Kongres je dokazal, da je 
enotnost idejnopolitičnega 
gibanja možno doseči le od 
spodaj navzgor, ob upošteva
nju nacionalnih, ekonomskih, 
socialnih in drugih različno
sti. Birokratsko etatistične m 
nacionalistične sile so doži
vele ponoven poraz in so iz
rinjene iz središča našega 
družbenega dogajanja. Slepili 
pa bi se. če b: smatrali, da 
se te sile v naslednji etapi, 
ko gre za uresničevanje do
govorov. ne bodo skušale na
pajati in obnavljati, zlasti ta
krat. ko se bomo znašli pred 
raznimi protislovji in proble
mi. Najuspešnejši boj proti 
težnjam, da bi preusmerili 
tok družbenega razvoja mimo 
in zunaj samoupravljanja, pa 
je učinkovito urejanje odpr
tih oziroma nanovo porajajo- 
čih se problemov na vseh 
ravneh.

Diskutant je sodil, da po
meni kongresna resolucija o 
idejno političnih osnovah na
daljnjega razvoja za ZK to, 
kar je pomenila gospodarska 
reforma za razvoj samouprav
ljanja. Po mnenju dlskutanta 
pa se bomo gotovo srečevali 
z ljudmi, ki bodo tudi tokrat 
dejali, da je dosežena enot
nost le navidezna in da bo 
potem spet delal vsak po 
svoje. To pa je že prva. pre 
cej velika ovira uresničeva
nju dogovorov.

Glede formiranja izvršnega 
biroja predsedstva je veči
na slovenskih komunistov in 
organizacij podprla predlog 
tovariša Tita. Bili pa so tudi 
dobronamerni pomisleki. Po 
osebnem mnenju diskutanta 
mora postati ta biro dejan
sko politično jedro revoluci
je. ter delovati v duhu spre
jetih načel.

Kongres je seveda določil 
samo splošne pogoje in izho
dišča za dejavnost. Komuni
sti na raznih ravneh in v sre
dinah pa imajo različno od 
govomost za uveljavljanje 
sprejete politike, glede na 
položaj, ki ga zavzemajo. Tar 
ko so komunisti, ki delajo na 
republiški ravni, v celoti od
govorni za uveljavljanje na
log. ki jih je moč urejati v 
predstavniških organih, druž
beno političnih organizacijah, 
v raznih asociacijah delovnih 
organizacij V Sloveniji je vr
sta odprtih, perečih proble

mov, kot so položaj železarn, 
bazične kemije, kmetijstva, 
zastarelost enega dela teks
tilne industrije, problemi na 
negospodarskem področju 
itd. Na ta vprašanja se Je 
treba osredotočiti tako v pri
zadetih delovnih organizaci
jah kot tudi na republiški 
ravni.

JANEZ HOČEVAR je nato 
podrobno poročal o delu sta 
t uta me komisije IX. kongre 
sa ZKJ ter poudaril, da so 
UH v glavnem sprejeti vsi 
predlogi slovenskih delega
tov. če ne še v celotnem be
sedilu. pa vsaj jx> vsebini. 
Skupina je bila aktivna tako 
pri delu same komisije kot 
tudi v delu redakcijske ko
misije, ki je dokončno obli
kovala besedilo statuta ZKJ.

KRISTINA LAVRENČIČ Je 
dejala, da je slovenska jav
nost pozorno spremljala de
lo IX. kongresa in da sedaj 
pozorno pričakuje, kako se 
bodo komunisti borili za ure
sničevanje njegovih sklepov. 
Vso dejavnost po kongresu 
pa je treba zastaviti tako, da 
to ne bo trenutna kampanja, 
ampak da bomo prakso in 
rezultate dela nenehno kon- 
frontirali s sklepi kongresa. 
Največ koristi vidi od tega, 
če bi seznanjanje s kongres
nimi sklepi povezali s čim
bolj stvarnimi sklepi za delo 
komunistov v organizacijah.

Podprl jo je tudi ROMAN 
OGRIN, ki je dejal, da bi 
morali komunisti pregledati 
prakso v sleherni občini in 
delovni organizaciji, v koliko 
se sklada s stališči in sklepi 
kongresa. Tako bodo vsi ob
čani začutili, da je Zveza ko
munistov prisotna povsod m 
da je porok, da bomo kon
gresne sklepe skupaj z obča
ni tudi uresničili.

MARJAN OROŽEN je opo
zoril. da skušajo nekatere 
razprave spet vleči nazaj gle
de posameznih problemov, o 
katerih je IX. kongres zavzel 
jasna stališča. Tega ne more
mo dovoljevati. Zlasti je zna
čilen ta pojav za nekatere, ki 
se ne ukvarjajo s širšimi 
družbeno političnimi proble
mi. marveč delujejo na ožjih 
delovnih področjih. Jasno pa 
je. da kongres ni mogel do
končno izdelati stališč do 
vseh problemov ter so tu 
potrebne še nadaljnje raz
prave.

Diskutant je pozdravil or
ganizirano takojšnjo pokon- 
gresno akcijo. Pri tem naj bi 
kongresna stališča čimbolj 
utrjevali ter jih vključevali 
v tekoče in dolgoročne delov
ne programe na vseh ravneh.
S tem bomo najuspešneje 
odstranjevali še precej zako
reninjeno vzdušje, ko mnogi 
pravijo, češ: »Sklepi so sicer 
v redu. praksa pa bo spet 
šla po starem.« V svojem 
delu pa naj bi komunisti 
imeli pred očmi celovito pro
blematiko družbenih odno
sov. ne pa samo vprašanja 
na svojem delovnem področ
ju.

Med vsemi pomembnim: 
prob'em: naj bi v pokongres- 
ni dejavnosti še zlasti po
svetili pozornost dograjeva
nju samoupravljanja na na
čelih dohodka in izhodiščem 
naslednjega srednjeročnega 
plana, ki naj bi vseboval 
kongresno smer. Ob tem bo
do potrebni novi napori za 
nadaljnji razvoj političnega, 
zlasti pa komunalnega siste
ma.

Iz pogovorov s komunisti 
v Zasavju je moč ugotoviti, 
da je bilo tudi tu zelo pozi
tivno sprejeto formiranje iz
vršnega biroja. Nekateri sma
trajo. da je to pomemben 
dogodek za razvoj odnosov 
v federaciji jugoslovanskih 
narodov. Bile so pripombe, 
da so komunisti zadnje čase 
zaskrbi (eno spremljali vse 
bo!) opazno razglašenost v 
jugoslovanskem vrhu. Zato 
zdaj smatrajo, da bo ta or
gan dobra osnova za premo
stitev takih problemov.

Sekretarat CK je pripravil 
predloge sklepov današnje se
je. ki jih je obrazložil sekre
tar sekretariata ANDREJ MA
RINC in jih je centralni komi
te soglasno sprejel. V teh skle
pih je med drugim rečeno, da 
komunisti in občani v naši 
republiki ugodno ocenjujejo 
vsebinsko usmeritev IX. kon
gresa. To nalaga komunistom 
še toliko večjo odgovornost 
za uresničevanje kongresnih 
stališč. Osnovne fronte po- 
kongresnega idejno politične
ga delovanja komunistov v 
Sloveniji naj bi bile na pod
ročju reorganizacije ZK. iz
popolnjevanja samoupravne
ga sistema na vseh ravneh 
in sredinah in na področju 
doslednega izvajanja refor
me. Komunisti težijo k temu, 
da bi prišli čimprej do pro
gramov za urejanje konkret
nih družbeno ekonomskih 
problemov, ki so v središču 
dogajanja. Pri tem CK pose
bej opozarja na nekatere ne
vralgične točke v slovenski 
družbi, kakor so položaj v 
železarstvu, bazični kemiji, 
kmetijstvu, enem delu tek
stilne industrije, ki zaosta
jajo v razvoju.

Uresničevanje sklepov re
publiškega in zveznega kon
gresa ZK bo uspešno le. če 
se bodo člani in organizacije 
ZK dejansko angažirali v ce
lotni samoupravni praksi.

Kongresni sklepi in stali
šča so dolgoročnega značaja.
To velja hkrati tudi za pred
kongresno gradivo.

Organizacije ZK in vsi čla
ni ZKS naj bi delovali na 

! tem. da akcijske pirog rame 
1 na vseh ravneh vsebinsko iz-
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z razčiščevanjem problemov 
v vsaki posameoni sredini, 
v kateri komunisti živijo in 
delajo. Pri tem je treba do
sledno uveljavljati kontrole} 
in odgovornost za izvajanje 
sprejetih sklepov. CK zadal 
žuje celoten republiški poli 
tični aktiv za to, da se le-ta 
aktivno angažira v pokon 
grešni politični dejavnosti.

CK je zadolžil svojo komi
sijo za organizacijo in razvoj 
ZK, da pripravi ustrezen pre
dlog za spremembo statuta 
ZKS oziroma za njegovo us
kladitev s statutom ZKJ, ka
kor tudi da prouči uskladi
tev pravilnikov občinskih or
ganizacij ZK s statutom ZKJ.

Centralni komite je nato 
razpravljal o pred'ogih za 
razširitev naklade in financi
ranje slovenske izdaje »Ko
munistu iz članarine. Uvod
ne misli k temu je povedal 
VLADO JAN2IC, LEOPOLD 
KEJŽAR pa je razložil izho
dišča za financiranje dejav
nosti ZKS. Janžič je med 
drugim dejal, da je bilo do
slej že večkrat sproženo 
vprašanje, da bi dobil vsak 
član ZKS slovensko izdajo 
»Komunista« in da M to fi
nancirali iz naročnine. 5> tem 
bi predvsem omogočili član
stvu, da se tekoče seznanja 
z delom Zveze komunistov, 
se teoretično poglablja, pred
vsem pa bi s tem bolj omo
gočili vplivanje članstva na 
oblikovanje politike zveze. 
Navedel je dve varianti, ka
ko bi to uredili. Po prvi bi 
dobival časopis vsak Alan 
zveze, stroške pa bi krili iz 
članarine, po drugi varianti 
pa bi naročnino znižali in s 
tem bolj omogočili članstvu, 
da se naroči na »Komuni
sta«.

V razpravi so člani CK v 
glavnem podprli prvo vari
anto, MILAN KUČAN 'pa je 
opozarjal, da to ni pravi iz
hod in da bi se morali bolj 
truditi, da bi vsak član sam 
čutil potrebo, da se naroči 
na »Komunista«. Dejal je tu
di. da je treba strogo loče
vati, kaj je članarina in kaj 
naročnina ter predlagal, da 
bi dali uredništvu slovenske 
izdaje Komunista večjo dota
cijo kot doslej.

Centralni komite se je po 
daljši razpravi odločil za pr
vo varianto zlasti še, ker je 
urednik slovenske izdaje 
»Komunista« FRANC ŠE
TINC povedal, da tudi pred
videna sredstva ne bodo za
doščala in da se bo ured
ništvo moralo v prihodnje še 
kako močno prizadevati, da 
bo pridobivalo še druge na
ročnike in da bo uskladilo 
izdatke z dohodki.

Proti povečanju pravic, 
za katere ni denarja
Zakone s področja zdravstva ja treba sprejeti čimprej, 
da bodo lahko republike ob času uredile svojo zakonodajo
R1T/V1P.AT9 OH motv»o Va rlovsežn aImm««« <•»«•« j-_m _ ______ ...»BEOGRAD, 20. marca. Na današnji skupni seji zvez
nega in socialnozdravstvenega zbora zvezne skupščine 
so poslanci poslušali poročilo Milke Agbabe, predsedni
ce medodbonske komisije za vprašanja zdravstvenega 
zavarovanja in zdravstvenega varstva, o osnutku sploš
nega zakona o zdravstvenem zavarovanju in zagotav
ljanju Obveznih oblik zdravstvenega varstva prebival
stva in poročilo Nikole Georgievskega, predsednika 
zveznega sveta za zdravstvo in socialno politiko, ki je 
govoril o osnutku splošnega zakona o zdravstvenem 
varstvu in zdravstveni službi. Oba poročevalca sta ugo
tovila soglasje širokega kroga zainteresira«* repub
liških in zveznih organov ter družbenopolitičnih orga
nizacij in terjala soglasje sa izdelavo predlogov teh 
zakonov, ki naj bi ju sprejeli še v tedanji «irupžAin«iri 
sestavi.

Milka Agbaba, ki je poro
čala o delu medodborske 
komisije, je dejala, da se je 
komisija v glavnem držala 
načela, da je treba v tem 
zakonu opredeliti le bistvene 
stvari in čim več zadev pre
pustita v reševanje republiš
kim skupščinam. Zato je 
treba zagotoviti v predlogu 
zakona še večjo precUuoet, 
da ne bi bila okrnjene ali 
slabo razumljena enotnost, ki 
jo ta zakon mora utemeljiti. 
To velja zlasti sa prispevke, 
za katere ne sme obveljati 
samo splošno določilo, da jih 
sprejemajo skupnosti zdrav
stvenega zavarovanja, kar bi 
tako lahko prišlo do razlik, 
ki niso sprejemljive.

Se bolj je treba poudariti

tudi upoštevanje obveznosti, 
da spoštujemo mednarodne 
konvencije s tega področja 
in da nam ne gre samo za 
zagotovitev dosežene ravni 
■■varovanja in varstva, tem
več za njun napredek skladno 
s navojem gospodarstva. Ne 
more pa komisija sprejti 
prevelikega kvantificiranja 
obsega pravic in ravni zava
rovanja ki varstva, ker se v 
tem skrivajo stare oblike za
varovanja m varstva, ki jih 
želimo odpraviti. Komisija 
je bila tudi proti povečevanju 
pravic, in sicer is istih raz
logov. Sprejela pa je pred
log, da je treba zakonski os
nutek očistiti Jnstruktivnih 
in podobnih norm.

Nikola Georglevskl pa je

poudaril, da je namen sploš
nega zakona, katerega osnu
tek je predložen poslancem, 
da določi splošna načela 
zdravstvenega varstva in 
zdravstvene službe e gledi
šča enotnosti sistema, da bi 
tako omogočili republiški 
zakonodaji čim večji mane
vrski prostor delovanja in od
ločanja in postavili splošna 
načela zdravstvene službe v 
skladu s sedanjo stopnjo na
šega družbenoekonomskega 
razvoja. Posebej se je ustavil 
pri določilih, ki opredeljujejo 
možnost ustanavljanja zdrav, 
stvenih ustanov samo druž
benopolitičnim skupnostim 
in delovnim organizacijam, 
s čimer je izključena mož
nost ustanavljanja teh us
tanov skupinam državljanov. 
Prav tako je dejal, da je 
zvezni svet za zdravstvo in 
socialno politiko proti uva
janju zasebne prakse 
zdravstvenih delavcev, da 
pa zakonski osnutek to do
pušča, vendar ob dilemi, ali 
naj bo to zapisano v zveznem 
zakonu ali pa prepovedano. 
V obeh primerih bi namreč 
naj uveljavili privatno prak
so le v izjemnih primerih.

Razprava o tem se nada
ljuje na ločenih sejah, in 
sicer v sociaJnozdravstvenem 
zboru še danes, v zveznem 
zboru pa jutri.

VIKTOR ŠIREC

Iskanje lastne poti za 
usposabljanje prizadetih
V Ljubljani se je ob številni udeležbi začelo republiško 
posvetovanje o duševno nezadostno razvitih v Sloveniji

Ko je CK razpravljal o iz
hodiščih za financiranje de
javnosti ZKS v letošnjem 
letu. je razglabljal tudi o 
možnosti za zmanjšanje čla
narine. Med člani sicer ni 
čutili kako velikega pritiska 
za zmanjšanje članarine, ven
dar pa je sorazmerno visoka 
članarina tudi ovira za vsto
panje v zvezo. Ko je CK raz
pravljal o tem, je upošteval, 
da je v Sloveniji članarina 
skoraj za četrtino nižja kot 
drugod v Jugoslaviji in da 
bo poslej vsak član dobil 
tudi »Komunista«.

Predsednik CK FRANC PO
PIT pa je sprožil misel, da 
bi gradili poslovno stavbo 
centralnega komiteja. Cent
ralni komite ZKJ je namreč 
pripravljen prispevati štiri 
milijone novih dinarjev, za 
sedanjo stavbo pa je že ku
pec, ki bi jo kupil za 5 mili
jonov, kar bi bila že solidna 
podlaga za morebiten zače
tek gradnje. Stavba pa bi 
morala biti predvsem funk
cionalna, ne razkošna, seda
nji prostori pa ne ustrezajo 
spričo delovanja . tevilnih 
komisij CK, saj je v njej 
dosti premalo npr. sejnih 
sob. Po približnih računih 
bi nova stavba stala okrog 
12 do 15 milijonov novih di
narjev. CK je naročil sekre
tariatu. naj vse možnosti 
pregleda ter pripravi bolj 
določen predlog, o katerem 
bi potem sklepal centralni 
komite. V načelu pa je tako 
zamisel podprl.

LJUBLJANA, 20. marca. Udeleženci dvodnevnega repub
liškega posvetovanja o duševno nezadostno razvitih v 
Sloveniji, ki sta ga sklicali republiško društvo za po
moč duševno nezadostno razvitim in republiška stalna 
konferenca za rehabilitacijo invalidov, so danes do 
zadnjega kotička napolnili dvorano v Klubu poslancev 
v Ljubljani. Posvetovanju so se odzvali številni stro 
kovni sodelavci institucij in služb Iz vse republike, ki 
obravnavajo duševno prizadete osebe, in drugi druž
beni delavci, ki kakor koli sodelujejo na tem področ
ju, ter predstavniki skupščinskih in drugih republiških 
organov.

2e same priprave na 
republiško posvetovanje, 
v katerih je sodelovalo 
kakih 60 strokovnjakov, 
tako da so v gradivu te
meljito osvetlili obseg in 
težino problema duševne 
prizadetosti, in pa današ
nja velika udeležba izpri
čujejo, da smo pri nas 
prebrodili kritično obdob
je, da se začenja ugodnej
ša družbena klima, ko za
vzeto šičemo lastno pot 

>lja-na področju usposablja
nja in pomoči duševno pri
zadetim. Vse ob spozna
nju in nuji, da je nehuma
no in zgrešeno duševno 
nezadostno razvite osebe 
potiskati na rob in jih 
azilirati ali hospitalizirati, 
namesto čimbolj dosledno 
usposabljati in jim poma
gati na poti v samostoj
no življenje.

Na današnjem plenar

nem posvetovanju je imel 
psihiater prof. dr. Lev Mil
činski referat o razvojnih 
tendencah v obravnavanju 
duševno nezadostno raz
vitih v svetu in pri nas. 
Referat je z vidika svoje 
stroke s priznanjem ko
mentiral skrbno priprav
ljeno gradivo za republiš
ko posvetovanje, v kate
rem je vrsta predlogov, 
za katere želimo, da bi 
čimprej postali sestavni 
del prakse.

O vlogi družbene skup
nosti in oblikah družbene 
pomoči pri kompleksni 
rehabilitaciji duševno pri
zadetih je govorila pred
sednica republiškega dru
štva za pomoč duševno 
nezadostno razvitim Ada 
Krivic. Prikazala je odnos 

j družbe do te problemati
ke in kritično ocenila, da 

I smo se vse predolgo stva-

S plenuma sta poročala 
VLADO JARC in 

MIRO ZAKRAJŠEK

Ameriški 
generalni konzul 
v Ljubljani

LJUBLJANA, 20. marca — 
Danes se je mudil v Ljubljani 
generalni konzul ZDA v Za
grebu Robert I. Owen. Pogo
varjal se je s podpredsedni 
kom republiške skupščine dr 
Jožetom Brilejem, članom re 
publiškega izvršnega sveta dr 
Ernestom Petričem in pred 
sednikom komiteja IS za zu 
nanjetrgovinsko dejavnost dr 
Stanetom Pavličem.

Sindikalni obisk 
iz Italije

LJUBLJANA, 20. marca — 
Na povabilo republiškega od
bora sindikata prometnih de
lavcev Slovenije Je v Ljublja
no prispela delegacija gene
ralne konfederacije italijan
skih delavcev, zaposlenih v 
cestnem in transportnem 
prometu, ter prometnih de
lavcev (Ccnfederatdone gene
rale itallana lanroratori FIAT) 
iz pokrajin Venetto in Udine. 
Delegacijo vodita sekretar 
konfederacije pokrajine Ve
netto in član centralnega 
vodstva sindikata v Rimu 
Gin i Beccado in sekretar stu
di'....ta province Udine Ennio 
Cainero.

KNJIGA
PROF. DR. VLADIMIRA DEDIJERA
»IZGUBLJENI BOJ J. V. STALINA 
1948-1953«
JE ŽE V PREDNAROČILU
RAZPRODANA
Oproščamo se vsem, katerih prednaročila to
krat nismo mogli več upoštevati, in jih vabi
mo, naj upoštevajo novo možnost: zaradi 
velikega zanimanja bo CGP »Delo« okrog 
20. aprila izdalo

PONATIS
te zanimive knjige, ki je doma in ▼ tujini zbudila 
izredno pozornost.
Knjigo z 32 stranmi prilog na umetniškem papirju 
bo CGP Delo izdalo v celem platnu s tribarvnim 
ščitnim ovitkom in broširano.
Knjiga v celem platnu stane v prednaročilu 29,00 
dinarjev, broširana pa stane v prednaročilu 18,00 
dinarjev.
V prodaji bo cena znatno višja.
To zanimivo delo si zagotovite v prednaročilu tako, 
da izrežete objavljeno naročilnico in jo do 20. apri
la pravilno izpolnjeno ln podpisano pošljete v pi
smu ali nalepljeno na dopisnici na naslov:
CGP Delo, prodaja, Ljubljana. Titova e. 57, pp 29

NAROČILNICA

Podpisani:

Naslov:

Zaposlen:
S to naročilnico nepreklicno naročam knjigo prot. 
V. Dedijer* »Izgubljeni boj J. V. Stalina 19i8—1953« 
v celem platnu 
broširano
(nezaželeno črtajte)
Kupnino bom poravnal po priloženi položnici naj
kasneje v 8 dneh po prejemu knjige.

Podpis:

ri parcialno lotevali in da 
so v preteklem obdobju 
številna zavzeta prizadeva
nja izzvenela v enkratne 
akcije, namesto da bi pre
rasle v neprekinjeno stro
kovno delo, podprto s po
trebno pozornostjo vse 
družbe, šele zadnji čas 
so tjili sprejeti nekateri 
pomembni ukrepi, ki go
vore o ugodnejši »klimi« 
za drugačen pristop in hi
trejše urejanje te proble
matike v Sloveniji.

Ada Krivic je prikazala 
pomen hitrega razpleta 
mreže medobčinskih druš
tev za pomoč duševno ne
zadostno raizvitim, ki že 
razvijajo dolgoročnejšo de
javnost in se lotevajo kon
kretnih akcij. Društva opo
zarjajo, da so najbolj pe
reči problemi zaposlova
nja in poklicno usposab
ljanje učencev posebnih 
šol, ustrezno usposablja
nje huje duševno priza
detih otrok in otrok s 
kombiniranimi motnjami, 
nadalje pomanjkanje var
stvenih delavnic in prepoz
no odkrivanje prizadetih 
otrok. Torej smo na po
ti k bolje organiziranemu 
in sistematičnejšemu de
lu, seveda pa je ob „tem 
nujno prepričati starše in 
druge o ekonomski smo
trnosti vlaganj družbenih 

i sredstev za odkrivanje, ka- 
' tegorizacijo in usposablja
nje teh otrok in mladine.

Trenutno sta programi
ranje in krepitev materi
alne baze poglavitni nalo
gi vseh strokovnih in dru
žbenih činitedjev. Posame
zne oblike kompleksnega 
procesa usposabljanja du
ševno prizadetih so v Slo
veniji že dobro razvite, 
neizdelan pa je sistem od
krivanja, oblike varstva 
predšolskih in šolskih otrok 
in usposabljanja huje pri
zadetih Otrok in 
kov. Toda z republiškim za
konom o skupnostih otroš
kega varstva se še pose
bej odpirajo realističnej- 
še možnosti za iskanje 
najboljših oblik varstva, 
vzgoje in usposabljanje 
tudi otrok iz tistih dru
žin, ki so doslej same no
sile to dvojno — moralno 
in materialno breme. 
Skupščina republiške skup
nosti je namreč v okviru 
svojega akcijskega progra
ma za letošnje leto spre
jela obveznost, da bo so
financirala dejavnosti in 
ustanove republiškega po
mena za pomoč duševno 
prizadetim otrokom.

Na današnjem posveto
vanju sta imela referat še 
dr. Zlatan Sremec in dr. 
Sulejman Matelič, prvi je 
predsednik, drugi tajnik 
zveznega društva za po
moč duševno nezadostno 
razvitim. Nato je posve
tovanje nadaljevalo delo v 
treh delovnih skupinah.

Podpredsednik republiškega 
tovrtnega sveta Vinko 
j* nocoj priredil sprejem v 
klubu poslancev sa 
ce posvetovanja o duševno 
nezadostno razvitih otrocih, 
mladoletnikih in odraslih v 
Sloveniji, ki potega v Ljub
ljani.

MARIJA ROBEK

Pisma bratcev
Za vajence 
ni pravice

Med pismi bralcev, ki jih 
vedno prebiram, še nisem 
našel vprašanja in morebit. 
nega odgovora, da bi se 
vajeniška doba štela v po
kojninski staž. Razumljivo 
se mi zdi, da ne štejejo v 
delovno dobo časa, ko mlad 
človek služi vojaški rok, 
saj tedaj nihče nč plačuje 
prispevkov za pokojninsko 
zavarovanje.

Drugače pa je z vajenci, 
kajti mojster je moral ob
vezno plačevati prispevek 
za socialno zavarovanje od 
prvega dne, ko je sprejel 
vajenca v uk. Nekoč sem v 
časopisu prebral pojasnilo, 
da bi v primeru, če bi va
jeniško dobo šteli v delovno 
dobo za pokojnino, morali 
enako šteti tudi študentom 
njihovo šolanje. Mislim pa, 
da ni tako, ker zelo poudar
jamo ekonomsko osnovo, 
lahko bi torej šteli le va
jencem čas učenja za pokoj, 
nino, ker zanje plačujejo 
prispevke, medtem ko štu
dentje prispevka ne plaču
jejo.

Ta problem bi bilo treba 
sprožiti v skupščini, in če 
bi ga rešili, bi zelo poma
gali tistim obrtnikom, ki so 
st>oj čas imeli samostojno 
obrt, pa so se kasneje 
vključili v redni delovni od
nos, pred upokojitvijo pa 
jim sedaj manjka po ne
kaj let, da bi dosegli vsaj 
starostno pokojnino.

PAVEL DROHNIC, 
Ljubljana.

Celovška 280

let; če bi hoteli dobiti pol
no pokojnino, bi morali to
rej delati nekaj let več do 
predpisane starostne- meje, 
ki maša 60 let za moške. 
Zato in po zaključku pisma 
sodimo, da kljub naslovu 
ne gre za »krivico«, ki naj 
bi se godila vajencem, am
pak bolj zato, da bi bivši 
obrtniki, ki so se kasneje 
zaposlili v rednem delov
nem razmerju, pridobili ne. 
kaj delovnih let. Tega pa 
seveda ni mogoče urediti 
tako, da bi poslej vsem va
jencem šteli v delovno do
bo že čas, ko se na po
klic in kasnejšo redno za
poslitev šele pripravljajo.

M. NAMORS

dolgih stoletjih dognane ob. 
like in besedne tvorbe — 
če je to komu »všeč*, ka
kor pravi M. Cerar.

Še o govoru 
in izgovoru

Pojasnilo
Zadeva ni povsem taka, 

kakor o njej pišete. Resni
ca je, da plačujejo za učen. 
ce v gospodarstvu, to je 
za vajence, prispevke, ven
dar samo za zdravstveno 
zavarovanje. Po predpisih 
Je določen pavšalni znesek, 
ki znaša mesečno 14,50 din 
za zdravstveno zavarovanje 
vajenca, in še 3,50 din za 
invalidsko zavarovanje ozi
roma za primer nezgode. 
Ne v minulosti, ne sedai, 
pa ni niti privatni obrtnik 
niti gospodarska organiza
cija plačevala prispevkov za 
pokojninsko zavarovanje va. 
jenca. Torej glede na to 
ni razlike med učno dobo 
vajenca in denimo študijem 
na srednjih ali visokih šo
lah. Prispevke za pokojnin
sko zavarovanje začno pla
čevati delovne organizacije 
«ele tedaj, . ko sprejmejo' 
človeka v redno delovno ra
zmerje. Tudi če bi bilo' to' 
urejeno drugače in če bi 
bili vajenci pokojninsko za. 
varovani med učno dobo — 
tega pa ni ne pri nas, ne 
drugod po svetu — bi za
rile ne bila to neka izredna 
prednost, kajti v tem uri- 
meru bi bolno delovno dobo. 
to le 40 delovnih let, doseg
li že pri starosti 55 ali 56

Zadovoljen sem. da je 
Marjan Cerar s tako simpa
tično svežino zavrnil (14. 
III.) dr. Malove pripombe 
o »govoru in izgovoru«. Do
dal bi še tole:

1. Oslabitev in izpuščanje 
končnih vokalov sta dobro 
znana v zgodovini mnogih 
jezikov, zlasti pri naglih 
spremembah v razvoju. To 
ni niti »grdo« niti »razva
da«. Slovnična pravila, tudi 
izgovarjalna pravila, se ro
dijo iz živega jezika ter 
imajo v glavnem deklara
tivno, le malo regulativne 
moči.

2. Pri oksitonih, ki jih dr.
Mal navaja, se večinoma 
moti: »našli, tega, temu,
vendar«, to so enakovredni 
naglasi z onimi, ki so dr. 
Malu všeč. (Za vendarle je 
poseben razlog). »Bild, bili, 
bilo« so pa sploh pravilne 
oblike.

3. Dr. Mal se sklicuje na 
hrvaški naglas, toda s so
sedi Hrvati že mnogo sto
letij nimamo več enakih na
glasov. Z enako pravico bi 
se lahko sklicevali na ruski 
ali češki naglas. — Dr. Mal 
trdi, da enozložnice obdrži, 
jo naglas na korenskem sa
moglasniku, zato terja »dež. 
ja«, a kdorkoli živi vsaj 
leto med Slovenci, ve, da 
govorimo »dežja«, čeprav ni 
pogledal v SP. —- »Luči« je 
enakovredno z »luči«. — Je 
pa še brigada enozložnih 
oksitonov v 2. sklonu: duh. 
grad. klas, kost. kri. lan.las. 
med. noč, most, nos. past. 
peč. ned, rod. sad. voz Ud. 
Torej?

JANEZ PETROVIČ.
VP 1963

Tov. Cerar pravi med dru
gim, da končnega i v ne
določniku ni več. Ali ga res 
ni več? Seveda ga ni v na
menilniku, n. pr. grem spat, 
pač pa je in mora biti v 
nedoločniku: ne morem spa
ti. V pogovornem jeziku, 
n. pr. v gostilni, tega i res 
ni, pač pa je in mora biti 
še danes na odrskih de
skah, ali če govorimo na 
zborovanju, v radiu itd.

Daleč bi prišli z našo slo- 
venščino, če bi jo lahko 
vsakdo pačil, kakor bi mu 
bilo všeč. Bo že bolje, če 
se bomo vsi ravnali po na
vodilih slovničarjev ter go
vorili in pisali v jeziku, ka
kor so ga ustvarili naši 
pesniki in pisatelji, ki niso 
nikoli prezirali slovničarjev 
ali jih celo zafrkavali. Ce se 
ne bomo tako ravnali, bomo 
kmalu zašli v jezikovno 
zmedo, kakor jo opisuje Pre. 
šeren:

Prekosili res bomo vse na
rode
Najstarši med jeziki je
zik bode.
Ki se iz te čobodre bo 
naredil.
Ker bomo tak govčrili v 
Emoni
Ko žlobodrali so tam v 
Babiloni.
Ko bil jim Bog je govori
co zmedel.

Ing. P. SIMONČIČ, 
Škofja Loka

Odgovori
na vprašanja
Valorizacijski
količnik

H. G., L. — Septembra 
letos boste dopolnili 40 let 
pokojninske dobe, takrat se 
nameravate upokojiti. Radi 
bi videli, s kakšnimi valo
rizacijskimi količniki se bo
do vračunali v pokojninsko 
dobo vaši osebni dohodki 
iz prejšnjih let?

Za pravMno
slovenščino

Zelo sem bil vesel pri
pomb dr. J. Mala k nekate
rim napakam, ki se pojav
ljajo v naši pisani in go
vorjeni besedi.

Proti pripombam pa je 
nastopil Marjan Cerar, češ 
da je Malovo govorjenje 
»nedokazano početje.« daje 
jeza slovničarjev odveč, če 
se z nekaj bolj »svežo« ob
liko strinja večja skupina 
Slovencev. Torej naj bi lah
ko po mili volji kvarili v

Odgovor: Po sklepu o va
lorizacijskih količnikih za 
preračunavanje osebnih do. 
hodkov iz prejšnjih let na 
raven osebnih dohodkov v 
letu 1968 (Ur. 1. SRS št. 7/ 
1969) se bodo pri izračunu 
vaše pokojninske osnove 
osebni dohodki iz leta 1965 
valorizirali s količnikom 160, 
osebni dohodki iz leta 1966 
s količnikom 121 in osebni 
dohodki iz leta 1967 s ko
ličnikom 109. Osebni do
hodki iz let 1968 in 1969 pa 
se bodo upoštevali v nomi
nalnem znes.ru.

Kupon za piavno 
posvetovalnico 
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Dobljena je bitka za samoupravljanje, 
za reformo in novo vodilno vlogo ZKJ

M lian Kučan na včerajšnji seji CK ZK Slovenije: Razprava na kongresu Zveze komunistov Jugoslavije je poka
zala, da postajamo vedno bolj družba s sicer mlado, a vendar lastno demokratično tradicijo

•Deveti kongres ZKJ ni bil kongres radikalnih zaokretov in problemov z našo dose
danjo prakso in smerjo družbenega razvoja. Zakoličil je novo obdobje program- 
ske idejnopolitične in akcijske usmerjenosti organizacije ZKJ v njeni nenehni re
volucionarni prisotnosti v boju za socializem, za socialistične, svobodne odnose 
med ljudmi in narodi sveta.« je poudaril Milan Kučan na seji CK ZKS in nada
ljeval: »Danes najbrž ni več mogoče dvomiti, da je bila z devetim kongresom 
dobljena idejnopolitična bitka za samoupravljanje, za reformo in za novo vodilno 
v.ogo ZK. za temeljne komponente našega razvoja, kakršne izhajajo iz dosežene 
sopnje razvoja družbenih odnosov. Kongresni dokumenti, ki so bili rezultat 
-redno prizadetih in širokih razprav v vsej naši javnosti in ne'le na kongresu, 

.'d raža jo v svojih stališčih globoko progresivno družbeno in politično vsebino.«

Soočanje 
z resničnostjo 
in možnostmi

Razmišljanja o kongresu 
tr, bila lahko preoptimistič- 
ra.« je nadaljeval Milan Ku- 
,\n. »če jih ne bi poskušali 
-T*ti na čas in prostor, v ka- 
.-em se je kongres odvijal. 

Ta čas m prostor sta današ- 
- a Jugoslavija v četrtem letu 

-uanja družbene in gospo- 
d -ske reforme z vsemi raz- 

-.kostmi, protislovji, teža
mi in spopadi, ki so del 

•. rega. podedovanega in 
-jb dozorelosti še nerazre- 
.ega ter novega, ki nastaja 
prihaja kot rezultat naše 

« r.oupravne. ne vselej na- 
ne in dosledne prakse «
Milan Kučan je opozoril. 

-a so se na kongresu soočali

Letos deset
novih ladij

‘ jgoslovanska trgovska mor- 
-ica je konec lanskega le- 
razpoiagala z 1,350.000 brt 

ijevja in je bila po tonaži 
a dvajsetem mestu na sve- 

-l. Kakor so povedali v 
.-oženju pomorskega bro- 

darstva. bo jugoslovanska 
»marica letos dobila kakih 

eset novih ladij, do konca 
-Jiodnjega leta pa še osem. 

<i jih bodo zgradili v itali- 
ttiskih, belgijskih in špan

skih ladjedelnicah.
Nobene od teh ladij ne 

bodo zgradili v domačih lad
jedelnicah. Ce upoštevamo, 
da bodo letos, najpozneje pa 
do konca leta 1970 odpisali 
Ta rad: zastarelosti petino se
danje tonaže. potem je raču
nati. da bo jugoslovanska 
-govska mornarica konec 
•nhodnjega leta razpolagala 

s 13 milijona brt ladjevja.

različni pogledi in ocene tu
di o nekaterih temeljnih 
vprašanjih, vendar pa vse ra
zlike v pogledih niso imele 
bistvenega vpliva na temeljno 
smer našega razvoja. Razlike 
so nasprotno prispevale, da 
smo naše želje, pričakovanja 
in hotenja soočili z resnič
nostjo in dejanskimi možnost
mi in tako smo lahko na kon
gresu osvojili le tisto, kar 
je sprejemljivo za vse in kar 
je hkrati tudi uresničljivo. 
Tudi sprejeti kompromisi, ki 
pa niso bili glede temeljnih 
odločitev, ne vlečejo nazaj in 
ne ohranjajo zatečenega, tem
več zagotavljajo realne pre
mike naprej, po poti reforme 
in demokratizacije družbe.

Srečanje z jugoslovansko 
resničnostjo nam po mnenju 
Kučana narekuje, da se po
globljeno lotimo oblikovanja 
razvojnih programov sloven
ske nacionalne družbene 
skupnosti, ki morajo izhajati 
iz interesov slovenskega de
lavskega razreda in delovnih 
ljudi in tvoriti skupaj z raz
vojnimi programi drugih na
cionalnih skupnosti Jugosla
vije temelj jugoslovanskega 
razvojnega programa, ki bo 
globoko zasidran v neposred
nih življenjskih interesih de
lovnih ljudi socialistične Ju
goslavije.

Demokratizacija 
odnosov v ZK

Razprava na kongresu je po 
besedah Milana Kučana po
kazala. da postajamo vedno 
bolj družba s sicer mlado, a 
vendar lastno demokratično 
tradicijo, ki nastaja kot re
zultat sprememb v družbi in 
v naši zavesti. To pa je pred
vsem zasluga Zveze komunis
tov. ki je te spremembe iz
zvala in usmerjala in je sklad
no s tem spreminjala tudi 
sebe samo. svojo obliko, svo-

Brez malodušnosti
Kongres: in skupščine Pobuda Ljubljančanov in

raznih organizacij običajno tudi takojšnja ustanovitev 
izzvenijo v tarnanju referen- mestnega sklada za financi. 
tov in razpravljalcev, češ, ran je zdravstvenega letova- 
saj ne moremo storiti niče. nja otrok je pred dvema le
sar. ko pa ni denarja. Ta-ta torna pritegnila širok krog 
miselnost je že tako obvla- ljudi (brezplačni nastopi 
dala ljudi, da zaradi nje glasbenikov in drugih umet. 
marsikdaj pozabljajo, zakaj nikov). Z zbranim denar- 
so se sploh zbrali, in zato jem ^ lani odšli tako na 
ne spregovorijo o proble- počitnice prav vsi otroci iz 
mlh organizacije in konkret. petih ljubljanskih občin, ki 
nih nalogah in načrtih. jo bili take oblike zdravlje

ne je bila v zadnjem ča- nja potrebni, pa starši niso 
su v Sloveniji skupščina or- jmeli potrebnega denarja, 
ganizacije. ki je ni zajela zamisel Ljubljančanov je 
melanholična malodušnost. potevnila za seboj tudi dni.

JZ. ge kraje, da bodo s podob- tovo zborovanje klanov zve- nimi akcijami solidarnosti 
ze društev pnjateljev mla- finansirali take in droge po- 
dine Slovenije. Včasih je tretaTnaraščate 
kakšen govornik sicer tudi 1 “ naraščaja.
omenil denar, toda ne v Marsikaj je bilo treba 
smislu poraza, temveč -jcot storiti, preden so člani sa- 
spodbudo la še večjo mo- moupravnih organov — od 
bilizacijo vseh 84 000 članov, delavskih svetov pa do re- 
kolikor jih danes šteje ta publiške skupščine — spo- 
organizacija na Slovenskem, znali, da ne odločajo samo 

Vzlic napakam, ki so jih o kratkoročnih gospodar- 
storili člani DPM v pretek- Skih naložbah, temveč da 
kisli, pa so bili prav oni so tudi starši, ki želijo in 
tista sila. ki so s svojim tudi morajo vztrajati v bo- 
csebn.m zgledom potegni- ju za čim večji učinek naj- 
li za seboj tudi druge in pomembnejše humane in 
spodbujali samoupravne or. tudi gospodarske naložbe 
gane k sprejemanju skle- družbe — v vzgojo otrok, 
pov, ki so bili v korist ot
rok. MATUA DERMASTIA

Plačaj - pozneje vrnemo!
Pri trgovskem podjetju spe pošiljka. Okrog 8000 ton 

Agrotehnika opozarjajo na tomaževe žlindre je prišlo 
stvari, ki jim po nepotreb- v našo luko dva meseca po
ljem povzročajo stroške, zneje. kot je bilo predvide. 
Uvoz gnojil je bil oproščen no — ladja je spotoma na- 
plačila carine in bo verjetno sedla in so morali ves to- 
še. Po licitaciji za uvoz po. vor pretovoriti na drugo — 
šlje zvezna gospodarska carinarnica pa še vedno ni 
zbornica predlog za carin- imela ustrezne odobritve, 
ske kontingente, za katere da biaga ni treba ocariniti, 
ni treba plačati, carine, zve- 
znemu sekretariatu za go
spodarstvo. Ta sekretariat 
ga pošlje naprej zveznemu 
sekretariatu za finance, od 
tam pa obvestijo zvezno 
upravo carin. Uprava obve
sti o tem svoje carinarni
ce.

Naročena gnojila pa pri
dejo iz drugih držav prej 
na našo mejo kot obvestila 
carinarnicam, da jih ni tre
ba ocariniti. Uvoznik — Ag
rotehnika v Ljubljani — 
mora plačati carino za vsa 
uvožena gnojila s pripom
bo, da plačilo dobi vrnjeno, 
ko pride odobritev, četudi 
prijavi uvoz več tednov ali 
celo mesecev prej, ko pri-

Agrotehnika je letos pla
čala na račun takih cai 
že milijon dinarjev. Za fos
forna gnojila mora plačati 
8 odstotkov, za dušična pa 
4 odstotke carine. Na vra
čilo denarja, nakazanega za 
carine, ki jih ne bi bilo 
treba plačati, če bi poslova. 
nje naših organov bilo hi
trejše, pa mora čakati zelo 
dolgo. Navadno po več me
secev, včasih pa tudi skoraj 
leto dni. Za tako »naložen« 
denar ne dobi nobenih ob
resti. Stroške zvečuje tudi 
nepotrebna administracija, 
ki dela pri carinjenju gno
jil in vračanju plačil.

JOŽE PETEK

jo vsebino in svojo družbeno 
vlogo.

Milan Kučan je opozoril, 
da smo v Sloveniji v predkon
gresnih razpravah preveč za
nemarili vprašanja idejnopoli
tičnega oblikovanja organiza
cije ZK jn s tem vprašanja 
njenega nadaljnjega razvoja 
in njene družbene vloge. De
jal je, da smo se prav v Slo
veniji pogosto srečevali z u- 
metnim ustvarjanjem dilem, 
ali je potrebno napraviti ko
rak naprej v demokratizacijo 
ZK in si prizadevati za ustvar
jalno sintezo mnenj ali pa 
se moramo zavzemati za več
jo notranjo monolitnost, e- 
notnost in s tem večjo u- 
činkovitost ZK. »Ta dilema 
je umetna zaradi tega, ker u- 
činkovitost in enotnost ZK ni 
nezdružljiva z njeno večjo de
mokratizacijo in borbo mnenj, 
ampak narobe: demokratiza
cija odnosov v ZK, ustvarjal
no politično in kritično ob- 
likovnaje stališč in politike 
ZK je pogoj za njeno enot
nost in učinkovitost.« je pou
daril Milan Kučan.

Milan Kučan je opozoril, 
da se v praksi še vedno sre
čujemo z birokratskimi poj
movanji vodilne vloge parti
je, kot temeljne in edine 
silnice napredka, ob zanika
nju avtonomne družbene in 
politične vloge drugih politič
nih subjektov, kot so SZDL, 
sindikati, skupščine in dru
gi. S takimi pojmovanji vlo
ge ZK, ki želijo eliminirati 
ZK iz našega političnega živ
ljenja in jo zreducirati na 
raven diskusijskih krožkov, 
se bo treba v pokongresnem 
obdobju temeljito spopasti.

Poudarek razvoju
političnega
sistema

Kongres je močno poudaril 
pomen razvoja političnega si
stema; to vprašanje smo po 
mnenju Milana Kučana na 
slovenskem kongresu neko
liko zanemarili. »Temeljito u- 
kvarjanje z vprašanji nadalj
njega razvoja in izpopolnje
vanja političnega sistema je 
rezultat spoznanja, da ne 
moremo uresničiti idejnopo
litične vloge ZK, če nimamo 
ustrezno demokratično in u- 
činkovito organiziranega in 
usposobljenega družbeno-poli- 
tičnega sistema, sistema od
nosov samoupravno organizi
rane družbe, ki bo hkrati 
demokratična in učinkovita in 
bo omogočala uveljavljanje o- 
blikovanih interesov delovne

ga človeka ter njegov odloču
joč vpliv na vse družbene od
ločitve.« Vprašanje, kako ae 
demokratično in hkrati, učin
kovito organizirati za dose
ganje splošnih ciljev, je po 
Kučanovem mnenju ostalo v 
določenem smislu odprto tu
di na kongresu. Zato bomo 
morali v pokongresnem ob
dobju najti odgovor na to 
vprašanje in na vrsto vpra
šanj, ki zadevajo skupščinski 
sistem, komunalno samoupra
vo in druge institucije nepo
sredne demokracije.

Enotnost gospo
darskega prostora

Kongres Je po Kučanovih 
besedah posebej močno pou
daril enotnost jugoslovanske
ga gospodarskega prostora in 
nujnost nadaljnjega razvoja 
ekonomskega sistema. »Kon
gres je ponovno potrdil dej
stvo, da je Jugoslavija eno
ten, sicer še nedograjen gos
podarski in tržni prostor, 
ki temelji na načelih delitve 
po delu in na načelih druž
beno ustrezno usmerjenega 
blagovnotržnega gospodar
stva, v katerega je zaradi nje
gove socialistične narave in 
bistva potrebno na področ
ju delitve ugrajevati načela 
solidarnosti. Upoštevati pa 
moramo, da je znotraj tega 
enotnega gospodarskega in 
tržnega prostora vendarle 
šest nacionalnih gospodars
tev, ki so se razvijala in so 
se razvila na sedanjo stopnjo 
v bistveno različnih pogojih. 
V interesu slehernega nacio
nalnega oziroma republiškega 
gospodarstva in v interesu ju
goslovanskega gospodarstva 
kot celote je enakomernejši 
razvoj nacionalnih gospodar
stev. ki ga je možno in po
trebno dosegati tudi. vendar 
ne izključno, s prelivanjem 
sredstev med njimi preko

za pomoč neraavitkn 
— vendar tako, da bo v polni 
meri zagotovljena pravica na
rodov oziroma delovnih ljudi 
v republikah, da razpolagajo 
z rezultati svojega dela. Tak
šno pojmovanj* socialistič
ne solidarnosti, ki ne defor
mira načela delitve po delu, 
je pogoj za dejansko enako
pravnost narodov v Jugosla
viji, ki je brez ekonomske 
podlage neuresničljiva in na
videzna.«

Kongres je tudi poudaril, 
da je treba nadaljnji razvoj 
gospodarskega sistema usme
riti predvsem v krepitev ma
terialne osnove samouprav
ljanja in v krepitev vloge 
združenih proizvajalcev na 
vseh področjih družbene re
produkcije, z razširitvijo nji
hovega vpliva in dejansko 
možnostjo odločanja, ob 
hkratnem izpopolnjevanju se
danjega gospodarskega siste
ma. Kljub prebiscitami o- 
predelitvi kongresa za refor
mo je bila vendar poudarje
na tudi misel slovenskega 
kongresa ZK. da je smelejši 
razvoj ekonomskega sistema 
nemogoč, če ne oživimo tudi 
dejansko boja za vsa izhodi
šča družbene in gospodarske 
reforme.

Razvojni koncept 
federacije

Kongres je tudi opozoril, da 
nam je potreben razvojni 
koncept federacije, kar po
meni praktično boj za nov 
srednjeročni družbeni načrt 
po letu 1970, boj za načelen 
in ne kompromisarski sred
njeročni načrt, ki ne bo na
stajal kot rezultat pritiskov, 
izsiljevanj in majorizacije v 
predstavniških telesih. Zato 
je to hkrati boj za sistem so
cialističnega načrtovanja v po
gojih samoupravljanja, druž
bene lastnine proizvajalnih

Naj se kandidati 
raztrgajo?

Za nameček vseh osebnih 
kvalitet in sposobnosti, ki 
jih ob letošnjih volitvah 
zahtevajo od kandidatov za 
skupščinske klopi, se Je v 
zadnjem času pojavila še 
ena: kandidat naj bi imel 
to sposobnost, da bi bil ob

izreči kritično oceno kandi
datovih sposobnosti.

Bodočim občinskim — v 
Ljubljani pa tudi mestnim 
— očetom bo to bržčas lah
ko izvedljivo: pred sabo
imajo le dva ali tri zbore 
volivcev. Drugače pa je s

istem času prisoten na dveh poslanskimi kandidati. Le-ti
ali treh zborih volivcev

Letošnje volitve namreč 
zahtevajo od kandidatov, 
ki so pripravljeni spustiti 
se v predvolilni boj, da se 
svojim volilcem tudi nepo
sredno predstavijo z lastnim 
osebnim programom. Zah
teva je več kot hvale vred
na, saj bi tako volivci v re
snici čutili, da odgovorno 
posegajo v predvolilno 
vzdušje s tem. ko morajo

bi morali biti prisotni na 
šestih ali morda še več rfio- 
rlh volivcev — in to pogo
sto celo ob isti uri. Možnost 
je samo ena: naj se kandi
dati raztrgajo, da bi jih vsi 
volivci z njihovega področja 
spoznali? Hudo napak bi 
bilo, ko bi se pojavili le na 
enem zboru — slovenska 
zamerljivost je ena Izmed 
stvari, ki pri nas seže dlje 
kot v deveto vas ...

ITT DOBERSEK

sredstev in ▼ pogojih delovanja 
zakonitosti blagovnotržnega 
gospodarstva. H razvojni kon
cepti so tudi poziv na moderni- 
aaoijo in integracijo gospo
darstva, na njegovo organi
zacijsko, tehnično, tehnološ
ko in poslovno usposobitev 
za konkurenčen nastop na 
svetovnem trgu in v medna
rodni delitvi dela.

»Na tem področju je bilo 
največ nasprotujočih si po
gledov,« je dejal Milan Ku
čan, »in morda je prav zara
di tega ostala tudi vrsta od
govorov nedorečenih; od kom
penzacij, monopolov, barde, 
carin, deviznega, monetarnega 
sistema in drugih, ki bodo 
zahtevala ne le praktično ak
tivnost komunistov, ampak še 
večje angažiranje ekonomske 
znanstvene misli in njene ap- 

| likacije v iskanju praktičnih 
rešitev.«

Povezovanje 
in sodelovanje 
v kulturi

Razprava na kongresu je 
opozorila tudi na nujno pove
zovanja in sodelovanja ▼ kul
turi. Pri tem je poudarila, 
da imamo v Jugoslaviji več 
nacionalnih kultur, ki odra
žajo bogastvo življenja in 
tradicij narodov in narodno
sti in je zato pomembna na
loga gojiti in razvijati skozi 
razvoj nacionalnih kulturnih 
individualnosti te tradicije 
naprej. O jugoslovanski kul
turi pa je mogoče govoriti 
le, če z njo razumemo kul
ture narodov in narodnosti 
Jugoslavije, če razumemo, da 
razvoj ene kulture pomeni 
hkrati tudi bogatitev jugoslo
vanske kulture in kulture 
vsakega naroda posebej. To 
ne pomeni zapiranje nacional
nih kultur, ampak narobe, 
dolžnost njihovega povezova
nja in sodelovanja ter njihove 
odprtosti do kulturnih in u- 
metniških tokov v svetu.

Kongres je tudi poudaril 
potrebo po tesnejšem pove
zovanju in povezanosti pod
ročja izobraževanja, znanosti 
in kulture z razvojem mate
rialnih družbenih sil, s pogla
vitnimi sistemskimi rešitva
mi, ki so bile dane z druž
benoekonomsko reformo in 
z demokratizacijo sistema po
litičnih odnosov v naši druž
bi. Kongresna razprava pa je 
hkrati poudarila, da samou
pravnih izkušenj in komplet
nih rešitev iz gospodarstva ni 
mogoče avtomatično in nekri
tično prenašati na področje 
izobraževanja, znanosti in kul
ture. Oblike samoupravnega 
organiziranja in odnosi na 
tem področju morajo biti o- 
riginalni, zato naj rastejo iz 
značilnosti dela na teh pod
ročjih in naj prispevajo k po
polnejšemu in doslednejšemu 
integriranju izobraževalne, 
znanstvene in kulturne dejav
nosti v odnosu družbenega 
samoupravljanja, dohodka 
in delitve po delu.

ČLANI CK ZKS MED REFERATOM MILANA KUČANA

Duševno prizadete otroke 
vse prepozno odkrivamo
Kakšnih 90 odstotkov vseh duševno nezadostno* razvi
tih otrok je mogoče usposobiti za samostojno življenje

Z rezultati usposabljanja duševno prizadetih otrok in 
mladostnikov še ne moremo biti zadovoljni; vendar 
v primerjavi z nezavidljivo dediščino lahko ugotovimo, 
da smo izoblikovali že relativno razvit sistem uspo
sabljanja po vrstah in stopnjah motenosti. Zakon o 
usposabljanju otrok in mladostnikov z motnjami v 
telesnem in duševnem razvoju je vsakokrat posebnega 
pomena: zaključuje obdobje posebnih šol in začenja 
vsestranske strokovne obravnave posameznega prizade
tega otroka. V rokah imamo dokaze, da ob uporabi 
novih metod in strokovnih znanstvenih dosežkov lahko 
povsem spremenimo življenjsko pot duševno nerazvi
tega otroka.

Potemtakem humana dol
žnost in ekonomska smotr
nost obvezujeta družbeno 
skupnost, da ne dviga rok in 
se ne dela gluho za proble
matiko duševno prizadetih, 
saj je dokazano, da je 90 od
stotkov vseh duševno neza
dostno razvitih mogoče us
posobiti za samostojno živ
ljenje. V našem vzgojno-izo 
braževalnem sistemu ima us
posabljanje duševno prizade
tih otrok in mladostnikov 
posebno vlogo. Vse bolj si 
utira pot spoznanje, da je 
nujno zagotoviti duševno pri
zadetim celovito usposablja
nje, ki je edino pravilna us
meritev.

O tem in o vrsti drugih

problemov se je v Ljubljani 
včeraj začela razprava na re
publiškem posvetovanju o du
ševno nezadostno razvitih. 
Iz gradiva za to posveto
vanje povzemamo, da je v 
Sloveniji blizu 11000 dušev
no prizadete mladine. Od 
tega je 75 odstotkov laže pri
zadete, kar znese 8.243 otrok 
ali 589 otrok na rojstni let
nik. Doslej je kategoriziranih 
2.370 laže duševno prizadetih 

šoloobveznih otrok in 2.354 
mejnih primerov. Od skup
nega števila duševno priza
detih je 20 odstotkov huje 
prizadetih otrok, 5 odstotkov 
pa takih, ki niso učljivi in 
jim moramo priskrbeti le 
varstvo.

Pretiran optimizem za aluminij
Razen dveh aluminijskih kombinatov še nove zmogljivosti za proizvodnjo polizdelkov — Pretežni del nove proiz
vodnje bo treba izvoziti na tuje tržišče, zahodna Evropa pa se z gradnjo lastnih kapacitet aluminijske industrije 
vse bolj zapira pred uvozom aluminija in aluminijskih polizdelkov — Navzlic temu sklep o gradnji nove tovarne

Kljub opozorilom odborov skupščine SR Slovenije, da 
ne kaže graditi kar dveh velikih kombinatov za alumi
nij, je zvezna skupščina lani v aprilu sprejela garancijo 
federacije za inozemsko zadolžitev obeh predvidenih 
kombinatov: Titograd in Mostar-Sibenik. S tema dvema 
velikima investicijama pa se povezuje še gradnja novih 
zmogljivosti za aluminijske polizdelke, zlasti sklep va
ljarne bakra v Sevojnu pri Titovem Užicu za zgraditev 
velike valjarne aluminija.

Gradbena dela za kombinat 
v Titogradu so se po uredi
tvi gradbišča v Dajbabih bli
zu Titograda že začela. Po
godbo o licenci, inžiniringu 
in tehnični pomoči z velikim 
francoskim aluminijskim kon
cernom »Pechiney« so skle
nili že lani ob koncu leta. 
Kombinat bodo zgradili do 
srede 1971 z zmogljivostjo
50.000 ton aluminija letno.

Tudi investitorji drugega
kombinata Mostar-Sibenik v 
zadnjem času niso mirovali. 
Za tovarno glinice v Mostar
ju. ki bo imela zmogljivost
200.000 ton, je investitor — 
rudnik boksita v Mostam — 
te dni sklenil pogodbo o inži
niringu in tehnični pomoči 
prav tako s koncernom »Pč- 
chiney«. Uvozno opremo bo
do dobili na komercialni kre
dit. Nosilka bančnega kre
dita pa je investicijska ban
ka v Sarajevu. Tovarno gli
nice bodo gradili v Bačevičih 
pri Mostam in bo stala 600 
milijonov novih din.

Investitor za drugi del 
kombinata, elektrolize alu
minija, pa je tovarna lahkih 
kovin »Boris Kidrič« v Šibe

niku. Pogodbo o inženiringu 
in tehnični pomoči za grad
njo te elektrolize z zmoglji
vostjo 50.000 aiuminija letno 
je šibeniški investitor sklenil 
z znanim švicarskim alumi
nijskim koncernom »Alusuis- 
se«. Gradnja šibeniške elek
trolite bo stala 434 milijonov 
novih din, zgradili pa jo bo
do do konca leta 1971. Da bi 
zagotovili preskrbo te elek
trolize z električno energijo, 
gradijo že dve leti veliko hi
droelektrarno Orlovac na 
območju med Bosno in Dal
macijo z letno proizvodnjo 
nad milijardo kWh.

Zelo različne sodbe 
o perspektivah

Za financiranje aluminij
skega kombinata Mostar - Ši
benik so že pred leti ustano
vili poslovno združenje Jugal, 
v katerem sodelujejo vsa za
interesirana podjetja skupaj 
s poslovnimi bankami v Sa
rajevu, Splitu in Zagrebu. 
Oba kombinata v Titogradu 
in Mostam - Šibeniku bosta 
stala nad 2 milijardi novih 
din brez investicij za obe

veliki hidroelektrarni Mrati- 
nje in Orlovac.

Kakšne pa so perspektive 
obeh kombinatov za plasma 
proizvedenega aluminija pre
težno v izvozu. 2e lani so 
bile o tem sodbe zelo različ
ne. Z več strani so bili k te
mu izraženi tehtni pomisleki.

Z gradnjo obeh aluminija
stih kombinatov, vsakega s
50.000 tonami aluminija let
no, se bo celotna jugoslovan
ska proizvodnja skoraj po
trojila. Lani smo proizvedli 
v Jugoslaviji vsega nekaj nad
48.000 ton aluminija, od tega 
v Kidričevem 41.500 ton in v 
Šibeniku 6.500 ton. Ves ta 
aluminij smo porabili doma. 
Za potrebe domače predelave 
smo uvozili še 22.000 ton alu
minija, hkrati pa smo enako 
količino aluminijskih poliz
delkov (22.000 ton) izvozili.

Bistveno spremenjena 
razmerja

Po zgraditvi obeh aluminij
skih kombinatov s* bodo ta 
razmerja bistveno spremeni
la. Pretežni del nove proiz
vodnje bomo morati izvoziti 
na tuja tržišča, bodisi v obli
ki primarnega aluminija ali 
pa polizdelkov iz aluminija in 
njegovih zlitin. Čedalje širša 
uporaba aluminija na raz
ličnih področjih odpira sicer 
nadaljnje perspektive za ra
stočo svetovno potrošnjo. 
Vendar se na področju pri
dobivanja aluminija in nje
gove predelave kažejo v sve

tovnem merilu določeni pre
miki. Prednost dežel s ceneno 
hidroelektrično energijo za 
elektrolize aluminija se očit
no zmanjšuje v korist lokaci
ji v bližini orjaških atomskih 
elektrarn. Za gradnjo nove 
aluminijske industrije je po
stalo zlasti vabljivo območje 
Evropske gospodarske skup
nosti. Na tem območju po
spešeno grade nove tovarne 
aluminija, ki jim je odprto 
velikansko tržišče Evropske 
gospodarske skupnosti, na 
katerem ni carinskih barier, 
hkrati pa je to tržišče na zu
naj zaščiteno z visokimi ca
rinami, kar velja zlasti za 
aluminijske polizdelke.

Zahodna Evropa 
se zapira

Zanimiv je primer območja 
Hamburga, kjer grade orja
ško 660 megavatno atomsko 
elektrarno v bližini mesta 
Stade. Z naslonitvijo na to 
elektrarno se je francoski 
koncem »Pšchiney« v začet
ku leta pogajal, da bi zgradil* 
veliko aluminijsko industri
jo. Pršili tel pa ga je ameri
ški koncem »RaynoIds«, ki 
bo tu zgradil največji alumi
nijski kompleks v Zahodni 
Nemčiji a proizvodnjo 100.000 
in posmeje 200.000 ton alumi
nija iz uvožene glinice. Se 
prej pa bo zgradil veliko va
ljamo aluminijastih polizdel
kov, ki bo oskrbovala naj
večje potrošnike na tem ob
močju (ladjedelnice, tovarne

vagonov, kontajnerjev itd.). 
Koncert »Pechiney«, ki so 
mu spodleteli načrti v Ham
burgu, pa se je takoj nato 
odločil za ponudbo Nizozem
ske, da tam zgradi podoben 
kompleks, prav tako na os
novi uvožene glinice. Švicar
ski koncem »Alusuisse« gra
di zdaj kar tri tovarne alu
minija in ima v načrtu zgra
diti še veliko tovarne) v Po
rurju (Essen).

Vsi ti podatki kažejo, da 
se zahodna Evropa z grad
njo lastnih kapacitet alumi
nijske industrije vse bolj za
pira pred uvozom tako alu
minija kakor tudi aluminij
skih polizdelkov. To zapira
nje je naša aluminijska in
dustrija že občutila zadnji 
dve leti. Lani je morala 
zmanjšati proizvodnjo alumi
nijastih polizdelkov na 47.800 
ton nasproti 55.700 oziroma 
57.300 tonam v prejšnjih dveh 
letih, in to kljub rastoči go
spodarski konjunkturi v za
hodni Evropi. Tovarna Im
pol v Slovenjski Bistrici, ki 
je zadpja leta modernizirala 
naprave za stiskane in vle
čene izdelke iz aluminija in 
bo v kratkem končala rekon
strukcijo valjarne, je lani si
cer Skromno povečala proiz
vodnjo na 30.800 ton, nima 
p* zadosti naročil za svoje 
povečane zmogljivosti. Sibe- 
niška tovarna, ld zdaj pre
deluje predvsem uvoženi alu- 
mimij, pa je morala svojo 
proizvodnjo občutno zmanj
šati in je imela lani precej

šnjo izgubo. Tudi šibeniško 
podjetje bo do konca letoš- 
nejga leta s stroški 95 mili
jonov novih din končalo re
konstrukcijo svojega obrata 
v Ražinah s povečanjem 
zmogljivosti od 30.000 na 
45.000 ton aluminijskih pol
izdelkov. To podjetje zlasti 
toži zaradi zapiranja trga v 
zahodni Evropi in zahteva iz
datno premiranje izvoza alu
minijskih polizdelkov, zaščit
ne carine za domači trg in 
nižjo ceno električne energi
je.

Ob takšnem položaju je 
res težko razumeti sklep o 
gradnji nove tovarne za alu
minijske polizdelke v Sevoj
nu pri Titovem Užicu. Delav
ski svet tamošnje valjarne 
bakra »Slobodan Penezič-Kr- 
čun« je 14. t. m. sklenil zgra
diti valjamo za aluminij, ki 
naj bi z zmogljivostjo 35.000 
ton letno predelovala za iz
voz pretežni del proizvodnje 
aluminija v novem titograj- 
skem kombinatu. Baje ima 
že zagotovljena potrebna in
vesticijska sredstva v višini 
185 milijonov novih din.

Vsi ti pojavi kažejo, da 
kompleks industrije alumini
ja v naši državi, v katerega 
vlagamo velikanska sredstva, 
ni dovolj tehtno in temeljito 
preučen in da vlada zlasti 
glede možnosti izvoza in nje
gove rentabilnosti pretiran 
optimizem, ki mu daje potu
ho zlasti garancija federacije 
za zadolžitev v inozemstvu.

FRANCE SEUNIG

Razen psihološkega oddel
ka otroškega dispanzerja v 
Ljubljani, ki ambulantno op
ravlja vzgojnovarstveno de
javnost, v Sloveniji nimamo 
predšolskih oddelkov za du
ševno prizadete otroke. Ta 
vrzel je vzrok, da je izgub- 
ljeno najbolj dragoceno ob
dobje v otroštvu, ki je po
membno za nadaljnji otrokov 
razvoj. To opravičuje — in 
doklej bo še opravičevalo —• 
dejstvo, da še nimamo or
ganiziranega načrtnega zgod
njega odkrivanja duševna 
prizadetosti. Večino takih 
otrok odkrijejo šele osnovno
šolski učitelji.

Za laže duševno prizadete 
šoloobvezne otroke imajo 
v Sloveniji šestindvajset 
posebnih osnovnih šol z 19 
dislociranimi oddelki in 11 
posebnih oddelkov pri rednih 
šolah. Sistem posebnega šol
stva zajema skupaj 4.126 laže 
duševno prizadetih otrok v 
42 občinah, medtem ko 18 
slovenskih občin še vedno 
nima posebnih šol. Zaradi te
ga je kar 1781 laže prizadetih 
otrok prisiljenih obiskovati 
redne šole, ki jih običajno 
končajo v 5. ali 6. razredu, 
ker niso kos zahtevnemu 
učnemu programu.

Za huje duševno prizade
te otroke deluje v Sloveniji 
centralni otroški dispanzer, 
ki ambulantno usposablja 
predšolske prizadete otroke, 
nadalje zavod za varstvo in 
delovno usposabljanje mla
dine v Dornavi, poseben od
delek vzgojnega zavoda J. 
Levec v Ljubljani, zavod za 
delovno usposabljanje dušev
no prizadete mladine v Po
lju pri Ljubljani. Od skupne
ga števila huje duševno pri
zadetih otrok in mladine jih 
je 231 vključenih v delovno 
usposabljanje.

Kljub temu, da nam še 
primanjkuje ustanov, pa lah
ko ugotovimo, da je pri nas 
sistem usposabljanja precej 
napredoval dn da dobiva ta 
dejavnost pravo vsebino. Po
sebne ''šole niso več slabe 
osnovne šole — niti pomož
ne šole, temveč preraščajo 
v rehabilitacijske zavode, ki 
so absolventom odskočna de
ska za delo in življenje.

MARIJA ROBEK

Brez Cka/je
Samo dva beograjska 

umetnika sta zlezla skozi 
»sito« kandidacijskih kon_ 
Eerenc! Med njima pa mi, 
kakor je bilo pričakovati, 
tudi priljubljenega igralca 
Miodraga Petroviča-Ckaije, 
ki so mu mnogi preroko
vali velike možnosti na 
aprilskih volitvah, pred
vsem zaradi njegove sploš
ne popularnosti.

Medobčinska kandidacij
ska konferenca Vračara in 
Savskega venca mu je od. 
rekla »vizum« za zbore 
volivcev. Od skupno 272 
glasov jih je Gkailja do
bil samo 94. Namesto 
njega so za kultumopro- 
svetni zbor zvezne skup
ščine imenovali dva druga 
kandidata, ki sta dobila 
dvakrat več glasov
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Razkroj?
Afub Kan m predstavniki 

desetih opozicijskih skupin 
bi bili morali v Ravalpindiju 
za »okroglo mizo• nekako 
poiskati izhod iz nemogoče 
zagate, o kateri je obtičal 
Pakistan; m res so sklenili 
ukiniti sistem posrednih vo- 
Ittev ter obnoviti spravi* par
lamentarizem. Toda to je 
bilo tudi vse. Po poročilih, 
ki prihajajo iz zahodnega tn 
vzhodnega krila deiele. bi 
bilo mogoče vse trdneje skle
pati, da je res. kar trdi no
tranji minister — Pakistan 
je izročen svladavini drhalie.

Notranji minister Rahman 
Km, ki ima na skrbi hkrati 
tudi obrambo, je to seveda 
uporabil kot utemeljitev za 
sklep, da bo poslal na ceste 
vojsko. Toda v sedanjih raz
merah to nemara pomeni z 
jeklenim pokrovom pokriti 
lonec, ki grozi razleteti se. 
V vrsti mest zahodnega in 
vzhodnega Pakistana po uli
cah vsak dan padajo Žrtve; 
več tisoč hii je Ze zgorelo; 
nič koliko razbijanja, ropanja 
in drugega nasilja je bilo Ze 
opravljenega in nič koliko 
ga nemara te bo.

V teh okoliščinah ni čud
no, da se Ajub Km umika, 
da skuša s premestitvami in 
odstavitvami vsaj za silo po
tolažiti Jurije, a da vse to 
ie vedno ne zalete dosti. To 
namreč ni več spopad dveh 
ali več organiziranih nasprot
nih struj; to je neobvladljiva 
zmeda, kjer se bo prejkone 
lahko uveljavil samo tisti, 
kdor razpolaga z najbolj gro
bo silo. Ta sila je vojska. 
Toda vojska v dveh pokraji
nah, ki sta si skoraj dva ti
soč kilometrov vsaksebi, 
vmes pa je Indija: v dveh 
pokrajinah, ki imata bore 
malo skupnih zgodovinskih 
izkušeni pa sila mnogo na
kopičenih medsebojnih za
mer. Razen tega je to vojska 
r družbi, kjer so se plodovi 
razmeroma uspešnega občega 
gospodarskega razvoja delili 
zeio neenakomerno, tako da 
se je navzlic splošnemu nas
protnemu usmerjanju po kla
sični shemi na eni strani 
kopičilo bogastvo in na drugi 
beda. Kaj lahko vznikne iz 
tega?

Alternative — politične in 
družbene — za dosedanje 
stanje stvari dejansko nam
reč ni. Ali je treba torej 
pričakovati kakega novega 
maršala alt generala ? Ce pri
de. bodo vsi bistveni prob
lemi ostali isti. Se bolj pa 
jih bodo napeli mučni rezul
tati pet mesec er trajajočih 
nemirov, ki so se razpregli 
tako daleč, da zdaj ie za
udarjajo po občem razkroju.

D. DOLINAR

papas ANGEL MIRU

»The Guardian«, London

Spogledovanje ali posel?
Uradni VVashington deli Moskvi komplimente, Nixon dopoveduje, da je 
bila Češkoslovaške kriva vzhodna Nemčija in ne Sovjetska zveza...
POSEBEN DOPIS ZA DELO

IVASHINGTON, marca. Richardu Nixonu se je cela dva 
meseca, kolikor jih ima pravkar za seboj kot pred
sednik, posrečilo odlagati vse stvarne in velike odločit
ve, pred katere je bil postavljen, ko je s težavo zmagal 
na volitvah v izredno zamotanem notranjem in zuna
njem položaju ZDA. Se vedno ni mogoče reči, pa najsi 
gre za katerokoli pomembno vprašanje, kakšno pot bo 
ubral Nixon in kaj misli ukrepati. Vse, česar se loteva 
— od potovanja v Evropo pa do nadaljnjega izgrajeva
nja antiraketnega sistema — ima še vedno reklamno- 
propagandni ^značaj in ne posega v bistvo stvari niti 
ne spreminja razmerja sil, bodisi znotraj ali zunaj.

Preveč zaposlenih
Ekstenzivnost gospodarstva umetno rešuje problem za
poslenosti na Poljskem — Posledica je nizka storilnost

Nixon išče 
politiko

Deveta plenarna seja na 
aveniji Kleber je bila taka 
kot druge: nič norega razen 
to, da so predstavniki štirih 
strani sedli za konferenčno 
mizo v trenutku, ko dirjajo 
v Vietnamu najhujši boji. 
kar jih pomnijo r zadnjih 
šestih mesecih

ie ob Niionorem nastopu 
smo zapisali, da nori ameri
ški predsednik še n:ma pod
robno izdelane »vietnamske« 
politike, in da dokler le ta 
ne bo izoblikovana, ni pri
čakovati otipljivih dosežkov 
v Parizu.

Te dni bo S ixon v Kalifor
niji proučeval vietnamski 
dosje z ameriškim velejiosla- 
mkom v Saigonu Bunkerjem 
m namestnikom glavnega po
veljnika Goodpasterjem. Iz 
teh posvetov se utegnejo ro
diti prvi obrisi načrta za na- 
daljne ameriške poteze na 
vietnamski šahovnici.

Kateri elementi so znani?
FSO je sprožila ofenzivo 

velikega stila, vendar ameri
ški strokovnjaki domnevajo, 
da se njena druga jaza še ni 
začela: FNO torej še ima 
maneverski prostor, bodi za 
stopnjevanje, bodi za utišanje 
vojaške dejavnosti.

Nizon na to ofenzivo ni 
odgovoril z bombnimi napa
di na Severni Vietnam, kot 
so se nekateri bali. marveč 
je namignil na tajna pogaja
nja, ki naj bi bila prava pot 
k miru. Senator Stephen 
Young je pred dvema dnevo
ma zatrdil, da se »Washing- 
ton že dva meseca tajno po
gaja*. in vzpodbudno dejal, 
da bi »umik sto tisoč ameri
ških vojakov ugodno vplival 
na pariške razgovore*. Ob
rambni minister Laird pa je 
to Youngovo »odpiranje per
spektiv* zaprl z izjavo, da v 
»sedanjih razmerah ni misli
ti na odpoklic ameriških vo- 
jaJcov*.

Kazno je. da sta se ob do
godkih na Ussuriju v bizo
novi administraciji izobliko
vati dve struji. Ena. ki meni. 
da je spričo ruskih težav s 
Pekingom nastopil čas za 
močnejši pritisk na Hanoi m 
Moskvo, in druga, ki ozna
nja. da je najietost na Dalj
nem vzhodu priložnost, da se 
Vfashington začne pogovarja
ti z Moskvo o vseh važnih 
problemih, tudi o Vietnamu.

Nobenega znamenja ni, da 
bi se Nizon že odločil c eni 
ali v drugi smeri. Toda z od
ločitvijo ne bo več moč od
lašati v nedogled, kajti brez 
določeno začrtane politike 
navsezadnje ni mogoče kon
čati vojne. M. ŠUŠTAR

OGLAŠUJTE V

DELU

POSEBEN TANJUGOV DOPIS

VARŠAVA, marca. Poljska narodna banka je sporočila, 
da so bili v januarju izdatki iz plačnega sklada, to se 
pravi za prejemke zaposlenih v družbenem sektorju, 
za 7,8 odstotka večji kot v lanskem januarju. Plačni 
sklad se je povečal tudi v februarju. Iz tega pa še ne 
gre sklepati, da se je v enakem sorazmerju povečal 
tudi dejanski standard. Tolikšno povečanje prejemkov 
n, predvsem rezultat ustrezno povečane delovne sto
rilnosti. Ta raste počasneje. Razlog je v prekomerni 
zaposlitvi, o čemer je banka tudi navedla poda*ke.

Rek!: bi. da je dobro, če 
število zaposlenih tako nara
šča. Toda gre za negativen 
pojav, »ki mu je treba posve
titi veliko pozornost«.

Poprečje letnega poveča
nja industrijske proizvodnje 
v minulih treh letih sedanje
ga petletnega plana te bilo 
večje od predvidenega. To 
bi bilo čisto v redu. če ana
lize ne bi pokazale, da je to 
pripisati prekomernemu na
raščanju zaposlenosti.

Nedavno so na najvišjem 
mestu podvomili o bilancah 
delovne sile. na podlagi ka
terih planirajo število zap' 
»lenih. Toda razen morebitnih 
napak pri planiranju pa mi 
nistrski resori, združenja in 
podjetja, hoteč se »zavarova
ti«. že pri sestavljanju pla
nov zahtevajo precej več de
lovne sile, kakor je potrebu
jejo. med letom pa celo še 
prekoračijo plane o številu 
zaposlenih.

Pj nekaterih cenitvah bi 
poljska industrija delala, 
■ispesneje, če bi imela kakih 
40U do 300 tisoč zaposlenih 
manj. Na drugi strani pa pri
manjkuje delavcev v nekate
rih panogah, na primer v ru
darstvu. in na nekaterih pod
ročjih.

Bistveno pri tem pa je. da 
pri takšnem položaju počasi 
narašča delovna storilnost. 
Član politbiroja, sekretar CK 
PZDB Boleslaw Jaszcuk. ki je 
v CK PZDP zadolžen za polj
sko gospodarstvo, je v svo
jem govoru v sejmu opozoril 
na dejstvo, da je preseganje 
plana industrijske proizvod
nje rezultat ekspenzivnega go
spodarjenja, ne pa zadovolji
ve delovne storilnosti. V totit 
1969 naj bi se narodni doho
dek povečal za 5 odst. Ca bi 
se naslonili samo na poveča
no zaposlitev — je rekel Jas 
zczuk — potem hi se dohfviek 
povečal le za 2 do 25 odst., 
delovna storilnost v letu 1969 
pa predvidoma za 4.9 odst.

Problem pa ni samo v se
danji zaposlenosti brez eko- 
nomskega kriterija. Dva pet
letna plana, od 1966. do 1975 
leta. določata, da bodo odprli 
nova delovna mesta za 3.1 
milijona ljudi. Ce bo saposl: 
tev naraMala boli. kakor 'r 
predvideno, tako kot narašča 
®daj- pa bodo potrebna no*’a

Lovec in žrtev 
oa ra.7i to v

W ASHINGTON. — Ameri
ški zdravnik dr. Donaid Gatch, 
čigar ugotovitve o slabi pre
hrani otrok ameriških črn
cev so pripeljale do senatne 
razprave o tem problemu, se 
je te dni tudi sam znašel v 
neki tvashingtonski bolnišni- 
či. izčrpan zaradi slabe pre
hrane.

Zdravstveni funkcionarji 
pravijo, da se je dr. Gatch. 
ki je belec, verjetno okužil 
s črevesnimi paraziti. V poro
čilih. ki jih je bil objavil, 
je razkril ameriški javnosti, 
da 70 odstotkov otrok ame
riških držav v Južni Karolini 
trpi zaradi črevesnih parazi
tov, da črni otroci umira
jo od lakote, da žive v stajah, 
ki so slabše od svinjakov.

Ameriški senatorji so prejš. 
nji mesec uvedli preiskavo 
glede na te porazne ugoto
vitve in so potem prisilili fe
deralne Oblasti, da so posla
le tem mizemo živečim črnim 
siromakom brecplačno pomoč 
v hrani.

delovna mesta za 3,5 milijona 
ljudi.

Hkrati poudarjajo, da »e 
**o:jsit» na prelomnici, sredi 
procesa, v katerem mora od
ločneje preiti od sedanjega 
ekstenzivnega na intenzivno 
gospodarjenje. V ta namen 
sprejemajo določene ukrepe 
tudi v gospodarski razvojn. 
politiki »modernizacija, avto
matizacija itd.) in v gospo
darskem sistemu (uvedba 
ekonomsko bolj stimulativnih 
mehanizmov).

V sejmu so poudarili, da 
stalno naraščanje delovne 
storilnosti Kot glavnega fak
torja povečane proizvodnje m 
v nasprotju s »politiko polne 
zaposlenosti, ki se ji ne mi
slimo odpovedati«.

Vendar je nodoba. da je tu 
glavni »vozel« poljskega go
spodarstva. Namreč: kakšen 
izhod najti iz dil»»’? 
ekstenzivnim gospodarstvom 
s prekomerno zaposlitvi io in 
intenzivnim gospodarstvom z | 
racionalno zaposlitvijo, ki — j 
glede na obipVMvno veltfe t»o- 
tok novih ljudi, ki se vklju- I

Brandt za čim
prejšnji podpis 
atomskega 
sporazuma

BONN — Bonski zunanji 
minister Willy Brandt je iz- 
raizil žejo, da bi Zahodna 
Nemčija podpisala sporazum 
o prepovedi širjenja jedrske- j 
ga orožja pred parlamentar
nimi volitvami, ki bodo le
tošnjo jesen.

V intervjuju za »Frankfur
ter Rundschau« je Brandt 
menil, da bodo v Zahodni 
Nemčiji in v tujini dozorele 
razmere in bo Bonn že prej 
lahko podpisal ta mednarod
ni sporazum. Dejal pa je, 
da je ZRN zaskrbljena, da bi 
ta sporazum kakorkoli ogro
zil miroljubno industrijsko 
uporabo jedrske energije.

čujejo v delo — lahko pri
nese določeno brezposelnost?

Problem zaposlovanja pa 
bi reševali v manj favorizi
ranih panogah in področjih 
»z večjo zaposlenostjo- nižjo 
delovno storilnostjo!, torej 
se naprej z ekstenzivnim go 
spodarstvom. Kakor je zapi
sal neki list. bi bila to »nad
zorovana zakasnitev« pri po 
speševanju gospodarstva.

Predsednik odbora za delo 
in plače ie izjavil, da mora 
biti zajioslenosi in delovna 
storilnosj »glavna skrb reso
ra. ki je niti planska komi
sija niti odbor ne smeta ovi
rati pri razvijanju pobude, s 
katero naj bi poiskali poti 
uspešnejšega boja z eksten
zivnim: oblikami zaposlitve«.

Na Poljskem pa vendar m 
videti, da bi delovne odnose 
:n vprašanje, števila zaposle
nih prenašali v neposredno 
pristojnost kolektivov in to 
povezali s sistemom nagraje
vanja. To bi bržčas pripeljalo 
do bolj racionalnega zaposlo
vanja in bolj intenzivnega go- 
sprdarjrnja.

VELIBOR POPOVIČ

V taistem času pa so toli- 
kere napovedi sprememb v 
sovjetslco-ameriških odnosih 
začele že vzbujati vznemirje
no pričakovanje, tem večje, 
ker še ni jasno, do kod je 
prišlo to zbližanje in kako 
daleč utegne seči.

Ce rečemo, da je Nixonov 
odnos do Sovjetske zveze 
zgolj propaganden, tedaj to 
nikakor ne pomeni, da gre 
samo za kosanje v tem, kdo 
bo zbral več propagandnih 
točk v nasprotnikovo škodo. 
Seveda gre tudi za to, je pa 
to bolj postransko. Nixonova 
propaganda sloni zdaj na 
tem, da hvali nasprotnika, 
mu daje komplimente, izdaja 
moralna spričevala o dobrem 
vedenju in propagandistično 
naznačuje možnost sodelova
nja pod določenimi pogoji.

Bistvo pa je predvsem v 
tem, da čuti Nixon živo po
trebo dokazati ameriški jav
nosti, da ga Rusi sprejemajo 
prav tako, kakor so sprejeli 
Kennedyja ali Johnsona.

V nedavni volilni kampa
nji je namreč eden najvaž-

Ameriške vojne 
ladje zastarele

Pododbor za obo
rožene sile ameriškega kon
gresa, ki je proučeval p .lo
ža;- v ameriški vojni morna
rici, je predložil poročilo, v 
katerem poudarja, da morajo 
ZDA zamenjati svoje zasta
rele vojne ladje, da bi se ize
načile s SZ in zapolnile vr
zel vzhodno od Sueza, ki bo 
nastala, ko se bodo Britanci 
umaknili s tega področja.

Pododbor trdi, da je 58 
odstotkov ameriških vojnih 
ladij starih najmanj dvajset 
let, medtem ko je toliko sta
rih samo en odstotek sovjet
skih ladij.

Pododbor za oborožene sile 
predlaga gradnjo več vojnih 
ladij na jedrski pogon.

nejših argumentov zoper Ni
kona bila trditev, da za Ruse 
ni sprejemljiv ali vsaj da je 
v Moskvi precej slabše zapi
san kot katerikoli od njego
vih protikandidatov. To pa je 
bilo čisto res. Ze leta 1967 
je Nixon obiskal Moskvo ie 
zato, da se je lahko prepri
čal, da se noben vodilni sov
jetski funkcionar »ne utegne« 
pogovarjati z njim.

Zdaj pa to ni več važno ne 
za eno ne za drago stran. 
Vse, kar je bilo, se zdi kot 
čez noč izbrisano, pozablje
no. Gledano z ameriškega 
zornega kota Nixonovo ob
našanje predvsem kaže in po
trjuje, kako se je zakoreni
nilo pravilo, nastalo v šestde
setih letih tega stoletja: tisti, 
ki se hoče obdržati na krmi
lu ZDA, ki hoče, da ga Ame
ričani sprejmejo kot nespor
nega političnega voditelja, 
mora dokazati, da je spre
jemljiv tudi za Ruse. To je 
v nekem smislu postalo prvi 
pogoj političnega obstanka v 
Ameriki.

V tem smislu je propa
gandno sporazumevanje z Ru
si prav takšno sredstvo, kot 
je bilo Nixonovo potovanje 
v Evropo. Nixon se je odpra
vil na pot v Evropo, da bi 
zrastel njegov državniški for
mat v ZDA, pa tudi na dru
gi strani, v Sovjetski zvezi. 
Tu pa je tudi konec primer
jave. Sporazumevanje z Ev
ropo dandanes ni niti v pri
hodnje ne more biti kaj dru
gega, medtem ko je spora
zumevanje s Sovjetsko zvezo 
lahko sredstvo, lahko pa tudi 
končni cilj.

Dokazov, da se je ameri
ška propaganda nasproti So
vjetski zvezi spremenila, je 
seve na pretek.

Ena najbolj opaznih spre
memb je v kvalifikaciji do
godkov v Evropi, posebej in
tervencije v Češkoslovaški in 
nedavne zaostritve. zastran 

| Berlina. Johnson je interven

cijo v Češkoslovaški zmanj
ševal in praktično ignoriral 
prav s tem, da je krivil So
vjetsko zvezo. Odkar je prišel 
na krmilo Nixon, pa čedalje 
pogosteje in bolj avtoritativ
no dokazujejo, da je Sovjet
ska zveza sodelovala v inter
venciji pravzaprav proti svo
ji volji, da je bila vanjo pah
njena in prisiljena in da je 
zli duh in početnik vse »za
rote« Walter Ulbricht. Kar pa 
zadeva nedavne dogodke v 
Berlinu, je Nixon takoj po 
vrnitvi iz Evrope javno ugo
tovil in izpovedal, da ne kri
vi za dogodke Rusov, ampak 
da je treba prave krivce iska
ti v vzhodnem Berlinu. Ame
riška in sovjetska propagan
da sta se tu na tihem ujeli 
in trenutno potekata očitno 
po vzporednih tirih: Moskva 
zvrača krivdo za intervencijo 
v Češkoslovaški in celo za 
poslabšanje svojih odnosov 
s »tretjim svetom« na Zahod
no Nemčijo, Washington pa 
išče krivdo za intervencijo v 
Češkoslovaški in za berlin-

Trojno sodelova
nje pri proizvodnji 
urana

LONDON. — Velika Bri
tanija, Nizozemska in Za
hodna Nemčija so naredi
le še en korak k uresni
čitvi načrta o skupni pro
izvodnji oplemenitenega 
urana. Tako so sporočili 
v uradnem komunikeju ob 
koncu enodnevnih mini
strskih pogovorov.

Prihodnji sestanek pred
stavnikov teh držav je na
povedan za 9. junij, ko 
bodo pripravili sporazum 
o trojni kooperaciji.

Vse tri države so pre
cej napredovale v novem 
načinu proizvodnje urana 
in skupaj bi lahko zgra
dile tovarne, ki bi bile 
skupna last. V Londonu 
so se ministri strinjali, 
da bodo ustanovili orga
nizaciji, ki bosta vodili 
gradnjo tovarn v vseh 

I treh državah. Njihov se
dež bo v Zahodni Nemči
ji. Poseben mešani vlad
ni odbor se bo ukvarjal 
s politiko trojnega sode
lovanja pri proizvodnji 
urana, uporabi jedrskega 
materiala, odnosih z dru
gimi državami in določa
nju lokacij za gradnjo to
varn v Britaniji, Zahodni 
Nemčiji in Nizozemski.

ANGUILLE — Prebivalci otoka Anguille so z ogorčenjem sprejeli britanske vojake, ki so v sredo

sko zaostritev pri Vzhodni 
Nemčiji.

Kar tiče odnose s Kitajsko, 
pa Washington v tem trenut
ku prav gotovo tako propa
gandno močno poudarja ame- 
riško-sovjetsko sovpadnost in
teresov. Nixon je na docela 
neobičajen in doslej nepojm
ljiv način prepričeval vse 
ameriško ljudstvo, da ne le 
sovjetsko politično, ampak 
tudi vojaško vodstvo razmiš
lja skoraj izključno v ob
rambnih 'mejah in da mu ni 
mogoče zameriti, če se noče 
odpovedati antiraketni ob
rambi. Hkrati pa je Nixon 
javno zavzel tako ostro in 
nepopustljivo stališče do Ki
tajske, da je tudi po ameri
ških ocenah praktično prisi
lil Peking do tega, da se od
pove predlaganim pogaja
njem.

K vsemu temu naj dodamo 
še, da so se pravkar spora
zumeli o otvoritvi sovjetske
ga konzulata v San Francis
cu in ameriškega konzulata v 
Leningradu, da je senat po
trdil sporazum o prepovedi 
širjenja jedrskega orožja, So
vjetska zveza pa je na to ta
koj predlagala nov sporazum, 
s katerim bi prepovedali skla 
diščiti jedrsko orožje na mor
skem dnu.

Ce povemo še to, da se 
med ameriškimi funkcionarji 
v zaupnih pogovorih širi glas, 
da je sovjetsko-ameriški se
stanek »na vrhu« že napove
dan za maj ali junij, bi lah
ko iz vsega posneli, da name
ravajo preiti od besed k de
janjem.

Vendar pa utegne biti tak 
sklep prezgoden. Predvsem 
zato, ker na ameriški strani 
nihče ne pozabi dodati, da 
so sestanek določili tako 
kmalu zaradi sovjetskega pri
tiskanja. Američani prikazu
jejo položaj tako, da je seda 
nje sovjetsko vodstvo v 
škripcih zaradi težav in po
razov na zahodu (EvropaJ, 
na vzhodu (Kitajska) in v 
»tretjem svetu« in si zato , 
obupno prizadeva utrditi 
svoj omajani položaj s ka
kršnokoli pogodbo z Nixo- 
nom. Čeprav je tudi Nixon v 
hudih zadregah, predvsem 
zaradi Vietnama, in je zato 
prav tako prisiljen iskati iz
hod v kompromisu, pa je ce
na pogodbe z njim zdaj pre
cej poskočila.

Glavna in morda tudi edina 
točka na formalnem dnevnem 
redu bližnjega »vrhunskega 
sestanka« bo omejitev strate
škega orožja. Kakor pa pri
ča tudi zadnji Nixonov sklep 
o izgrajevanju antiraketnega 
sistema, je tu mogoče doseči 
dogovor v najboljšem prime
ru v zelo ozkih mejah medse
bojnih jamstev. Drugim pa 
tak dogovor ne bo jamčil ni
česar in bo zatorej imel sa
mo propagandni pomen.

Malo je tudi verjetno, da 
bi v tej začetni fazi lahko 
dosegli pomembnejši napre
dek v pogajanjih zastran 
Srednjega vzhoda, če zaradi 
ničesar drugega, tedaj že za
to, ker je eni in drugi poga
jajoči se strani enako težko 
zajamčiti, da bodo dogovor 
tudi neutegoma spremenili v 
dejanje.

Tisto, kar Američane naj
bolj neposredno zanima in 
kjer hoda nedvomno zahte
vali dogovor, pa je Vietnam. 
Nixon je sicer že vnaprej 
javno pohvalil pomoč Sov
jetske zveze in hkrati opozo
ril ameriško javnost, naj ima 
razumevanje za kočljivi sov
jetski položaj v Aziji. Videlo 
pa se bo še, koliko bo sam 
pokazal razumevanja za kon
ferenčno mizo in koliko mu 
lahko sovjetski partnerji pri
dejo naproti, in to bo šele 
pokazalo, koliko so se ame- 
riško-sovjetski odnosi pre
maknili iz propagandnih tir
nic na trdna tla pogajanj in 
medsebojnega popuščanja.

ZVONIMIR KfelSTL

Konvencija 
OZN zoper 

rasizem
Konvencija proti vsem 
oblikam rasne diskrimi
nacije — Pomisleki ZDA

NEW YORK, 20. marca — 
V OZN so sporočili, da je 
začela veljati mednarodna 
konvencija o odpravi vseh 
oblik rasne diskriminacije. 
Konvencija je zelo pomemb
na, saj nalaga obveznost, da 
se izkorenini rasna diskrimina
cija na svetu v vseh njenih 
oblikah in prepreči širjenje 
rasističnih doktrin in prak
se.

Konvencija vsebuje pose
ben člen, ki našteva vse dr
žavljanske in politične pravi, 
ce, izključujoče vsako javno 
diskriminacijo. Te pravice 

segajo cd enakosti pred so
dišči pa do dostopnosti jav
nih položajev in služb.

Novost v tej konvenciji je, 
da se ustanovi mehanizem, 
ki bo skrbel za uresničeva
nje določil konvencije.

Konvencija prepoveduje 
vsako diskriminacijo na pod
lagi rasnih razlik, barve kože 
ali etničnega porekla. Velja
ti je začela potem, ko jo ie 
ratificiralo 31 držav, med 
njimi tudi Jugoslavija. Pred
stavniki teh držav se bodo 
sestali v OZN, da bi iz svo
jih vrst izvolili 18 članov od
bora, ki bodo nadziraj; iz
vajanje določil resolucije.

ZDA pa so izrazile pomisle
ke proti konvenciji, češ da 
bi si mogli nekatere njene 
določbe razlagati kot omeje
vanje svobode govora in ti
sto. (TANJUG)

Filipinske skomi
ne po Sabahu?

KUALA LUMPUR — Pod- 
predsednik malezijske vlade 
Abdul Razak je izjavil, da se 
filipinske čete zbirajo na 
otokih pri Sabahu. Toda Ma
lezija je pripravljena »za 
vsak primer«. Kakor je re
kel, lahko premiki filipinskih 
čet, v glavnem padalskih, 
»pomenijo marsikaj«.

V Manili pa je poveljnik 
filipinskih oboroženih sil ge 
neral Manue! Jan izjavil, da 
ne ve ničesar o zbiranju te' 

Malezijski obrambni mini
ster pa enako trdi, da mar
sikaj kaže na to', da bi Fili
pini v svojih skominah po 
Sabahu mtegmli uporabiti 
silo.

Kitajci 
v Indoneziji

DŽAKARTA — Po najno
vejših statističnih podatkih 
je 92 odstotkov vseh tujih 
državljanov, ki stalno žive 
v Indoneziji, Kitajcev. Gent 
ralni direktorat za priselje
vanje, ki je pravkar zbral 
podatke, je objavil, da živi v 
Indoneziji skupno 1.154.115 
tujih državljanov in od teh 
1.083.851 Kitajcev, čeprav tu 
ni zajeta vsa država, pa me
nijo, da pride tudi na drugih 
področjih arhipelaga najmanj 
devet Kitajcev na deset tuj
cev.

Izpuščeni študent
je v Mexicu

MEXICO — V Mexicu so 
nedavno izpustili več kot 20 
študentov, ki so jih bili are
tirali zaradi sodelovanja v 
lanskih neredih. Niso jim 
namreč mogli dokazati, da so 
bili zapleteni v »subverzivne 
načrte zoper vlado«. Izpusti
li so jih takoj potem, ko je 
odstopil načelnik mestne po
licije general Cueto, za kate
rega so mehiški študenti za
htevali, da ga je treba od
pustita in kaznovati.

Mehiški tisk piše, da sedi 
v zaporih še kakih 160 ljudi 
zaradi udeležbe v študentskih 
neredih.

Zaplet ob referendumu
Kritične pripombe državnega sveta na ustavnost de Gaullovega referenduma

OD NAŠEGA STALNEGA DOPISNIKA

PARIZ, marca. »Referendum je za francoske pokrajine 
to, kar so bili majski dogodki za univerzitetno re
formo«, nam je rekel zelo plastično, a ne tako jasno 
državni minister Jean Marcel Jeanneney na razgovoru 
v krogu Združenja tujega tiska.

še en plebiscit več, ki je po
treben de Gaullu, da bi na
daljeval svojo antisocialno :n 
antidemokratično politiko . .’.« 
Toda ne gre samo za opozi
cijske kroge. Tudi povečano 
javno mnenje, kot ga izraža 
bul varni dnevnik »Pariš Jour«, 
je skoraj prepričano, da bi 
te »posledice« za de Gaulla 
pomenile — oda* op. »Diskret
nost državnega ministra Jean- 
neneya je bila seveda razuijilji- 
va; gotovo ni v njegovi pri
stojnosti, da bi razodeval na
mere predsednika republike; 
toda po ocent tistih, ki so 
zadnje dni tmen s de Gaul- 
lom opravka, dvoma v tem 
pogledu ni... 27. aprila bodo 
Imeli Francozi izbirati samo 
med dilemo: da ali ne de 
Gaullu.«

Poleg tega Je minister Jean- 
neney, univerzitetni profesor, z 
metuljčkom m očali, s svo
jim odgovorom, kaj bi bilo, 
če bi se večina izrekla za 
»ne«, znova podžgal ugibanja 
o de Gaullovih namenih. »Ge
neral de Gaulle smatra, da 
je regionalna reforma za pri
hodnost Francije potrebna. 
Ce bi francosko ljudstvo v 
referendumu to reformo za
vrglo. bi gotovo iz tega po
tegnil posledice; vendar pa ne 
vem, kakšne...«

Jasno, opozicija je takoj 
pribila: v tem primeru se bo 
de Gaulle morai umakniti. 
Eden izmed vodilnih članov 
CK KPF Roiand Leroy je go
vorniško grmel: »Naš ,ne' je 
ofenziven ... Mi sicer smo za 
demokratično regionalno re
formo, toda v referendumu 
gre za vse kaj drugega. To je

De Gaulle Je dejansko že 
lani, ko je prvič napovedal

referendum, seveda v bolj na
petih okoliščinah, dejal, da 
bi se v primeru negativnega 
odgovora umaknil. Zdaj je 
nasprotno, z občutkom ponov
ne trdnosti in volje, da Izpe
lje svoj načrt preoblikovanja 
Francije do konca, izrazil sa
mo v ofenzivnem smislu, češ: 
»Treba se je odločiti med na
predkom ln prekucuštvom«. 
Toda tudi v tem Je pokazal, 
da se je osebno z vsem svojim 
bistvom vezal na referendum.

V razliko od de Gaulla, k! 
je prestregel napad opozicije 
s tem, da je sam razglasil re
ferendum sa politični plebi
scit, se nasprotno minister 
Jeaimeney, ki Je tehnično za
dolžen za reformo, pa tudi 
vlada, trudita, da bi referen
dumu dala bolj tehnično prak 
tičen značaj. To Je bilo po- 
sebej vidno, ko Je državni 
sekretar za informacije Le 
Theule, p0 eni strani zelo 
ublaženo tolmačil oba de Gaul- 
lova izraza »napredek« in 
»zmešano prekucuštvo«. pou
darjajoč. da je, pri tem de 
Gaulle mislil le na pogoje za 
napredek ali nenapredek v

francoskih pokrajinah; po 
drugi pa je izrecno izjavil: 
»V primeru negativnega odgo
vora bi bil to pač samo en 
zakonski osnutek, ki ne bi bil 
sprejet.« Jeanneney je v svo
jem televizijskem nastopu šo 
podrobneje poudaril, da je 
vlada pripravila te »praktične 
reforme« in da Jih Je dala v 
potrditev ljudstvu neposred
no, zato ker je prepričana, 
da je to v gospodarskem, so
cialnem in finančnem pogle
du koristno . . Govoril je, da 
je glavni cilj zmanjševanje 
birokracije in povečanje učin
kovitosti. »Namesto tega, da 
bi odločali ljudje v Parizu na 
podlagi aktov, bodo poslej 
odločali o vseh gradnjah sa
mi ljudje v pokrajini; tako 
bo za isti denar lahko več 
koristnih in manj nekoristnih 
investicij . . « In čeravno je 
s tem smiselno oporekal sa
memu de Gaullu, je poudaril: 
»Mi nismo politizirali refor
me. ampak opozicija... Mi 
smo tzhaiali iz konkretnih 
dejstev in ne iz neke ideolo
gije. pa naj bo že katerako
li...«

Očitno torej ne gre samo 
za razliko v letih in tempera
mentu, ampak tudi za dva 
različna pogleda znotraj go- 
listične večine same. Poleg 
kritičnega uvodnika, ki je po 
de Gaullovem govoru o refe
rendumu izšel v že itak kri
tičnem Mondu, je bil v tej 
smeri sila poučen uvodnik 
glavnega urednika v konzer
vativnem, vladi naklonjenem 
»Figaru«, ki je brez ovinkov 
zapisal: »De Gaullov govor 
nas je pustil lačne«. Čeprav 
je de Gaullu priznal vso oseb
no veličino in zgodovinski po
men za Francijo, je dal razu
meti, da se ne strinja z nje
govim stilom govorjenja.. « 
želeli bi upati, da bo dovolj 
razumnih duhov v krogu vla
de ali še bolj, pri tisti ekipi, 
ki se pogosto, ne da hi reagi
rala. uklanja odločitvam, ki 
so bile sprejete v samoti, 
brez potrebnega zaupanja.«

Ni dvoma, da je v senatu 
nekaj mrtvega in ima ideja 
decentralizacije kljub franco
skemu jakobinstvu veliko ži
vih korenin, že enostavno v 
odkrivanju specifičnosti raz
nolikih pokrajin. Karavana 
francoskega uradnega radia 
ORTF, ki je te dni obiskala 
vseh 21 zamišljenih pokrajin, 
je bila živa priča tega. Obrat, 
no pa se je pravkar končani 
kongres običajno zelo umir- 
<ene socialnodemokratske sin. 
dikalne zveze Force Ouvnfere,

njih vidikov francoske demo
kracije, izrazil proti novemu 
»korporativizmu«.

Se bolj pa je seveda v fran
coski javnosti, ki je na pravo 
nasploh zelo občutljiva, učin
kovala kot hladna prha no
vica, da je državni svet spo
ročil vladi več negativnih pri
pomb na začasno sprejeto be
sedilo referenduma. Čeprav 
po praksi javnosti ne sporo
čajo, kakšno oceno da ta naj
višji francoski ustavni organ, 
je tokrat še pred izredno sejo 
vlade, ki bo razpravljala o 
teh pripombah, zdaj že po
stalo javno, da je državni 
svet z veliko večino izrekel 
negativno oceno: referendum 
o reformi senata ni v skla
du z ustavo; tekst glede re
gionalizacije bi pa morali 
spremeniti na več mestih.

Ce upoštevamo, da se tudi 
Giscard d’Estaing s svojimi 
neodvisnimi republikanci, ki 
so pomemben del v krogu 
vladne večine, še ni dokončno 
odločil, je toliko bolj značil
no, da se je premier Couve 
de Murville zadržal celo uro 
v razgovoru z delegacijo sre
dinske stranke PDM. Ta Du- 
hamelova skupina, ki je v 
mnogih vprašanjih' blizu D’ 
Estaingovi skupini, čeprav ni 
v okviru vladne večine, am
pak na najbližjih pozicijah 
zmerne opozicije, je namreč 
prišla k de Murvilu poizvedo, 
vat, kaj meni glede na sklep

prav zaradi ogorčenih zuna- državnega sveti. Na temelju

teh negativnih pripomb so 
sredinci poskusili vplivati na 
vlado, da bi referendum še 
bolj spremenila v smislu teh
ničnega, to je ne ustavnega 
političnega glasovanja, ki mu 
niso naklonjeni. Se pravi: na
mesto enega odgovora na dve 
vprašanji, naj bi bila možna 
tudi dva odgovora. In drugič: 
v duhu pravne formulacije ne 
glede na to, da de Gaulle sto
li za reformami — referen
dum »oblikuje in predlaga 
vlada«; torej bi morala biti 
tudi vlada odgovorna in v pri
meru negativnega rezultata, 
bi morala odstopiti vlada, ne 
pa predsednik republike ..

De Gaulle s svojo reformo 
očitno hoče odstraniti mar
sikatero gnilobo francoske 
površinske demokracije, a 
hkrati s tem skuša uvesti tu
di svojo edino voljo. In kot 
je Franciji očitno decentrali
zacija potrebna, tako se po
stavlja vprašanje, če ta de
centralizacija ne bo še bolj 
centralizirana. Jasno, pripom
be politikov, kot na primer 
Soustelle, ki je očital, da bo 
to »monarhija z 21 podkra
lji«. ne veljajo stoodstotno, 
ker so on in mnogi politiki 
IV. republike Francijo že do
volj zaigrali, toda gotovo oa 
je res, da v boju okrog seda
njega referenduma resnica, 
demokracija in napredek ni
so stmlenf mt.i na eni niti 
na drugi strani.

BOGDAN POGAČNIK
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Novice Pariško pismo
LJUBLJANA: občni zbor društva Jugoslavija—Francija

— Društvo SRS za kulturno sodelovanje Jugoslavija— 
Francija bo imelo občni zbor v ponedeljek. 24. t. m. ob 
18. uri v prostorih Društva za Združene narode za SRS, 
Cankarjeva l/II.

LJUBLJANA: predavanje »Pravo v ljudskem pesništvu«
— V dvorani Slovenske akademije znanosti in umetnosti
— Novi trg , prvo nadstropje — bo 24. marca ob 18. uri 
predaval g. dr. Leopold Kretzenbacher o pravu v ljudskem 
pesništvu.

LJUBLJANA: izredni koncerti — Zaključen spored si 
je izbral Mitja Gregorač za svoj recital 1. aprila in sicet 
ciklus Fr. Schuberta »Die schone Miillerin«, skupaj 20 
pesmi. V Ljubljani je to kot celota prvič na sporedu. Dne 
15.. 21. in 25. aprila pa izvajata Marijan Lipovšek in violi
nist Igor Ozim v treh večerih ciklus vseh Beethovnovih 
sonat za klavir in violino. Sonat je deset, na treh spore
dih si sledijo v posebej določenem vrstnem redu po 3, 
4 in 3. Ta ciklus je kot celota še redkeje na sporedih na 
tujih odrih, pri nas pa — kakor Bachove sonate za flavto
— prvič v zgodovini slovenske glasbene reprodukcije.

MARIBOR: predavanje v Rotovžu — Drevi bo v pro 
štorih salona Rotovž predaval ob 19. uri Fritz Kryza — 
Ge r sc h iz Gradca o slikarstvu in kiparstvu 19. stoletja 
na avstrijskem Štajerskem.

KRANJ: ekskurzija ljubljanske Narodne galerije —
Letošnja prva strokovna ekskurzija Narodne galerije je na
menjena ogledom muzejev v Kranju. Po zbirkah bo vodil 
ravnatelj Cene Avguštin. Udeleženci ekskurzije si bodo 
lahko ogledali tudi mesto in okolico, po kateri bo vodil 
akademik prof. dr. France Stele. — Zbirališče interesen
tov bo v nedeljo, dne 30. marca, ob 10. uri pred Gorenj
skim muzejem v Kranju. Titov trg 4.

TRST: izreden uspeh harfist
ke Rude Ravnik — Kot smo že 
poročali, je na koncertu orkestra 
Glasbene matice iz Trsta nasto
pila ljubljanska harfistka Ruda 
Ravnikova s »Concertino za har
fo in godala« skladatelja Zvoni
mira Cigliča. Kritika v Primor
skem dnevniku je njen nastop 
ocenila takole: Cigličev »Con
certino za harfo in godala« je 
predstavljal višek tega koncena 

tako po orkestrovi zaslugi kot seveda zlasti še po zaslu
gi solistke Rude Ravnikove iz Ljubljane. Kompozicijsko 
je »Concertino« pomembna mojstrovina tega skladatelja 
mlajše slovenske generacije. Harfa je sicer nosilec osred
nje izrazito impresionistične tematike, a vseskozi vsebin
sko vključuje dialog z orkestrom, kar daje skladbi organ
sko zlitost v čudovito celoto. Mlada harfistka je mojstrsko 
oblikovala svoj solistični part tako v tehničnem kot mu
zikaličnem smislu. Glasbilo ji poje z izjemno mehkobo in 
tonsko barvitostjo v izredno oblikovanih čustvenih nian
sah. Občinstvo, ki je do kraja, kot malokdaj napolnilo 
dvorano, je solistko, orkester in dirigenta nagradilo z 
močnim aplavzom. Poleg te skladbe so bila na sporedu še 
dela Mozarta, Svendsena. B. Ipavca in L. M. Škerjanca.

RADOVLJICA: pričetek gostovanj — Zveza kulturno 
prosvetnih organizacij je razpisala gledališki abonma za 
osem predstav v Radovljici in za prav toliko na Bledu. 
Predstave se bodo vrstile vsak mesec do konca Jela. na
stopali pa bedo mestno gledališče ljubljansko, mladinsko 
gledališče, ljubljanska drama ter domača gledališča. Raz
pis bo trajal od 24. marca do 5. aprila, medtem ko bo že 
prva predstava v Radovljici 15. aprila, na Bledu pa 19. 
aprila. Gostovalo bo mestno gledališče s predstavo DAN 
ZENA Mire Miheličeve. Predstave v Bohinjski Bistrici, v 
Kropi ter v Podnartu ne bodo abonmajske, ampak se bodo 
vrstile v času. ki bo za te kraje najprimernejši. O tem 
b-Aio odločale tudi domače kulturne organizacije v nave
denih krajih.

MURSKA SOBOTA: razstava kiparskih del l.uja Bczr- 
redija — V razstavnem paviljonu v Murski Soboti so pod 
pokroviteljstvom pokrajinskega muzeja odprli razstavo 
kiparskih del Luja Bezeredija iz Čakovca v Medjimurju. 
Umetnika, ki je v Sloveniji sicer malo znan. je predsta
vil publicist in kulturni kritik Ernest Fišer, rekoč, da 
sodijo kiparske stvaritve Luja Bezeredija med najlepše 
dosežke v novejši hrvatsk: keramoplasfični umetnosii.
72-letni Bezeredi. ki je imel doslej več kot deset samo-

CELOVŠKI »JAKOB PETELIN GALLUS« V LJUBLJANI — V soboto bo v Ljubljani nastopil pevski zbor 
»Jakob Petelin Gallus« iz Celovca. Pod vodstvom dirigenta dr. Franceta Cigana bo pel skladbe Gallusa, 
Liparja, Vogriča, Simonitija, Hartmanove, Cigana, Kernjaka, Tomca, Kramolca, Deva, Mirka in Miheliča. 
Zbor je bil ustanovljen 1960 v Celovcu; 60-članski ansambel sestavljajo večinoma Celovčani, približno tretji
na pa jih je iz bližnje in daljne okolice — s Krčanj, Kneže, Pliberka, 2itare vasi. St. Janža, Beljaka in od 
drugod. Doslej je nastopil s številnimi koncerti v Avstriji, Italiji, Franciji in Jugoslaviji. Po zaslugi Ljub
ljanskega festivala bodo Ljubljančani lahko pozdravili celovški zbor jutri v Slovenski filharmoniji ob 
20.15. Na sliki: na enem izmed prejšnjih koncertov je zbor pozdravil tudi avstrijski kancler dr. Josef Klaus.
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stojnih razstav v domovini in v tujini, žal ni doslej nikoli 
v celoti predstavil svojega umetniškega opusa. Kljub temu 
p• tudi razstava v Murski Soboti kaže na izostreno kritič
nost umetnika, na njegovo sočustvovanje s tegobami male
ga človeka ter njegov posluh za socialno pravico ter na
predne ideje. Na otvoritvi razstave Luja Bezeredija v Mur
ski Soboti je sodeloval z recitacijami kajkavskih pesmi 
gledališki umetnik Vinko Lesjak iz Čakovca (na sliki).

Foto: Boro Borovič
RAVNE NA KOROŠKEM: razstava Lajčija Pandurja 

in Janeza Vidica — V likovnem salonu študijske knjižnice 
na Ravnah odpirajo razstavo 21 del Lajčija Pandurja in 
21 del Janeza Vidica. Slovenska otvoritev bo danes ob 
18. uri. odprta pa bo do 27. marca.

RIO DE JANEIRO: festival — Začel se je mednarodni 
filmski festival. Kot prvi je bil na sporedu film »Oliver« 
Karla Reeda. narejen po Dickensovem romanu »Oliver
Tarist«.

Revija za družbena vpraša
nja »Teorija in praksa« sto
pa v šesto leto izhajanja. 
Ob tej priložnosti je njen od
govorni urednik Zdenko Ro- 
ter napisal uvodnik, v kate
rem »brez častiželjnosti«. kot 
je sam zapisal, pregleduje 
prehojeno pot.

Roter navaja dve vrsti ne
zaupanja. s katerim se je 
uredništvo srečevalo pri svo
jem delu. Prvo izvira iz mne
nja. da je revija le podaljšek 
»forumske« politike, institu
cija čistega, čeprav posodob
ljenega političnega konformi
zma. Nekateri so morda še 
zdaj prepričani, da pomeni 
sodelovanje v tej reviji ome
jitev svobodnega znanstvene
ga snovanja in vprego v voz 
uradne politike. Toda kdo. ki 
revijo pozna, lahko trdi, da 
se v minulih letih v njej ni 
uveljavila svobodna, kritična, 
a ustvarjalna politična in 
družbena misel, se povsem 
upravičeno vprašuje Roter.

Obstaja pa še nezaupanje 
drugačne vrste. Posamezni 
družbeni delavci so nastanek 
revije sprejeli v pričakova
nju. da bo objavljala navo
dila in brezpogojne konkret
ne rešitve za vse in vsakogar 
in tako postala neke vrste 
katekizem, ki se ga je treba 
učiti in naučiti. Ker pa se 
to ni zgodilo, so se odvrnili 
od nje. Jo začeli gledati kot 
čuden pojil*, ki j!h je vsaj 
razočaral, če ne celo kar pre
pričal. da je tu novo sredi
šče odmika od pravovernosti 
oziroma središče, ki si za
vestno prizadeva Zvezo ko
munistov spremeniti v debat
ni klub in družbeno življe
nje v anarhijo, ki je ni moč 
več nadzorovati in usmerjati. 
Roter se nato sprašuje, za
kaj uredništvo ni uspelo, da 
bi v večji meri pritegnilo k 
sodelovanju prav te kadre. 
Ob tem vprašanju meni, da 
najbrž ne gre zgolj za ne
kakšen odpor do revije, tem
več tudi za nemoč nekaterih, 
da bi svoje poglede in pro
jekte priobčali tudi pismeno 
in se s tem izpostavljali jav
ni presoji in odmevu.

Glede tega se Roter nema
ra ne moti, kajti dosti lažje 
je grajati v zaprtem krogu, 
kot pa proti argumentom 
javno nastopiti z drugačnimi 
argumenti. Najbrž pa so ko
renine takega odnosa tudi v 
tem, da sta družbeno in po
litično delovanje pri nas še 
vedno bolj omejena na fo
rumske seje in sestanke, da 
je to poglavitna oblika jav
nega delovanja, manj pa na
stop političnega delavca v 
tisku, radiu in na televiziji.

Roter strne svoja razmiš
ljanja v sklep, da revija ne 
more biti niti zbornik man- 
stvenih razprav niti bilten 
dnevnih nalog za politično in 
družbeno prakso niti glasilo 
pedagoške in raziskovalne in
stitucije ali glasilo politič

nega foruma, temveč le pro
stor za besedo, sporočilo ali 
težnjo vseh. ki so živo pri
sotni v našem družbenem 
prostoru in ki se ne bore 
zoper monopol drugih zato, 
da bi vzpostavili svoj mono
pol.

V tem duhu, in morda ce
lo bolj kot dosedanje, je 
sestavljena tudi pričujoča 
druga letošnja številka Teo
rije in prakse. Prispevek Vla
da Benka z naslovom »Majh
ne in srednje države v sve
tovni politiki« je del zasnove 
za obsežnejšo študijo, ki jo 
pripravlja pisec, in skrajša
na verzija referata, ki ga je 
predložil simpoziju o politiki 
neuvrščenosti letos januarja 
v Novem Sadu.

Posebej razčleni politiko 
nevtralizma, kakor jo on ime
nuje in ki je po njegovi de
finiciji politični status, ker 
ne implicira nikakršnih prav
nih obveznosti, ki pa zaje
ma težnje držav, stremečih 
za tem, da bi ostale nevtral
ne v vojni. Druga pa je poli
tika neuvrščenosti. Strinja se 
z avtorji, ki menijo, da je 
treba to politiko spričo sta
bilnejšega ravnotežja, dialo
ga in manjše nevarnosti di
rektnega soočenja med Sov
jetsko zvezo in ZDA ponovno 
opredeliti. Po podrobni ana
lizi pa prihaja do sklepa, da 
je uspeh politike neuvršče
nosti odvisen predvsem od 
urejanja ekonomskih in dru
gih notranjih problemov; s 
tem bi si te države izboljša
le pogoje za to, da bi se 
uprle ekonomskemu pritisku 
in izsiljevanju velesil. Druga 
naloga bi bila v razreševanju 
medsebojnih konfliktov, tako 
tistih, ki so ostali iz obdob
ja kolonializma, kot tistih 
novejšega datuma. V reali
stični ponovni opredelitvi po
litike neuvrščanja pa bi bilo 
treba po avtorjevem mnenju 
pustiti tudi več prostora raz
ličnim regionalnim organiza
cijam, v katerih delujejo po
samezne neuvrščene države. 
In končno je uspeh te poli
tike v marsičem odvisen od 
povezovanja z majhnimi in 
srednjimi državami, ki so v 
blokih.

Boris Majer razmišlja o 
krizi vrednot in samouprav
ljanja. Posebej pritegne nje
gova misel, da je zgodovin
ska upravičenost samouprav
ljanja v nesprejemljivosti 
etatističnega birokratizma na 
eni strani in obnove kapita
lističnih družbenih odnosov z 
večstrankarskim sistemom na 
drugi. Na podlagi tega filo
zofsko opredeli samouprav
ljanje kot »eksistencialno 
odločitev za družbeni pro
jekt, ki je motiviran z nes
prejemljivostjo obeh prej na
štetih alternativ, ki pa zdru
žuje v sebi protislovja obeh, 
da bi ju na povsem nov na
čin razrešil in presegel.«

»Eksistencialni« značaj sa

moupravljanja se kaže — ta
ko pravi — v stalno odprti 
možnosti izbire med različni
mi alternativami, tudi nave
denima, če začno prevlado
vati tendence ene ali druge 
v škodo njunega dialektične
ga razreševanja in presega
nja. Prav nenehno prisotna 
možnost za prevladanje ene
ga ali drugega pola protislov
ja, ene skrajnosti na račun 
druge nenehoma reproducira 
dinamično situacijo, v kateri 
je vsak hip v določenem smi
slu postavljeno na kocko vse.

V krizi vrednot pa ne vidi 
le negativnih strani, temveč 
tudi klice za njeno dialek
tično prevladovanje. Te klice 
pa nastajajo po njegovem 
mnenju prav iz družbene bi
ti novega samoupravnega si
stema, ki je naravnan tako, 
da dialektično povezuje sploš
no in posamično, da se za
vestno upira absolutizaciji 
enega in drugega pola proti
slovja na vseh ravneh naše 
družbene strukture, ustvarja
joč možnosti, v katerih more 
in mora tudi vsak posamez
nik razreševati to protislovje 
v ožjem in širšem družbe
nem prostoru, pa tudi v 
svojem lastnem notranjem 
svetu.

Za tiste, ki jih filozofija 
posebej zanima, je med dru
gimi posebej interesantna 
avtorjeva ocena mane Heg
love opredelitve svouju-_...
spoznanja nujnosti. Po nje
govem mnenju je ta teza 
globoko enostranska, če je 
ne premislimo v kontekstu 
celotne Heglove misli. Iz te 
Heglove misli bi po avtorje
vem mnenju svobodo mnogo 
ustrezneje opredelili kot spo
znanje možnosti. Ta pa ni 
mišljena kot nasprotje niti 
kot istovetnost nujnosti.

Posebej so zanimiva raz
mišljanja Majde Strobl o 
funkcionalnih samoupravnih 
skupnostih. Prihaja namreč 
do sklepa, da te, ki jih zdaj 
razglašamo za take, ld _____

V seriji okroglih miz, ki 
jih je doslej prirejalo ured
ništvo, je tokrat okrogla mi
za z naslovom »Občan in 
Socialistična zveza v volil
nem procesu«. Pogovor je 
vodil član uredniškega odbo
ra in sekretar republiške kon
ference SZDL Slovenije Vla
do Beznik. Objavljen je av
toriziran in redigiran steno
gramski zapis. Pogovor je 
vsekakor aktualen, saj smo 
sredi volilnih priprav, hkrati 
pa tudi prepozen, da bi mo
gel kakorkoli vplivati na ob
likovanje volilnega sistema.

Zato ga kaže jemati bolj kot 
razmišljanj, v kakšni smeri 
naj bi volilni sistem v pri
hodnje oblikovali.

Izmed sestavkov, objavlje
nih v tej številki, naj pose
bej omenim še sestavek Pe
tra Jambreka o tem, kako 
teče odločanje o javnih za
devah v občini. Opira se na 
raziskavo, ki jo je pravna 
fakulteta izdelala za organi- 
zacijskopolitični zbor repub
liške skupščine. Sicer pa tu
di ta številka ni brez najbolj 
brane rubrike »Brez ovin
kov«.

VLADO JARC

Letošnji Vilarov 
festival v Avignonu

OD NAŠEGA STALNEGA DOPISNIKA

PARIZ, marca — lokanje 
ljudske publike ter predstav
ljanje novih del in mladih 
ustvarjalcev — to sta bila 
glavna cilja, ki ju je navedel 
kot vodilo kulturnih festiva
lov v Avignonu Jean Vilar, 
ko nam je te dni na tiskovni 
konferenci v Galeriji mo
derne umetnosti mesta Pariza 
na aveniji Wilson govoril o 
programu letošnjega 23. avi
gnonskega srečanja od 11. ju
lija do 20. avgusta.

Ze rahlo postarani veliki 
francoski gledališčnik je naj
prej nekam zagrenjeno obra
čunal z anarhističnimi nemi
ri, ki so lani delno onemogo
čili potek 22. festivala, ter 
podal kljub vsemu pozitivno 
moralno bilanco lanskih pri
reditev, ki jih je skupno obi
skalo 132.000 oseb. »Gmotna 
bilanca je seveda vselej pa
sivna in v tem pogledu Avig
non pač ni kulturna velebla
govnica za izkoriščanje, kot 
so nas označili nekateri.«

Za letos si je Vilar skupno 
z avignonsko občino, ki pri
reditve finančno podpira, 
očividno spet nekoliko opo
mogel, tako da bodo predsta
vili vse umetnostne panoge, 
tudi gledališče, ki ga je bilo 
lani najmanj, čeravno je bi
lo prav to nekoč osnovno 
področje avignonskega festi
vala. Toda gledališka kriza 
Avignona še vedno traja. 
TNP ne sodeluje več, baje 
delno tudi zaradi tega, ker 
še ne vedo, ali bo dosedanji 
ravnatelj TNP Georges Wil- 
son ostal ali ne; tudi druga 
velika nacionalna gledališča 
baje nimajo denarja; meščan
ska privatna gledališča pa ne 
zanimanja. Ostala je torej re
šitev z nastopom nekaterih 
mlajših umetniško ambicioz
nih in idejno naprednih gle
daliških skupin, ki bi jim 
Avignon utegnil postati od
skočna deska.

Mlado gledališče Sonca. 
Theatre de Soleil, ki se je or
ganiziralo v smislu nekake

delovne zadruge in ki ga vo
di režiserka Ariana Mnouch- 
kine, bo prikazalo v delavskih 
stanovanjskih četrtih Avigno
na svoje kolektivno napisano 
delo »Klovni« ter predstavo' 
za otroke »Čarovniško drevo«. 
Na stalnem festivalskem odr
skem prizorišču v samostanu 
Carmes bosta dve drugi mla
di francoski gledališki skupi
ni »De la Cotrescarpe«, »Gle
dališče sodobnih stvaritev« in 
ansambel Jacquesa Guimeta 
uprizorili Euripidove »Bak- 
hantke« ter »Vihar« in »Tita 
Andronika« W. Shakespeara.

V slavnostnem pogledu bo, 
kot kaže, tudi letos s svoji
mi 22 predstavami na dvori
šču papeške palače znova 
glavni protagonist Maurice 
Bejart s svojim »Baletom 20. 
stoletja«. Poleg Berliozovega 
»Romea in Julije« bo Bejart 
prikazal tri lani v Avignonu 
rojene balete »V iskanju .. .« 
ter novo stvaritev po rene
sančni glasbi »štirje sinovi«.

Poleg vrste koncertov, ki 
bodo ob sodelovanju ORTIr 
ln ob gostovanju raznih iz
branih ansamblov, povezova
li staro glasbo z novimi glas
benimi raziskovanji, bo tudi 
letos zelo močno zastopan 
film. Ta filmski del festivala, 
ki bo imel dva razdelka, pr

vega od 14. julija do 9. avgu
sta in drugega od 10. do 20. 
avgusta, bo tudi letos vodil 
Vilarov sodelavec za to pod
ročje Jacques Robert z dve
ma povdarkoma: retrospekti
va ln novi avtorji. Skupno 
čez 50 še ne predvajanih fil
mov.

Novost letošnjega avignon
skega festivala, ki bi znova 
rad postal živo križišče mla
dine raznih narodov in stika- 
lišče raznih umetnosti, bosta 
velika likovna razstava in ši
roko organizirana diskusija 
o vseh perečih vprašanjih so
dobne družbe in kulture. V 
pogledu likovne umetnosti 
res tudi Avignon ni bil brez 
tradicije: na festivalu leta 
1947 so v Saint Chapele že 
razstavljali mojstri, kot Bra- 
que, Matisse, Leger, Picasso, 
Klee in Kandinsky. Letos naj 
bi na razstavi, ki bo odprta 
od 1. junija do 30. septembra, 
prikazalo svoja najnovejša 
dela 100 slikarjev, 50 kipar
jev in 30 tapiserjev, razen te
ga pa še večje število tako- 
imenovanih predmetnikov (ki 
razstavljajo predmete) in fo
tografov. Vsi ti, iz Francije 
in vsega sveta, naj bi dali — 
današnjo vizijo stvari...

BOGDAN POGAČNIK

GOSTINSKO PODJETJE

HOTEL CENTRAL - 
RIVIERA PORTOROŽ
objavlja prosta delovna mesta za:

1. VEČ NATAKARJEV
2. VEČ KUHARJEV
POGOJI: pod 1. KV natakar s 5 leti prakse 
v stroki, znanje dveh svetovnih jezikov 
pod 2«. KV kuhar s 5 leti prakse v stroki.

Osebni dohodek po Pravilniku o delitvi osebnih do
hodkov podjetja, na razpolago so prenočišča, za
sedba delovnih mest je za določen čas, rok za pri
javo je 4. april 1969. 2343

J\ovo mesto

Značkarji v Dragatušu in na Vinici
Že drugo šolsko leto na vr

st i osn vnih šol v novomeš
ki. črnomaljski, metliški ter 
trebanjski občini tekmujejo 
mladi ljubitelji lepe knjige 
za Župančičevo bralno znač
ko. Tekmovalci z novomeške 
osemletke Katje Rupene so 
v nedeljo, 10. marca, sloves
no zaključil: letošnje tekmo
vanje. ko so se odpravili v 
Župančičeve k ra •» v Belo 
krajino — na Vinico in v 
Dragaiuš. Ta izlet v Belo 
krajino je bil nekakšna na
grada mladim tekmovalcem. 
V Dragatušu so iz rok knji
ževnikov Severina Sa’ij • ter 
Jožeta Dularja prejeli značk« 
oz roma priznanja za uspeš
no tekmovanje.

Značkarji so se v sprem
stvu svojih vzgojiteljev od
peljali naprej na Vinico, kjer 
so si cglledali pesnikov dom 
in spominski muzej, nato 
pa jim je ravnatelj v miške 
osemletke govoril o dejavno
sti v in iških učencev v klubu 
OZN. ki je eden najbolj de 
lavnih v državi. Po ogledu 
Vinice so mladi tekmovalci 
odšli v Draga tuš. kjer so jih 
tamkajšnji pionirji sprejeli 
z odlično naštudiranim pro
gramom Bela krajina v be
sedi. pesmi in plesu. V več 
kot uro trajajočem progra
mu so mlade značkarje iz 
Novega mesta spimaM z Be
lo krajino in njenimi običaji 
J že Dular in Severin Šali 
sta se mladim ljubiteljem le

pe književnosti predstavila z 
nekaj literarnimi teksti. Ta
ko je Severin Šali prebral 
pomladno balado Štiri ptičke, 
štiri pesmi, Jože Dular pa 
krajši zgodbi o Tribučanih. 
Slovesnost se je končala, ko 
so zsvoetd bralci prejeli Žu
pančičeve značke, narejene 
po osnutku kiparja Jarma.

Odbor za Župančičevo bral
no značko si je v letošnjem 
letu prizadeval, da bi a to 
plemenito akcijo začeli tudi 
na novomeških in drugih 
srednjih šolah. Nalogo je 
poveril podružnici slavistič
nega društva, vendar do se. 
daj še ni stekla. Tekmovanja 
v o<n vnlh šolah pa so zaje
la .širok krog učencev in za

Zupančičevo bralno značko 
ter Cicibanovo značko tek
muje več kot 2 tisoč učen
cev.

Tekmovanja po posamez
nih šolah bodo v kratkem 
končana. Povsod ai prizade
vajo. da bi bil zaključek tek
movanj čimbolj slovesen. Za 
izvedbo letošnjega tekmova
nja gre zasluga vodstvom šol 
in ponuneaiim učiteljem, ki 
ao mlade tekmovalce pripra
vili na zaključek. Odbor za 
Župančičevo bralno' značko 
je dal letos razen bronastih, 
zlatih in srebrnih značk iz
delati še lična priznanja za 
tiste učence, ki so se tekmo
vanja letos udeležili že dru
gič

PETER BREŠČAK

mor/

že danes..za jutri...

ZANUSSI
KAVA

-ek*

Delo, brezhibno delo nikoli ne nastane iz impro
vizacije. Zato že danes delamo prav za to deklico. 
Naše delo je namreč predvsem naslednje: leta štu
dij, raziskav in analiz.
Samo na ta način ji bomo lahko dali, ko bo odrasla 
in imela svoj dom, gospodinjske aparate, ki bodo 
narejeni zanjo, za njene zahteve.
In samo zato, ker že leta in leta delamo tako, vam 
danes nudimo v vsakem našem izdelku tehniko in 
kakovost višje stopnje.

TO JE ZANUSSI
Največja in najsodobnejša tovarna gospodinjskih
strojev v Evropi.*
Izvaža v 110 držav vsega sveta, isdela 16.000 apara
tov dnevno, obsega sklop obratov a površino, ki me
ri več kot 500 tisoč kvadratnih metrov. Svoj sedež 
ima v Pordenonu, na severa Italije.

ZANUSSI IZDELUJE
pralne stroje, pomivalne stroje, hladilnike, električ
ne, plinske in kombinirane štedilnike, televizorje in 
oljne peči.

ZANUSSI ZASTOPA
na območju Jugoslavije trgovsko podjetje JUGO- 
TEHNIKA s svojimi trgovinami in poslovnimi part
nerji, ki so vam na razpolago za vsa pojasnila 
o nakupa izdelkov znamke Zanussi.

SERVISNA SLUŽBA je v skrbi trgovskega podjetja 
Jugo tehnik* v sodelovanju m priznanim servisom 
CONTAL na območju celotne Jugoslavije.

REVIJA.
KI

SAMO
MOŽJE

trgovsko podjetje s tehničnim materialom

JUCCIEHNIKA
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V nekaj mtah
MARIBOR
Predlog — V sredo zvečer so na seji predsedstva občin
skega sindikalnega sveta predlagali, naj bi na prihodnjem 
plenumu občinskega sindikalnega sveta v začetku aprila 
izvolili Vlada Henigmana za tajnika občinskega sindikal
nega sveta.
Izvolitev — Na skupščini temeljne skupnosti otroškega 
varstva ao izvolili za novo predsednico skupščine Marinko 
Čekov iz mariborske tekstilne tovarne.
Perzijci — Včeraj je odpotovala iz Maribora skupina per
zijskih državljanov z avtobusom, ki vozi na progi Cari
grad—MUnchen. Potniki so noč od srede na četrtek pre
spali v Mariboru.
Seja mestnega komiteja ZK — Danes popoldne se bo se
stal mestni komite ZK Maribor in razpravljal o akciji aa 
proučevanje dokumentov IX. kongresa. •
Literarni večer — Danes ob 18. uri bo v klubu mladih 
v Orožnovi ulici literarni večer, na katerem bo bral svoja 
dela mladi slovenski dramatik Tone Partljič.
LOVRENC NA POHORJU
Kino za mladino — Mladinski klub. ki vključuje precejš
nje število vaške in tovarniške mladine prireja tudi redne 
tedenske kino predstave. Filme dobivajo iz Maribora in 
jih predvajajo lovrenški mladini, ki predstave rada obi
skuje.
RAVNE NA KOROŠKEM
Mladi tekmujejo — Ob dnevu mladosti se bodo mladi iz 
občin Dravograd. Ravne. Radlje in Slovenj Gradec na po
sebni javni oddaji pomerili v poznavanju delavskega giba
nja v omenjenih občinah.
Denar za ceste — Letos bodo pri krajevni skupnosti po 
predračunu za vzdrževanje cest. mostov in drugih komu
nalnih objektov porabili 175.000 dinarjev.
PREVALJE
Načrti krajevne skupnosti — Tukajšnja krajevna skupnost 
je zelo gospodama in dejavna. Letos nameravajo urediti 
pločnike od železniške postaje do novega mostu pri tovar
ni Lesovine, rekonstruirati cesto od Stoparja do Jamnice, 
obnovili pa bodo tudi otroško varstveno ustanovo na Pre
valjah. Razen tega bodo poskrbeli za zelenice in nasade 
ter uredili slabo kanalizacijo.
DRAVOGRAD
Konferenca mladine — V nedeljo bo v hotelu Košenjak 
občinska konferenca aktivov mladine v dravograjski občini. 
Analizirali bodo delo v lanskem letu in pripravili načrt 
letošnje dejavnosti.

Iz drugih izdaj

TURBINA Z GENERATORJEM — Na jezu nove elektrarne v Melju ▼ Mariboru bodo porabili za dviganje za
pornic in za pogon drugih elektromotorjev nekaj električne energije. Na sliki: vhodni jašek po katerem bo te
kla voda, ki bo poganjala majhno turbino z generatorjem, ki bo proizvajal električno energijo za potrebe jezu.

Foto: Bogo Čerin

Kmetijski mozaik na Kapeli
Ključ do uspehov je v slogi, ne v formalnih organizacijskih okvirih

LJUBLJANA
Solani četrtino več denarja — Ljubljanska temeljna izo
braževalna skupnost bo imela letos skoraj 76 milijonov 
dohodka, kar je 73 odstotkov manj kot lani. Lani je TIS 
financirala tudi srednje šole in domove, za katere je letos 
prevzela skrb republiška izobraževalna skupnost. Nad 90 
odstotkov dohodka TIS predstavljajo redni prispevki petih 
ljubljanskih občinskih skupščin. S svojim dohodkom bo 
TIS financirala 43 osnovnih šol. 35 vzgojnovarstvenih za
vodov, 4 glasbene šole. 3 delavske univerze in drugo.

Sadovi vztrajnosti
Prireditve mladih tehnikov v soboški občini
Čeprav ljudska tehnika v soboški občini ne deluje 
v bistveno drugačnih pogojili in razmerah kot kjerkoli 
drugod, ta organizacija vendarle prednjači po načrt
nem delu, vsa njena skrb pa velja tudi množičnosti.

Vinogradniško posestvo Kapela v radgonski občini po
stavlja na glavo nekatere posplošene trditve gospo
darstvenikov in družbenih delavcev, da je razmere 
v kmetijstvu moči zboljšati le z velikimi kmetijskimi 
organizacijami. Najmanjše posestvo v Pomurju namreč 
gospodari najbolje. Pa nima nobenega monopolnega 
položaja. Za njegovo uspešnost je treba iskati dru
gačne razlage.

Množičnost in kvaliteta pa 
sta neločljivo povezana, zato 
ni naključje, da iz soboške 
občine pošiljajo vsako leto 
na najbolj zahtevna tekmo
vanja v republiškem in zve
znem merilu odlične zastop
nike. ki se navadno poteguje
jo za najvišjo uvrstitev. Ker 
med mladim: talenti pogosto
krat prevladuje mladina s po
deželja. ne odkrivamo no
bene skrivnosti, če povemo, 
da je občinski svet ljudske 
tehnike tako uspešno razve
jal svoje dejavnosti s pomoč
jo šolskih vodstev in učitelj
skih kolektivov v osnovnih 
šolah.

Tako sodelovanje in pove
zava sta tudi pogoj za načrt
no delo. ki ga ne prekinejo 
niti v času letnih počitnic. 
Zimski meseci pa so postali 
slej ko prej čas glavnih pri
prav na množična spomla
danska tekmovanja, ki dose
žejo višek v dneh praznova
nja dneva mladosti s prire
janjem občinskih prvenstev 
modelarjev, radio in foto
amaterjev. mladih prometni
kov itd. S tekmovanji v šo
kih. in med organizacijami 
mladih tehnikov omogočijo

povsod izbor najboljših kan
didatov za občinska prven
stva. ki navadno odločijo ob
činsko zastopstvo tekmoval
cev za najbolj zahtevne pre
izkušnje.

Letošnji program tekmo
vanj mladih tehnikov v sobo
ški občini je bolj obsežen, 
kot kdajkoli doslej. Tako se 
bo tudi ta organizacija od
dolžila jubileju naše Komu
nistične partije, zato so tudi 
mladi tehniki dobili v pro
gramu proslav in prireditev 
v tej občini nadvse častno 
mesto. Od 19. aprila do 31. 
maja se bo namreč zvrstilo v 
soboški občini kar sedem 
občinskih prvenstev, na ka
terih bo sodelovalo nad tisoč 
petsto pionirjev in mladin
cev ter mladink.

Najbolj množična so vselej 
tekmovanja modelarjev z av
tomobilskimi. ladijskimi in 
letalskimi modeli. V sodelo
vanju s komisijo za varnost 
prometa in z AMD »Stefan 
Kovač« pa bo 27. aprila in 
3. maja doslej najbolj mno
žično občinsko prvenstvo 
mladih prometnikov in mla • 
dih traktoristov.

B.B.

Kapelsko posestvo ima le 
750 ha lastnih zemljišč. Eno 
tretjino jih je dokupilo v 
zadnjih desetih letih, druga 
pa dobilo v upravljanje kot 
splošno ljudsko premoženje. 
Kot pove že ime posestva, 
prevladuje vinogradništvo. 
Daje približno polovico ko
smatega dohodka, čeprav je 
vinogradov le 150 ha. Sadov
njakov je 120 ha. Ker niso 
mladi in intenzivni nasadi, 
dajejo le 20 odstotkov vsega 
dohodka. Tudi živinoreja, ki 
že nekaj let velja na splošno 
za najmanj donosno kmetij
sko dejavnost, je udeležena v 
skupnem dohodku z 20 od
stotki, poljedelstvo pa le z 
10 odstotki.

Vsak hektar tega posestva 
je dal lani poprečno 10.000 
din kosmatega dohodka. Na 
stalno zaposlenega delavca 
pa je prišlo poprečno 75.000 
din. kar se sicer nekoliko 
zmanjša, če upoštevamo tudi 
delo okrog 40 sezonskih de
lavcev. Visoko storilnost na 
delavca dosega kolektiv z 
ustrezno mehanizacijo. S 
stroji opravlja večino del 
tako v vinogradih kot na 
njivah in pri spravilu koru
ze. Skupni dohodek pa zve- 
čuje s pripravo vina za pro
dajo v lastni kleti.

Struktura zemljišč in pro
izvodnje vinogradniškega po
sestva Kapela je precej po
dobna strukturi nekaterih so
sednjih kmetijskih organiza
cij. Napačno pa bi bilo spre
jeti mnenje nekaterih ljudi, 
da na Kapeli gospodarijo 
bolje kot sosedje zato, ker 
male kmetijske organizacije 
bolj ustrezajo sedanjim ra
zmeram kot velike. Napačno 
bi ga bilo prišteti tudi med

| izjeme, za katere ni moči 
najti razlage v okviru gos- 

j podarskih zakonitosti. Gre 
namreč za razpoloženje ko
lektiva in njegovo vztrajnost, 
da uredi svoje načrte in us
pe, kolikor je največ mož
no.

Kolektiv kapelskega pose
stva se ni hotel vdati, ko 
so ga pred leti prepričevali 
in mu z računi dokazovali, 
da je njegova prihodnost le 
v veliki kmetijski organizaci
ji. Ni verjel, hkrati pa je 
napel vse sile za dobro go
spodarjenje. Doslejšnji raz
voj kmetijstva v občini je 
potrdil njegova mnenja. Vse 
njegove prednosti pred večji
mi gospodarskimi organiza
cijami pa so verjetno le v 
njegovi enotnosti — ker je

Člani sveto so bili enotnega 
mnenja, da naj občinska 
skupščina zagotovi ta denar, 
vendar pod določenimi pogo
ji. Pri sanaciji morajo nam
reč tudi graditelji prispevati 
svoj delež. Občinski skupšči
ni bodo predlagali, naj iz ob-

mali, se laže sporazume o 
vsem kot veliki kolektivi — 
in v dobrem gospodarjenju 
brez pretiravanj in preob
sežnih načrtov. Njegovo ma
lo klet — za 70 vagonov vi
na — so nekateri obsojali 
na propad, češ da bo imela 
prevelike stroške. Desetletni 
razvoj pa je pokazal, da mu 
taka klet koristi več kot 
nekaterim sosedom velike, 
ki jih ne morejo napolniti z 
vinom.

Uspehi kolektiva kapelske
ga posestva se odražajo tudi 
v skrbi za delavce in sosed
nje kmete. V krajih, kjer 
stanujejo delavci, je zgradil 
pet kopalnic dn pralnic s 
strojno opremo. Kmalu bo 
zgradil še dve. To je gotovo 
tako dober dokaz za uspeš
no gospodarjenje kot našte
vanje dohodkov. O izgubah 
pa sploh ne razpravlja.

Po odpravi kmetijskih za
drug je vinogradniško po
sestvo začelo sodelovati tudi 
z okoliškimi kmeti. Za njih 
je ustanovilo poseben obrat, 
ki ima svoj samoupravni or
gan in v njem odločajo tudi

č inske rezerve zagotovi vsake
mu graditelju 20.000 dinarjev 
posojila za sanacijo pod po
goji, ki so veljali pri odobri
tvi stanovanjskega kredita.

V tem primeru naj bi ob
čina prispevala za vsakega 
graditelja po 40.000 dinarjev 
stroškov za sanacijo pod pi
ramido. Ce graditelji ne bo
do pristali na takšno rešitev, 
bo svet predlagal skupščini, 
naj območja pod piramido 
ne sanira. Upravni organ v 
tem primeru za ta stanovanja 
tudi ne bo izdal uporabnega 
dovoljenja. Razprava je po
kazala, da so za stanje pod 
piramido krivi graditelji, ker 
niso spoštovali predpisov in 
upravni organi, ki so jim iz
dali potrebna dovoljenja, ne 
da bi imeli geološko eksperti
zo tega območja.

Člani sveta so opozorili tu
di na kritično stanje v zvezi 
s kanalizacijo in poudarili, 
da Elektrogospodarstvo Ma
ribor kot investitor Elektrar
ne Zlatoličje ni izpolnil vseh 
obveznosti, ki izhajajo iz naj
različnejših dovoljenj. Zahte
vali so, naj se pospeši izde
lava dokumentacije za grad
njo desnoobrežnega kolektor- 
ja. Potrdili so program Ni- 
grada za gradnjo kanalizacije 
v Osojnikovi ulici, v delu 
Ulice XIV. divizije, v Sokol
ski ulici in nadaljevanje del 
na zbirnem kanalu Studenci. 
Glede na nekatere nujne na
loge so predlagali, naj bi 
podjetje Nigrad na zbirnem 
kanalu Studenci delalo le v 
dveh izmenah, namesto v 
treh predvidenih.

V razpravi so opozorili na 
nevzdržne razmere v Ulici ob

kmetje. Ta obrat daje vsako 
leto iz čistega dohodka pre
cej sredstev za krajevne ce
ste, gasilska društva in do
tacije pri nakupu plemenske 
živine. Prispeval je tudi za 
asfaltiranje ceste Radenci— 
Videm, ki pelje preko Kape
le, to zimo pa še za štiri
mesečni kmetijski tečaj, ki 
ga obiskujejo kmečki sinovi. 
Odkupne cene živine in kme
tijskih pridelkov pa niso niž
je kot pri sodsednjih kmetij
skih organizacijah, če niso 
včasih celo višje.

Opis vinogradniškega po
sestva Kapela ni namenjen 
za dokazovanje, da bi mala 
posestvo lahko bolje gospoda
rila kot velika. Opozoriti želi le 
na pomanjkljivosti pri razpra. 
vah o integracijah. Velikost 
kmetijske organizacije še ne 
jamči za uspeh, če notranja 
organizacija ni zgrajena ta
ko skladno kot mozaik. Na 
to pa mnogi pozabljajo. Pre
več ocenjujejo zunanjo obli
ko, odnose v kolektivu pa 
prepuščajo »usodi«.

gozdu, kjer živi okoli 200 
stanovalcev v petih stano
vanjskih blokih v nemogočih 
sanitarnih razmerah. V kle
teh teh blokov se namreč na
birajo voda in razne fekali
je. Strokovni službi občinske 
skupščine je svet naročil, naj 
to zadevo preuči kot nujno 
in takoj ukrene vse potrebno 
za zboljšanje stanja v teh sta
novanjskih blokih.

MARJAN KOS

RUŠE
Ustanavljajo 
turistično društvo

Te dni se je v Rušah zbral 
iniciativni odbor, ki bo pri
pravil vse potrebno za usta
novitev turističnega društva. 
Doslej je v tem kraju delo
valo samo planinsko dru
štvo, ki pa je eno najbolj 
množičnih. Ruše s svojim 
Pohorjem v zaledju je turi
stično vabljivo zaradi mno
gih naravnih in kulturnozgo
dovinskih zanimivosti. Zlasti 
je mikaven predel v soteski 
Lobnice in na senožetih 
Smolnika, kjer so znani po
horski pragozd, slapovi Šu
mika, vodna riža na Lobnici, 
znameniti turški zid nad 
Dravo, ostanki starih rudni
kov in glažut, dobro ograje
na graščina na Fali, ostan
ki rimskih zgradb in ilirskih 
grobišč in vrsta drugih.

Iniciativni odbor je tudi 
že pripravil program dela 
novega društva. V prvi vrsti 
bodo skrbeli za olepšanje na
selja, za pridobitev investi
torjev v gostinstvo in turi
stične objekte, izletniške hi
šice ob Dravi in na Smolni
ku ter si prizadevali, da bi 
čimprej prišlo do asfaltiranja 
ceste iz Ruš do falskega gra
du. Skupaj s turističnim dru
štvom v Lovrencu pa bodo 
sodelovali pri urbanizaciji 
Rumena in Klopnega vrha, 
saj se želijo tudi Rušani pre
ko Smolnika povezati z le
pimi višinskimi smučišči na 
Klopnem vrhu. Novo turistič
no društvo torej čakajo zah
tevne naloge, zfito se bodo 
vanj vključili tildi predstav
niki gospodarskih podjetij. 
Zlasti gozdni obrat v Rušah 
je doslej mnogo prispeval k 
zaščiti naravnih znamenitosti 
v pohorskem pragozdu in k 
obnovitvi nekaterih objektov 
iz časov glažutarstva, drvar- 
stva in splavarstva.

D. V.

Centralni delavski svet 
združenega podjetja EM je 
potreboval precej dolgo, da 
je dal svoje soglasje za iz
stop tovarne stiskalnih na
prav iz združenega podjet
ja EM Maribor. Več mese
cev smo poslušali dolge 
dvogovore med predstavniki 
obeh podjetij, ki so škodi
li njihovemu ugledu. Do
živeli smo vrsto zadev, ka
terim se lahko samo čudi
mo. Hidromontaža je prva 
sklenila, da se razdraži. 
Za tem predlogom so stali 
njeni strokovnjaki. Pred
stavniki tovarne stiskalnih 
naprav :n Hidromontaže so 
na raznih sejah in v manj
ših dražbah dajali izjave, 
ki niso omogočale sodelo
vanja.

Takoj za Hidromontažo je 
pohitela tovarna stiskalnih 
naprav in sprejela sklep o 
izstopu na svojem samou
pravnem organu- To je vzne
mirilo Hidromontažo, ki si 
je naenkrat premislila. Nje
ni predstavniki so pohiteli

k odgovornim tovarišem v 
Maribora in jeli na vso moč 
dokazovati, da so za zdru
ženo podjetje m da nikakor 
ne more biti govora o raz
družitvi podjetja. Moram 
jim dati prav. da so bili 
tokrat na dobri poti, saj so 
bili za integracijo, ki jo 
danes na raznih ravneh ne 
moremo doseči predvsem 
zaradi usmerjenosti vodil
nih ljudi v podjetjih. Toda

romontaži. Vsakomur v Ma
ribora pa je postalo že 
pred meseci jasno, da obe 
podjetji s sedanjo kadrov
sko zasedbo ne bosta mogli 
nikoli skupaj sodelovati v 
združenem podjetju in je 
vsako zavlačevanje pri ure
janju te problematike škod
ljivo za obe delovni organi
zaciji. Zato Je tudi mestni 
komite ZK Maribor pripo
ročil izdelavo strokovne a-

Cudno pri vsej zadevi je 
samo to, da se nihče ne 
vpraša, kdo je kriv za tak
šno stanje? Kljub raznim o- 
čitkom o nepravilnostih ni 
nikogar, ki bi te po vsej 
verjetnosti nepreverjene in 
izmišljene govorice preveril 
in javnosti natočil čistega 
vina. In končno: kako je 
mogoče, da vodilni ljudje 
stalno spreminjajo svoja sta
lišča, da govorijo na sejah

Na krivce pozabljamo
v tovarni stiskalnih naprav 
so trdili, da so jih predstav
niki Hidromontaže doslej 
še vedno izigrali. Za to svo
jo trditev so navedli tudi 
vrsto primerov. Tudi v Hid- 
romontaži niso mirovali in 
so dokazovali, kako bo ta 
dezintegracija škodila nji
hovemu ugledu, kako bodo 
izgubili pogodbe v tujini in 
podobno.

Javnost še do danes ni iz
vedela. kaj je povzročilo 
tako hitro spremembo v gle
danjih vodilnih ljudi v Hid-

nalize o prednostih zdru
ženega podjetja.

Na zadnji seji zbora de
lovnih skupnosti mariborske 
občinske skupščine smo sli
šali očitke na račun direk
torja Hidromontaže. Tudi 
predstavnik občinskega sin
dikalnega sveta Maribor je 
nanizal nekaj zadev o nje
govem ravnanju. Zal se di
rektor tega zbora ni' udele
žil, da bi lahko sam slišal 
vse pripombe. Grajali so tu
di predstavnike TSN, ki so 
bojkotirali to sejo.

eno, v zasebnih pogovorih 
pa drago in podobno. Se 
bolj čudno pa je to, da ni 
organa, ki bi vse te odnose 
osvetlil v samoupravni luči. 
V tem primera se je poka
zalo, da so samoupravni or
gani sklenili to, kar so jim 
vodilni ljudje in strokovnja
ki v podjetju predlagali in 
pripravili.

opazovalec

Akvatan kozmetika, prva v naši državi, je pripravila 
za vas kozmetično kolekcijo s pomočjo katere posta
ne koža gladka, prožna in sveža.

ZATO SE Z ZAUPANJEM OBRNITE 
NA KOZMETIČARKO
od katere boste brezplačno prejeli diagnozo in kozme
tični nasvet za nago vaše kože.

JOŽE PETEK

Plazovi in kanalizacije
Zanimiva razprava sveta za komunalno gospodarstvo v Mariboru

MARIBOR, 20. marca. Danes je svet za komunalno 
gospodarstvo mariborske občinske skupščine razprav
ljal o sanacijskih ukrepih v naselju pod piramido, kjer 
je plazovit teren ogrozil varnost graditeljev desetih 
stanovanjskih hiš stanovanjske zadruge Borec. Pouda
rili so, da je komunalni sklad v to področje vložil že 
170.000 dinarjev. Po predloženem programu za sana
cijo tega območja pa bo treba še 600.000 dinarjev.

Obsodba za uboj z nožem
Alojzija Ovtarja so obsodili na 12 in pol leta strogega zapora

CELJE, 20. marca. Danes dopoldne je bila pred pet
članskim senatom okrožnega sodišča v Celju, ki mu je 
predsedoval Vekoslav Tanko, obravnava proti 19-letne- 
mu Alojzu Ovtarju iz Celja, obtoženemu uboja 21-let- 
nega Ljubana Koljaje iz Hrvatske in tatvine.

Današnja obravnava je,bila 
draga, ker so prvo zaradi 
slabosti in napada obtožene
ga preložili.

Roparsko 
so ga napadli

MARIBOR, 20. marca. — 
Danes ob 0.25 je stalna služ
ba Uprave javne varnosti do
bila obvestilo, da leži na 
Šentiljski cesti poškodovan 
neznanec. Ugotovili so, da gre 
za Franca Rupfa iz Maribora, 
ki so ga roparsko napadli in 
poškodovali. Prepeljali so ga 
v mariborska bolnišnico.

N S.

Priprave na ple
num sindikalnega 
sveta Maribor

MARIBOR, 20. marca — 
Sinoči se je sestalo predsed
stvo občinskega sindikalnega 
sveta Maribor in razpravlja
lo o pripravah na p’enum 
občinskega sindikalnega sve
ta, na katerem bodo 3. apri
la obravnavah izhodišča raz
voja občine Maribor in za
vzeli stališča do nadaljnjega 
razvoja občine.

Podpredsednik občinskega 
sindikalnega sveta Bruno 
Ravnikar je dejal, da bodo 
na ta plenum povabili tudi 
odbornike občinskega zbora 
delovnih skupnosti in vodilne 
funkcionarje mariborske ob
činske skupščine. Na plenu
mu bodo razpravljali tudi 
o mestu sindikata v samo
upravni politični strukturi 
občine, vlogi zbora delovnih 
skupnosti, delitvenem raz
merju med drubenopolitični- 
mi skupnostmi, najbolj kri
tičnih podjetjih, razvoju tr
govinske dejavnosti v Mari
boru in o nekaterih drugih 
zadevah.

Predsedstvo je pozvalo sin
dikalne organizacije, naj se 
polnoštevilno udeležijo semi
narjev za vodstva, kj jih bo 
pripravil občinski sindikalni 
svet. Dogovorili so se, da se 
bo pogovora po vsakem kon
čanem seminarju udeležil 
tudi eden članov predsed
stva. Komisiji za šport in re
kreacijo pa so priporočili, 
naj čimprej obravnava re
kreacijo in problematiko let
nih dopustov v delovnih or
ganizacijah dn z ugotovitva
mi seznani predsedstvo.

M. K.
MARIBOR
Prva letošnja številka 
Našega gospodarstva

MARIBOR, 20. marca. — Iz
šla je prva letošnja številka 
Našega gospodarstva, revije 
za praktična in aktualna go
spodarska vprašanja, ki jo 
izdaja višja ekonomska ko
mercialna šola Maribor sku
paj z društvom ekonomistov 
Maribor in ekonomskim cen
trom Maribor.

V tej številki so objavljeni 
prispevki Pavla Gantarja o 
odgovornosti strokovnih služb 
v gospodarskih organizacijah, 
dr. Bogomirja Deželaka o raz
iskavi tržišča in tržnih kate
gorijah, Matjaža Muleja o 
predlogih s posvetovanja o 
oblikovanju zalog in dr. Wil- 
lija Luchterhanda o nekih 
teoretičnih vprašanjih varče
vanja v socialistični družbi.

V tej reviji so še mnogi
dragi zanimivi sestavki, ki so 
jih prispevali razni drugi av
torji. m. K.

Skupnost 
otroškega varstva

MARIBOR, 20. marca — 
Sinoči se je sestala skupšči
na temeljne skupnosti otro
škega varstva Maribor in po 
daljši razpravi sprejela pro
gram dela in finančni načrt 
za leto 1969. Lanske naloge 
so v glavnem uresničili, kljub 
temu je še vrsta nerešenih 
problemov, ki jih bo treba 
letos in v prihodnjih letih 
postopoma rešiti.

Razprava je pokazala, da 
bo potrebno bolj skrbno na
črtovati vrtce in vročiti nekaj 
denarja, da bi tako v prihod, 
njem letu pridobili denar za 
investicije v otroškem varst
vu- M. K.

Obtožnica očita Ovtarju. da 
je 29. julija lani v kolodvor
ski restavraciji Celje z nožem 
zabodel v vrat Ljubana Ko- 
Ijajo, ki je izkrvavel oziroma 
med prevozom v bolnišnico 
umrl, ter da je lani iz bara
ke na Polulah odtujil dvema 
občanoma 1.330 dinarjev.

Sodišče je obsodilo Alojza 
Ovtarja na enotno kazen 12 
let in 6 mesecev strogega za
pora.

Pri odmeri kazni je sodi-

Z mopedom v potok
MUR. SOBOTA, 20. marca. 

Davi se je pripetila huda 
prometna nesreča v vasi 
Krajna. Mopedist. 22-letni Jo
že Kerec iz Mačkovec, je za
radi neprimerne hitrosti v 
ovinku zavozil čez betonski 
most. v strugo potoka Dobelj. 
Poškodovanega so prepeljali 
v soboško bolnišnico.

B. B.
Usodno zaviranje

MUR. SOBOTA. 20. marca. 
Sinoči ob 17.30 se je v Nem. 
čavcih hudo ponesrečil voznik 
osebnega avtomobila, 27-letni 
Jože Kuhar iz Murske Sobo
te. Kuhar je v nepreglednem 
ovinku prehiteval dva kole
sarja, ko mu je pripeljal na
sproti tovornjak. Da bi pre
prečil nesrečo, je voznik 
osebnega avtomobila naglo 
zavrl, vendar ga je na mokri 
cesti zaneslo in je trčil v to
vornjak. K sreči ni bil nihče 
ranjen, gmotne škode na 
obeh vozilih pa je za okoli 
5.000 dinarjev.

B. B.

Neuspelo tihotap- 
Henie ličil

SEŽANA, 20. marca — Ca
riniki na sežanski železniš
ki postaji so našli v kupeju 
vlaka SE, ki vozi na prog; 
Pariz—Zagreb, skrita rdečila 
in puder v vrednosti približ
no 30 tisoč dinarjev. Carinik 
Janič je najprej našel pod 
plaščem Zivanke Radovano
vič, zaposlene v Parizu, zavoj 
z rdečili. Pod njenim sede
žem je našel še dva manj
ša zavoja. Na vprašanje, .ali 
je to potnica skrila, je od
govorila, da ne. Povedala je, 
da ji je zavoje v Parizu iz
ročila neka ženska, da bi Mh 
nesla v Zagreb. Ker ni hote
la priznati prekrška, so se
stavili zapisnik, kot da je 
blago brez lastnika.

N. Š.

šče upoštevalo, da je Ovtar 
mlajši polnoletnik in da je 
že 17-krat prišel v konflikt 
z družbenimi normami, kar 
potrjuje, da je rasel v neure
jenih družinskih razmerah. 
Do pravomočnosti sodbe so 
za Ovtarja odredili pripor.

MILAN SENICAH

Obsojen za ropar
ski napad

MARIBOR, 20. marca. — 
Danes je okrožno sodišče v 
Mariboru obsodilo 22-letnega 
Alojza Kolednika iz Paradiža 
pri Cirkulanah, kmečkega de
lavca brez zaposlitve, na eno 
leto strogega zapora, ker je 
11. januarja letos ob 21.15 v 
gozdu na pešpoti, ki vodi iz 
Medribnika v Gornjo Višnji
co, s silo vzel Djuru Adamu 
denarnico s 111 dinarji. Pri 
napadu ga je tudi poškodo
val, zato bo moral plačati tu
di stroške zdravniškega spri
čevala in povzročeno škodo.

N. S.

Vrhovno sodišče 
SRS potrdilo 
kazen

MARIBOR, 20. marca — 
Vrhovno sodišče SRS je za
vrnilo pritožbo Ivana Prem
zla in njegovega zagovornika 
in potrdilo sodbo maribor
skega okrožnega sodišča, ki 
ga je obsodilo zaradi kazni
vih dejanj ropa in neupravi
čene uporabe motornega vo
zila na enotno kazen štiri 
leta in osem mesecev stro
gega zapora.

Ivan Premzl iz Njiverce, 
pleskar brez zaposlitve, je 
23. aprila lani okoli 20. ure 
na cesti v Kidričevem s silo 
vzel Ivanu Kraševcu iz žepa 
suknjiča denarnico s 640 di
narji. Razen tega je 20. mar
ca okoli 20. ure pred gostil
no Finžgar na Pragerskem 
po dogovoru z nekim mlado
letnikom neupravičeno upo
rabil moped, last Ivana Vo- 
deta.

Vrhovno sodišče SRS je 
ugotovilo, da je mariborsko 
okrožno sodišče pravilno o- 
cenilo okoliščine in izreklo 
primerno kazen. Ivan Premzl 
je na razpravi večkrat spre
minjal svoj zagovor in obre
menjeval za roparski napad 
tudi neko drugo osebo. Vrsta 
prip pa je na razpravi od
ločno potrdila, da ta oseba 
v času roparskega dejanja ni 
mogla biti navzoča na kraju 
roparskega napada. Ivan 
Premzl je bil že kaznovan 

l in je zadnjo kazen prestal 
šele januarja 1968.

• n. s.

IRENA PROSEN BO SNEMALA 
S Č KALJO

EVROVIZIJA 69
SLAČENJE PRED KAMERAMI 
ZA KULISAMI HOLLYWOODA 
STOPOV KONCERT V KOPRU 
IN PIRANU
POPULARNOST PO POŠTI 
HOROSKOP, STOP-POPS 11, RTV

PROMETNA NESREČA — Danes 20. marca okoli 4. ure se je zgodila na cest

ske'registracije1 je 1 prom*tna nesreča- Na tovornjaku madžar-
« SJ vleva guma, kar je povzročilo, da se je tovornjak

SToztu^^mjaff jem’ PreVrniL Pri nesreei se je «*“' °d'Foto: Mirko Vesel



Petek. 21. marca 1060 REPORTAŽA — PODLISTFK — TURIZEM SELO stran T

Šolska klop v svetlem ringu
Prebeg, eden najboljših poklicnih boksarjev sveta, tokrat samo govori

Rokavica

Bliskoma in prožno kot divja mačka se je gibal 35-letni Ivan Prebeg, tretji naj
boljši poklicni boksar poltežke kategorije na svetu v svoji elektromehanični delav
nici v Bosutski ulici v Zagrebu. In, verjemite, samo ta živalska naglica je izdajala, 
da je 180 centimetrov visoki Ličan iz Josipdola športnik. Ce bi se postavil pred vas 
na ogled in za bip obmiroval. bi ga zlahka imeli za dobro negovanega bančnega 
uradnika. Zrli bi v njegov obraz, ki ga niso zorale trde moške pesti. Zrli bi 
v njegovo jastrebovsko sivo glavo. Rekli bi. da mu je utrudljivo delo s številkami 
tako izdatno pobelilo lase na senceh in še više.

Sukala sva se z Ivanom 
Prtiegcm dosti rund tisto 
dopoldne. Med najine zaseb
ne udarce gonga se je ziago I 
ma razpenjalo njegovo bok- j 
sarsko življenje. Bitke med , 
kvadratastimi vrvmi zapusti- [ 
jo borcem dostikrat hude po 
skodbe. Direkti in kroš“ji po
vzročajo okvare možgan. . 
Močni možje zato umirajo na j 
prekritih deskah ali v bol- ; 
minicah. Drugi nezavedno j 
nosijo s seboj svoje boksar
sko čudaštvo, stkano iz braz- j 
gotin na možganski skorji. [ 
Nekaterim oa ni nič.

»Saj vendar ves čas govo- j 
rite z menoj. Ali se mi mar 
pozna, da z mojimi možgani 
ni nekai v redu.« je rekel 
Prebeg. Res. on je med tisti
mi. ki mu ni nič. Svežega in j 
nekako poslovno razumskega j 
duha je. In še nekaj je v 
njem. To je tisti prabitni na 
gon po moškem merjenju 
moči. Zavoljo tega nagona si 
možje nataknejo rokavice. Tr
do se tolčejo v obraz, želo- j 
dec in srce. Pasli pridejo na 
vrsto šeie mnogo pozneje.

V udarcih na zmago in po- j 
ran je tudi naša zveza z ži- • 
valskostjo. šibkejši omaga, j 
boljši ostane, da se lahko 
znova bojuje

Boks je marsikje prega
njan. ker je dostikrat smr
ten. Pri nas v Sloveniji ni 
preveč priljubljen. Samo ne 
vem. če ga je mogoče iztre- i 
biti. Preveč prabtten je. Pri j 
de ti močan ‘trnek nagona in ■ 
fantje j3mejo natikati roka- j 
vice. Kaj moreš tu storiti? *

Od voleja do krošeja
Tako razmišljam, medlem 

ko mi Prebeg govori. Tudi te
lo mu govori. Vsako minuto 
se mu v zadrževanem izbru
hu moči premaknejo snopi 
mišic.

Kje so že tisti časi. ko je 
kot mlad fantič prikorakal iz 
kamnite Like v Zagreb, šport 
je imel v sebi. S sedmimi le
ti je začel igrati nogomet pri 
Dinamu. V pouličnih fantov
skih ravsih je odkril svoje 
nagle pesti. Leta so tekla. 
Prebeg je rasel. Stel jih je 
že dvaindvajset, ko se je nje
govo boksarsko ime prvič 
pojavilo v časopisih. Nasto
pil je za Metalca. Potlej ni 
nikoli več snel rokavic. Tako 
je z vsakim, kdor globoko 
vdihne postani vonj po zno
ječih se boksarskih telesih, 
kdor okusi slano kri prvega 
poraza in radost prve zmage.

Po -S) amaterskih borbah 
je 1957 skrivaj pobegnil v 
Francijo. Od tod jo je mah
nil v Nemčijo. V Augsburgu 
se je tolkel za domači klub. 
Potlej se je znova znašel v 
Franciji. V Parizu sta ga 
nekoč srečala naša poklicna 
boksarja Bulat in kot surova 
guma gibki Marič. Odpeljala 
sta ga k znanemu trenerju 
Traxeiu. In od tod se zače 
nja vijugati Prebegova poklic
na boksarska pot. Boksal je 
v Franciji in v Belgiji. Potem 
se je preselil v Luksemburg. 
Naposled se je 1966 vrnil v 
Zagreb.

Zdaj ima za seboj 46 pro
fesionalnih bojev. Enaint ri- 
desetkrat je zmaga'., deset-

IVAN PREBEG — Reklamna drža

krat izgubil, petkrat pa je 
boksal neodločeno.

Tako imamo zdaj pred se
boj boksarja, ki bo letos sku
šal vzeti evropskemu prvaku, 
Dancu Tomu Bogsu ta na
slov. Taisti Prebeg pa obe
nem že odločno izziva svetov
nega prvaka v poltežki kate
goriji. dclgorokega 190 cen
timetrov visokega Američana 
Boba Fosteria.

Študijske lekcije
Ampak vse to še ničesar ne 

pove. kaj je tisto, kar tako 
uspešno poganja zagrebškega 
Ličana po deskali ringa. Za
gotovo vem. da tisto nista 
zgolj dveumi trening vsak 
dan in osem ur spanca vsako 
noč. V vseh teh zmagah je 
še nekaj neopredeljivega, ne
kaj svileno naelektrizi ranega.

| To je navdih telesa, ki potro- 
' ji udarnost mišic in gibkost 
, sklepov, pridobljenih v dol

gih urah urjenj. Vsak velik 
športnik začuti navdih, ki 
mu zavrtinči telo.

Iskal sem ta navdih v Pre
begu. da bi ga otipal. Mi
slim. da ga nisem našel, ne 
v besedah, ne v očeh.

»Ne vem natanko, kje je 
tisto moje najmočnejše, za
voljo česar zmagujem,« raz
mišlja boksar. »Moj desni 
direkt je hiter, moj levi kro 
še je močan, moj desni kro
se je najmočnejši. Ampak, 
ne vem. če je to tisto moje. 
Morda sem boljši od drugih 
zato. ker lahko udarim v hi
pu. ko eskiviram. ko se iz
ogibajoč udarcu nagnem v 
polkrogu v predklon. Moja 
taktika je sprejeti čim manj 
udarcev. To mi uspeva in to 
je brzda moja prednost. V 
ring grem s pametjo v ro
kah. Trezen sem. razumski. 
Začenjam boksati. In med
tem si dajem brez števila 
študijskih lekcij o nasprot
niku. Prevzame me čudna in 
lepljiva radovednost. Nema
ra je to pot do uspeha ..«

Arena, kupčkanje 
s pestmi

Boks so danes igre v rim
skih arenah. V njih je poslov
nost prekrila starodavno tek
mo med dlakavimi samci. Te
mu se ne da od pomoči. Trgo
vina je povsod: v ljubezni, v 
uvozu in izvozu. Navsezad
nje pa boksarjem niti ne mo
reš zameriti, če se tolčejo 
za denar. Primojdunaj, en 
sam dobro namerjen udarec 
v pleksus je vreden svojega 
denarja, če ga prestaneš, ali 
če ga zadaš. Zal pa dobi za 
tak udarec več bankovcev 
tisti, ki pripravi dramatične 
okoliščine, v katerih pred ti
soči prič dobiš ali sprožiš 
udarec.

No, dobri boksarji lahko 
živijo od udarcev. Prebegu 
so za izgubljeno borbo z ne
kdanjim evropskim prvakom 
v težki kategoriji, Nemcem 
Mildenbergerjem odšteli 40 
tisoč suhih nemških mark.

Ta borba je zanimiva tudi 
zato, ker kaže, kako celo so
dniki skrbijo za koristi me- 
šetarjev. ki ne boksajo, mar
več zunaj arene živčno vle
čejo svojo poslovno cigaro.

V ring sta skočila Ivan 
Prebeg, težak 79 kilogramov 
in Mlldenberg, težak 89 ki
logramov. To je bila velika 
razlika v teži. Borba je bila 
ogorčena. Ampak Prebeg se 
je dobro držal V enem iz
med silovitih spopadov sta 
se boksarja poškodovala. 
Nemcu je rana vzela ves za
gon. Postal je malodušen. 
Hotel je boj predati. Tedaj 
pa se je sodnik naglo sklonil 
k njemu in mu šepnil: »Na
daljuj. Tudi on je poškodo
van.«

Kaj češ. v boksu je treba 
tudi to prenesti. Je pa kaj
pak to huje od vsaka poškod
be. Prebega je, denimo, to 
bolj bolelo, kot so ga bolela 
zlomljena rebra, zlomljena 
čeljust in zlom leve roke. Te 
bolezenske tegobe je odnesel 
iz dosedanjih borb. Bile so 
nekako častne. Zato jih je 
zlahka prestal in pozabil.

Za šport v letih
Tisto, kar je pri Prebegu naj

bolj presenetljivo, je gotovo 
to. da dosega največje uspe
he ravno sedaj, ko je za šport
nika že v letih. Pri petintri
desetih letih je treba navse
zadnje že bolj misliti na ne
deljske izlete v naravo, kot 
na utrudljiv bojevniški ples 
pod svetlimi žarometi.

Toda Prebeg kar pleše in 
pleše, brez konca in kraja. 
Da ne bo z njim tako kot 
s tistim črncem Archijem 
Moorom, ki se je tolkel še ; 
pri petdesetih. »Dokler bo | 
šlo, bo šlo,« mi je rekel. 
»Moč in življenjskost čutim 
v sebi že od malega. Ko pa 
bom začel dobivati udarce, 
takrat bom nehal. Povsem se 
bom posvetil svoji delavnici.

Skoda, da niste . videli, s 
kako vročično prizadevnostjo 
je med pogovorom delil na
svete svojim pomočnikom. In 
če bi ne bilo tiste živalsko 
prožne naglice, ga zares ne 
bi bili mogli imeti za bok
sarja. Bogve, če se je s tako 
naglico tudi oženil. Takrat, 
ko sem bi! pri njem. se je 
ravno pripravljal na poroko.

PRIMOŽ ŽAGAR

PRIŠLA JE POMLAD Foto: Jože Benedek

Zvezdništvo?

Mesto
samomorilcev
Ta neslavni pridevek 

si je priborila Kikinda. 
Področje kikindske obči
ne ima verjetno soraz
merno s številom prebi
valstva jugoslovanski re
kord v samomorih. Leta 
1967 se je za to tragično 
dejanje odločilo petin
dvajset Kikindčanov in 
prebivalcev okoliških va
zi, lani pa dvajset.

Največ samomorov je 
bilo v sami Kikindi. Ve
činoma so bili samomo
rilci starejši ljudje (!). 
Motivi samomora so bili 
onemoglost, živčni razkroj 
in pretirano uživanje al
kohola.

Sodobna babica bi to morala vedeti
*

Sobote so dnevi ritmov, z elektriko nabitih ansamblov, idolov, pa tudi bizarnih misli
Ali morda veste, kaj bi v soboto zvečer morala reči sodobna babica? Nekako 
takole: »Alenka, če že ravno moraš na ples, pojdi na bežigrajsko gimnazijo. Šker
jančeva mi je ondan rekla, da imajo Sinovi boljši ,light show’ kot tisti v Levjem 
dolu«. Takih babic seveda še ni, vnuki in vnukinje, vsaj mestni, pa vsako soboto 
kljub temu odhajajo na plese, kjer se vrtijo, stiskajo in zibljejo po zvokih z elek
triko nabitih ansamblov. Nič ali skoraj nič ne povedo starejšim imena, kot so: 
Bele vrane. Mladi levi, Sinovi in še vsa plejada ansamblov, ki je pri srcu sloven
ski mladini.

Obrt

Zadnje belokranjske pisanice
Prastaro spominkarstvo (in trd zaslužek), ki bo vsak čas izumrlo

Sedeminšestdesetletna Ana Vaselič iz Purge pri Adleši- 
čih je poleg svoje priletne sestre poslednja izdelovalka 
pravih belokranjskih pisanic. Ondan je sedela pri 
mizi na svojem vrtu, v lončeni skledici pred njo pa je 
bila že kopica pisanic. Pripovedovala mi je dokaj ža
lostno zgodbo adlešičkega spominkarstva.

— Vse od 16. leta dalje de
lam pisanice Zdaj sem stara 
67 let. Takrat, v mladosti, 
še zase. kasneje pa me je 
uč:*e!j Bogo Račič nagovoril, 
da nisem odnehala. To je 
težavno in zamudno delo. Sa
mo midve s sestro se še s 
tem ukvarjava, a tudi ne 
bova več dolgo. Jaz ne vidim 
več dobro in roke se mi tre
sejo.

— Koiiko pisanic še nare
dite v sezoni in ali jih lah
ko prodate?

— Včasih sem jih naredila 
tudi po 1500, zdaj pa ne več, 
ker prodaja ni urejena. Do 
lani je črnomaljska zadruga 
odkupovala naša ročna de
la. zdaj pa nič več. V 'etoš- 
nji sezoni sem naredila 400 
pisanic za podjeje Dom v 
Ljub! lani.

— Pa se vam to delo izpla
ča?

— Pisanice prodajam po 
1.65 din. Ce računam jajce, 
ki je vredno 0.60 din. barva 
in drug material ter vsaj 
uro dela. zaslužim pri eni 
pisanici komaj 0.40 d:n Ne 
vem če dane« še kdo dela 
po 0.40 din na uro! Me. ad- 
lešičke žene. ki nimamo mo
žnosti nikjer drugje zaslu

titi, delamo vseeno, čeprav 
napol zastonj. Žalostne pa 
smo. ker zadnje čase tudi 
ta boren zaslužek ni več za
nesljiv in je prepuščen slu
čajnim naročilom. Tako ni 
samo s pisanicami, temveč 
tudi z izdelovanjem prtičkov 
iz domačega platna, s cekarji 
in z vsemi drugimi izdelki, 
ki smo jih podedovali od 
naših prednikov.

— Ali se mladina ne zani
ma za izdelovanje sporan- 
kov?

— Že večkrat sem vabila 
k sebi vaška dekleta, a ni 
bilo nobene. Samo moja 
hčerka Kata, poročena v Li
voldu pri Kočevju, zna dela
ti pisanice. Ce bi mladi vi
deli. da je spominkarstvo 
cenjeno in donosno, si ne 
bi pomišljali, v negotov za
služek pa se mladina noče 
spuščati.

Ali bo res domača obrt v 
Adlešičih propadla prav zdaj, 
ko začenja v svetu dobivati 
ceno? Adlešičke žene niso 

' trgovke. de’ati pa znajo Ne
kdo bi moral njihovo delo 

j organizirat, in p skrbeti za 
1 prodajo v mestih. Dobro de- 
I lo bi storil. Veseli bi bili

kupci, ki bi namesto kiča 
lahko dobili pristne belo
kranjske izdelke, adiešičkim 
ženam pa bi pripomogel do

edinega možnega zaslužka v 
tem. od boga in sveta poza
bljenem kraju.

RIA BACER

Vsega so krivi Beatlesi, bo
ste dejali, vendar naša se
demnajstletna hči tri noči 
zapored ni mogla zaspati, ker 
je bila prvič spregovorila ne
kaj besed s popevkarjem 
Youngom.

Rojevajo se zvezdniki. Zve 
zdniki v našem majhnem slo
venskem merilu. Zastavili 
smo nekaj provokativnih, 
morda pa samo zanimivih 
vprašanj peterim izmed njih. 
Zato. ker so med najboljšimi 
in morda zato, ker se ne ime
nujejo po letečih in po zem
lji lazečih živalih, smo za 
pogovor izbrali ansambel Si
novi. Ce so oblečeni v bro- 
kat. njihova stvar.
• Vprašanje: »Kaj mislite 

o bogu?«
Vili: »V Sloveniji smo za

enkrat še manj popularni kot 
bog.«

Pavle: »Katerega mislite?«
Prle: »To sem jaz.«
Marko: »Vse najboljše, ra

čunajoč, da bo to brala tudi 
babica.«

Borč: »Ali ob tem ne mi
slite na tisti novi pralni pra
šek?«
• Vprašanje: »Beatlesi so

za svoje glasbeno delovanje 
dobili lordske naslove. Ali 
morda sodite, da bi predsed
stvo Zveze mladine tudi vam 
in podobnim moralo podeliti 
vsaj kakšno manjše prizna
nje?«

Vseh pet (vendar previd
no); »Da!«
• Vprašanje: »Ali kdaj

pred igranjem popijete kak 
kozarček?«

Vili: »Ne pijem kozarčkov, 
ampak tisto, kar je v njih.«

Borč: »Zakaj pa samo kak
šen kozarček?«

Pavle (hodi še v srednjo 
šolo): »Kaj???«

Prle: »Poznam samo izraz 
steklenica.«

Marko: »Zaradi tradicije,
da. Praded je umrl v deliriu- 
mu tremensu.«
• Vprašanje: »Kdo je prvi 

za Sinovi?«
Enoglasno v stilu koračni

ce iz Aide: »Beatlesi«.
• Vprašanje: »Ali je kdo 

pred njimi?«
»Da, očetje Sinov« (v istem 

tonu).

• Vprašanje: »Kako naj bi ; Borč: »Ce bi me mama pu-

ANA VESELIC — Pisan šopek

se glasilo vaše idealno vpra
šanje?«

Borč: »Kako ste postali naj
boljši ansambel?«

Vili: »Kako je bilo na ame
riški turneji?«

Pavle: »Ali bo res John
Lennon igral v vašem najno
vejšem filmu šoferja vašega 
avtobusa za glasbila?«

Prle: »Zakaj ste prenehali 
glasbeno poučevati Jimmija 
Hendrixa?«

Marko: »Ali je res, da bo 
ste imeli TV show na Luni?«
• Vprašanje: »Kaj je v živ

ljenju za vsakega izmed vas 
trenutno najpomembnejše?«

Pavle: »Da mi zrastejo las
je.«

Marko: »Da bi letos krom
pir dobro obrodil.«

Borč: »Teta v Ameriki ni 
najboljšega zdravja ...«

Vili: »Moje dekle.«
Prle ni odgovoril, kar je 

morda treba razumeti kot nič.
• Vprašanje: »Ali kdaj so

vražite množico plešočih pa
rov, ki se po vaših taktih 
ziblje pred vami?«

Pavle: »Srčno jih ljubim.«
Prle: »Ne, saj si vsak par 

predstavljam kot bankovec 
za 10 dinarjev.«

Borč: »Ali dober trgovec
sovraži svoje kupce?«

Marko: »Sploh ne!«
Vili: »Ce je res MNOŽICA, 

je ne sovražim.«
• Vprašanje: »Kateri zgo

dovinski osebnosti bi bili ra
di podobni?«

Prle: »Madam Pompadour.«
Pavle: »Tarzanu.«
Borč: »Vsi, ki so res slav

ni; so tudi mrtvi, zato nobe
nemu.«

Marko: »Neronu, ker lepo 
zveni.«

Vili: »Tistemu po ženah 
slavnemu kralju Henriku.«
• Vprašanje: »Ali bi bili za 

ceno slave pripravljeni stori
ti nekaj, kar ni v skladu s 
splošnimi etičnimi in moral
nimi normami?

Vili: »Sezul bi si nogavice 
pred tisočglavo množico.«

Pavle: »Neumno vpraša
nje.«

Marko: »Pridružil bi se Joh
nu Lennonu in Johi Ono na 
zadnji strani študentske Tri
bune.«

iNimii)iiiiM!nMHi!ummi!iui!"imiimiHiuiiiimimiiiiii!MiiiNiiiiiiiiiimmiHiM:'

CESTNI SKLAD SRS

potrebuje

POSLOVNE
PROSTORE
v velikosti 1200-1500 m2 
v Ljubljani

Cestni sklad SRS želi poslovne prostore odkupiti 
ali pa dobiti v najem za dobo vsaj 5 let.

Ponudbe pošljite Cestnemu skladu SRS, Ljubljana, 
Prešernova cesta 23. 2342

stila, bi naredil marsikaj.«
Prle: »Se že udejstvujem v 

tej smeri. Zaželite mi samo 
nekaj velikih skokov naprej, 
ker se zanimam tudi za po
litična vprašanja.«
• Vprašanje: »Ali niste ob 

besedi miselna prepotentnost, 
nikoli pomislili sami na se
be?

Krajši razgovor, ki je sledil 
vprašanju, je rodil enoglasno 
mišljenje, da so res, ampak 
zelo redko.

Tako. Rojevajo se sloven
ski zvezdniki. Avtor, ki bi bil 
nekoliko mlajši, nadnaslovu 
»zvezdništvo« najbrž ne bi 
dodal vprašanja. Kajti tisoč 
»najstic« in »najstni-cov« bi 
priseglo, da so Sinovi in njim 
podobni res slovenski zvezd
niki.

V revijah, ki pišejo o glas
bi mladih, lahko zveste o slo
venskih beat ansamblih res

nično prav vse. Od števila 
zob, okvar srca, do nakupa 
blaga za najnovejše kroje 
oblek za nastope.

Tovariši in tovarišice, vaše 
hčere žalujejo, če si nekdo 
od teh zvezd in zvezdnikov 
zlomi nogo, pogovori o tem 
pa po trajanju presegajo po
govore o šolskih zadevah.

Svet mladih je trenutno svet 
glasbe. Kdor se je prebil v 
tem svetu na vrh, je zvezda. 
Morda samo komet, toda pre
bil se je iz brezimnosti. Brez
imnosti pa mladi nimajo ra
di.

Sodobna babica bi to že 
morala vedeti.

MARJAN BAUER

Drobnogled

Malica za volanom
Večer, kot vsak drug. Avtobus. Mestna ljubljanska 

linija številka 7
F avtobusu polno občanov. Običajnih potnikov. So

jer za volanom se krepča. Kruh in klobaso prigrizuje 
in zraven kumarico.

Ljudje strme gledajo. Zdaj prime za volan, zdaj pri
tisne na ta ali oni smerni kazalec, medtem nese k 
ustom kruh in potem spet klobaso. Spreten je.

Vožnja se je končala. Ni bilo problemov.
Ljudje pa so jezno govorili: »Ali ni imel prej časa, 

da bi pomalical?«
Kdo ve. morda pa je prišel z daljše vožnje in so ga 

takoj poslali na lokalno? Slišal sem, da se to dogaja.
Ljudje pa so se bali. Nase so mislili, ne nanj. Tudi 

to je razumljivo. I. A.

Turizem

Zdravilno blato za Švede
Ali bo jadransko zdravilišče Igalo res zlata jama?

O tem, ali bodo v Igalu ob južnem Jadranu zaslužili 
milijon dolarjev na leto ali pa si bodo to vsoto še vna
prej le želeli, bo odločala skupina stod vaj setih Šve
dov, ki se bo prvega aprila prišla zdravit v Zavod za 
fizioterapijo in medicinsko rehabilitacijo »Dr. Simo 
Miloševič« v Igalu. Vse je odvisno od tega, kako se 
bodo ti Švedi v Igalu počutili, kako bodo zadovoljni z 
zdravljenjem, pa tudi s postrežbo. Ce bodo rekli svoj 
»da«, potem bo eno naših naj mlajših zdravilišč za raz
lične bolezni od revmatizma pa do ženske neplodnosti 
že prihodnje leto zaslužilo milijon dolarjev na leto.

Po dolgoročnih dogovorih 
naj bi bolniki z mrzlega, 
toda visoko civiliziranega se
vera obiskovali Igalo skozi 
vse leto, saj je topla, zele
na in sončna obala ob vsto
pu v Boko Kotorsko skozi 
celo leto primerna za zdrav
ljenje.

Z iglanskim blatom so se 
bolniki mazali že od nekdaj, 
leta 1910 pa je dr. Levi jž 
Trebinja prvikrat predlagal, 
naj se tu postavi letovišče. 
Dvajset let pozneje je dr. Du
šan Marinovič iz Beograda 
dobil koncesije za izkorišča
nje redkega naravnega boga
stva. Priskrbel si je prve 
dokaze o zdravilnosti igal- 
skega blata, pa tudi o nje
govi radioaktivnosti. Radio
aktivnost, ki se je boji ves 
svet, je postala glavni adut 
Igala. Radioaktivnost igalske- 
ga blata, v zmernih količi
nah seveda, uspešno zdravi 
revmatizem, išijas, otroško 
paralizo pa vse do ženskih 
bolezni, posebno neplodno
sti.

Prava zgodovina zdravilišča 
se začenja šele v povojnih 
letih. Soustvarjal jo je pred
vsem primarij dr. Zivojino- 
vič, ki živi danes na pol

oslepel. O zdravilišču je na
pisal posebno študijo. Da so 
idejo o zdravilišču v Igalu 
sprejeli v načrt o »Južnem 
Jadranu« kot pojem zdrav
stvenega in turističnega sre
dišča, je vsekakor največja 
nagrada ostarelemu zdravni
ku. Njegova dolgoletna priza
devanja in neomajna stališča 
so bila priznana, tako kot se 
to pogosto dogaja v življe
nju, šele po njegovi končani 
zdravniški karieri.

V Igalu se posrečeno do
polnjujeta radioaktivno bla
to in toplo podnebje s kakrš
nim se ne more pohvaliti 
ne Cannes ne katero drugo 
znano letovišče v Sredozem
lju.

Kot izrazito zdravstveno 
središče je bilo sprejeto v 
načrt o »Južnem Jadranu« 
malce pozno, saj so zaseb
niki že hudo načeli videz 
tega mesteca. Uničili so ve
liko zelenic in sezidali veli
ko vil, nekatere s tako sla
bim okusom, da je kaj po
dobnega težko najti že kje 
drugje. Značilno je, da jim 
je pri tem pomagala celo 
občina z izdatnimi turistični
mi krediti in z željo, da za 
vsako ceno zasluži čimveč 
denarja.

Vrsta zdravnikov je o 
zdravstvenem pomenu Igala 
povedala vse najboljše.

Primarij dr. Jožo Budak, 
direktor Zavoda za fizikalno 
medicino in rekreacijo Hr- 
va-tske, pravi: »Ureditev Igala 
kot zdravstvenega središča je 
lahko zelo pomemben dejav
nik narodnega gospodarstva.«

Dr. Tasič, profesor Medi
cinske fakultete v Beogradu: 
»Iz Igala je treba ustvariti 
edinstveno zdravilišče v Ev
ropi.«

Katedra za ginekologijo pri 
Medicinski fakulteti v Beo
gradu: »Pri zdravljenju posa
meznih ginekoloških obolenj 
je pokazalo zdravilišče v Iga
lu doslej najboljše rezulta
te med vsemi našimi znanimi 
zdravilišči.«

Treba je pripomniti, da je 
bolnišnica v Igalu zasedena 
do zadnje postelje v vseh 
štirih letnih časih in da je 
treba imeti posebne zveze, 
če hočeš priti vanjo. Sedaj, 
ko se bodo prišli zdravit Šve
di, bo za domače bolnike še 
teže. Pereče vprašanje se za
stavlja v trenutku, ko je v 
sosednjem Hercegnovem v 
hotelih na razpolago kar 1500 
postelj, pri zasebnikih pa še 
dvakrat toliko — vse te po
stelje pa so tristo dni v letu 
prazne.

V Igalu se sedaj živčno 
sprašujejo, ali bodo opravili 
aprilski izpit, ali se bodo 
Švedi navdušili za zdravilno 
blato, ali bodo začeli deže
vati dolarji, ali bo še pred 
dvajsetimi leti neznan kraj 
posta! znano evropsko zdra
vilišče?

E K.
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Pogovor z braki

Za onkološki 
inštitut OICj»

FRANC ŠETINC

Jože Lombar iz Nove vasi pri Pred
dvoru predlaga, naj bi se tudi kmet
je vključili v akcijo za hitrejšo zgra
ditev novega onkološkega instituta, 
v katerem zdravijo rakava obolenja. 
Takole piSe:

»Vselej, ko berem časopisne vesti 
o tem. kako naši ljudje velikodušno 
namesto za vence in tudi sicer prispe
vajo za gradnjo novega onkološkega 
inštituta, me preganja misel, zakaj 
nisem prišel že prej na dan s pred
logom, da bi se tudi kmetje vklju
čili v to plemenito akcijo. Sem kmet 
in morda me zidava novega onko
loškega inštituta tudi zato prijetno 
zadeva, ker sem bil že deležen zdrav
stvenih storitev te plemenite usta
nove, katere strokovne in človeške 
odlike nadvse cenim. Zato že. dolgo 
nosim v sebi predlog, da bi tudi 
kmetje prispevali po svojih močeh.

Spominjam se nedavne preteklo
sti. ko smo kmetje darovali les za 
novo šolo, za postavitev spomenika 
borcem in za druge namene. Pose
kali smo smreko in jo zapeljali na ža
go. Zakaj ne bi tako storili tudi se
daj?

Govorim s kmeti in ugotavljam, 
da se nihče ne bi odrekel daru za 
tako plemenit namen. Kmetje res ni
mamo veliko denarja, včasih gre ma
lo težje od nas, a vendar — za pa
metno stvar in s pošteno organiza
cijo smo zmerom pripravljeni prispe
vati po kako smreko iz gozda. Tisti, 
ki nimajo lesa. bi pa pogrešali nekaj 
stotakov Navsezadnje se vsak kmet 
zaveda, da je že in še bo iskal pomoči 
in zdravja v bolnici. Tudi zavest, da 
si takrat, ko si bil zdrav, nekaj žrtvo
val. ni kar tako!

Kaj pravijo ljudje o tem mojem 
predlogu in kaj poreče odbor za grad- 
njo onkološkega inštituta v Ljub
ljani?«

Odgovor — Prepričan sem, da 
vaš predlog ne bo ostal brez odmeva. 
Doslej so tako zbrali 795 milijonov 
starih din. Vsaka pobuda, ki bi po
spešila akcijo, je vsekakor dobrodoš
la. Znano je, da nam je nov onko
loški inštitut zelo potreben; če bi ga 
imeli že danes, bi bilo že pozno. Sto
riti moramo vse. da bi bili čimbolj 
usposobljeni za spopad z zavratno 
boleznijo sodobnega časa — rakom. 
Ce družbenopolitične skupnosti ne 
zmorejo naenkrat dovolj sred«, ev. mo
ramo priskočiti na pomoč tudi obča
ni kot posamezniki. To so tisoči in 
tisoči »udi že storili.

Pričakujem, da bo odgovoril na 
vaš predlog tudi odbor za gradnjo 
onkološkega inštituta v Ljubljani.

neodvisno od naših želja in dobrih 
namenov. V našem primeru Je to 
družina z desetimi otroki, ki živi v 
težkih razmerah. Njej zdaj ne more
mo pomagati drugače kot s takšno 
dobronamerno, humano gesto. Res pa 
je, kot pravi tovariš Janžekovič, da 
s tem ne rešujemo problema in da 
je rešitev v načrtovanju družine, le 
da je ta za Majerjevo družino že pre
pozna.«

Problem, 
ki ga rešujemo 

že dve desetletji

Komu zvonimo?
Franc Janžekovič, upokojenec iz 

Maribora, je nezadovoljen, ker smo 
s takim hrupom pisali o starših, ki 
se jima je rodil deseti otrok. Vpra
šuje. v čigavo korist je, da propagi
ramo velike družine v pomanjkanju. 
Pridite pogledat — poziva pisec — 
pa boste videli, kako živi Majerjeva 
družina v Sp. Velki. Da ji ne gre 
dobro, je priznal tudi predsednik ob
činske skupščine MariDor Mirko Žlen
der. ko je dejal, da ji bo morala 
družba priskočiti na pomoč. _

»Po mojem bi bilo bolje.« nada
ljuje pisec, »da bi take in podobne 
družine obiskovali socialni in zdrav
stveni delavci, ki bi pametno sveto
vali. pomagali in drugače vplivali na 
njih. Vidite, morda bi bilo pametno 
v takšnih krajih ustanavljati posveto
valnice, ki bi zmanjšale vpliv klera. 
Na podeželju bi bile celo bolj po 
trebne kot v mestih, kjer vedo o kon
tracepciji več šolarji kot pa na vasi 
starejši ljudje.«

F. Janžekovič se na koncu svojega 
daljšega pisanja, ki smo ga morali, 
žal. skrajšati, odločno zavzame za na
črtovanje družine namesto za občasna 
darila in botre.

Odgovor. — Ne vem. kaj bi bilo 
v tem narobe, da predsednik IS bo
truje desetemu otroku. Ce gre za 
družino, ki živi v pomanjkanju, je 
to še bolj hvale vredno. Pomislite, 
kakšna zamera bi bila. če bi tovariš 
Kavčič odrekel prošnji družine! Mar 
bi moral to storiti zato, ker je dru
žina socialno šibka? Vsak dam smo 
priče, ko si premožne družine — ve
like ali majhne — same poiščejo pe
tične botre. Zakaj si tega ne ženemo 
tako k srcu. čeprav je to diskrimi
nacija družin in botrov, ki novoro
jenčku ne morejo dati drugega, kot 
mu zaželeti zdravja in več sreče, kot 
so je imeli starši?

Naša sodelavka Sonja Tramškova 
je zvedela, da so sami starši prosili 
tovariša Kavčiča, naj bo boter dese
temu otroku. Tovariš predsednik se 
je pred odločitvijo posvetoval s skup
ščino občine Maribor, kjer so menili, 
da bi bilo prav, če bi se odzval pro
šnji. zlasti še. ker družina v resnici 
živi v težkih razmerah.

Sonja Tramškova se je pogovarja
la tudi s predsednikom občinske skup
ščine Maribor Mirkom Žlendrom, ki 
je med drugim dejal, da so jih vodili 
pri tem. ko so priporočili tov. Kavči
ču, naj botruje desetemu otroku, pred
vsem humanitarni in socialni razlo
gi, nikakor pa ne propagiranje tolikš
nega števila otrok, kakor misli bra
lec. S socialnimi problemi Majerjeve 
družine so se ukvarjali tudi že socl- 
alnoskrbstveni organi. Vendar pa pri
merov. kakršen je ta, namreč družin 
z desetimi otroki, res ni veliko, tako 
da ni nobenih razlogov za trditev, 
češ da propagiramo družine s šte
vilnimi otroki.

In kaj meni tovarišica Tramškova 
kot sociologinja?

»Ne rr .rt biti nobenega dvoma v 
to, da pn nas »propagiramo« načrto
vanje družine, še več. da jo tudi omo
gočamo. Prav v Sloveniji je kontra
cepcijska služba zelo razširjena. Da 
so mnoge ženske in matere to službo 
že sprejele za svojo, o tem pričajo 
številni obiski v dispanzerjih zdrav 
stvene službe.«

»Druga plat problema.« nadaljuje 
tovarišica Tramškova, »pa je življe
nje družine, ki je takšno, kakršno je.

Franc Čadež iz Ljubljane, Ptujska 
20, meni, da pri obravnavanju stano
vanjskih problemov udeležencev NOV 
ne smemo biti preveč enostranski. 
Videti moramo tudi druge ljudi, na 
priliko mladoporočence, ki so po
gosto še bolj potrebni stanovanja. Ne 
smemo pozabiti, da smo socialistična 
družba z ustavo, ki poudarja enako
pravnost vseh državljanov v pravicah 
in dolžnostih.

Pisec sprašuje, zakaj imajo raz
lični posojilojemalci, ki so dobili po
sojilo za gradnjo stanovanjskih hiš. 
različne obrestne mere in različne od
plačilne roke? Zakaj imamo pri nas 
sistem, ki omogoča, da nekateri do
bijo stanovanje zastonj, drugi pa si 
ga morajo kupiti? Kdo naj pomaga 
mladim ljudem, ki si šele ustvarjajo 
družino in dom?

Odgovor. — V načelu imate prav: 
pred zakonom smo vsi enaki. Toda 
tudi ustava z nekaterimi svojimi do
ločbami potrjuje sedanjo realnost. Ta
ko je v njej govor o pravici do dela, 
iz katere nastaja tudi pravica do sta
novanja, kot predpostavki, ki jo je 
treba šele uresničiti. Nobena družba 
ni tako bogata, da bi lahko naen
krat rešila vse probleme. Tudi naša 
ne, čeprav je res, da je mladim za
koncem težko priti do stanovanja. 
Včasih je bilo še težje; naši starši 
so prišli do stanovanja po trnovi poti. 
tako da so si vsak dinar dobesedno 
odtrgali od ust. Zdaj je že bolje, če
prav situacija, seveda, še dolgo ne 
bo idealna.

Naš sodelavec Vlajko Krivokapič 
je na republiškem odboru ZZB NOV 
zvedel, da se borčevsko vprašanje 
zares rešuje že dve desetletji, pa še 
ni urejeno. Res je tudi, da so neka
teri borci dobili stanovanje večkrat: 
gre predvsem za ljudi, ki so pogosto 
spreminjali službo. Seveda je bilo tu
di nekaj neupravičenih primerov. Bor
ci so dobivali tudi olajšave pri poso
jilih.

Redki so v naši družbi, ki se 
razburjajo, ker borci dobijo neka
tere olajšave, ako so te poštene in 
zaslužene. Med sto primeri je zane
sljivo 99 takih, ki jim ne moremo oči
tati nič slabega. Potemtakem naš bra
lec nima prav. ko vidi v urejanju 
borčevskih vprašanj diskriminacijo 
do drugih. To je krivično do borcev.

Drugo vprašanje zasluži večjo po
zornost, čeprav, žal, nimamo toliko 
prostora, da bi lahko izčrpen je od
govorili nanj. Uredništvu našega ča
snika bomo predlagali, da bo eden 
izmed časnikarjev globlje proučil pro
blem. na katerega opozarja tovariš 
Čadež. Gre za vprašanje, zakaj dobi
vajo ljudje stanovanja pod različnimi 
pogoji, nekateri v obliki posojila z 
visoko obrestno mero in kratkimi 
roki vračanja, drugi tako rekoč za
stonj. Poseben problem je v tem. 
da so ljudje najemali posojila v raz
ličnih obdobjih. Tisti, ki so ga najeli 
pred dvajsetimi leti, ga sedaj vračajo 
v smešno majhnih obrokih, ker po
sojila ob razvrednotenju dinarja niso 
prevrednotili.

Težko je verjeti, da kdo danda
našnji dobi stanovanje zastonj, čep
rav je res, da ga eden dobi lažje, 
drugi pa spet težje. Ce podjetje da 
stanovanje strokovnjaku, mu ga ne 
da zastonj, pač pa pričakuje od nje
ga ekonomske učinke, saj najmanj 
deset let ne bo smel menjati zapo
slitve. v tem času pa bo moral ustva
riti najmanj 100 milijonov starih din 
bruto dohodka. Tudi tisti, ki najame 
posojilo, si postavlja dom po eko
nomskih merilih; nič mu ni podar
jeno.

To, da eden dobi stanovanje lažje 
kot drugi, je posledica zakonitosti 
tržnega gospodarstva. Tako kot ima
jo ljudje v podjetju, ki bolje gospo
dari, večje osebne dohodke, imajo 
tudi več možnosti, da pridejo hitreje 
do stanovanja. In narobe.

Kar zadeva predlog, da bi prodab 
stanovanja v družbeni lasti sedanjim 
stanovalcem, je treba le reči, da stano
vanjsko podjetje »Dom« v Ljubljani 
že nekaj časa prodaja vsa stanova
nja, seveda po revalorizirani ceni. 
Za nakup je malo zanimanja. V ve
likih blokih, v katerih je vzdrževa
nje kompleksno in povezano z mno
gimi težavami, je to celo nemogoče. 
Morda bi bil ta predlog uresničljiv, 
če bi se zanj bolj zainteresirale ban
ke. ki bi odobravale posojila tudi za 
takšne nakupe. V tem primeru bi 
najbrž res zbrali večja sredstva za 
gradnjo novih stanovanj, čeprav še 
zmerom ne bi zadoščala. Rešitev je 
treba iskati predvsem v okviru de
lovnih organizacij. Za tiste, ki niso 
zaposleni, bi morala graditi stanova
nja družba.

Kompleksna ureditev 
problemov borcev

Slavko Jerala, Cvet Gregorič in 
Ivo Lipar, vsi iz Ljubljane, so nam 
poslali daljše pismo, v katerem med 
drugim pišejo, da bi iz pogostnih 
razprav o urejanju problemov bor
cev utegnil nastati vtis. kakor da je 
standard vseh borcev zadovoljiv, če 
ne celo zavidljiv. To pa ni res, ker

• pokojnin borcev ne urejamo komp
leksno, temveč postopno in le delno.

Dopolnilni republiški dodatek do
bivajo' samo borci, ki prejemajo po
kojnino, nižjo od višine, ki je dolo
čena s predpisom o republiškem do
datku. Tega dodatka ne prejemajo 
drugi borci, ki imajo samo nekaj 
dinarjev večjo pokojnino. Vsi ti so 
bili »kovači naše armije«, zdaj pa 
so rezervni oficirji in prejemajo v 
pogostnih primerih precej manjšo 
pokojnino kot borci, ki so bili upo
kojeni v JLA.

Posebno težak je problem invalid
sko upokojejiih borcev, ki so bili 
upokojeni, ko jim Je manjkalo morda 
le še nekaj let ali celo mesecev do 
starostne upokojitve. Le-ti se ne sme
jo zaposliti s polovičnim delovnim 
časom, ker bi potem izgubili pravico 
do pokojnine.

Zelo pomembno je moralno po
čutje borcev. Borci z neprimernimi 
pokojninami se pogosto čutijo osam
ljene, predajajo se malodušju, neka
teri se celo vdajajo pijači. Mnogi 

iščejo dodatno zaposlitev, s tem pa jem
ljejo pogum zaposlenim borcem, ki 
se boje, da se jim bo godilo podob
no, ko se bodo upokojili.

Predlog: borcem bi morali omogo
čiti, da bi si ob upokojitvi lahko iz
brali ugodnejše merilo — ali položaj 
ob demobilizaciji ali v rezervi? Obe
nem bi morali upoštevati kot merilo 
tudi leto vstopa v NOV, s čimer bi 
se oddolžili zlasti borcem iz let 1941 
in 1942, ki niso nosilci spomenice.

Odgovor: — Stane Bizjak, sekretar 
republiškega odbora ZZB NOV, je re
kel, da se predlog naših treh bralcev 
v poglavitnem ujema s sedanjim sta
njem. Republiški dodatek dobivajo 
namreč vsi borci, ki so stopili v NOV 
pred 9. septembrom 1943 oziroma 
pred 13. oktobrom 1943, če gre za 
borce Istre in Slovenskega primorja. 
Potemtakem je predlog, po katerem 
naj bi upoštevali leto vstopa v NOV. 
praksa že sprejela in tu ni kaj več 
spreminjati.

Glede tega, kako se oddolžiti bor
cem iz let 1941 in 1942. je tovariš 
Bizjak rekel, da je v veljavi odločba 
zveznega izvršnega sveta, s katero se 
borčevski dodatek izenači na 800 din 
za območje SFRJ, oziroma odločba 
republiškega sveta Slovenije, s katero 
se izenači dodatek na 960 din za ob
močje SR Slovenije. S tem bodo naj
več pridobili prav borci, o katerih 
je govor v pismu naših bralcev.

Nemogoče je izenačiti izhodišča za 
upokojitev za borce, ki so zaposleni 
v civilu, in one druge, ki so v JLA. 
Znano je, da se je moral oficir, dok
ler je služboval v JLA, po petnajst
krat seliti iz kraja v kraj, in njegova 
služba je bila tudi sicer napornejša.

Se težje je izvedljivo, da bi enako 
valorizirali vse borčevske pokojnine 
ali da bi izbira meril temeljila na 
borčevskem dodatku. Le-ta je, kot 
vemo, zaščitna kategorija, ki je kaj
pak odvisna od produktivnosti narod
nega gospodarstva in je ni mogoče 
iztrgati iz tega kompleksa.

Znan je predlog republiškega od
bora ZZB NOV Slovenije, po katerem 
naj bi sistemsko valorizirali tako bor
čevske kot tudi druge pokojnine, ta
ko da bi bile v odvisnosti od gibanja, 
osebnih dohodkov zaposlenih obča
nov. To bi prispevalo k temu, da bi 
se vsi skupaj prizadevali za to, da 
povečamo naše gospodarske uspehe, 
da ustvarimo več novih vrednosti, kar 
bi nam šele “omogočalo zadovoljeva
nje čedalje večjih in vedno novih 
potreb. Sedaj, ko nimamo dovolj do
brin, je težko vleči pravico za brado, 
zakaj želje so eno. možnosti pa drugo.

Še enkrat: 
tanjši kosi kruha

Srečko Fele- iz Šmartnega 20 pri 
Slovenjgradcu ni zagotovljen z na
šim odgovorom, ker se oddaljuje od 
vprašanja. Po njegovem ni res. da 
bi bil prizadet vsak drugi zaposleni 
in tudi ne bi prišlo do nazado
vanja proizvodnje. Pisec nam zameri, 
ker smo poklicali na pomoč množico 
delavk, ki z njegovim predlogom ne 
bi bile prav nič prizadete. Pravi, da 
se bojimo za družine, ki bi prišle 
pod udar njegovega predloga, ker se 
zavzemamo za ureditev, v kateri naj 
se gredo izvoljeni pasti na sočne paš
nike, drugi pa na puščave.

Odgovor — Lahko, da ste mi
slili drugače, toda razumeli smo vas 
tako, kot ste napisali: v vsaki druži
ni, katere dohodek presega 1500 no
vih din, naj bo zaposlen samo po 
eden. Dopuščamo možnost, da ste se 
zmotili, zakaj če bi postavili omeji
tev na 1500 din, bi morali izločiti iz 
družbene proizvodnje dobršen del 
žensk. To bi res pomenilo nazadova
nje, obubožanje naše slovenske druž
be.

Ko smo objavili vaše pismo in naš 
odgovor, so takoj začeli prihajati od
mevi. Pisalo nam je več zaposlenih 
žensk, ki pravijo, da bi uresničenje 
takšnega predloga pomenilo potisniti 
žensko nazaj v položaj podrejenosti 
in suženjske odvisnosti od moža. 
»Radi bi nas zaprli med štiri stene, 
k loncem in krpam...« Ali drugo 
pismo: »Najprej popolnimo mesta,
za katera z lučjo iščejo delavce, po
tem pa na dan s takšnimi predlogi . ..« 
Itd., itd.

Bralka iz Novega mesta predlaga, 
da bi prebrali članek, objavljen 'V 
reviji »Otrok in družina« št. 3, v ka
teri na 75. strani med drugim piše 
tole:

»Zenska enakopravnost ima v na
ši samoupravni družbi izreden pomen 
tako za ženo kot za mater, saj so
deluje pri razdelitvi presežnega dela 
in pri razdelitvi narodnega dohodka 
sploh ter vpliva, da se bo porabil 
za rešitev določenih problemov, ki 
jih družina ne more urejati sama: 
to so predvsem take kvalificirane 
ustanove, kot so šole, otroške usta
nove, bolnice itd. S tem postaja že
nino delo dvakrat važno — važno za
njo, za njeno osebnost in važno zanjo 
kot mater, ki se kot samoupravljavka 
briga in bori za boljše življenje svo
jih otrok in tudi vseh otrok v druž
bi. Njeno delo ni samo finančni pri
spevek v družinski proračun; žena 
kot enakopravni član samoupravne 
družbe postaja važen činltelj pri vz
goji in rasti svojih otrok. Svoj vpliv 
lahko zastavi ne le kot delavka v 
svoji delovni organizaciji, pač pa tudi 
na občini, v celotni družbi. Prav v 
tem je posebna pomembnost ženske
ga dela in to je treba v samouprav- 
ljavskem socializmu še posebej pou
darjati.«

Nagrada »Dela« 
Jugoslovanu, ki bo 
skočil najdlje

LJUBLJANA — Uredništvo 
Dela bo nagradilo tistega jugo
slovanskega *akaloa. Id mu 
bo v Planici uspel najdaljši 
veljavni skok. Ce več ska
kalcev doseglo enako najdalj
šo dolžino, bo nagrada pripad
la tistemu, ki bo imel dragi 
najdalj« veljavni skok itd.

| ATLETIKA 1

Lubejeva in Babo* 
škova na Dunaju

CELJE, 30. marca — V soboto 
in nedeljo %o v Športni palači 
na Dunaju velik mednarodni at
letski miting, na katerem bodo 
nastopili tudi trije Jugoslovani: 
Lubejeva na 50 m ovire, Babo- 
Skova v skoku v višino, Medji- 
murac pa v teku na 800 m. Tek
movalce bo spremljal trener ŽAK 
Lorenzi.

K. J.

Planica - je nared
Nova velikanka je pripravljena za veliko tekmovanje v smučarskih poletih
PLANICA, 20. marca. V dolini pod Poncami je bilo že 
danes živahno. Na velikanki urejajo še zadnje podrob
nosti, večina skakalcev si je danes novo napravo že 
ogledala in potem odšla na 90-metrsko skakalnico tre
nirat. V prijavah skoraj ni sprememb hi kot na dlani 
je, da bo konkurenca izredna, še številnejše pa so za
stopani novinarji, ki prihajajo z vseh strani. Več kot. 
120 jih bo poročalo iz Planice, ki bo tri dni v sredi
šču pozornosti smučarskega sveta.

j KOLESARSTVO

Spet zmaga Merckxa
SAN REMO, 20. marca. Na tra

dicionalni kolesarski dirki Milano 
— Sanremo (288 km) je že tretjič 
zmagal Belgijec Merckz, ki je pro
go prevozil v času 6:37,56 (pov- 
preček 43,423 na uro). Le 12 se
kund za zmagovalcem je prišel 
na cilj njegov rojak Vlaeminck, 
medtem ko je bil Italijan Basso 
tretji.

[ ROKOMET
Celjani pred začet
kom prve lige

CELJE, 20. marca — V soboto 
ob 16. bodo celjski rokometaši 
na Branikovem igrišču v Ljud
skem vrtu v Mariboru v 14. kolu 
ZRL nastopili proti zagrebškemu 
Dinamu. Tako bodo Celjani otvo
ritev spomladanske sezone doča
kali na tujih tleh. Se vedno je 
zaprto celjsko igrišče, tako da 
bodo tudi naslednjo tekmo s 
Crveno zvezdo igrali na tujem 
terenu.

Na novo sezono so se Celjani 
dobro pripravljali, okrepili so se 
s tremi novimi igralci, moštvo 
je prevzel poklicni trener iz Za
greba, materialno pa jih je izdat
no podprla ObZTK.

Tehnični štab Celja je prepri
čan, da bodo v sedmih srečanjih, 
ki so predvidena na domačih 
tleh, zbrali toliko točk, da se 
bodo obdržali v zvezni ligi. To 
pa je bil smoter Celjanov ob 
vstopu v ZRL. Upajmo, da jim 
bo uspelo.

Z Dinamom v Mariboru priča
kujejo vsaj dragoceno točko, saj 
so Celjani v jesenskem delu proti 
istemu nasprotniku podlegli v Pan
čevu z najtesnejšim rezultatom.

K. JUG

NOVO NA TUJEM
MADRID — V prvi četrtfinalni 

tekmi pokala evropskih košarkar
skih prvakov je moskovski CSKA 
premagal madridski Real 69:67 
(31:33). Povratna tekma bo 27 
t. m. v Moskvi.

RIM — V četrtfinalu nogomet ■ 
nega pokala Italije so bili do
seženi tile reaultati — Torino : 
Milan 1:0, Brescia : Roma 1:0, 
Caghari : Juventus 1:0. Foggia : 
Napoli 2:1.

MONCHEN — Severna Koreja 
je sporočila organizatorjem svetov
nega prvenstva v namiznem teni
su. da se tekmovanja ne bo ude
ležila '

Na dolgem doskočišču ve
likanke je bila danes prava 
gneča. Teptači so opravljali 
svoj posel, številke za dolži
ne so postavljene, ob robovih 
useka so namestili žične mre
že, da se ne bi usipala ka
menje in zemlja. Pospešeno 
so popravljali tudi spodnji 
del doskočišča. Bilo je pre
več snega, zato so ga precej 
posneli, tako da je strmina 
zdaj daljša, vendar radius 
kljub temu ne bo hud.

Šef skakalnice inž. Lado 
Gorišek je povsod zraven, 
nadzira dela, svetuje in uka
zuje. Rudi Finžgar pa kar s 
smučmi pomaga, kjer je tre
ba, najsi bo to v izteku ali 
na doskočišču. »Vse bo v re
du,« zatrjujejo strokovnjaki, 
ki skrbijo za skakalnico, oko
li katere že vihrajo zastave 
udeleženk. Planica vse bolj 
dobiva podobo, kakršno po
znamo že s prireditev na sta
ri velikanki, le da je to pot 
vse še bolj mogočno.

IVER DNEVA

Brez zdravnika 
ni dvoboja

Hrvatski in slovenski roko
borci so se letos spet dogovo
rili, da bodo tekmovali v II. 
zvezni ligi — zahod. S propo- 
zicijami so podrobno določili 
vsa tekmovalna pravila. Poseb
no poglavje govori tudi o 
zdravniških pregledih tekmoval
cev in zdravniški službi sploh. 
Rokoborci bodo lahko tekmo
vali samo, če bodo imeli ve
ljaven zdravniški pregled v 
športni ambulanti; potrdilo ne 
bo smelo biti starejše kot 6 
mesecev. Pred vsakim dvobo- 
ifcm bo dežurni zdravnik še en
krat pregledal tekmovalce obeh 
ekip.

se posebno koristno je do
ločilo, da dvoboja ni. če ni 
dežurnega zdravnika. Kluba se 
morata dogovoriti za nov rok, 
domačin pa mora poravnati 
vse stroške gostujoče ekipe :n 
stroške novega dvoboja.

Podobna določila veljajo tu
di za druge šnortne zvrsti, les 
pa je tudi, da se marsikje ne 
ravnajo po njih. Posledice so 
včasih hude prav pri borilnih 
športih. Rokoborci prav gotovo 
ne bodo nikoli obžalovali, če 
se bodo st.rogo ravnali po pra
vilih.

»Mi smo pripravljeni in lah
ko takoj začnemo,« je dejal 
vodja tekmovanja dr. Tone 
Dečman. »Pravkar sem go
voril tudi s prognostičnim od
delkom hidrometeorološkega 
zavoda. Vremenske napovedi 
so zelo obetajoče. Morda bo 
tu in tam rahlo snežilo kot 
danes, vendar se obeta tudi 
sončno vreme. Pa če tudi 
ostane kot je danes, bomo 
lahko zadovoljni.«

V dolini skakalnic je bilo 
danes res prijetno. Zjutraj 
je rahlo snežilo, vendar je 
proti poldnevu , prenehalo. 
Skakalcem je bilo zlasti po
godu, ker ni bilo vetra in so 
lahko nemoteno trenirali.

Skakalci CSSR, Italije, SZ, 
Poljske, Jugoslavije in nekaj 
drugih, so skakali kot za sta
vo. Na sodniškem stolpu so

se zbrali njihovi trenerji in 
delili nasvete.

»Jutri bodo nastopili vsi naši 
skakalci,« je dejal naš zvezni tre
ner Lojze Gorjanc. »Edini prob
lem je bil Karel Krmarič, vendar 
smo se odločili, da tokrat še ne 
bo skakal.«

JCrznarič menda o tem ni vedel 
nič, kajti le malo prej je dejal, 
da bo skakal in da se že zelo 
veseli velikanke. Pozneje nam je 
na Bledu tudi zdravnica naše 
reprezentance dr. Ljubica Vučetič 
povedala, da Krznarič za ta na
stop še ni sposoben. Pa vendar 
uradna startna lista ne bo ostala 
brez sprememb. Iz ZRN sta pri
šla samo dva, Gdllner je ostal

Otroci bodo zapeli 
pod skakalnico

CELJE, 20. marca — Danes je 
v Delu izšel na športni strani v 
okviru refren pesmice, ki jo kani 
v celoti napisati France Deržič 
iz Dobove. Verze je zjutraj pre
bral profesor glasbe na osnovni 
šoli Antona Aškerca v Rimskih 
Toplicah, pa mu je šinila v glavo 
misel, da bi ta refren njegov 
šolski pevski zbor kar zapel, ko 
bo v soboto navzoč med gledalci 
pod planiško letalnico. Melodijo 
je profesor Julij Gorič, sicer znan 
zborovodja in glasbeni pedagog, 
tudi že zaigral.

J. K.

Športni reporter iz 
ZRN na poti v Planico 
okraden

LJUBLJANA, 19. marca — Eden 
izmed uglednih televizijskih re
porterjev v ZRN Harry Valerien 
je ob prihodu v Jugoslavijo, od 
koder bo od petka dalje za nem
ško televizijo prenašal planiške po
lete. doživel neprijetno preseneče
nje. V Zagrebu, kamor je dopo
toval z letalom, so mu v vlaku 
»Jugoslavija — ekspres«, s kate
rim je nadaljeval pot proti Ljub
ljani ukradli potovalno torbo.

Gost ne obžaluje toliko material
ne izgube, čeprav je imel v torbi 
tudi daljnogled in kolekcijo poseb
nih očal za televizijske prenose, 
marveč je hudo prizadet predvsem 
zato, ker se je znašel brez drago
cenega dokumentarnega športnega 
gradiva. E. B.

JUGOSLAVIJA ^
doma. Od Poljakov so prišli Przy- 
byla, Witke in Kubica, zato pa se 
je prijavil še en Američan. Razen 
Watta bo v Planici nastopil še 
Gregg Swor. Od Jugoslovanov se 
je tekmovanju sam odpovedal 
Miro Oman.

»Premislil sem si,« pravi Oman. 
»Raje bom predskakalec, se lepo 
brez skrbi enkrat ali dvakrat vsak 
dan spustil po velikanki, sicer pa 
užival ob kvalitetnem tekmovanju.«

Oman je ves čas treninga sku
paj z inž. Jožetom Šlibarjem 
skrbel za odskočni most 90-metr- 
ske skakalnice. Potem ko so z 
vzpenjačo le zvozili na vrh še 
nekaj gradiva, so se lahko z njo 
vozili tudi skakalci in tempo 
skokov za trening je bil občutno 
hitrejši. Veliki favorit Jiri. Raška 
se je pri prvem skoku sicer pre
cej lovil, vendar je bil že po 
drugi seriji zelo dobre volje. 
Stari šaljivec Rudolf Hohnl je 
bil zaradi svoje nizke rasti spet 
tarča hudomušnežev.

»Pa le nisem najmanjši med 
skakalci, Japonec Fujisawa je še 
manjši. Saj imam vendar 158 cm.« 
se je zagovarjal v šali. Na vpra
šanje če bo tudi skočil toliko 
metrov kot je visok, je kar 
skomignil: »Lahko se zgodi, da
bomo res priča tako dolgemu 
skoku, vendar je zdaj težko reči. 
kdo naj bi bil ta junak.«

Prav lahko se zgodi, da bo to 
kdo od čehoslovaških skakalcev, 
ki so v Planici najbolj številni. 
»Trinajst jih je prišlo in trinajst 
jih bo skakalo,« nam Je zagotovil 
njihov trener Zdenek Remza.

Planica je torej nared za veliko 
prireditev. Parkirnih prostorov za 
obiskovalce z lastnimi avtomobili 
je toliko, kot so jih organiza
torji obljubili. Tudi okolica veli
kanke je urejena, vse je priprav
ljeno za sprejem gostov. Jutri ob 
desetih dopoldne se bo spustil 
po naletu prvi predskakalec, obr
nila se bo stran zgodovine smu
čarskih poletov.

STANE TRBOVC

Tudi tSSR poražena
SP v hokeju - Švedska : ČSSR 2:0 (1:0, 0:0, 1:0)

Ali je Olimpija favorit?
V Beogradu XXIII. prvenstvo Jugoslavije v namiznem tenisu
LJUBLJANA — Od petka do nedelje bo v Beogradu 
XXIII. prvenstvo SFRJ za moške in ženske ekipe, na 
katerem bo sodelovalo po deset najboljših ekip iz vse 
države v vsaki konkurenci. Organizator tekmovanja. 
Namiznoteniški odbor Beograda, je sprejel prijave 
vseh ekip, ki so si pravico nastopa priborile na repub
liških prvenstvih ali pa na kvalifikacijskem tekmovanju 
v Zagrebu.

Prijavljene ekipe so dobile na
slednje številke — moški: 1. STK 
Senta. 2. GSTK Zagreb, 3. STK 
Mladost — Zemun, 4. 2NTK' Ljub
ljana, o, ASTK Bosna — Sarajevo, 
6. STK Duga Resa 7. AN^K O- 
Umpija, 8. STK Partizan — Beo
grad, 9. STK Marathon — Za
greb, 10. STK Spartak — Subo
tica; ženske: 1. NTK Jesenice, 2. 
STK Mladost Zagreb. 3. ASTK 
Bosna Sarajevo, 4 STK Senta, 5. 
STK Proleter — Čoka. 6. STK

Partizan — Bač, 7. STK Novi Sad, 
8. STK Mladost — Zemun, 9. 
STK Duga Resa, 10. ANTK Olim
pija. V prvem koli* tekmovanja se 
oodo štiri slovenske ekipe pomeri
le med seboj: OLIMPIJA : LJUB
LJANA (moški > in OLIMPIJA : 
JESENICE (ženske) bodo dvoboji, 
s katerimi bodo uradno odprli 
prvenstvo, hkrati z derbiji ekip 
iz drugih republik Kot vse kaže 
so se beograjski organizatorji dob
ro pripravili na prvenstvo.

ALPINISTIČNE NOVICE
še ena prvenstvena

Zadnjo nedel.'o letošnje zimske 
sezone vreme ni bilo najbolj ugod
no, kljub temu pa je bil v Raduhi 
prvenstveni zimski vzpon. V steno 
so vstopile tri naveze AO TAM iz 
Maribora: Mirko Rogina — Dra
go Renčelj v »Mihovo smer« (III), 
Lojze Pristovnik — Marjan Pre
log v Kovačevo smer (VI). Edo 
Bedenik — Drago Kavnik pa v 
smer »ZZ« (IV). Južen sneg, stal
na nevarnost plazov in megla z 
rosen jem sta prvi dve navezi pri
silil k povratku. Do konca sta 
vztrajala le Bedenik in Kavnik in 
v osmih urah opravila prvi zim
ski vzpon po smeri »ZZ«.

Kramarjev smuk
V nedeljo 30 t. m. bo na pla- 

zu pod Storžičem tradicionalni 
Kramarjev smuk v organizaciji AO 
Tržič. Prijave je treba poslati na 
naslov Ludvik Rožič, Tržič — 
Partizanska 21. prijave pa bodo 
sprejemali tudi na predvečer tek
movanja.

Smuk bo v dveh tekmovalnih 
skupinah. Tekmovali bodo posa
mično in skupinsko (trije člani). 
Najboljša ekipa alpinistov bo do
bila prehodni pokal, prvi trije v 
vsaki skupini pa spominske diplo
me.

Zbor načelnikov
Komisija za alpinizem PZS je 

sklenila, da bo zfror načelnikov 
AO v Ljubijani, in sicer v petek 
4. aprila ob 16 uri (Pom sloven
skih planincev »Zlatorog«), Pred
lagali bodo, naj bo komisija od
slej delegatska, tako da bi Ma
ribor dal 1 člana, Koroška 1, Ce
lje 1. Kamnik 1, zgomjesavska do
lina do Radovljice 1, Kranj s Tr
žičem 1 in Ljubljana 3. V času 
med sejami KA bi delo vodil 4—5 
članski .sekretariat, člani pa bi 
morali biti iz Ljubljane ali nepo
sredne okolice. KA je potrdila 
tudi novo ustanovljeni AO Slo
venj Gradec ter se dogovorila o 
obliki pomoči aa ustanovitev AO 
Bovec

Enotna kategorizacija 
športnikov

Jugoslovanska zveza organizacij 
za fizično kulturo (JSOFK) je iz
delala predlog kategorizacij šport
nikov, ki naj bi služil kot vzorec 
— tudi planinski organizaciji. GO 
PZJ pa je na zadnji seji zarvnil, 
da bi pripravil kakršno koli ka
tegorizacijo članov planinske or
ganizacije.

Pohod po poteh 
I. celjske čete

V nedeljo .se je že navsezgodaj 
zbralo pri Celjski koči nad 70 
mladih planincev iz Celja, Lahke
ga, Maribora in rripadnikov JLA, 
ki so se udeležili tradicionalnega 
pohoda »po poteh I. celjske če
te«.

Ob 8. uri so odšli proti Svetini, 
kjer so ob spomeniku pod domom 
obudili spomine na slavne dni 
NOB. Kljub blatni poti in stal
nemu rosenju je pohod nemoteno 
potekal in ko so počastil: še spo
min dveh mladih aktivistov, ki 
sta podla pod domom na Resevni, 
so pohod končali, in se po kraj
šem počitku spustili v Šentjur uri 
Celju.

V nedeljo smuk v Tamar
V nedeljo bo spominski turni 

smuk s Slemena v Tamar, posve
čen alpinistom, ki so lansko leto 
preminu'i pod plazom. Udeleženci 
se bodo zbrali na Vršiču, v Erjav
čevi koči (ki je .polno zasedeno), 
v nedel io pa bodo po varni smu
čini odšli prek Slemena v Tamar

-.gečza ns- v.f. ebHsRH :ee5

Ocena jugoslovanskega 
alpinizma

čeprav vsi alpinistični odseki še 
ni50 ooslali poročil, ie že možno 
pribMžno oceniti, kakšna ie bila 
alninMična aktivnost v lanski se
zoni. Število vznonov se e neko
liko zmanjšalo, število aktivnih «1.* 
oinistov je približno v mejah 
lanskega leta, število odsekov pa 
je prav tako padlo.

Ekipa državnega prvaka Olim
pija odhaja v Beograd z zelo raz
ličnimi možnostmi za uvrstitev. 
Ce bosta lahko nastopila Korpa in 
Vecko, bo Olimpija ob Zagrebu 
glavni favorit za prvo mesto. Sre
čanje Zagreto — Olimpija pa brž
čas »šlager« prvenstva, na katerem 
bodo izredno zanimiva srečanja 
Korpa — šurbek L Vecko — šur- 
bek. Ne glede na trenutno formo 
reprezentantov, druge ekipe ver
jetno ne bodo mogle uspešno upi
rati tej dvojici klubov, ki bosta 
med seboj odločil;- o državnem 
prvaku. V primeru da bo Olimpi
ja igrala brez Kotpe in Vecka, nje
na ekipa ne bo imela večjih mož
nosti, saj bo sestava Klevišar, 
Grintal, Rak Uroš zanesljivo pre
slaba za ubranitev naslova prva
ka, verjetno pa tud' za uvrstitev 
na prva štiri mesta. Drugi slo. 
venski predstavnik v moški kon
kurenci ekipa 2NTK Ljubljane ni
ma večjih možnosti za dobro uvr
stitev. Ce bodo igralci Petročnik, 
Mikeln. Krnc Sazonov in Kastelic 
pristali med prvi osmerico, bo 
zanje že lep uspeh

V ženski konkurenci, kjer naslov 
državnih prvakin branijo igral
ke zagretoške Mladosti, bo Slove- 
niia. tokrat zastopana z dvema 
mladima, bolj malo izkušenima e- 
kipama, zato pa toliko bolj bor- 
benimi igralkami. Jesenice in 
Olimpija nimata velikih načrtov za 
owojitev prvega mesta, ki bo le- 

še vedna v domeni Mladosti 
Duge Rese in morda še Novega 
Sada Zato pa so igralke obeh vrst 
odločne boriti se za boljša mesta 
v sredini razpredelnice. Za Jesenice 
bodo igrale Pavlič Krajzelj. Uše- 
ničnik, za Olimpijo pa vrsta, ki 
Je pred mesecem dni v Ljubljani 
osvojila naslov državnih prvakinj: 
Martinec, Jeler, Vrstovšek in Go. 
]°°- Posebno zanimiv bo nastop 
Olimpije, kot mladinskega držav
nega prvvaka v članski konkuren- 
“• “J ravno vrst. Olimpije kan
didira, da bi v letošnjem tekmo- 
vanju sodelovala v tekmovanju za 
sejemski pokal evropskih mest.

STOCKHOLM — Nocojšnje sre
čanje med švedsko in CSSR je 
prineslo presenečenje. Reprezentan
ca švedske je po boljši igri v prvi 
in zadnji tretjini tekme premagala 
nekoliko oslabljeno ekipo CSSR, 
ki si je s tem precej zmanjšala 
možnosti, da bi posegla v boj za 
najvišje mesto.

Strelca sta bila Palmquist in 
Nilsson. Sodnika Loujoyal (Kana
da) in Trambl (ZDA).

SZ : Finska 6:1
STOCKHOLM, 19. marca — Če

trti dan svetovnega prvenstva v ho
keju na ledu je SZ premagala 
Finsko 6:1 (3:0, 1:0, 2:1).

Pred približno 3500 gledalci sta 
sodila Bata (ČSSR) in Pahlberg 
(švedska) Strelci za SZ: Petrov
2, Firsov, Harlamov, Mal cev in 
Paladjev, za Finsko pa Oksanen.

Finci so se nasprotniku upirali

na vso moč in proti pričakovanju. 
Finska obramba je dolgo zdržala 
pritisk

1. SZ
2. ČSSR
3. švedska
4. Kanada
5. Finska
6. ZDA

LESTVICA
34:6
21:10
18:9
7:14
9:24
7:33

SMUČANJE

Štafeta iz Lovrenca 
prva

TORINO, 20. marca. Smučarke 
Partizana iz Lovrenca na Pohorju 
so zmagale na mednarodnem tek
movanju v teku štafet 3x5 km. 
Pavličeva. Grušovnikova in Gril
čeva so pretekle progo v času 
1:18,56. Druga je bila italijanska 
ekipa iz Torina s časom 1:26,00.

Gneča v telovadnici
Partizan Maribor-Center ocenil delo na konferenci

republika

približno Število

*t. AO akt. alpini6tov vzponov

SLOVENIJA 20 380 3700
HRVAŠKA 5 70 350
SRBIJA 2 52 250
BiH 1 20 150
ČRNA GORA 1 10
MAKEDONIJA 1 10 90
JUGOSLAVIJA .30 540 4600

UTRINKI !
ZADNJI EVROPSKI AMATERJI 

Potem ko _ 50 tudi v norveški 
gometrn ligi uvedli d en n me pre 
mije, so ostali edini evropski ama 

v 59*P*n*t“ — Danci. Pred
logi, ““i bi, nJim v prihodnje 
lahko izplačevali premije, so na 
letni skupščini danske nogometne 
zveze namreč zavrnili. Edina no 
vosri danski profesionalci, ki se 
vračalo iz tuiine. lahko igraio v 
domačih klubih, vrata v rerrezen- 
tanco pa so hm še nadalje zapr-

TRITSCHER
NOGO. Avstrijski alpski

ZLOMIL

slatomu dvakrat zlomil desno no
go. V tekmovanju za letošnji sve
tovni pokal ie ta 23-!etni tekmo- 
™iec za zdaj drugi, vendar je 
vprašanje, če bo to mesto obdržal 
ker na zadnjem tekmovanju se
zone v Waterville Vallejm ne bo 
mogel na start.

BRTJNDAGE V HELIKOPTERJU 
Predsednika mednarodnega olim
pijskega komiteja Averria Brun- 
dagea so skandinavski člani MOK 
DOTObili na ogled natvečjih snui- 
Sarskih tekmovanl (med drugim 
Holmenkollna). da bi ga prepri
čali o razširjenosti smučantn in 
potrebi, da tudi zhnske olimpijke 
Jere obstajalo še nadalfe Med 
hrV»menkol1n«Vfm smučarskim ma- 
ra tonom na 50 km so ea tudi s he
likopterjem Del te li nad Drogo. 
Brundage je detel. da ie vso to 
napravilo nanj globok vtis, da T« 
svojega mnenja o skomercializa- 
ciii zimskih olimpijskih iger ni 
spremenil

MARIBOR — Letna konferenca 
Partizana Maribor-Center, ki sta 
Jo obiskala tudi predsednik Parti
zana Slovenije Tone Florjančič 
in tajnik gimnastične zveze Slove, 
ni je Marjan Jemec, je pokazala 
izreden polet tega društva, hkrati 
pa opozorila, da društvo nima naj
boljših možnosti za res kvalitetno 
delo v športni gimnastiki. Res je,, 
da je dobilo društvo nedolgo tega 
študijsko telovadnico, toda prostor 
je že tako zaseden, da za kvalitet
no delo ne ostaja dovolj časa.

Slišati je bilo tudi mnenje, da bi 
za sodobno delo v športni gimna
stiki društvo potrebovalo profesio
nalnega trenerja. Vendar so bili 
nekateri zoper to, češ da bi dru
štvo bolj potrebovalo profesional
nega načelnika. Na dlani je, da bi 
društvo, pri katerem vadi kar 26 
oddelkov in šteje 31 vodnikov, po
trebovalo pravzaprav oba, kar pa 
seveda ni mogoče iz finančnih raz
logov.

Aktivno članstvo Partizana Ma
ribor Center je v minuli sezoni na
stopalo skoraj na vseh prvenstve
nih tekmovanjih od občinskih 
prek republiških in zveznih prven
stev. V partizanskem mnogoboju je 
v občinskem merilu nastopilo kar 
23 vrst s 186 tekmovalci in tekmo
valkami, na republiškem 152 tek
movalcev. na državnem pa 26 v 
štirih vrstah. Podobno je bilo v 
športni gimnastiki, kjer je bila 
najštevilnejša udeležba na repub
liškem prvenstvu, na katerem je 
sodelovalo 92 tekmovalcev.

To mariborsko partizansko dru
štvo je zelo znano tudi po svoji 
aktivnosti in uspehih v moderni 
gimnastiki in akademskih sesta
vah.

V moderni gimnastiki so dosegli 
velike uspehe z mladinkami in

| SAH

K. Jovanovič in 
Aleksandrija vodita

BEOGRAD, 19. marca. Rezultati 
mednarodnega šahovskega turnirja 
za ženske: Ljiljak : Markovič 1:0, 
Malipetrova : B. Belamarič remi, 
Aleksandrija : Zatulovska 0:1,
Dobson : Polihroniade 0:1, Konar- 
kovska : Vreeken prek., Ž ivkov ič : 
Gresser remi, Gardoso : R. Jova
novič 0:1, Bilek : Pihajlič 1:0, 
Vujanovič : K. Jovanovič 0:1.

Rezultati prekinjenih partij: Lji- 
Ijak : Malipetrova 0:1, Zatulovska 
Konarkovska remi, K. Jovanovič : 
Bilek 1:0.

VRSTNI RED: K Jovanovič,
\leksandrija 7,5 točke. Polihronia
de, Malipetrova 7, Vreeken 5,5 (1), 
Belamarič, Ljiljak, R. Jovanovič, 
Zatulovska 5.5 točke itd.

Konarkovska 
pred zmago?

BEOGRAD, 20. marca — Na 
turnirju šahistk v Beogradu je 
bila danes samo prekinjena par
tija Konarkovska—Sokolov : Vre
eken'.' Vreekenova je slabo začela 
in kaže, da bo izgubila.

8 velemojstrov 
v Sarajevu

SARAJEVO — Na letošnjem 
mednarodnem sarajevskem šahov
skem turnirju, 12. po vrsti, sode 
Iuje 16 igralcev, med njimi 8 ve
lemojstrov: Gligorič, Korčno.', Par
ma, Barzcai, Matulovič, Janoševič, 
Damjanovič in Uhlman. Na odse- 
danjih turnirjih so zmagah 1957. 
— Puc, 1958. — Ivkov in dr. Tri- 
i^joovic’, 1959. ni bilo turnirja. 
1960. — Puc in Pachman, 1961 — 
Gligorič in Pachman, 1962 — Gli
gorič in Portisch, 1963. — Por- I 
tisch, 1964. — Polugajevski in Uhl- 

1¥5- — Suetin, 1966. — 
Tal) in Čirič, 1967. — Ivkov in 
Stejn in 1968 — Čirič in Lejn.

Larsen : Talj 2:1
. E?S,ELB — Po treh parti jah 
dvoboja med Tal jem in Larsenom 
za neposreden nastop na medcon- 
skem turnirju za svetovno šahov 
sko prvenstvo vodi danski vele
mojster 2:1. Prvi dve partiji sta 
se končali neodločeno, v tretji pa 
le zmagal Larsen, potem ko je 
TaJJ kot črni nekorektno žrtvoval 
figuro.

pionirkami na državnem prven
stvu, isto pa velja tudi za aka
demijske sestave. Najboljša po
trditev kakovostnega dela v tej 
dejavnosti je dejstvo, da sta bili 
izbrani za nastop na gimnaestradi 
v Baslu sestavi društvenih sestav- 
ljalcev prof. Tončke Lazaričeve 
in Jožeta Zadnika.

Društvo posveča veliko pozor
nost tudi rekreaciji, saj ima že 
skoraj 20 let v Rovinju v poletnih 
mesecih tabor, ki služi zlasti šte
vilnim plavainim šolam, mimo te
ga pa tudi tečajem v raznih šport
nih panogah. Društvo ima v načr
tu, da kamp usposobi tudi za 
zimske treninge.

Z. VAHTAR

NOGOMET

Ljubljana : Olimpija 
2:2 (1:1)

LJUBLJANA — Stadion Ljub
ljane v šiški, vreme hladno, gle
dalcev 200. sodnik Ban (Ljub
ljana).

Strelci: 0:1 — Pejovič (14). 1:1 
— Djaferovič (16), 2:1 — Frič (56), 
2:2 — Zavrl (88).

LJUBLJANA: Gcberc (Bregar), 
Nosan, Skušek, Jalševec, Sipčič, 
Kožar, Jakopič, Kompan, D aie- 
rovič, Frič, Papec.

OLIMPIJA: Škulj (žabi jek).
Sombolac (Djorlev), Jovanovič, 
Kokot (Nikolič), šoškič, Jukič, 
Zavrl, Lazovič (Frančeškin), Pe
jovič, Petrunič, Popivoda.

V prijateljski tekmi sta se ekipi 
razšli z neodločenim rezultatom. 
Moštvi sta prikazali slab nogomet, 
saj se igralci niso posebno tru
dili.

Pri Olimpiji sta nekoliko bolje 
od drugih igrala Pejovič in Zavrl, 
v ekipi Lubljane pa Papec in 
Djaferovič. N. S.

Maribor 
2:1 (1:1)

Kovinar
MARIBOR, 20. marca. — Nogo

metaši mariborskega prvoligaša 30 
v prijateljski tekmi v Ljudskem 
vrtu le z veliko težavo premagali 
mestnega tekmeca Kovinarja 2:1 
(1:1). Strelca za vijoličaste sta 
biia Klančnik in Maraš, za Ko
vinarja pa je dosegel častni za
detek Mlaker. Sodil je Stanjko iz 
Maribora.

Zaradi poškodb in obolelosti pU 
Mariboru niso nastopili Kranjc, 
Kobeščak in Grubišič. V njihovi 
odsotnost je bila postava vijoli
častih naslednja: Vabič, Simeuno
vič, Miličevič. Raševič (Košak), 
Sizgoreo, Kaličanin (Rosignoli), 
Markovič, Lešnik. Maraš, Amejčič, 
Klančnik. Breznik. p K.

KOŠARKA

Pomurska 
zimska liga

V 12. kolu pomurske zimske ko
šarkarske lige so bili doseženi pri
čakovani izidi. Najzanimivejše je 
bilo srečanje med vodečo Muro 67 
in Enotnostjo Soboški gimnazijci 
so nudili nepričakovan odpor prek
murskim študentom in malo je 
manjkalo, da ni prišlo do prese
nečenja Rezultati 12. kola: Lju
tomer : Tišina 59:78, Partizan : 
Radenci 14:89. Turopolje : Polet 
91:43 in Enotnost : Mura 55:58. 
LESTVICA
Mura 67 
Turopolje 
Radenci 
Tišina (-1)
Enotnost 
Ljutomer 
Polet (-1)
Partizan

Vesti iz Črnomlja
ČRNOMELJ — Igralci iz Bub- 

njarcev na Hrvaškem so odigrali 
z domačimi mladinci dve tekmi v 
malem nogometu. V prvi tekmi 
e zmagal Črnomelj 6:3, v drugi 
pa 13:5.

V prijateljski košarkarski tek
mi so črnomaljski gimnazijci pre
magali TVD Partizan Semič 55:52. 
v povratni -tekmi pa 82:79.

V Semiču so se cmerili odboj
karji Partizana in gimnazije is 
Črnomlja. Zmagali so gimnazijci

12 11 1 737:485 22
12 10 2 1058:586 20
12 10 2 847:494 20
12 7 5 680:578 13
12 4 8 600:668 8
12 4 8 598:707 8
12 2 10 465:662 3
12 0 12 256:1061 0
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Vrtimo globus
HABWICH — Na nor

veškem tankerju »Siluna« 
<30.160 ton) je izbruhnil 
v strojnici požar, ki ogro
ža tovor 30.000 ton nafte. 
Pol posadke se je umak
nilo z ladje, ki jo je vla
čilec s hitrostjo štirih vo
zlov potegnil v najbližje 
nizozemsko pristanišče.

NEW VORK — Dr. 
Baird. ki vodi kliniko za 
zdravljenje uživalcev ma
mil. je izjravil. da je v 
javnih in verskih šolah 
Nrw Vorka ckoli 10.000 
uživalcev heroina in nad 
pol milijona kadilcev ma
rihuane. Dodal je. da je 
lani v New Yorku umrlo 
zaradi pretiranega uživa
nja mamil nad tisoč mla
dih ljudi.

VARŠAVA — Na ulicah I 
poljskega mesta Bydgoszcz 
so se pojavili pešci, ki no- 1 
sijo v gumbnicah listke z 
napisom »Ne dajem roke 
— gripa«.

CORDOBA — Za srčno 
kapjo je umrl v mehiš
kem mestu Cordoba trgo
vec Eduard Amador. ko mu 
je sporočil prodajalec 
srečk, da je zadel v dr
žavni loteriji prvo premi
jo v višini 80.000 dolarjev.

PARIZ — Okoli 30.000 1 
policistov na hitrih mo
torjih in v športnih avto
mobilih bo že konec tega 
tedna patruljiralo po fran
coskih cestah v okviru 
kampanje za večjo var
nost na cesti in za zmanj
šanje števila prometnih 
nesreč. Prometna policija 
bo od začetka pomladi 
do konca poletja nadzoro
vala upoštevanje predpi
sov v cestnem prometu.

RIM — Italijanski stro
kovnjaki so izdelali umet
no srce iz plastične snovi, 
ki ne vpliva na sestavo 
krvi. Umetno srce deluje 
na stisnjen zrak. Doslej 
so ga preizkušali na ži
valih.

RIO DE JANEIRO — 
S tremi skandinavskimi 
deželami <s Švedsko. Nor
veško in Dansko' je Bra
zilija podpisala sporazum 
o letalskem prometu.

Velike pege 
na Soncu

Aktivnost spot narašča
Sonce ne zataji. V gla

vnem drži pravilo, da ak
tivnost povprečno pet let 
hitro narašča in šest let 
polagoma upada. Po ver
jetnem višku v lanskem 
maju pa je aktivnost raz
meroma hitro upadala, po
sebno v drugi tretjini fe
bruarja. ko je dosegla 
nenavadno nizko stopnjo. 
Toda že proti koncu me
seca je začela aktivnost 
naraščati, dne 26. febr. 
Je bilo na Soncu sedem 
skupin s 23 različno veli
kimi pegami, vidnimi na 
daljnogledovem projekcij
skem zaslonu z 20 cm ve
liko sliko Sonca.

V marcu je bilo na Son
cu zopet kar burno. V 
drugi tretjini meseca se je 
aktivnost spet močno sto
pnjevala. Tako je bilo dne 
18. t.m. pri skoraj zmerno 
dobri vidljivosti že devet 
skupin, od teh nekatere 
silno razgibane s skupaj 
43 pegami raznih veliko
sti. in je doseglo značilno, 
tako imenovano \Volfovo 
relativno število 133 ter se 
je približalo višku v lan
skem maju.

Pege se v glavnem raz
prostirajo v dolgi vrsti, 
ki meri mnogo sto tisoč 
kilometrov v smeri vzhod 
—zahod na severni poluti 
Sonca. Vidne bodo še ves 
ta teden tudi v najmanj
ših daljnogledih, če ne bo 
za njimi vzšlo kaj novega 
ali če se ne bodo začele 
prekrivati s svetlejšim po
vršjem. — Ne pozabite 
zmanjšati objektivov, glej
te samo’ skozi temna ste
kla ali z zelo temnim fil
mom. najbolje z neosvet
ljenim razvitim barvnim 
filmom.

PAVEL KUNAVER

Angleži o svoji nedelji
Spremembe v dvesto let starem zakonu bodo morda začele veljati jeseni

LONDON — »Nedeljski sprehod ni dovoljen, če človek 
na njem preveč uživa,« je rekel stari Škot, ko je po
potniku iz celinskega dela Evrope opisoval poglavitne 
značilnosti britanske nedelje, ki se obnjo spotikajo 
s pikrimi pripombami doma in na tujem. V Crom- 
wellovih puritanskih časih objavljeni zakoni o spošto
vanju nedeljskega miru vsebujejo za današnje čase kaj 
nenavadne določbe, ki jih skušajo nekateri poslanci 
čimprej odpraviti.

Povojna leto so praktič
no zbrisala že marsikate
ro staro določilo, vendar 
jih precej še velja. Na 
škotskem ob nedeljah ni 
filmskih predstav pa tudi 
pivnice so zaprte. Kdor 
ga hoče kljub temu zvr
niti kozarček, se mora pe
ljati vsaj trideset rrdlj 
daleč v kak hotel, kjer 
velja za popotnika, kot 
tak pa dobi alkoholno pi
jačo. Približno polovica 
Walesa je ob nedeljah »na 
suhem«, nasprotno pa je 
točenje alkoholnih pijač 
dovoljeno v klubih, seve 
za člane, in v lokalnih vla
kih, ki peljejo čez grofij- 
ske meje in imajo jedilne 
vagone.

V Angliji so ob nede
ljah že vrsto let filmske 
predstave, gledaliških pa ni. 
Dovoljene so tiste športne 
prireditve, ki so dostopne 
brez vstopnine. To dolo
čilo skušajo prireditelji za
obiti na razne načine, naj
pogosteje s tem, da tiska
nemu sporedu tako navije
jo ceno, da je vanjo všte
ta tudi vstopnina. Kriket- 
ski in rugbyjski klubi se 
tako izognejo prepovedi, 
da običajno vstopnino 
skrijejo v zvišani pristoj
bini za parkirni prostor.

Britanska nedeljska za
konodaja in praksa vsebu
jeta dovolj primerov za

precej razširjeno mnenje, 
da so zakoni zato tu, da 
jih kršimo. Po nedeljskem 
cerkvenem obredu smejo 
nefkateri trgovci odpreti 
prodajalne. Pek lahko pro
daja kekse v škatlah, ne 
pa svežega kruha in pe
civa. Človek lahko kupi 
surove slanike, marinira
nih pa ne, šopki cvetic 
se dobijo, lončnic pa ni 
dovoljeno prodajati. Kdor 
bi rad salamo, jo lahko do
bi narezano, ne pa v celem 
kosu.

Švedska leta 2000
Skupina švedskih sociolo

gov je te dni objavila svojo 
napoved o podobi dežele 
leta 2000. Ob koncu in v za
četku prihodnjega tisočletja 
bodo Švedi šli na delo prak
tično le takrat, kadar se jim 
bo zahotelo, zakaj živeli bo
do v državi blaginje. Po
klicno delo bo za mnoge 
postalo tako rekoč postran
ska zaposlitev, ker bodo pro
izvodnjo prevzeli računalniki 
in druge zapletene elektron
ske naprave. Sociologi napo
vedujejo, da bodo metode, 
ki jih znanost še ni povsem 
razvila, odstranjevale ivse 
neprijetnosti vsakdanjega ži
vljenja v družinskem krogu, 
v pisarni ali industrijskem 
obratu.

Tožba zoper contergan
Otrokovi starši zahtevajo od tovarne odškodnino

DUNAJ — Okoli 650 ar
hitektov iz 53 dežel sode
luje v mednarodnem nate
čaju o načrtih za dunaj
sko palačo UNIDO. orga
nizacije ZN za industrij
ski razvoj. Palačo bodo 
začeli graditi v Donav
skem parku proti koncu 
prihodnjega leta. v njej 
bo imelo pisarne okoli 3 
tisoč funkcionarjev, usluž
bencev in pomožnega 
osebja UNIDO in atom
ske agencije iIAEA).

LONDON — Benjamin 
Britten je začel pisati svo
jo prvo televizijsko ope
ro aChten Wingrave«. ka
tere krstna predstava naj 
bi bila jeseni 1970. Kot 
predlogo uporablja bri
tanski skladatelj zgodbo 
ameriškega pisatelja Hen- 
ryja Jamesa

PHILADELPHIA — Tudi v ZDA se je začel contergan- 
ski proces. Thomas in Joan Diamond, roditelja otroka 
z zakrnelimi zgornjimi udi, sta vložila tožbo proti 
philadelphijskemu podjetju Richardson-Merrell. Porot
niki za zdaj niso obveščeni o višini odškodninskega 
zahtevka. To je na ozemlju ZDA prva civilna pravda 
v zvezi s conterganom. pomirjevalnim sredstvom, za
radi katerega se je pred več leti v več zahodnih deže
lah rodilo precej otrok z deformacijami.

PodjetjeRichardson-Mer-j ZDA prodajali pod ime-
rell, med velikani ameriš
ke industrije na 292. me
stu. je imelo licenco za 
contergan nemških tovarn 
Chemie Griinenthal. Tali- 
domidni preparat so v

PARIZ — Josephine Ba
ker se še ni sprijaznila z ' 
dejstvom, da se ne bo več j 
mogla vrniti na svoje po- 1 
sestro »Les Milandes«. ki 
je bilo prodano na draž- j 
bi in kjer je znana pev- j 
ka skušala zagotoviti to
pel dom dvanajstim po- 
svojenim otrokom raznih 
narodnosti in ras.

LONDON — V reprezen
tativni anketi se je velika < 
večina Angležev izrekla za 
ponovno uvedbo leta 1965 ’ 
odpravljene smrtne kazni, i 
Nad štiri petine <83 od- ' 
stot kov i anketirancev je \ 
zahtevalo smrtno kazen za 
umor otroka. 78 odstot- t 
kov za uboj policista, nad ; 
60 odstotkov pa sploh za 
umor s premislekom.

KOBENHAVN — Dan- I 
ska je povsem ukinila 
filmsko cenzuro za odras
le. En sam poslanec je 
glasoval proti predlogu 
zakona, devet poslancev 
se je vzdržalo. 35 izmed 
skupno 180 poslancev pa 
je bilo odsotnih. Za mla
dino pod 16 leti še nada
lje velja filmska cenzura.

LONDON — »Svet brez 
moških« je naslov gleda
liške igre. ki jo je žensko 
društvo v St. Albanu (Ve
lika Britanija) pripravlja
lo več tednov. Premiero 
je društvo moralo odpo
vedati, ker sedem igralk 
pričakuje naraščaj.

Mala Sandra 
spet govori

Operacija je le uspela
BERLIN — Veselo čeb- 

ljaje se je petletna San
dra poslovila od zdravni
kov v berlinski bolnišni
ci pred odhodom v Avstra
lijo. Po osmih zahtevnih 
kirurških posegih ji je 
zdravniška ekipa vrnila 
dar govora.

Leto dni je bilo deklici, 
ko je popila kislino in si 
močno opekla grlo. Av
stralski zdravniki so se 
več mesecev borili za nje
no življenje, toda na kra
ju poškodbe se je bil San
drin sapnik skrčil na četr
tino običajnega premera. 
Deklica, ki se je bila pred 
nesrečo že naučila nekaj 
besed, ni več mogla go
voriti. Obupani starši so 
pisali na vse strani, radi 
bi pomagali svoji deklici.

Prvi ugodni odgovor je 
prispel iz Heidelberga, 
starši so se z malo San
dro napotili v Evropo. To
da heidelberški zdravniki 
niso mogli bistveno poma
gati deklici, ki je medtem 
dopolnila četrto leto. Kon
čno sta se berlinska zdrav
nika prof. Neumann in dr. 
Irene Flemming odločila 
za dozdevno nemogoč po
seg. Iz kože in hrustanca 
sta napravila štiri centi
metre dolg kos sapnika in 
ga vstavila v zoženi del. 
Mala Sandra potem ni več 
potrebovala kisikovega 
aparata, vrnil se ji je tu
di dar govora. Sosedje 
prizadetih staršev so dve 
leti v Salisburyju i Avstra
lija ) skrbeli za Sandrini 
sestrici.

nom pevadon. vendar ra
ba tam ni presegla okvi
ra zdravniških preskusov. 
Po ocenah ameriškega 
urada za hrano in zdravi
la je v vseh ZDA le deset 
tako imenovanih conter- 
ganskih otrok.

Podružnice podjetja Ric- 
hardson-Morrell je leta 
1960 delila vzorce kevado- 
na zdravnikom in bolniš
nicam; skupno je bilo raz
poslanih 2,5 milijona ta
blet. Novembra 1931 je to 
podjetje obvestilo zvezno 
ustanovo za hrano in zdra
vila, da v Nemčiji povezu
jejo talidomid s poveča
nim številom iznakaženih 
novorojenčkov. V juliju 
1962 je zvezna ustanova 1

tisoč pacientom, med ka
terimi je bilo 624 bodo
čih mamic.

Tožnika dolžita ameriš
ko podjetje ne le naključ
ne, temveč namerne malo
marnosti. Vodja razisko
valnega oddelka iz tistih 
let je dejal v izjavi, ki je 
zbudila pozornost, da ni 
imel podatkov o neškod
ljivosti talidomidskega pre
parata za ljudi. Kljub te
mu je v letih 1960-61 ob
javljal v zdravniških revi
jah znanstvene sestavke, 
ki so prikazovali preparat 
kot popolnoma neškodljiv. 
Navedbe iz teh razprav 
je potem podjetje upora
bilo za reklamne prospek
te.

Eden izmed sestavkov 
je vseboval trditev, da ta
lidomid ne škoduje člo
veškemu zarodku. Pisec se 
je skliceval na poskus z 
81 nosečimi ženskami, ki 
pa so bile vse tako rekoč 
tik pred veselim družin
skim dogodkom. Kasneje 
se je pokazalo, da poškod
be nastopijo v prvih me
secih nosečnosti, 

že po prvih razpravah
prepovedala prodajo tega i je očitno, da bo odškod
preparata. Preostale tab
lete so umaknili iz pro
meta, dotlej so v bolniš
nicah in v privatnih ordi
nacijah dajali kevadon 20

ninska pravda trajala ne
kaj tednov. Toženo pod
jetje v prvih dneh še ni 
nastopilo s svojimi argu
menti.

OD DANES DAUE 
VSAK PETEK

FRONT
v slovenščini

SPOZNAJTE
NOVEGA
PRIJATELJA

časopis dobite pn vsakem prodajalcu časopisov 
Časopis, ki vas vabi!

FRONT — edinstvena jugoslovanska revija v slo
venskem, srbohrvatskem in makedonskem jeziku, 
v barvi, na najfinejšem papirju — tisk kvaliteten. 
Prelistajte prve številke časopisa FRONT in se 
odločite ali hočete postati njegov bralec.

č’e imate pripombe ali nasvete vložite malo truda 
m se zglasite v redakciji. Tako boste lahko postali 
član najštevilnejšega redakcijskega kolegija v Ju
goslaviji.

Preglejte časopis FRONT in ga ocenite! 2298

Križanka

Tujci, ki prihajajo ▼ 
Veliko Britanijo, ae čudi
jo nevsakdanjim določi
lom, domačini pa so se 
lahko tudi že naveličali 
zastarelih navad. Prav za
to je v določbah že ne
šteto vrzeli. Poslanec, ki 
se že dvajset let zavze
ma za odpravo mnogih
omejitev ter je za uvedbo 
»celinske nedelje« s šport
nimi prireditvami, z gleda
liškimi predstavami in s 
plesom, je pred kratkim 
predložil v spodnjem do
mu zakon o nedeljski za
bavi in razvedrilu. Po dol
gi razpravi je bil zakon 
sprejet s skromno večino 
desetih glasov. Premagati 
bo treba še kup ovir, 
preden bo začel veljati — 
v najboljšem primeru le
tošnjo jesen — ta zakon, 
ki bo odvzel pusti britan
ski nedelji vsaj nekaj se
danje dolgočasnosti.

Kako težko je v de
želi, dobesedno zaverovani 
v tradicijo, uvesti neka
tere, čeprav majhne spre
membe, naj ponazori ne

kaj primerov is naprave 
▼ spodnjem domu. »Edini 
namen novega zakona je 
to,« je rekel eden izmed 
nasprotnikov, »da bi lju
dje potrošili še več de
narja. Kot skupnost si te
ga ne moremo dovoliti. V 
nas je precej puritanstva, 
to nam je pripomoglo k 
uspehu, zato je prav, če 
se ga držimo.« Poslanec 
s Hebridov vidi v novem 
zakonu »napad na pravi
ce, svoboščine in zaščito 
navadnih delavcev pred iz
koriščanjem,« nadaljnji 
udeleženec razprave pa je 
izrazil bojazen, da se bo 
zaradi tega zakona precej 
zvišalo število srčnih in- 
f aktov.

Večina britanskega pre
bivalstva se je naveličala 
tistega, nedeljskega miru, 
ki ga je bila zakonodaja 
▼silila pred več kot dve
sto leti. Ljudje se spra
šujejo, kaj ne ki je tako 
dragocenega na tem dne
vu, ki je neznansko dol
gočasen, če se človek do
sledno ravna po starin
skih določilih zanj.
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VODORAVNO: 1. zmagovalka lepotnega tekmovanja, 5. turistični 
kraj nb istoimenskem jezeru v Makedoniji, II. reka v vzhodni Fran- 
riji, ki ae pri Lyoma izliva v Rta one, 12. polotok in pogorje v Jugo
vzhodni Evropi, 13. Atarojsi ameriški film.sk igralec (James), 15. slo
vensko obmorsko turistično in industrijsko mesto, IS. kazalni za- 
imek. 17. ime francoske filmske režiserke Varde. 1». ime holandske
ga pomorščaka in razskovalca Tasmana, 20. pripadnik zahodne veje 
starih Slovanov. 22. znameniti finski arhitekt (Ahrar), 24. vrhunski 
športniki. 25. drugo ime za smrdokavro. 27. vrsta, 29. avtomobilska 
oznaka Tuzle, 30. domače iraško ime, 32. španski slikar hi graditelj, 
'menovan »Lo Spagnolo« (Fracisco), 34. manjša reka v zahodni 
Španiji. 3«. naše ime največje francoske reke. 37. rdeče .jabolko, 
IS. originalno ime pristanišča v Izraelu.

NAVPIČNO: 1. ime ameriške igralke nemega filma Weat. 2. ame
riška zvezna drtava s glavnim mestom Des Moinrs. 3. čistoča. 4. 
francoski filmski Igralec (Jacqurs), 5. kemični znak za svinec, 0. 
italijanska RTV. 7. tuje iraško ime, 8. penjača. klamfa. §. šola za 
rokoborbo pri starih (»rkih. telovadnica, 10. razčlenjevanje, razstav- 
lian jr. II. enotna mera. Življenjska raven. 13. udeleženec stavke, 14. 
orva spomladanska cvetlica, 18. udar groma. 21. gorski masiv v Za
hodnih Karpatih. 23. človek v rani mladosti, 28. največji dalmatinski 
otrok. 28. riževo žganje. 31. nekdanji tnriki plemenitaši. 33. večje 
časovno razdobje. 35. ameriška kratica, ki pomeni »vse v redu«.

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE
VODORAVNO: 1. trakt. 6. šerif. 11. Hekuha. 13. oktava, 14. agar. 

IS. Labrador. 17. cena. 18. pirit. —m. 1». krt, 88. bikec. 21. Spe. 
—e. 23. Manca. 24. kile, 25. revftdent. It. vile, 29. amulet, 20. Ivanov, 
'SZ. V uh on. 33. Orani.

NAVPIČNO: 31. V(elibor) CKUgorič).

Stavbno 
pohištvo

vrata okna parket 
ladijski pod opaž 
cement apno salonit
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domačo policijo, ki jo je predstavljal vo
lovski inšpektor Vickery. Berti« ni v svo
jih računih niti pomislil na to, da bi se 
utegnil pojaviti na prizorišču eden najbolj 
ostroumnih detektivov s Scotland Tarda..

To pa je vso stvar postavilo na glavo.

24. nadaljevanje

I

I

I

SEDMO POGLAVJE 
Čudno obnašanje gospodične Emily 

Nadzornik Ingles je bil nedvomno bolj 
bister kot inšpektor Vickery, toda bil je 
popolnoma zmeden zaradi prisotnosti sta
rega, osovraženega tekmeca in ne glede na 
to. kal le Cromwell rekel, je vse njegove 
predloge brez premisleka zavračal. Hkrati 

»Kadar trm hotel da me nrideš učit P® J« bu nagnjen k temu, da se je zanesel
mojf^teTcromweU,^ bom poslal br- «sto* kar je, JS«848”*”
zojavko!« je pikro revsnil. »Tisto stezo si pravilu, da pomem viderti tudi verjeti 
bom že ogledal, ko bo čas za to. Dotlej pa. ***** prstni odtisi na pološčem po
sli bi te hudo motilo, če nadaljujem preis- "štol pisatae mize mu niso zbudili prav 
kavo v tei sobi’« nobenega dvoma. Vickeryju je rekel, da

Skrbno je polo«! palico za golf na pi- J« roka, ki je pustila te odtise, krva- 
salno mizo, tako da je ročaj gledal čez rob, va- Ko je morilec končal gnusno dejanje
potem pa je posvetil svo pozornost stopi- “ Jf oCitn° niJsl°r^ z roko mtao’ neda bi se zavedal, kakšna je.

»Kdo ve, ali je ta morilec malo pred »Panika,« je pojasnjeval Ingles. »To je 
umorom igral golf?« je zamrmral. »Svojo najpreprostejša, a tudi najbolj verjetna 
žrtev je ubil s palico za golf in obut je razlaga. Tega človeka je očitno zgrabil 
bil v čevlje za golf...« paničen strah in sploh ni vedel, kaj počne.

»To niti ni tako slaba teorija, samo da to je popolnoma jasno. Mladi Cartwright 
ljudje ne igrajo golfa sredi noči in v te- je prjsei sem k stricu. Sprla sta se in 
niških copatah,« je prikimal Neomajni. se potem zgrabila in še preden se je mladi 

»Sredi noči, a? No, da, najbrž...» In- tepec zavedel, kaj počne, je treščil strica 
gles je nejevoljno obmolknil. »Teniške co- s paiico za golf po glavi. Ko je uvidel, 
pate... Zdaj, ko sem natančneje pogledal, da je mrtev, se je prestrašil in izgubil 
mislim, da imaš prav. Nimajo pet.« glavo. Zato je pustil za seboj toliko raz-

»Kaže, da je bil naš morilec presneto ločnih sledov.« 
nepreviden,« je pripomnil Cromwell. »Da „je dovoljeno kaj pripomniti?« je vpra- 
je nosil teniške copate, to še razumem — šaj Bill Cromvvell.
tako je hodil tiho. Ampak zakaj je imel »Ti boš prav gotovo kaj zinil, pa če 
popolnoma nov par? Poglej, kako ostro se ti dovolim ali ne,« je zarenčal Ingles. 
pozna vzorec na podplatu! In zakaj je ta »Hotel sem te samo vprašati, ali gradiš 
bedak topotal po peščeni stezi, ko pa bi na domnevi, da je bil ta umor nenaden 
bil lahko šel mirno- po travi in nato po tla- in nepričakovan? Skratka, popolnoma ne- 
kovani terasi?« Obrnil se je k Vickeryju. premišljen?«
»Ce se prav spomnim, ste rekli, da ste slu- »Da,« je odgovoril Ingles in ga srepo 
žinčad že zaslišali, inšpektor. Ali ste zve- pogledal. »Zakaj pa ne? Vsa znamenja ka
deti tudi kaj o teh odtis tih?« žejo, da zločin ni bil premišljen.«

»Da, sir, sem,« je ročno odvrnil Vic- »Da, da. Bertie je torej prišel sem, ne 
keiy. »Kaže, da nosi v tej hiši samo en da bi sploh pomislil na umor. Čudno, da 
človek teniške copate...« je vzel s seboj palico za golf. Ali pa ne-

»Bertie Cartwright seveda,« je zarenčal mara misliš, da je nameraval vaditi udar- 
Cromwell. »Kakšna klada mora biti ta ce?«
fant. Ce se je že sredi noči vrnil z na- »Palica za golf je bila lahko že prej 
menom, da bi ubil svojega strica, bi člo- tukaj.«
vek mislil, da bo vsaj malo previden. Moj »Cernu neki?« je ugovarjal Neomajni, 
bog! Te sledi pa naravnost kričijo. Vidiš »zakaj ni bila v Bertiejevi torbi, tam, kjer 
tisti vžigalnik, ki je na pol skrit pod knjiž- so druge palice? čemu naj bi prinesel to 
no polico, Ingles? Ali staviš šest penijev palico _ ideaino orožje za umor — sredi 
proti funtu, da je to Cartvvrightov vžigal- noči v stričevo knjižnico?« 
nik in da ima gravirane njegove začetnice?« »Hm! Morda imaš prav_s je godrnjaje 

Nadzornik, ta ga je jezilo, da je Crom- priznal nadzornik. »Prav, kaže torej, da je 
well prvi opazil vžigalnik, se je sklonil m ^ premišljen«
naglo segel ponj. S konicami prstov ga je 1>Kaže_ <£ se je sin0či zgodilo nekaj
skrbno pobral m v svojo veliko jezo je res salamensko čudnega,« je prepričljivo od- 
opazU, da sta na njem lepo vrezani za- Cromwell. »Bodi previden, Pleško -
četnice. Vžigalnik je lahko tudi njegov.« samQ tQ u rečem v Pkar najbolj prija-

»Kar se tiče začetnic, imaš prav,« je teljskem duhu ti svetujem, da bodi pre- 
obotavljaje se rekel. »Ampak to še nič ne viden, kar se da.« 
pomeni. Tudi sir Herbert je imel take za- ingles se je namrščil, 
četnice. Vžigalnik je lahko tudi njegov.« »Kaj misliš s tem?« je vprašal kislo.

»2e, že, ampak če boš malo povprašal »V tej zadevi boš doživel nekaj prese-
gospodično Emily in služinčad, boš ugo- nečenj, če ne boš pravilno razumel doka- 
tovil, da sir Herbert nikdar ni imel vži- zov. Se enkrat si oglej to sobo.« Neomajni 
galnika,« je hladnokrvno odvrnil Cromvvell. je na široko zamahnil z roko. »Te krvave 
»Ne, ne, to je vžigalnik mladega Bertieja. madeže na pisalni mizi, stopinje na pre- 
Johnny,« je dodal. »Ali ste opazili, da tu progi, prikladno položeni vžigalnik, krvave 
nekaj smrdi?« madeže na francoskih vratih in na kiju-

Johnny Lister se je neznansko zabaval, ki... Preveč krvavih madežev je, Ing- 
ko je opazoval Inglesa, ki je razumel Crom- les ...«
wella dobesedno in je ovohaval zrak. Crom- »S tem se ne strinjam,« je odgovoril 
well pa je stal sredi sobe negibno, kot v Ingles. »Kadar je človek v paniki, ne ve, 
nekakšni zamaknjenosti, in razmišljal. Sa- kaj počne. Kar pa se tiče vžigalnika, je 
mo po njegovih iskrivih očeh je bilo mo- smešno trditi, da je bil položen tja. Mi- 
goče sklepati, da napeto misli. Ta razde- slim, da samo, .4»»; .tratimo, v tej sobi« 
jana soba. v kateri je kar mrgolelo sledi, je rekel odsekano; »Raje začnimo iskati 
ga je resnično zelo zanimala. truplo.« Obrnil se je k Vickeryju. »Nekaj

Podjetni Bertie Cartwright je bil s stri- ste rekli, da so truplo vrgli v žrelo, kajne?

I

I

I

■ čevo pomočjo zelo spretno izpeljal svoj No, če je tako, zakaj ga potem že niste ■ 
I načrt. Toda ta načrt je bil prikrojen za našli?« I
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LJUBLJANA

z rašico po vsem svetu
POD POKROVITELJSTVOM KREDITNE BANKE IN 
HRANILNICE UUBUANA.POTOVANJA ORGANIZIRA PUTNIK

moskva 
pariz 
london 
neiv york 
dunaj 
praga 
budimpešta

KO KUPUJETE IZDELKE 
'RAŠICA’ ZAHTEVAJTE 

NAGRADNI KUPON, KI GA 
SKUPAJ ZOBESNO ETIKETO, 

KI JE NA IZDELKU, 
POŠLJITE V TOVARNO

RAŠICA’ LJUBLJANA, GAMELJNE 
ČAKA VAS 10OO NAGRAD 

IN 150 POTOVANJ.

ZADNJE ŽREBANJE BO
KONEC MAJA

KB
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PETEK, 21. marca 1969
Gledalisie

DRAMA SNG
Potek. 21. marca, ob 15.30: Do* 

min:** Smol*: KRST PRI SAVI
CI. Abonma Di.a£ci 1 popoldan* 
sd.

rade. 21. marca, ob 20. uri: Do
minik Smole. KRST PRI SAVI
CI. Abonma DijaAki 10 večerni. 

Sobota. 22. marca, ob 19.30: JoAe j 
Javorftek: MANEVRI (komedi
ja*. Abonma E m izvan. V*u>p- 
«uca so uidi v prodaji.

MALA DRAMA SMi
• vbod iz Ign&ke ulice* 

Sobota. 22. marca, ob 20. uri: Far. 
nando Arraoal. AKIiiTimv* —• , 
ASIRSKI CESAR. Irven abo.i- 
maja. Vstopnice so v prodaji pri 
blaga m: v Dram:, poi ure pred 
začetkom pa pri vhodu v dvo- 
rano Male drame. Mladmi do 16 : 

lat neprimerno.
OPERA IN BALET SNG 

Far ek. 21. marca, ob 14.30: Gou
nod: FAUST Zaključena pre
stava za Gimnazijo Celje in ( 
Kočevje V prodaji *o »to iAča. 

Sobc a. 22 marca, ob 19.30: Gl* ■ 
ordano: ANDRE CHENIER — 
Abonma red B in izven. Vstop- . 
n:ce so tudi ▼ proda)*..

Nedelta 23. marca, ob 15. uri: ; 
Domaect:: DON P.VSQUALE. — : 
Abonma red N :n zven Vstop
nice so tudi v prodaji.

MESTNO GLEDALIŠČE 
IJl RIJ INSKO 

Gledališka pavaža 
Petek. 21. marca, ob 19 30: N. Si- 

mon: ZARES ČUDEN PAR I Ko
medija*. Aoonma Petek in iz
ven. »Vstopnice tudi v prodaji*. 

Sobota. 22. marca, ob 19.30: M. 
M-hel:č: DAN ZENA. • Romeo: 
ja» Izven. »Veljajo tudi v-top 
niče od 16 marca*
Jutri rvečer bo na sporedu iz

ven ohonmt ia komedija M»rr Ali- 
hHičrtr -DAN ZENA«. Vstopnice 
mi v prodaji, rezervacije po tele- 
fonu 21-660.

ŠENTJAKOBSKO GLF.DAI.ISCU 
Mestni dom

Sobo*a. 22 marca, ob 2«. ur. Tho
mas: PAPIGA IN PI9CANEC. ko- 
med ja. Premiera Izven.

Nedelja. 23 marca, ob 1**. uri — 
Thomas: PAPIGA IN PIJANEC, 
komedija Red Nedelja popoldan
ski m izven.

Ob 19.30: Thomas: PAPIGA IN 
PIŠČANEC, komedi a. Izven. 
Reaarvacije po telefonu 312-880.

LUTKOVNO GLEDALIŠČE 
Dravlje

Sobota. 22. marca, ob 16JO: To
masov a: LIZIKA — sa izven.

Mladinski 
center Tivoli

Jutri bo t Hali Tivoli pies. Ig
ra i bodo MLADI LEVI. Začetek 
izjemoma ob 21. url. Vabljeni!

Pionirski
{§£<-

tte vil «oo
90V ZK.I i

ODDELEK ZA FILMSKO VZGOJO: 
ob 8. 15 tn 17. uri: film TOČNO 
OPOLDNE — za abonma »C« — 
v kinu SOČA.
Ob 19.30: film — TOČNO OPOL
DNE — za abonma »F« — v ki
nu Soča.

SLOVENSKO
LJIDSKO GLEDALIŠČE CELJE

Petek. 21. marca, ob 15.30: Si
mon: ZARES ČUDEN PAR. ko. 
medija. I. mladinski abonma in
izven

SLOVENSKO 
NARODNO GLEDALIŠČE 

MARIBOR
Petek. 21. marca, ob 14.30: Shake 

spe&re: KAR HOČ ETE — za red
učite! HMe.
Ob 19J0: Žmavc: OBISK — aa 
red A In izven.

Ljubljanski
ples
— drevi in v peek 28. marca ra

mi: odsotnost; akademskega
ptsr-ega orke-tra odpade. 
Naslednja prireditev bo spet v 
v petek 4. aprila. O i

Festival
PRIREDITVENA POSLOVALNI

CA FESTIVAL prireja v eoboto. 
22. marca, ob 20.15 v dvomu Slo-

dr. Dranoe Cigan.
Izvajali bodo naslednja dela — 

Gallus. Lipar. Vogrič. Simoniti. 
Hartman. Cigan. Kem jak. Torne.
itd . . .

Vstopnice »o na voljo v Plečni
kovem paviljonu Križank vsak dan 
od 9. do 12. ure in od 16. do 18. 
ure ter uro pred pričetkom pri 
blagajni SF Rezervacije po tel. 
21-768.

Koncerti
DREVI KONCERT SLOVENSKE 

FILHARMONIJE za ZELENI abon
ma. Sj orad: Sivic — AltemacTe. 
Rahmaninov — Rapsodija na Pa- 
ganinijevo temo za klavir in orke
ster. Dvorak — 8. .simfonija v G- 
dum. Solist pianist Jerome Loe- 
wenthal. dirigent HORST FOR- 
STER.

V PONEDELJEK 24. t. m. kon
cert za RUMENI abonma. Spo
red: Beethoven — Prometej (uver
tura >. Trojni koncert. 5. simfoni
ja. Solisti TRIO LORENZ, diri
gent MILAN HORVAT. K

£ LAMO 06 N 

najboljši mali 

krmni motor 

Fvron

V

RTV Ljubljana
SPORED ZA PH>.K

4 30—8 00 Dobro hl.ro! 8.J8 
8.03 Glasbena nia?:ne;a s -klad- 
bam: Henbe-rta Svetela: 8.55 Pio
nirski tednik: 9.23 »Morda vam bo 
vieč«: 10.13—12 00 Pr: ras doma
— vmes — Prenos otvoritve »Pla
nica 69« — ob ll.oo—11.5 Poročita
— Tunaučm napo* ki za tu'e gos e; 
12.10 Pojema marlo^r^ka pevca; 
12.30 Kmetijski na-v«r:; — ;n^. Mi
lena Kač: Spomladansko Škroplje
nje v sadovnjak:'n: 12 4:» Cez
:n potoke — vmes prenos asdnje 
seri;e skokov »Planica 69«: 13.15 
Obvestila m zabavna glasba: 13.30 
Pr. po roča jo vam . . 14.05 Majhen
koncer* lahke glasbe: 14.30 Pp* mi
nut m EP: 14.33 Na*x ptHhiblrt 
čeat:tajo m pozdravlja o: 14.55
Kreditna bar.ka in hmnilmca — 
Ljubljana: 25.20 Nap^*c za riri- 
■te: 15 25 G!a«bin»pmewi:
15 45 T\ir«*ičnp oddaja: 16.00 V«-k 
dan za n«; 17.05 C*.o*.ck in zrtr v- 
‘e: 17.13 Kanorrt yo željah ooalu- 
Aalcev; 18.00 Poroč-Ia — Akma!- 
noe^? doma in po sr**'j: 13 15 
F*očni razgled: no znoavr. tlx<bi: 
18.43 Na mednarodnih k »ootMh: 
19.no Lahk^ nV. cvrort: 19.10 Ob
vežita; 19 :5 M rrf « pevcem La

dom Le-kovanem: 19.25 Pet minut I 
ca EP: 19 30 Večerni radi ©k: dnev
nik: 20.(Vi Nat* amaterski zbori .
tekmujejo: 20.30 Izbrana dela
Lroš* lanačka: 21.15 Oddaja o
morju in pomorščakih; 22.15 Iz j 
nove po! «ke simfonične literature; ; 
A3.05 L-terarn: nokturno: 23.15 j
Lahko no* s pr:! hib! jeni mi pevci 
eahnvne g asbe: 24.00 Poročila in : 
konec oddaje.

TELEVIZIJA
• 33 TV V SOLI: TV vrtec — Go

zdni prebivalci — Kmeti)- i 
*tvo v svetu — Ogljik — Ak- . 
nialnost: • Zagreb *

14 45 TV V SOLI — ponovitev —
• Zagreb»

10.00 SMUČARSKI POLETI PLA- 
VICA 1369 — prenos < Ljub
ljana >

12 30 FRANCOŠČINA IBeograd! 
16.10 POSNFTEK SMUČARSKIH 

POT .ETO V PLANICA 1969 — 
(L ub!jana>

18.15 NAfCA - mladinski seri jaki 
f!!m »Ljubljana)

18 4<» POMEN POLETA VESOLJ
SKE LADJE »APOLLO 9« —
»L rib!iana)

18-30 UIKI AK «Ljubi uma)
19.3» TV DNEVNIK »L .ibljana*
20.00 S ockhnim: SVETOVNO HO- 

kej^tvo prvenstvo —

prenos tekme ČSSR : SZ — 
»Evrovurijal

22.13 VES VEM — posnetek 
qulza TV Beograd < Ljub
ljana)

23.45 POROČILA (Ljubljana)

Drugi spored:
do 21.00 tudi na kanalu •

17 25 POROČILA (Zagreb)
17.30 KRONIKA (Zagrebi
17 45 ODDAJA ZA OTROKE — 

(Skopje)
18.15 DIAPAZON (Beograd)
19.00 PANORAMA »Zagreb)
19.50 TV PROSPEKT (Zagreb)
20.00 TV Dnevnik (Zagreb)
21.00 II SPORED ITALIJANSKE 

TV
Druge oddaje na kanalu 9
16.45 MADŽARSKI TV PREGLED 

i Beograd)
17.00 ALBANSKI TV PREGLED — 

f Beograd i
20.30 PROPAGANDNA ODDAJA —

< Zagreb >
20 35 VES. VEM — quiz (Ljub

ljana snema) (Beograd)
22 00 INŠPEKTOR MAIGRET — 

(Zagreb)
22 50 INFORMATIVNA ODDAJA —

< Zagreb»
23.10 Posnetek hokeja CSSR : SZ 

ZAGREB 69
< Beoerad)
ZAGREB 69 »Beograd)

Kino
SPORIH /X PETEK 

FILMSKO GLEDALKO. 
KRIŽVVKK:

ob 18 in 2i» u.: a:.„» Us l.Im
V PRAVEM TRENUiKU. R-zija 
Roberi Asher — igrajo: Norman 
Wzsdom. Edvard Cnampan. Ja
nete S*arck.
Si lat neverjetnih kom. n h v.**.u 
ac*.: kjer -c kom k Nonran du
hovito zna;de. teda . ko najmanj 
priikuvmo
Pr»-dpt*4.;u vstopnic uro pred 
predstava

KINOTEKA. Mik ležite* a e. 28:
VELIKI KOMIKI 
Ob I«. 18 ;n 20. uri: amer nemi 
(:lm BUSTrit SNEMALEC Re 
rija: Laura rd Sedgvr:c*. Glav. 
vi.: Bosr er Keaton. Marceline 
Dav. Harold Goocivrin S:dney 
Bracy
Prodaj« v*-opn!c od 13« d.- »e 

KINO UNION:
♦lov. barv. film KUKČFVF. 
UKANE. Preda avl r.b 13 i.i 17 
url. Ob 19 m 21 ur. amer barv
film MADAM X 

KINO KOMIM:
franc oarv. film LEPOTICA 
DNEVA P;ecb:a?e ob 15. 17. Iv 
n 21. un 

KINO SLOG.%:
amer barv ureatem HONDO 
IN APACI. P:ed*tav: ob 15 in 
17. uri. Ob 19 :n 21. ur: če^k»
kriminalka ŠTIRJE V KROGU

KINO VIC:
amer barv. prmitnalka ČISTI
NA Teonik FN 9 Predstave ob 
26. 18 15 ui 30.30 Oo Su ur; 
matineja :*tega filma.

KINO SISKA:
Migi. barv. CS film UPORNIKI 
Tedn:k FN 10 Predcave ob 16. 
18.13 m 20.30.

KINO SAVA:
ang!, barv. kriminalna komedija 
RAZBOJNIKI NA RIVIERI. — 
Preda* a ve ob 16. 18 in 20 uri. 

PFODAJ N VSTOPNIC v v«eh ki- 
nerrafog-aPh od »4 ure dulje. 
le v k nu Sava uro pred začet
kom v -. c «.iave.

KINO TRIGLAV: 
ob 16. 18 :n 20 uri — amer b. 
CS d;k film PIRATI IZ MO- 
ONFLUETA Igrajo: Stewart
G*j:ngt-~. George Sander* in Vi. 
veča Lmtlf'»r*. Prodaja vstopnic 
n1 15. ure dal*e Dane« zadnj:-

KIV» VVMVMRV
i*rlki glafben: fl!m SIRTAKI. ob 
20. uri.

KINO VEVČE:
ob 20. ur: franc. barv. CS
k im kom FA j: TOM AS PROTI 
SCOTIAND VARDI*. Igra*a Lou- 
ia de Funei ;n lean Mara:s Pro. 
da‘a v*»oon:c od 19. ure dalje. 

KINO DR U IJR: 
franc. f:!m OF.s^nTISOC DO.
l. NRJFV 7\ P?»KOL. ob 20 un. 

KINO BI.El);
zabodnnr*m'ki l:!m — kritni
m. ka NA.ILONSKA ZANKA, ob
17 «n 2» -in.

KINI) RUHIVI ||( v
I—r-c b- v CS f:im ŠTIRI DA. 
ME Z\ ASA. ob 20 uri

KINO h|JR%. ŠKOFJA LOKA:
fr?nc. barv. f m REDOVNICA, 
ob 18 :n 20. ur.

KINO I ENTER. KRANJ:
d-*n-k: barvn: f:!m ODKRITJE 
Lit BEŽNI, ob l€. !8 in 20 uri

KINO srORZI* . KRANJ: 
nhodnoncT^ti barv. CS pu«t. 
nim aVANTTPE NA AMAZON
KI. »>b 16. 19 !n 20 uri 

MNII KRK X. NOVO MESTO: 
amer barv flm RAZBELJENI 
REVOLVERJI, ob 17. uri 

KINO ČRNOMELJ: 
franc fcarv CS film ZAROTNIK 
MATIJA SANDORF. ob 20 uri.

Mali oglasi
TELEVIZIMLIIS m radie poprav. 

Dam na vejem domu. Ponudbe 
pod »Tako.«. «•»■•

iteČNOVODIA M6e honorarno aa- 
poslito*. Ponudbe pod oenako 
.BUanciste Mtfi*Z

POŠTENO DEKLE, ali alarejto 
osebo »Se *tiri«»nska drufcna 
za poznoe v joapodiAjstvj. Po. 
nudba pod »Ptuj«. S7P1-1

VZAMEM v najem troetor za de
lavnico — (40 mO. Javornik. Ko- 
Mca U. Ljubljana. Ml*.«

BETONSKOZMNDEINE bloke pro
dajam, dostavljam za kleti, ge- 
raie Ljubljana, Jankeva IS. te
lefon 31&J34. 4Z10-8

PRODAM fiat «00. dobro ohranjen.
Pivk. Streliška S. S**»-S

1 GODNO PRODAM novo EMO peC 
»TRIKA« 35.000 oca. na trdo go
rivo. Oflad od 10. ure dalje. 
TavCar/eva 11. Ak. Loka.

5619-4
DOBRO PLAČAM dvakrat teden, 

ako nekajurno popoldansko po
moč v gospodinjivu. Nastop ta
koj. Osebno popoldne ob pone
deljkih ali sredah. Mohorič. Več. 
na pot 39. Ljubljana. 3786-1

INŠTRUIRAM angleščino dijake 
osnovnih in srednjih šol. Ponud
be pod »Ufipsb«. 5845-2

PRODAM škodo 1000 MB.letnik 66. 
Krek. Goce Delčeva 13. Ljubija, 
na. «77-3

IŠČEM pošteno gospo za dopol
dansko varatvo 16 mesečne dekli
ce. n« domu. Ponudbe pod »Tr
novo« . 5993-1

OSEBA, ki je dne 12. III.. ob 19.20 
do 20. ure. Vošnjakova ul., Beži
grad. našla svetlo r.ave jantar 
koraude. Je navidezno stana. V 
laogib nadaljnjih jostopkov naj 
jih vrne: »Lesnina«, Titova 51, 
v recepciji. 5688-8

IŠČEM opremljeno sobo. aa uslu
go pomagam v gospodinjstvu. 
Ponudbe pod »Šiška«. 5963-8 

PRAZNO sobo s posebnim vhodom 
išče moški srednjih let. *amec, 
miren, pošten, pripravljen tudi 
pomagat pri delu 2 uri dnevno 
v poletnem času. Ponudbe pod 
»Ljubijana ali bližn.*« okolica«.

5962-8
RENAULT 16, letnik 1966. 44.000 

prevoženih km, odlično ohra
njen. prodam. Informacije po 
telefonu na Ljubljana 23-349.

5666-3
POSTEN ŠTUDENT Uče primemo 

sobo. Ponudoe tod »April«.
5955-8

IŠČEM starejšo žensko sa čaščenje 
in likanje dopoldne, dobro pla
čam. Telefon 22-696. 3953-3

NEOPREMLJENO sobo z možnost
jo pranja in kuhanja, išče mla
di par. Ponudbe pod »Možno 
neka.* predplačila« 5952-6

SPREJMEM vse vrste prevozov. 
Ponudbe pod »2 toni«. 5929-8

ALFA ROMEO — GIULIA 1300 Ti. 
naprodaj. Kličite telefon 310-962.

5889-3
UGODNO prodam — NSU prim 

1000 L, letnik 1967, prevoženih 
35.000 km. Ogled vsak dan od 
13. ure dalje. Milan Papič, Ši
šenska 44/4. Ljubljana. 5933-3

UGODNO prodam dobro ohranje
no spalnico. Ogled vsak dan od 
12.—18. ure Črnuče 19 a. 6923-4m

ENODNEVNI PIŠČANCI
KINO RADIO. JESENICE: 

amer barv. CS film ZGODBA O 
JESSIE JAMESU, ob 17 in 19.
uri.

KINO PLAVŽ. JESENICE: 
amer barv. film UBIJALEC NA 
KONJU, ob 13 in 20. uri.

KINO DELAVSKI DOM. 
TRBOVLJE:

nemški barv. CS fllmZLATA BO
GINJA rio BENA. ob 18 in 20.
un.

KINO SVOBODA II. TRBOVLJE: 
ita’ijanski k rim. barv. CS film 
STARI GANGSTERJI, ob 17 in 
19. un.

KINO ROGAŠKA SLATINA: 
amer. kinotečni film VINCE- 
STER 73. ob 19.30.

KINO SVOBODA.
ŠEMPETER l*R| GORICI: 

angl. barv film DOLGOTRAJNI 
DVOBOJ, ob 20.15.

KINO SOČA. NOVA GORICA: 
amer. barv. film DVOJNIK V 
ŠKRIPCIH, ob 18 in 20.15.

MARIBOR 
KINO UNION:

ob 15.30 in 17.45 amer. kmoekop. 
pust. filin POSLEDNJI VLAK IZ 
KATANGE Ob 20. uri f red&tave 

bo!
PARTIZAN:

ob 1.7.30 in 17.45 amer. barvni 
vis^.avi-ion thnller PTICI »repri
za V Režiser: Alfred Hitchcock. 
Igralci: Roti Taylor. Jessica Tan- 
dy. Suganne Pleshette. Tippi He- 
dren.
Ob 20 uri premiera amer. barv. 
ktnoskop. fi ma KOMEDIJANTI. 
Režiser: Peter Glanville Igralci: 
R.chard Burton. Elizabeth Tay- 
lor. Alec Guiness. Peter Ustinov. 

KINO IDARNIK: 
ob 15 30. 17.45 in 20. un amer. 
barv. vistavision krim. film OD 
TRENUTKA DO TRENUTKA — 
(SOK). V glavni vlogi: Jean Se- 

• berg

KINO™

Predavanje
Juco»lo«znski zmrriiki projrkt 

»tudij regrop.niifefa m orban--sLc- 
r-S> Ilansraaja prireja t poveza- 
ti z Draitvom arhitektov Ljublja
ne javno predavanje:
•Visok: poetom: obekt: v ZDA. z 
uvodnim kratknn pregledom o 
utnetnosti m arhitektur: v ZDA. 
Predava: bo prof. S. HfRST. de- 
kan Faku-ee za arhfekiurn pri 
fniverzi Jut Calfomija. Les An- 
Z—:«*. ZDA. Predavanje bo danes 
ob U. uri v dvoran: Doma zveee 
s nd za-ov. Dalmatinova 4. Lfub- 
ljana p

Obvestila
KTO MILIJONOV sdiil je menek, 

za katerega so doa>i prodane te 
tri kneze »£kol, hlpnotiana* — 
■Talne profesionalnih nipnnt.ze 
ra« — »Izabrane madlioniOanke 
v e*t.ine«. Cena knji*: 14-11 
IS Ndin Dobava tako) Plail;:- 
vo pri prevzemu Naročila sjrefc 
ma .HIPNOTIZAM«. Sar-oevo. 
postni predal 214. I"(-II

ZVEZNI SVET ZA ZDRA*.’STVO 
TN SOCIALNO POLITIKO, prnel 
»earle :n vdove padlih :er umrlih 
boroevt v Narodnoosvobodilnem bo- 
)u. ki po zakonu o voia4k:h voj
nih Invalidih niso trpeli pravire 
do družinske tnvaidnine. rta v 
tako) prijav jo občinski «to»bi za 
borčevsko :n nva!id«Vo aUMo ati 
najblEj: kra evni ptaarnt. da b! 
tako prejeli potrebne podatke

OGLAŠUJTE V

DELU

} ZAVOD ZA ZDRAVSTVENO 
VARSTVO Ljuoijana *b.‘cšča pre- 
biva.oe. da bo zvajal obvezno dt- 
rarDarijo (uničevanje glodavt v» 
a) oc..oitu n^g.i *ve..». ki je 

bi: objavljen v G.asn:<cu številka , 
i la 67. na območju aa eregs mtie 

potekajo*
; 24. marra. 1969
i — od proge Ljubi an* —Postojna 

po Ceit! XVII na Cesto VIII. 
po tej do Cwt*> 1 in po njej do 
ptoge Ljubljana—Pogojna ter 
oo njej do Ceste XVII;

25. marca. 1969
— po Cesti 27. aprila do Rožne 

do*ine Cesta XIII. po njej na 
C*to VIII in po tej na Cesto I. 
po Cesti I do proge Ljubljana— 
Postojna m ob njej do Ceste 
27 aprila;

26. marra. 1969
— od Trga MDB — po Aškerčevi 

cesti do Gorupove ulice; po Go
rupov: ulici. Gradišču in Trgu 
revolucije do Šubičeve ulice, 
po nje** do proge Ljubi iana— 
Po-tojna; ob progi do Tobačne 
ulice ter po tej do Trga MBD;

27 marca. 1969
— od začetka Titove ceste do pod

voza. ob progi Ljub! iana—Po. 
‘to na do Šubičeve ulice in po 
njej do Titove ceste;

28. marca. 1969
— od šolske ulice do Vodnikove 

ceste, po njej do Pavšičeve uit
• ce; ft> Pavšičevi ulici na cesto 

Pod hribom, po te* na Oorpo 
dmisko ulico in po niei do Ce

lovške ceste: po Celovški cedi 
do šolske ulice 2349.0

Dežurne 
službe

LJUBLJANA
Nočna zdravniška dežurna služ 

ba za nujne primere na domu 
od 19 do 7 ure. ob nedeliah m 
praznikih ves dan v naslednjih 
enotah:
Bežigrad: Kr&čeva ul 10. telefon 

310-533
Center Muciošičeva c 2 telefon 

313 063
Moste: Prvomalika ulica 5. tele 

fon 314-527
Šentvid: Šentvid št 94. telefon 

51-531. 51-534
Šlika: Derčeva ulica, telefon štev 

56-644. 55 221
Vič: Poetojnska ul. 24. telefon

61-121
Služba stalne pripravljenosti ie 

na območju: Grosuplja Ivančne
gonce. Medvod :n Velikih Lašč.

Nočna, nedelt&ka hi praznična 
dežurna zobna ambulanta je v 
•Nebotičniku« II nadstr.. soba 5

LJUBLJANA
Centra’aa lekarna

MARIBOR
»Center«, Gosposka 12.

Vsi nadomsstni dsli v zalogi 
Samopostrežna trgovina za opremo in pribor

Autohaus Robinson • Graz • Karntnerstrasse 30
(Med graškim sejmom odprto tudi t soboto od S.—17. ure)

Komisije za razpis 
delovnega mesta 
direktorja pri
Obrtnem podjetju
»DIMNIKAR«
Ljubljana. Triaška 24

razpisuje 
delovno mesto

direktorja
Poleg splošnih mora kan
didat izpolnjevati še na
slednje pogoje: da je dim
nikarski mojster z deset 
leti prakse v vodenju dim
nikarskega okoliša. Kandi
dati naj k vlogi priložijo 
dokazilo o strokovni izob
razbi, potrdilo o dosedanji 
zaposlitvi in potrdilo o ne
kaznovanju.
Vloge sprejema razpisna 
komisija do IS dni po ob
javi. 2319

Jugoslovanska
loterija
PoroSilo o Srebanju 12. kola srede, 
ki je bilo dna 30. i. 1940

Snela a
končnicami

so zadele 
dobitek din

30 10
30580 500
tiOuOO 2.000
82780 1.000

11 10
61 20

8351 200
32*51 500
«2781 500

582331 10.000
887711 10.000

62 20
82 30

502o22 10.000
5474*12 10.000
910*02 10.000

7663 200
06113 500
82503 2.000
92293 500

44 10
00614 1.000

185
7005

50
200

87785 500
476435 10.000

6 4
73016 504

308736 10.004
806706 100.004

317 100
6787 200

27847 500
077127 10.000
0*5217 10.000
8C3737 50.000

18 10
4308 200

16468 500
90518 1.010

• 4
94259 504

373209 10.004

POCENI 15 DNI 
V SOVJETSKI ZVEZI
ZA 1280 DINARJEV
KIJEV — LENINGRAD — MOSKVA

Bivanje v hotelu s kompletnim penzionom, vozov
nica Beograd — ZSSR — Beograd, spalni voz skozi 
ZSSR, turistični programi in vodiči.

Odhodi: 12. in 24. aprila.

Informacije in prijave do 25. 3. pri BIRO ZA ME- 
D JU N ARODNU RAZMENU OMLADINE 1 STUDE- 
NATA JUGOSLAVIJE, BEOGRAD, Trg bratstva i 
jedinstva 7. tel. 641-933. 2328

pred nakupom Čevljev 
poglejte v prodajni 
prnspekt tnvarne

Sporočamo žalostno vest, da je preminila 
članica kolektiva

Tončka Vizjak
Pogreb pokojnice bo v petek, 21. marca 1969, ob 

15. uri na pokopališče Gabrijele.

»METALNA« — OBRAT KRMELJ 
IN SINDIKALNA PODRUŽNICA

Dotrpel je naš dragi mož, oče in stari oče

Anton Novak
železniški upokojenec iz Litije

Pogreb dragega pokojnika bo v soboto, dne 22 marca 
1969, ob 15.30 v Kresnicah. Do pogreba leži v mrliški 

veži na litijskem pokopališču.

žalujoči:
žena, hči, vnuki in drugo sorodstvo

Litija, Ljubljana, 20. marca 1969

PREŽIVITE PRVOMAJSKE PRAZNIKE 
V SOVJETSKI ZVEZI

8 DNI V MOSKVI
za 690 dinarjev
ODHODI: 25., 26. in 28. aprila

11 DNI MOSKVA IN LENINGRAD
za 1.010 dinarjev
ODHODI: 22., 23., 25., 26. in 27. aprila 

Bivanje v hotelu s kompletnim penzionom, vozovni
ca Beograd — Moskva — Beograd, spalni voz skozi 
ZSSR, turistični programi in vodiči.
Informacije: Omladinska turistička poslovnica, Pe 
trinjska 73, tel. 441-738.
Prijave in informacije do 1. IV. pri: BIRO ZA ME- 
DJUNARODNU RAZMENU OMLADINE I STUDE 
NATA JUGOSLAVIJE, BEOGRAD. Trg bratstva i 
.jedinstva 7. tel 641-993 2235

Vsem sorodnikom, prijateljem in znancem sporo
čam žalostno vest, da me je za vedno zapustil moj 

ljubljeni in dobri mož

Franc Ošaben
iz Brezij

Pogreb nepozabnega moža bo v soboto 22. marca 
1969, ob 15. uri na pokopališču Brezje

Žalujoči:
žena Franja, brat z družino, sestra z družino ter 

družine Pavlin. Bizjak in Dolinar

Brezje Martinjak, Postojna, Ljubljana, Trebnje, 
Borovnica, 20. marca 1959

Večji dobitki v Sloveniji:
3.000 Ndin v Mariboru na štev 
869060.
po 1.000 Ndin v Celju na štev. j 
990518. v Ptuju na štev. 900814 in 
▼ Ljubljani na štev. 682780.

Loto
SPREJMKMO pridnega, poštenega 

NK delavca! Pogoj: Veselje do 
dela. G ra verstvo. Jeraša. Wolfo- 
va 4, Ljubljana — vhod skozi 
vežo. 6013-1

ZAROČENCA brez otrok iščeta op
remljeno sobo. možnost kuhanja 
in pranja. Ponudbe pod »Vse po 
dogovoru«. 8011-6

ZATEKEL e .« pes »Aso«. zglasi- 
te se pri Udovič. Staretova 27. 
Trnovo Ii018.8

GOSPODINJSKA pomočnica poma
ga dopoldne za sobo in hrano. 
Ponudbe pod »Srednjih let«.

8026-3
POSTREZNICA gre po«pravljat in 

likat na dom. Ponudbe pod »4 
din« 6027-8

MOSKVIC: 407. I. 1960 — 68.000 
km. svetle barve, dobro ohra
njen. izredno ugodno prodam. 
Ponudbe sprejema podružnica 
Delo Kranj jrod »MartiHek«.

529-3
ŠKODO. 46.000 km. grafitne bar

ve. izredno dobro ohranjeno, u- 
godno• prodam. Ponudbe spreje
ma nodružnica Delo Kranj pod 
»Sezona«. 530-3

PRODAM posestvo 14 ha s hišo. 
Pozvedbe: Kmetijska zadruga Tr
bovlje. 534-7

KI PIM motor 500 ali več ocm. 
Ponudbe na nas-lov: Boris Znbe. 
lič. Rožna do!ina X 10

8081-3
PRODAM nišo tn gospodarsko po

slopje v okolici Bleda, ob afalt- 
ni oesti, primerno za obrt ali go. 
stinstvo. Ponudbe pod »Ugodna 
lega« 6065-7

PRODAM dobro ohranjeno johi- 
štvo — orehov furnir. Ogled od 
24 3. — 28. 3. od 17. do 18. 
ure Ambrožič. Oeovška 125;V.

6063-4
NAJDITEI-IA izgubljene aktovke 

dne 17. 3. 1969 na relaciji Zu
pančičeva — Kidričeva prosim, 
da mi vrne vsaj dokumente in 
očala na naslov v dokumentih.

6061-8

V spocinj:h prostorih Modeme 
galerije v Ljubljani je od 13. do 
23. marca 1966 med 10 in 18. uro 
odprta razstava
NEMŠKI KLASIČNI FILM V LE
TIH 1913 — 1929 — 
retrospektivni |reg!ed enega izmed 
najzaninPvpIV.h nbdobll svetovne 

. ninv-ke zgodovine.
* Vstop e prost 2120-0

• Z a m id r ie.
črnila, jorla ■ *iJ za 
beljenje pnr .imoneie 
qa (ie: i i. <

Im Ioii iI

1. KONČNO POROČIM) ZA 10. 
KOLO — I. 2REBANJE:
žrebanje Je bilo 11. III. 1969.
4 4-1 13.048.— ND
Četverke 430,15 ND
Trojke 17,90 ND
Rok za izplačevanje e do 18. 
V. 1969.

*. ZAČASNO POROČIM) ZA 11. 
KOM) — 1. 2REBANJE: 
žrebanje je bilo 18. III. 1986 
IZŽREBANE ŠTEVILKE: 4. 7. 
15. 16. 25 in dodatna 5 
Začasna vrednost dobitkov: 
P-terke 38.764.— ND
Četverke 224,10 ND
Trojke (konč. vred.) 11,— ND 

DOBITKI V SM)VEN1JI 
Četverke:

I rubi jana (3 kom); 
l-T-069783-4 3-K 417402 4
4-183440-2 

Brežice tl kom):
21-K-438227-4 

Hrastnik (2 kom):
33-E 243548-4 33-E 243548-4

Kranj (3 komi:
46-T-093320-4 46-T 092473-4

Ptuj <1 kom):
70-E-044405-4 

Tolmin (1 kom):
92-160204-4 

Trbovljr (2 kom):
»4 E-046783-4 94-E-046784-4

S. KONČNO POROČIM) ZA 10. 
KOM) LOTA — II. ŽREBANJE: 
Žrebanje je bilo 11. 3. 1969.
4 + 1 19.800.— ND
Četverke 347.35 ND
Trojke 19.45 ND
Rok aa izplačevanje dobitkov 
Je do 18. 5. 1969.

4. ZAČASNO POROČILO ZA 11. 
KOLO LOTA — II. ŽREBANJE 
žreban/e Je bilo 18 . 3 1969. 
latrebane Številke: 3. 12. 13.
15, 25 tn dodatna 31 
Začasna vrednost dobitkov:
* + I 9.705,50 ND
Četverke 255.40 ND
Trojke (konč. vred.) 11.50 ND 

DOBITKI v SLOVENIJI 
Četverke:

Peatojna <!):
68-T-063096-4

a b V KOPRU ODPIRA
AGROKOMBINAT EMONA, 
LJUBLJANA

novo urejeno poslovalnico
na Prešernovem trgu,
kjer boste postreženi poleg klasične mesarije 
v samopostrežnem delu trgovine z živili vseh 
vrst in v bifeju, še v moderni restavraciji 
z nacionalnimi specialitetami.

Za obisk se priporoča
AGROKOMBINAT EMONA — POSLOVALNICA 
KOPER 2347

V 74. LETU STAROSTI JE UMRL NAS SOBRAT

Franc Jeraj
DUHOVNIK V POKOJU

POGREB BO V SOBOTO, 22. MARCA 1969,
OB 10. URI IZ NAZARIJ NA POKOPALIŠČE 

NA REČICO OB SAVINJI.

DEKANIJSKA DUHOVŠČINA

NAZARJE, 20. MARCA 1969

Sporočamo žalostno vest, da je po hudi bolezni 
preminil bivši član naše delovne skupnosti

Aleks Redjko
upokojenec

Od pokojnega sodelavca se bomo poslovili v soboto 
22. marca 1969, ob 10. uri na pokopališče v Zgornji 

Rečici v Savinjski dolini

Pokojnika bomo ohranili v trajnem spominu.

ELEKTRO CELJE 
POSLOVNA ENOTA CELJE 

SINDIKALNA ORGANIZACIJA 
TER AKTIV ZB NOB

Celje, 20. marca 1969

•MINI«.... .

ZDRAVILIŠČE »RADENSKA«
RADENCI

razpisuje prosti delovni mesti:

1. vodje
gostinske poslovne enote

2. administratorke
v zdravstvu

POGOJI:
1. visoko kvalificirani gostinski delavec ali gostinski 
tehnik s petletno prakso na vodilnih delovnih mestih 
v večjih gostinskih enotah.
Obvezno znanje nemškega jezika in po možnosti 
pasivno znanje italijanskega ali angleškega jezika.
2. ekonomska srednja šola z dve do triletno prakso. 
Obvezno znanje nemškega jezika in po možnosti 
italijanskega jezika.
Nastop službe po dogovoru. Interesenti za razpisani 
delovni mesti naj pošljejo pismene ponudbe z do
kazili o pogojih in z opisom dosedanjih zaposlitev 
splošnemu sektorju zdravilišča do 1. aprila 1969.

2321

Preminil je naš ljubi, dobri brat. bratranec, svak, 
stric

Bogomir Deu
diplomirani pravnik

pravni sodelavec Kmetijsko živilskega kombinata 
bivši srezki načelnik

Pogreb bo v soboto, dne 22. marca 1969, ob 16. uri 
izpred križišča pred Mestnim pokopališčem v Kranju.

Družina Lotar, Deu, Mici Prevc

Kranj, Ljubljana, 20. marca 1969

SPOROČAMO ŽALOSTNO VEST, DA 
ZA VEDNO ZAPUSTIL

NAS JE PO KRATKI BOLEZNI 
NAŠ SODELAVEC

BOGOMIR DEU
PRAVNIK V POKOJU

POGREB POKOJNIKA BO V SOBOTO, DNE 22. MARCA 1969 OB 16. 
URI IZPRED KRIŽIŠČA NA POKOPALIŠČE V KRANJU

OHRANILI GA BOMO V TRAJNEM SPOMINU.

DELOVNI KOLEKTIV KŽK KRANJ

IZDAJA IN TISKA ČASOPISNO PODJETJE DELO. LJUBLJANA, TOMŠIČEVA 1 — IfcLkrUNI 23-522 DO 23-526 — OGLASNA SLUŽBA LJUBLJANA, ŠUBIČEVA 1 TELEFON 21-896 _ ODDEI FK 7 K l utri i a Metz ir
NAROČNIKE 20463. ZA ZUNANJE NAROČNIKE 311-897, POSTNI PREDAL 29 - ESKPEDIT TELEFON 314-792 - BRZOJAVNI NASLOV DELO LJUBLJANA - 2IRO RAČUN PRI SLU2BIDRUŽBFNECA KN.nmvm 
STVA PODRUŽNICA LJUBLJANA 501-1-67 - MESEČNA NAROČNINA 1* DINARJEV (1400 STARIH DINARJEV) - ROKOPISOV NE VRAČAMO &LUZBI DRUŽBENEGA KNJIGOVOD

urednika 20-646 
telefon dežurnega
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OBIŠČITE
VREME

Ob koncu tedna bo 
aubo In razmeroma 
hladno. Večje razjas
nitve so možne le na 
Gorenjskem in Pri-

\ Izoli
Gostinsko 
turistično podjetje
SIMONOV ZALIV IZOLA 
Hotel Haliaetum

Priporočamo * en stupiatk« i/ 
Irte. seminarje, poroke sprejeme 
občne zbore m podobno - Vsi 
roteli in slama restavracija ozre 
vam. — Skupinam nad 20 gostov 
nudimo poseben popust

V Lendavi
KOLIŠČE BOBRI

7 DNI BOHINJ samo 396 Ndin - 
ŽIČNICE BREZPLAČNO
HOTELI: Jezero. Bellevue. Zlatorog.
Pod Voglom. Triglav
1 ONI POKLJUKA
urno 319 Ndin — ŽICNICE BREZPLAČNO
otroci do ? let 3U •/» popusta

INFORMACIJE

LJUBLJANA 
TRANSTURIST
Šubičeva 1. tel. 20-316 
Recepcije:
Hotel Jezero 
in Zlatorog - Bohinj *
Informacije „
Cntnik Ljubljana,
General turist Ljubljana. 
Ljubljana transport. 
Ljubljana

Turistične intormucije

v Dolnji Bistrici. Ribolov, čolne- I 
r ten je. kopal: Me s termalno vodo 
odprt v mam. posmrtba s pristni, 
rm lendavskimi vini — cene solid
ne Cesta asfaltna. Pnpcroča ae 
gostinsko podietie Park v Lenda 
rt s svojimi obrati.

Magazzini
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GRUDA
EXPORT- IMPORT — LJUBLJANA 

objavlja prosta delovna mesta

3 pripravnikov
(za drlo na področju izvoza in uvoza)
pogoj za sprejem: diploma II. stopnje ekonomske 
takultete ali višje komercialne šole 
odslužen vojaški rok 
pripravniška doba traja 1 leto.

administrativnega referenta
pogoj: dokončana srednja šola. znanje strojepisja, 
ter pasivno znanje italijanskega ali nemškega jezika
za drlo v finanfni-obračunski službi
ekonomskega tehnika
za določen čas od 1. 4. do I. 9. 1969.

Pismene prijave pošljite na naslov:
GRUDA export-import. Ljubljana. Miklošičeva 10/III. 
Rok prijave je 15 dni. 2334

Gorenjska:
V Bohinju st« zaprt« hotela 

Bellevue In Triglav. V drugih ho
telih in v zasebnih turističnih so
bah je dovolj prostora. Dovolj 
prostora je tudi na Voglu. Žični
ca na Vogel, sedežnice in smu
čarske vlečnice redno obratujejo. 
Na Bledu je dovolj prostora v 
zasebnih turističnih sobah, med
tem ko priporočajo za hotele re
zervacije. Večina hotelov bo za
sedenih v času planiških prire
ditev to je od 20. do 24. marca. 
V Ratečah in v Planici je do 
24. marca vse zasedeno. Vlečnica 
v Planici redno obratuje. V Moj. 
strani je dovolj prostora v hotelu 
in v zasebnih turističnih sobah. 
Vlečnica ne obratuje. Na Jeseni
cah in v okolici je povsod še do
volj prostora. Prostor je tudi v 
Domu pod Golico, v smučarskem 
domu na Črnem vrhu in na Pla
nini pod Golico. V Tržiču, Pod
ljubelju in na Ljubelju je dovolj 
prostora. Prostor je tudi v Do
mu na Zelenici. Dom na Kofcah 
je zaprt. Dovolj prostora Je v 
Domu pod Storžičem. Dom na 
Kriški gori je odprt samo ob so
botah popoldne in ob nedeljah. 
Dom na Dobrči je zaprt. Žičnica 
in obe vlečnici na Zelenici obra
tujejo. Vlečnica v Hrastih pri 
Tržiču ne obratuje. V Kranju je 
dovolj prostora v obeh hotelih in 
pri zasebnikih. Hotel na Smar- 
Jetni gori Je spet odprt. Dovolj 
prostora je na Jezerskem, v Pred
dvoru in na Krvavcu. Počitniški 
dom Rade Končar v Kašlju pri 
Preddvoru je odprt samo ob so 
botah in nedeljah. 2ičnica in vleč 
niča na Krvavcu obratujeta. Ce 
sta na Jošt je prevozna do Ja 
vornika. Zimsko kopališče v Kra 
n ju je odprto. V Škofji Loki je 
prostor v hotelu Krona in pri 
zasebnikih. Prostor je v planin
skem domu na Lubniku in v Loš
ki koči na Starem vrhu. V Po
ljanski in Selški dolini je povsod 

[ dovolj prostora. Prostor je tudi 
j v Litostrojskem domu na Soriški 

planini in pri zasebnikih v Ra
tečah. Smučarski vlečnici v Škof
ji Loki ne obratujeta.

PRIREDITVE: Smuški poleti v 
Planici, ki bodo cd 21. do 23 
marca se bodo začeli vsak dan 
ob 10.30. Po novih določilih FISA 
bodo skoki vseh treh dni, to je 
v petek, soboto in nedeljo enako
vredni in bodo za končno uvr
stitev upoštevali najboljše skoke 
ne glede na to. kateri dan so 
jih tekmovalci dosegli. Vstopnice 
za planiško prireditev stanejo za 
šolsko mladino in vojake 2.50 di
narjev, za otroke od 8. do 14. 
leta v spremstvu staršev 5 dinar
jev in za odrasle 10 dinarjev. 
Majhna sprememba je samo v 
nedeljo 23. marca, ko obisk šol
skih skupin v Planici ni predvi
den. Tega dne bodo morali tudi 
vojaki plačati za vstopnico 5 din. 
Cena za parkiranje motornih vo
zil v Planici znaša 5 din za oseb
na vozila. 10 din za kombije in 
30 din za avtobuse. Avtobusi, ki 
bodo pripeljali 21. in 22. marca 
šolsko mladino, bodo plačali za 
parkiranje samo 15 din. Vozniki, 
ki bodo želeli v času smuških 
prireditev pripeljati do Planice, 
bodo marali opremiti svoja vozila 
s trikotnimi nalepkami. Priredi
telji posebej opozarjajo, naj se 
vozniki motornih vozil točno drži 
jo navodil, ki so bila objavljena 
v časopisju. Turistična agencija 
Turist bo priredila v nedeljo 23 
marca izlet v Planico. Prevoz in 
vstopnina na prireditev staneta 
skupaj 32 dinarjev. Odhod je ob 
6. uri izpred poslovalnice Turist.

Trdinova ulica 3 v Ljubljani. Pri
java sprejemajo do sobote, 22. 
marca do 19. ure. V galeriji na 
Loškem gradu je odprta razstava 
slikarskih del Maksima Sedeja.

L)ubliana z okolico:
V Ljubljani Je seseden hotel 

Turist, hotel Ljubljana * transport 
pa bo zaseden 21., 22., 23. in 27. 
marca. V drugih hotelih in v 
zasebnih sobah je dovolj prosto 
ra. Motel v Mednem bo imel pro
stor samo 21. in 22. marca. Vse 
druge dni bo zaseden. V gostilni 
Cirman v Mednem je še dovolj 
prostora. Dovolj prostora je v 
Kamniku. Kamniški Bistrici in na 
Veliki planini. V Domžalah, Li
tiji in okolici je še dovolj pro
stora. Lovska koča v Štorov ju 
pri Gabrovki, oddaljena 15 km od 
Litije, je odprta. Dovolj prostora 
je na Kureščku, v Polhovem 
Gradcu in na Vrhniki. Na Zaplani 
je še dovolj snega za smučanje. 
Vlečnica redno obratuje. Dovolj 
prostora je v Turističnem domu 
na Travni gori. Prostor je v Ra
kovem Škocjanu, Cerknici in v 
vseh krajih v okolici Cerknice. V 
Rakovem Škocjanu in v Žlicah 
postrežejo gostom z žabjimi 
kraki.

PRIREDITVE: V sredo 2. aprila 
bodo v Narodnem muzeju v 
Ljubljani odprli občasno razstavo 
— »Svetila«. Razstavljenih bo pri
bližno 300 eksponatov in fotograf
skih posnetkov, ki prikazujejo 
zgodovinski razvoj svetlobnih te
les od prazgodovine do modemih 
časov. O razstavi bodo izdali ob
sežen katalog s 33 ilustracijami. 
V Ljubljani so odprti vsi muzeji 
s stalnimi in občasnimi zbirkami 
Na Gradu Goričane je odprta raz 
stava, ki prikazuje indijsko ljud
sko umetnost. V Mali galeriji raz
stavlja do 23. marca ameriški 
slikar Andrew Stasig, od 25 mar
ca dalje pa Tinca Stegovec. V 
Narodni in Univerzitetni knjižni
ci je odprta razstava drobne gra
fike slikarja Mihe Maleša V 
dvorani Tivoli bosta nastopila 22. 
marca ob 19. uri v okviru zvezne 
košarkarske lige Olimpija in Že
lezničar V dvorani Tivoli bo 28., 
29. in 30. marca meddržavni ro
kometni turnir med Dansko, 
CSSR. Zahodno Nemčijo in Ju
goslavijo.

PRIMORSKA:

V Piranu in Portorožu je do 
volj prostora v vseh hotelih in 
v zasebnih turističnih sobah.

Dolenjska:
V Novem mestu je nekaj pro

stora v obeta hotelih. Prostor Je 
tudi na Otočcu in na gradu Mo- 
kriče. V Šmarjeških in Dolenj- 
skih Toplicah je dovolj prostora. 
V Cateških Toplicah jo nekaj pro
stora samo v depandansi, med
tem ko je adravilišCe zasedeno. 
Dovolj prostora je v Črnomlju, 
Metliki. Sevnici in Trebnjem. 
Prostor je tudi v planinskih do
movih na Lisci, Bohorju, Prsti in 
Mimi gori. Domova Miklavž in 
Gospodična na Gorjancih sta za
prta.

V Dolenjskem muzeju v Novem 
mestu je odprta razstava slik in 
grafik Riharda Jakopiča.

Štajerska:
V Celju in Mariboru je dovolj 

prostora v vseh hotelih. Prostor 
je na gori Oljki, Svetini v Celj
ski koči in Mozirski koči. Na 
Mariborskem Pohorju je dovolj 
prostora v vseh hotelih in do
movih. Dovolj prostora Je v Lov
rencu na Pohorju, Slovenski Bi
strici, Lenartu v Slovenskih Go
ricah in v Ptuju. Odprta sta ko
palna bazena na Dobrni in v 
Laškem.

PRIREDITVE: V Likovnem sa
lonu v Celju razstavlja do 29. 
marca slikar Stefan Planinc. V 
razstavnem salonu Rotovž v Ma
riboru je odprta razstava pod 
naslovom »Ekspresivna figuralika 
mladega ljubljanskega kroga«. 
Razstava je odprta vsak dan od 
10. do 18. ure, v nedeljo pa od 
10. do 13. ure. V Umetnostni ga
leriji v Mariboru razstavlja sku
pina kiparjev društva slovenskih 
likovnih umetnikov. Razstava je 
odprta vsak dan od 9. do 13. in 
od 15. do 18. ure, v nedeljo pa 
od 9. do 13. ure.

Pomurje:
V Radencih je dovolj prostora 

v zasebnih turističnih sobah, med
tem ko je zdraviliški dom zase
den; gostom, ki želijo dobiti pro
stor v Radencih, priporočajo re
zervacije. V Murski Soboti je 
prostor v hotelih Diana in Zvez
da Prostor je v Gornji Radgoni. 
Ljutomeru. Lendavi in na Go
ričkem. Letoviško naselje v Mo
ravcih je zaprto.

Za vedno nas je zapustila naša draga mama, babica, sestra, teta
in tašča

MARIJA POČKAJ
roj. MARC

Pogreb drage pokojnice bo ▼ soboto, 22. marca 1969, ob 15.30 
iz Jožefove mrliške vežice na Žalah

Žalujoči:
družine Počkaj in drugo sorodstvo 

Ljubljana, Vipava, Gorica, Trst, San Paolo, Canberra, 20. marca 1969

Sporočamo žalostno vest. da nas je po daljši in 
mučni bolezni zapustil naš dragi mož, oče in dedek

Aleks Redjko
upokojenec

Pogreb pokojnika bo v soboto, dne 22. marca 1969, 
ob 10. uri na pokopališču v Rečici ob Savinji.

Žalujoči:
žena Jožefa, hčerki Štefka in Mara z družino, sinova 

Maks in Andrej z družinama ter drugo sorodstvo

Maribor, SO. marca 1969

Umrl nam je naš dragi

IONE JAGODIC
Od njega se bomo poslovili na Zalah v soboto, 22. marca 1969,

ob 16.30

Do pogreba leži v Antonovi mrliški vežici

Žalujoči:

Jagodicevi v imenu vsega sorodstva 

Ljubljana, Visokg pri Kranju, Leisach, Žužemberk, 19. marca 1969

Tiho je od nas odšla naša zlata mama, babica, prababica, sestra
in teta

ANA LAH
rojena HROVAT 
vdova po oficirju

Od nje se bomo poslednjič poslovili v soboto, dne 22. marca 1969, 
ob 16. uri in jo bomo spremili v njen zadnji dom iz Nikolajeve 

mrliške vežice na Žalah v Ljubljani

žalujoči:
sin Sandi, hčerki Cvetka poročena Vrhunec in Lea poročena Pirnat, 

snaha Zvonka, zeta Bronislav Vrhunec in Karel Pirnat, vnuki, 
pravnuki, sestra Meri, brat Andrej in drugo sorodstvo

Ljubljana, Cez-Soča, Sužid, Jesenice, Cleveland, 19. marca 1969

NOVO!
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STROJ, KI JE DOSEGEL POPOLNOST
Se boste zadovoljili samo z opranim in belim perilom?
Lahko dosežete še mnogo več: perilo popolne lepote.
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TRETJI PREDAL SKRIVA SKRIVNOST 
POPOLNEGA PRANJA.
VANJ LAHKO DASTE PARFUM, KI BO DAL 
PRIJETEN VONJ VAŠEMU PERILU.
Nekaj kapljic vašega parfuma v tem tretjem pre
dalu in vsak kos perila bo dišal z vonjem, ki ga 
imate najrajši. Veša perilo vam bo še bolj ljubo.
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LAHKO PRIHRANITE!
POMAGA VAM EKONOMIZATOR!
Kakor se spreminja količina perila (1—2—3—4— 
5 kg), taao se spreminja tudi nivo vode v stroju. 
Vendar ima Candy SA tipko 5/3, se pravi ekonomi- 
zator. Omogoča vam, da spremenite stroj za tri ki
lograme. To pa pomeni znaten prihranek vode, elek
trične energije in detergenta. Ekonomizator je re
snično tipka za prihranek.

LAHKO PERETE VOLNO, SAJ JE ZA NJENO 
PRANJE POSEBEN PROGRAM.
Zaradi posebnega programa bodo volneni predmeti 
oprani še s posebno skrbnostjo. Ko jih boste vzeli 
iz stroja, bodo sveži, mehki, kot da bi jih pravkar 
kupili.
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SREDSTVA, KI JIH LAHKO DODATE, DA BI 
BILO VAŠE PERILO POPOLNO OPRANO:
— sredstva za mehčanje — vaše perilo bo bolj 

zračno in bolj sveže
— za dezinfekcijo — dezinficirajo
— za beljenje — dajo bleščečo belino
— škrob — za eleganco srajc
— sredstva za apreturo olajšujejo likanje
— antistatiki — odstranjujejo statično naelektrenost 

z umetnih vlaken in jih napravijo bolj odporne 
pred umazanijo

POTEM PA IMATE NA RAZPOLAGO DESET 
PROGRAMOV
Candy SA 68 prilagaja način pranja vrsti tkanine, 
ki jo pere, je popolnoma avtomatičen: Izberite po
trebni program, stroj pa bo vse drugo že sam opra
vil: predpranje, pranje, izpiranje. Potem ko Je stroj 
dobro ožel perilo, se ustavi suh in čist, pripravljen, 
da vam spet pomaga.

LAHKO PERETE TUDI TKANINE,
KI JIH NE LIKAMO.
To so tkanine iz mešanih in naravnih vlaken, ki za
htevajo različne načine prazna. Oandy SA 68 rešuje 
tudi ta problem in pere te tkanine popolno ter ob
drži vse njihove lastnosti, slasti pa poglavitno, da 
jim ni potrebno likanje.

LAHKO STE POPOLNOMA MIRNI.
TO JE VAREN IN PRAKTIČEN STROJ
Popolnoma izolira električno otniežje, pa tudi ta 
krat, če odpirate vratca ali na kakršenkoli drug na 
čin prihajate v stik z vlažnimi deli. Varnost je po 
polna. Ena samcata prilagodljiva nožiča zadošča, da 
zagotovi popolno ravnotežje stroja Ima tudi kole 
sa, kadar so potrebna
Po želji ga lahko naročite tudi s prevoznim podnož 
jem. Med pranjem stoji stabilno na štirih nogaii 
ki zagotavljajo popolno ravnotežie

LAHKO GA VKLJUČITE TUDI, KADAR 
VSI POČIVAJO
IMA ELASTIČNO IN URAVNOVEŠENO 
PRITRJEN BOBEN
To pa pomeni, da je Candy SA 68 popolnoma nesli 
šen celo pri največji hitrosti centrifuge Elastlčn: 
podstavki prepreču tejo premikanje stroja varujejt 
ga pred vibracijo in dajejo stroju še eno garancijo 
za njegovo trajnost.

NE POZABITE TUDI NA VARNOSTNI 
FILTER.
Varuje motor električne črpalke in preprečuje mo 
rebitne zastoje. Zaradi posebne oblike zaustavlja 
gumbe, kovance in vse druge predmete, pa če so 
majhni kot igla, tako da jih lahko brez težav od
stranite.

VSAK CANDY SA 68 IMA ZAŠČITNI 
ZNAK ITALIJANSKEGA INSTITUTA 
ZA PROUČEVANJE KVALITETE.

GENERALNI ZASTOPNIK tehno union LJUBLJANA, VOŠNJAKOVA 5 — TEL. 316-557, 312-415, 313-094.
CANDY S. P. A. - BRUGHERIO 
(MILANO)



ui vuturtv IN izajzembkega častnega KONZULATA — Včeraj dopoldne je nizozemski ve
leposlanik v Jugoslaviji F. M. Vigeveno (v sredini) odprl s krajšim nagovorom častni konzulat 
svoje dežele v Ljubljani. Častni konzul je Vinko Bertoncelj (desno), direktor jugoslovanske 
pomorske agencije, prostori konzulata pa so na Gregorčičevi ulici. Otvoritve so se-udeležili tudi 
Bojan Lubej. Jožko štrukelj, Tomo Martelanc, Boštjan Barborič in drugi. Foto: šelhaus

JUBILEJ ČEŠKEGA DELAVCA — V Lažankih na Južnem Moravskem je včeraj 
praznoval 104. rojstni dan Edvard Nezval (v sredini), eden izmed najbolj znanih 
delavskih voditeljev na Češkoslovaškem v obdobju po prvi svetovni vojni. Ob 
jubileju je dobil visoka odlikovanja. Na njegovi levi sedi 80-letna hčerka Jožefa, 
na desni pa 77-letni sin František. Telefoto: CTK

DEMONSTRACIJA KATOLIŠKIH ŠTUDENTOV — Včeraj je kakih 
500 dunajskih študentov, ki stanujejo v katoliških študentskih do
movih, protestiralo po ulicah, ker jim vodstva domov ne dovoljujejo 
ženskih obiskov. Na sliki: študentje kažejo reporterjem slike svojih 
deklet. „ Telefoto: UPI

Nadaljevanje s prve strani
•
Hujše kazni 
za »izposojevalce«
trto glasovanje pa je odlo
čilo takole: kazni za »izpo
sojevalce« avtomobilov se 
bodo poostrile, tako je javno 
glasovalo 66 poslancev, proti 
jih je bilo 30, 7 pa se jih je 
vzdržalo glasovanja. Poslan
ci iz Slovenije so bili proti 
temu predlogu i eden od slo
venskih poslancev se je vzdr
žal glasovanja).

Takoj po seji zveznega zbo
ra zvezne skupščine sta se se
stala socialnozdravstveni in 
zvezni zbor zvezne skupščine 
k skupni razpravi o osnutku 
splošnega zakona o zdrav
stvenem zavarovanju in za
gotavljanju o obveznih oblik 
zdravstvenega varstva prebi
valstva. razpravljali pa so tu
di o osnutku splošnega za
kona o zdravstvenem varstvu 
in zdravstveni službi.

Ob pol pet Ji popoldne se 
je sestal tudi zbor narodov, 
razpravljal je o predlogih in 
osnutkih zakonov, ki se na
našajo na osebne dohodke 
in stroške zveznih poslancev 
ter funkcionarjev, na plani
ranje razvoja delovnih orga
nizacij in družbenopolitičnih 
skupnost: po letu 1971, pa 
tudi na delovna razmerja in 
na zdravstvo in socialno po
litiko ter nekatere druge ak
tualne zadeve.

ZDRAVKO ILIČ
VIKTOR SIREC

• •
»A-grožnja« Pekingu
jo, da imajo pravico do ve
likega dela ozemlja SZ. Na 
zemljevidu Daljnega tvhoda, 
ki ga kitajsko veleposlaništvo 
te dni širi po Moskvi, so ve
lika sovjetska mesta napisa
na z ruskimi in s kitajskimi 
imeni. Tako se Vladivostok 
na zemljevidu imenuje Haj- 
čenvej. Habarovsk pa Poli.

V Moskvi trdijo, da si tudi 
na Kitajskem prizadevajo 
»izboljšati sestav prebivalstva« 
v obmejnem pasu proti SZ. 
Kakor trdijo, so Kitajci raz
selili prebivalstvo, ki je pri
jateljsko razpoloženo do SZ. 
Na njihovo mesto so naseli
li velikansko število ‘omenja
jo celo število okoli 20 milijo
nov) prebivalcev ‘z osrednjih 
kitajskih provinc.

Časopisa »Komsomolskaia 
pravda« in »Literatumaja ga- 
zeta« pa sta veliko pisala o 
posvetovanju o vojaško-pa- 
triotski literaturi in o vzgoji 
sovjetske mladine, ki ga je. v 
Moskvi priredila zveza pisa
teljev SZ. Na posvtovanju so 
bile odločno izražene zahetve, 
naj pisatelji ustvarjajo »like 
sodobnih pozitivnih junakov«, 
naj opevajo podvige sovjet
skih vojakov ;n naj prenehajo 
opisovati začetno obdobje 
minule vojne kot obdobje la
kote in trpljenja.

Tudi na tem posvetovanju 
Je bilo slišati odmev boja na 
Ussuri. Soboljev je dejal, da 
so »prav zdaj, ko so pre
magali maoistične robote- 
na otoku na reki Ussuri mla
di sovjetski graničarji vsemu 
svetu vzor resničnega junaš
tva«.

Boji na reki Ussun so ar
gument za vse, ki si priza
devajo. da bi prikazali pre
teklost in sodobnost tako, da 
bi dušo mladega bralca »za
varovali« pred spoznanjem o 
napakah porazih in političnih 
zmotah v preteklosti.

Posvetovanje je nekako zao
krožilo vrsto kntik na račun 
pisateljev, ki so pisali o Sta
linovih napakah pri pripra
vah na vojno in v vodenju 
prvih bojev. Po sedanjih urad
nih ocenah ti pisatelji niso 
upoštevali celotnih dogodkov 
in so posredovali bralcem sa
mo »resnico, kot so Jo do
življali vojaki v jarkih«.

Novi patriotski polet, ki ga 
Je čutiti po spopadu na reki 
Ussuri. je zazvenel tudi v nai- 
novejših verzih Evgenija Jev- 
tušenka«. Literatumaja gaze- 
ta« je v zadnji številk’ obia- 
vila njegovo pesnitev »Na 
rdečem snegu ussurijskem«.

• ••
Odmevi na sestanek 
v Budimpešti

Dva osrednja romunska 
časopisa, partijsko glasi
lo »Scinteia« in glasilo 
fronte socialistične enot
nosti »Romania libera«, 
ocenjujeta danes komuni
ke in poziv budimpeštan- 
skega posvetovanja kot 
pomembna dokumenta v 
boju za napredek miru, 
varnosti in popuščanja na
petosti v Evropi in na 
svetu. Obe glasili poudar
jata, da so pri sprejema
nju dokumentov upošte
vali koristi, predloge in 
stališča vseh udeležencev.

»Romania libera« pou
darja, da so se v pozivu 
na morebitni sestanek var
nosti znova potrdili pred
logi, »usmerjeni proti 
razdelitvi sveta na vojaš
ke bloke kakor tudi dru
gi ukrepi in načela dekla
racije socialističnih držav, 
sprejete v Bukarešti leta 
1966. Cas. ki je potekel od 
te deklaracije, je v celoti 
potrdil,« dodaja časopis, 
»aktualnost ideje, da pot 
k miru, varnosti in popu
ščanju ne vodi preko vo
jaških blokov, temveč na
sprotno preko razpustit
ve blokov in istočasne od
prave NATO pakta in var
šavskega sporazuma.«

Prvi vzhodnoberlinski 
komentatorji opozarjajo 
na dve osnovni zahtevi: 
da zdaj tudi »druga stran« 
dokaže dobro voljo in da 
bi priznali Nemško demo
kratično republiko.

Opaziti je, da so soraz
merno malo prostora v 
komentarjih odredili vpra
šanju zahodnega Berlina.

Italija je vselej priprav
ljena sodelovati v delu 
konference o evropski 
varnosti, vendar sodi, da 
jo je treba zelo skrbno 
pripraviti, pravijo diplo
matski rimski krogi.

V Rimu pozitivno oce
njujejo predlog držav var
šavskega sporazuma o ev
ropski varnosti kot zna
menju popuščanja in do
brih namenov. Vendar so
dijo. da so težave še ved
no velike. Poudarjajo, da 
je posebej zapleten pro
blem dveh nemških držav.

• •••
Yost: »Zaostritev«
nesprejemljiva jamstva OZN 
in da ne more ničesar nado
mestiti neposrednih pogajanj 
med Izraelom in ZAR. Dajan 
je povedal, da je na ozemlju, 
ki ga ima v rokah Izrael, po 
junijski vojni izgubilo življe
nje in bilo ranjenih 1.600 lju
di; v šestdnevni vojni je 
bilo ubitih in ranjenih 3.800 
vojakov.

Ameriški predstavnik v 
OZN Charles Yost je izjavil, 
da se bo kriza na Srednjem 
vzhodu še zaostrila, preden 
se bodo razmere izboljšale. 
Menil je, da si je mogoče 
obetati še večjo in bolj fana
tično dejavnost palestinskih 
gverilskih organizacij. Yost 
je tudi menil, da si bodo ve
lesile še bolj prizadevale za 
rešitev krize, vendar pa ne 
bodo mogle vsiliti svojega 
predloga, temveč bodo lahko 
samo pripomogle, da bi našli 
izhod.

Kairski »Al Abram« ogorče
no komentira vest iz Washing- 
tona. da se 120 izraelskih le
talcev uri v ZDA z nadzvoč
nimi lovci tipa »Phantom 
F-4«.

Vlada ZAR bo kmalu posla
la odposlancu OZN na Sred
njemu vzhodu Jarringu odgo
vore na pet vprašanj, ki jih 
ie zastavil Egiptu. Menijo, da 
bo odgovor iz Kaira znova 
potrdil pripravljenost Egip
ta za sodelovanje pri izvaja
nju resolucije Varnostnega 
sveta, vendar brez kakršnih
koli popuščanj, kar zadeva 
umik izraelskih čet s celot
nega arabskega zasedenega 
ozemlja.

Iz Tel Aviva poročajo, da 
so se danes znova obstrelje
vale izraelske in jordanske 
sile v dol—«* T'~'—< južno od 
Galilejskega jezera.

Zoper izjemne rešitve
Škodljivo zmanjšanje deviznega garancijskega potenciala bank

LJUBLJANA, 20. marca. Smo zoper odloke In druge 
rešitve, ki določajo izjemen položaj za uvoz opreme, 
smo tudi za to, da ostane devizni garancijski potencial 
poslovnih bank, ki je veljal minulo leto, nespremenjen. 
To se pravi, naj bi poslovne banke še naprej imele 
pravico izdajati jamstva pri uvozu opreme v štirikrat
ni višini deviznega potenciala, s katerim razpolagajo. 
Tako so sklenili na današnji seji strokovnega odbora 
za gospodarsko sodelovanje s tujino slovenske gospo
darske zbornice.

Kot so poročali na seji, naj 
bi po zadnjem predlogu znat
no omejili garancijske mož
nosti poslovnih bank. Tiste z 
deviznim potencialom do 10 
milijonov dolarjev bi namreč 
smele prevzeti le toliko ga
rancij, ki ne bi presegale več 
kot tri in polkratno njihove
ga deviznega potenciala. Za 
poslovne banke, ki imajo od 
10 do 20 milijonov dolarjev 
deviznega potenciala, naj bi 
veljal pri prevzemanju garan
cij faktor tri, za poslovne ban
ke z več kot 20 milijoni do
larjev deviznega potenciala pa 
faktor dva in pol. Zakaj bi 
zmanjševali faktor, od katere
ga je odvisen maksimalno do
pustni obseg deviznih garancij 
poslovnih bank? Garancija po
slovnih bank v lanskem ob
segu bi morala veljati še na
prej. so menili v odboru, saj 
podjetja z uvozno opremo — 
za katero dajejo banke garan
cije — modernizirajo in po
večujejo takšne zmogljivosti, 
ki proizvajajo blago za tržiš
ča konvertibilnih valut. Eko
nomsko obsodbo zasluži vsa
kršno zmanjševanje devizne
ga garancijskega potenciala 
bank z namenom, da bi o

Tito sprejel
sirskega
veleooslanika

BEOGRAD, 20. marca (Ta
njug). Predsednik republike 
Josip Broz Tito je sprejel 
danes dopoldne novega vele
poslanika sirske arabske re
publike v Jugoslaviji Ahmada 
Abdula Karima, ki mu je iz
ročil akreditivna pisma.

Dr. Rukavina pri
spel v Budimpešto

BUDIMPEŠTA. 20 marca 
(Tanjug). Član zveznega izvr
šnega sveta dr. Milivoje Ru
kavina je pripotoval v Bu
dimpešto. kjer bo skupno z 
veleposlanikom Gezom Tik- 
vickim zastopal jugoslovan
sko vlado na velikih prosla
vah. ki so se začele danes po
poldne ob 50. obletnici razgla
sitve madžarsko-sovjetske re
publike.

ZKJ je ob tem jubileju po
slala CK madžarske partije 
pozdravno poslanico, ni pa 
se mogla odzvati povabilu, da 
bi se udeležila proslave v Bu
dimpešti, ker delegacija mad
žarske partije ni prišla na 
IX. kongres ZKJ in proslavo 
50. obletnice KPJ.

Sprejem
na madžarskem
veleposlaništvu

BEOGRAD, 20. marca (Ta
njug). Veleposlanik LR Ma
džarske Josef Marjai je pri
redil danes opoldne sprejem 
ob proslavi 50. obletnice pro
glasitve madžarsko-sovjetske 
republike.

uvozu opreme za nekatere ob
jekte v državi odločali centra
lizirano — z izjemnimi rešit
vami in ne v poslovnih ban
kah. Posebej so v odboru 
grajali sprejemanje posebnih 
odlokov za uvoz opreme, ka
kršni recimo določajo izjemne 
uvozne ugodnosti za podjetje 
Energoinvest, za pančevsko na
ftno industrijo, za kombinat 
Bor in za kemično industrijo 
v Kutini.

Na seji so ocenjevali tudi 
lansko zunanjetrgovinsko me
njavo. Ugotavljali so, da je 
sicer ugodno, da je bilo lani 
že 69,9 odstotka vsega izvoza 
iz Slovenije usmerjenega na 
tržišča s konvertibilnimi va
lutami (v Jugoslaviji 55 od
stotkov), vendar pa nikakor 
ni ugodno, da se je tudi mi
nulo leto za Slovenijo končalo 
z izredno velikim zunanje-tr- 
govinskim deficitom.

Glede na to, da ie po obsegu 
za Slovenijo izredno pomem-

Maratonski 
kandidaciiski 
konferenci 
v Črni qori

BEOGRAD, 20. marca — 
Kandidacijski konferenci v 
Ivangradu, ki zaseda že tret. 
ji dan, je doslej uspelo dolo
čiti le 8 poslanskih kandida
tov za pet zborov republiške 
skupščine. V teh zborih naj 
bi to očitno zastopalo 11 po
slancev. Trije poslanski kan
didati navzlic večkrat ponov
ljenemu glasovanju niso do
bili potrebne večine.

Svojevrsten re.tord pa je 
dosegla tudi občinska kandi
dacijska konferenca v Bije- 
lem polju, ki je delala ne
pretrgoma 19 ur — od 9 zjut
raj predvčerajšnjim do vče
raj zjutraj ob 4.30. Sele po 
večkratnem glasovanju so po
trdili liste predlaganih po
slanskih kandidatov.

Zavrnjen predlog 
za carinske 
olajšave

BEOGRAD, 20. marca — 
Organizacijsko-politični zbor 
zvezne skupščine je danes 
zavrnil predlog poslanca Iva
na Marinkoviča iz Zagreba, 
naj bi s spremembami in do
polnitvami zakona o carinski 
tarifi uvedli nekatere olajša
ve pri uvozu blaga za naše 
delavce, ki dalj časa delajo 
v tujini. V pojasnilu tega 
predloga je rečeno, da ne bi 
bilo trebe cariniti blaga v 
vrednosti do 500 din in da naj 
bi naše državljane, ki so bi
li v tujini zaposleni vsaj dve 
leti, oprostili carin za gospo
dinjske predmete in gospo
darski inventar. V bistvu gre 
za to, da bi naše delavce v 
marsičem izenačili z diplo- 
mati. Z. j

bna tudi blagovna menjava 
po sejemskih in obmejnih 
sporazumih, so v odboru po
novno odločno izrazili zahte
vo, da je vendarle že treba v 
pristojnih zveznih organih 
sprejeti takšno rešitev, da 
bo z deviznega vidika enako 
obravnavan tako uvoz kot iz
voz po teh sporazumih. Zdaj 
90 namreč izvozniki zaradi e- 
konomsko nerazumljivih pred
pisov močno prizadeti in bla
govna menjava po teh spora
zumih se ne more razmahniti, 
kot bi se lahko. F. J.

Imenovani člani 
odbora za nagrade 
AVNOJ

BEOGRAD, 20. marca — 
Zvezni zbor zvezne skupščine 
je danes imenoval člane od
bora za nagrado AVNOJ. Za 
predsednika tega odbora je 
bil izvoljen Nikola Sekulič, 
predsednik ustavnega sodišča 
Hrvatske, za člane pa dr. Joža 
Goričar. Sinan Hasani, Mihai- 
lo Lalič, Milka Minic, Ismet 
Muzej incnrič, dr. Isidor Papo, 
Puniša Perovič, dr. Blagoje 
Popov, dr. Laslo Rehak, aka
demik Pavle Savič, dr. ing. 
Vinko Skarič, dr. Nikola 
škreb, Gustav Vlahov in Bo
ris Ziherl. Z. I.

Mika Tripalo 
o samoupravnem 
socializmu

ZAGREB, 20. marca .(Ta
njug). Zagrebško založniško 
podjetje »Naprijed« je izdalo 
knjigo Mika Tripala »Brez 
kompromisov pri uresničeva
nju samoupravnega socializ
ma«. Zbirka člankov in govo
rov Tripala, .ti so natisnjeni 
v tej knjigi, zajema zadnje 
obdobje korenitih družbenih 
in političnih sprememb v na
ši državi.

Sto dinarjev več 
učiteljem 
na Hrvaškem

ZAGREB, 20. marca (Tan
jug) — Republiški izvršni 
svet je predlagal saboru, naj 
odobri 7.750.000 dinarjev za 
zvišanje osebnih dohodkov 
učiteljev, predavateljev in 
profesorjev, zaposlenih na 
osnovnih šo'aii v 52 hrvat- 
skih občinah. Če bo sabor 
sprejel predlog, se bodo pov
prečni osebni dohodki pri
bližno 9.700 prosvetnim de
lavcem na Hrvatškam zvišali 
od sedanj.ih 800 na 900 dinar
jev.

Vlahov sprejel 
Coopra

BEOGRAD, 20. marca (Ta
njug) — Podpredsednik zve
zne skupščine inž. Gustav 
Vlahov je danes sprejel ge
neralnega sekretarja svetov
ne federacije nekdanjih bor
cev WiHiama Coopra.

Pomladni sneg
LJUBLJANA, 20. marca. — 

Dan pred uradnim začetkom 
pomladi j« po vsej Sloveniji 
— razen v Primorju — sneži
lo. Sneg je podal ▼ velikih 
kosmih, vendar samo nekaj 
ur. Opoldne je ponekod že 
posijalo sonce.
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Laird: Ne bo še možno 
zmanjšati vojaških sil
Izjava ameriškega obrambnega ministra Meivina 

Lairda po vrnitvi iz Južnega Vietnama
WASHINGTON, 19. marca. (UPI). Ameriški obrambni 
minister Melvin Laird je izjavil, da ameriški voja
ški komandanti ne upajo, da bo možno zmanjšati ame
riške vojaške sile, dokler Hanoi ne bo umaknil svojih 
čet iz Južnega Vietnama.

V izjavi pred senatnim od
borom za oborožene sile, ki 
jo je objavil Pentagon, je 
Laird kritiziral politiko prej
šnje ameriške vlade, ki je v 
Južnem Vietnamu »več tro
šila za vojaške operacije kot 
za pomoč sai genskemu re
žimu, da bi se lahko branil«.

Laird je to izjavil pred se
natnim odborom po vrnitvi 
iz Južnega Vietnama. V go
voru pred senatnim odbo
rom za oborožene sile je mi
nister Laird ugotovil, da so 
ZDA pred »nevarnim gospo
darskim in finančnim polo
žajem«. Zahteval je, da se 
poleg milijarde in pol mi
lijona dolarjev, katere je 
prej zahteval, odobri še 156 
milijonov dolarjev za oboro
žitev enot saigenskega reži
ma. Laird je prav tako govo
ril o pojavih kitajske jedrske 
nevarnosti, kar bo v letu 
1970. za ZDA »eden najtež
jih problemov nacionalne 
varnosti«.

Proti kitajska 
zborovanja v 
Sovjetski zvezi

MOSKVA, 19. marca — 
(TASS). V SZ so bila danes 
mnoga protestna zborovanja, 
na katerih so obsodili »kitaj
ske provokacije na reki Us
suri«. Ko omenja agencija 
TASS še posebno zborova
nje v Moskvi, Vladivostoku, 
Irkutsku, Astrahanu in Čelja
binsku, poroča, da so bila 
najbolj pogosta gesla, ki so 
se slišala na teh zborovanjih. 
»Naše meje so svete in ne
dotakljive ter »sramota za 
kliko Mao Ce Tun ga«.

»Raziskovalni po
govorite v Ženevi

ŽENEVA, 19 marca (UPI) 
— Predstavniki ZDA in SZ 
so imeli danes v ženevskem 
komiteju OZN za razorožitev 
»raziskovalne pogovore« o 
mednarodnem sporazumu, ki 
bi prepovedal staoioniranje 
jedrskega crožja na mors
kem dnu. Krogi zahodnih de
legacij v komiteju izjavljajo, 
da so se ti pogovori začeli 
med kosilom, ki ga je glavni 
sovjetski delegat Aleksej Ro- 
ščin priredil danes za šefa 
ameriške delegacije Gerarda 
Smitha.

Indra in Hamouz 
v Moskvi

MOSKVA, 19. marca — 
TASS poroča, da sta na pova
bilo CK KPSZ prispela da-
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nes v Moskvo sekretar CK 
KP Češkoslovaške Alois Ind
ra in namestnik predsednika 
zvezne vlade František Ha
mouz.

Kakor poroča AFP so v 
Pragi objavili sporočilo, v ka
terem je rečeno, da se bo 
ta delegacija v Moskvi pogo
varjala s sovjetskimi pred
stavniki o gospodirskem so
delovanju med ZSSR in če
škoslovaško ter o pripravah 
na novi sestanek SEV.

Pismo U Tantu za 
posredovanje

STOCKHOLM, 19. marca 
(UPI). Odbor za demokrati
zacijo v Grčiji, organizacija 
grških emigrantov na Šved
skem, je poslala 'danes pis
mo generalnemu sekretarju 
OZN U Tantu, komisiji in za 
človekove pravice, s katerim 
ju poziva, naj posredujeta, 
da bi rešila smrti grškega 
skladatelja Teodorakisa Mi- 
ldsa in patriota Alekosa Pa- 
nagulisa, ki sta v zaporu v 
Grčiji V pismu je rečeno, 
da ti »hrabri grški rodoljubi 
živijo v zelo tragičnih pogo
jih«.

Jordansko-izrael- 
ski incident

AMAN, 19. marca (MENA) 
— Jordanski vojaški pred
stavnik je sporočil, da so 
izraelske sile odprle ogenj 
iz avtomatskega orožja na 
arabske sile na področju 
Adasija. Dodal je, da so Jor
danci odgovorili na ogenj. 
V tem spopadu, ki je trajal 
nekaj deset minut, na jor
danski strani ni bilo izgub.

Na prvi seji pro
učevali načrt 
osnovnega doku
menta

MOSKVA, 19. marca (Tan
jug). Na današnji prvi seji 
pripravljalnega komiteja za 
mednarodno posvetovanje 
komunističnih in delavskih 
partij so proučili načtr ta
ko imenovanega osnovnega 
dokumenta, ki naj bi ga 
sprejeli na posvetovanju.

Po nekaterih informacijah 
kaže, da je besedilo doku
menta bilo sprejemljivo za 
vse delegacije, ki so sodelo
vale v delu pripravljalnega 
telesa in da ni povzročil več
je polemike, če so te infor
macije točne, to pomeni, da 
v dokumentu niso zajeli os
novne sporne probleme in 
predvsem stališča do tako 
imenovanega desnega in le
vega revizionizma.

V običajno dobro obvešče
nih krogih trdijo, da je že 
na današnji seji pripravljal
nega komiteja bilo govora 
tudi o nekaterih drugih pro
blemih. k bi jih to telo mo
ralo rešiti.

Negotovo je, kdaj bo 'ko
mite določil dokončni datum 
za to posvet vanje, ki je bilo 
napovedano za letos. Ne iz
ključujejo možnosti, da bo 
pripravljalni odbor delal do 
konca tega tedna in da bodo 
sporočilo o delu komiteja 
objavili šele v soboto.

OGLAŠUJTE V

DELU

Telegrami
ZAHTEVA PO PONOVNEM PROCESU — MEMPHIS. 

James Eari Ray, ki je bil obsojen na 9 let zapora zaradi 
umora Martina Luthra Kinga, zahteva obnovo procesa.

PRVI PAPEŽEV OBISK V AFRIKI — VATIKAN. V 
drugi polovici julija bo papež Pavel VI. obiskal Ugando, 
kar bo prvi obisk poglavarja katoliške cerkve v Afriki.

POTOVANJE — KAIRO. Prihodnji mesec bo v Wa- 
shington odpotovala vladna delegacija ZAR, ki bo z Med
narodno banko za obnovo in razvoj sklenila sporazum 
o posojilu 25 milijonov dolarjev. ZAR bo posojilo odpla
čevala 40 let.

TEODORO PETKOFF ZNOVA ARETIRAN — CARA
CAS. Vojaška policija Venezuele je aretirala člana ko
munistične partije Venezuele Teodora Petkoffa, ki je fe
bruarja 1967 pobegnil iz zapora in se dve leti skrival. Isto 
noč so aretirali tudi pisatelja Joseja Vicenta Abreua in 
bivšega kapetana Boneta Salasa, nekdanjega šefa mestne 
policije.

ZAPLENJENI LADJI — LIMA. Perujski torpedni čol
ni so znova zaplenili dve ameriški ladji, ki sta ribarili 
v perujskih ozemeljskih vedah. Izpustili so ju šele, ko sta 
perujskim oblastem plačali globo.

EKSPLOZIJA BOMBE — ATENE. Bomba ročne izde
lave je eksplodirala v bližini nekega glavnega atenskega 
križišča. Policija je aretirala več ljudi.

OBISK — WASHINGTON. Pomočnik ameriškega 
ministra za finance in monetarna vprašanja Paul Voelcker 
je odpotoval na obisk v London, Pariz in Bonn. Pogovar
jal se bo o mednarodnih monetarnih problemih. V Bonnu 
bo zahteval pojasnilo o predlogih zahodnonemške vlade v 
zvezi z deviznimi stroški za vzdrževanje 225.000 ameri
ških vojakov v ZRN.

RUŠILEC ZA BONN — BOSTON. V ameriški vojaški 
ladjedelnici v Bostonu bodo v soboto izročili zahodnonem- 
škim predstavnikom prvega od treh rušilcev za morna
rico ZRN. Opremljen je z vodenimi izstrelki.

PROTEST — BONN. Sovjetsko veleposlaništvo v 
Bonnu je protestiralo pri zunanjem ministrstvu zaradi 
vesti v zahodnonemškem tisku, da je bil politični sveto
valec veleposlaništva Voroncov, ki je bil 25. februarja 
umrl v Kolnu v prometni nesreči, šef sovjetske obvešče
valne mreže v ZRN.

JEDRSKI FIZIKI -— HAVANA. Prvi letnik kubanskih 
jedrskih fizikov bo v kratkem končal šolanje in prevzel 
upravljanje poskusnega atomskega reaktorja, ki so ga ne
davno postavili na Kubi s sovjetsko tehnično pomočjo. 
Pričakujejo, da bo diplomiralo kakih 300 ljudi, ki so 
študirali atomsko fiziko na inštitutu kubanske akademije 
znanosti. •

DEBRE BO OBISKAL ALŽIRIJO — ALŽIR. Francoski 
zunanji minister Michel Debre bo 5. maja prišel na dvo
dnevni obisk v Alžirijo.

Pa še to:
(VESTERN — Po nedavnem umoru v vojvodinski vasi 

Stajičevo so na zboru volivcev zahtevali, naj vsem lastni
kom orožja orožje odvzamejo. Predstavnik tajništva za 
notranje zadeve je pojasnil, da ne morejo kar počez odvze
mati pištol, če za to ni upravičenega razloga. Nakar je 
eden izmed jeznih volivcev predlagal, naj bi vsakomur, ki 
ima pištolo, dali še eno.

Najbrž za primer, če bi ena odpovedala.

Vreme 20. marca 1969 ob 13. uri
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_______——— meje vremensKih

Temperatura Prognoza
Ljubljana

07
1

13
4

Planica -—1 2
Brnik 0 4
Maribor 0 2
Slovenj Gradec —1 3
Celje 0 3
Novo mesto 1 2
Koper 7 9
Kredarica —6 —6
Reka 6 9
Pulj 7 10
Split 11 15
Dubrovnik 11 15
Zagreb 1 2
Beograd 2 4
Sarajevo 2 3
Titograd 11 16
Skopje 5 8
Celovec 0 4
Gradec —2 2
Dunaj 0 —1
Milano 7 12
Genova _ 15
MUnchen —1 0
ZUrich 5 7
Benetke 5

VREMENSKA SLIKA:

Področje visokega zračnega 
pritiska se iznad vzhodne Ev
rope le počasi širi nad Balkan 
in Sredozemlje. V nižjih pla
steh prevladujejo še vlažni ve- 
travi. Zato se še pojavljajo 
padavine v notranjosti Balka
na.

NAPOVED ZA PETEK:

SLOVENIJA:

Ponoči bodo v presledkih še 
rahle padavine, čez dan bo 
pretežno oblačno. Delne raz
jasnitve so možne le na Go
renjskem in Pimorskem. Noč
ne temperature bodo okoli 0, 
v Primorju 4, najvišje dnevne 
do 5, v Primorju do 10 sto- 
nin * C

JUGOSLAVIJA:

Pretežno oblačno bo, v Bos
ni in osrednji Srbiji £e manj
še padavine

a
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V nekaj vrstah
CELJE
Seja sveta sa finance — Danes bo seja sveta aa družbeni 
plan in finance pri občinski skupščini. na kateri bodo med 
drugim razpravljali o zaključnem računu predračuna in 
skladov občine Celje za lansko leto, o spremembah odloka 
o občinskem prometnem davku ter tudi o spremembah 
odloka o obrestnih merah za obresti od poslovnega sklada 
nekaterih gospodarskih organizacij. Zanimiva bo Se raz
prava o odloku o skladu za komunalno urejanje zemljižč 
občine Celje.
Nastop v Ohridu — Jubilejne igre »Bratstva in enotnosti« 
bodo letos prvič v Ohridu v organizaciji tamkajšnje občin
ske konference mladine. Nastopili bodo predstavniki Šestih 
mest: Vinkovcev. Zrenjanina. Tuzle, Titograda, Ohrida in 
Celja. Pomerili se bodo v športu, matematiki, zgodovini, 
literaturi ter zabavni in narodni glasbi. V Celju, ki na 
igrah sodeluje že petnajstič, so že imenovali organizacijski 
odbor, ki bo pripravil ekipo za letošnje igre v Ohridu. 
ŽALEC
Srečanje ansamblov — Uredništvo Antene prireja v nede
ljo v Žalcu prvo srečanje vokalnih in instrumentalnih an
samblov. Pokrovitelj prireditve je celjsko trgovsko pod
jetje Mer*. Nastopili bodo nekateri znani slovenski ansam
bli. kot so Mladi levi, Septimi, Minerva itd.
LUČE
Šolsko smučarsko tekmovanje — Zadnji športni dan so 
otroci v osnovni šoli v Lučah ob Savinji izrabili za smu
čarsko tekmovanje. Na njem je sodelovalo 221 tekmoval
cev. Med nijmi je bilo že mnogo takšnih, od katerih lahko 
v naslednjih letih pričakujemo lepe smučarske uspehe. 
Prav tako množično je bilo obiskano šolsko smučarsko 
tekmovanje v Mozirju.
VELENJE
Nove cene — V velenjskih trgovinah so doslej prodajali 
kilogram sladkorja v prahu po 2,90 dinarja, po prav toliko 
pa tudi sladkor v kockah. Pri sladkorju v kockah, je bila 
prodajna cena enaka nabavni, pri sladkorju v prahu pa 
je bila nabavna cena 0.70 dinarja višja od prodajne. Ob
činska skupščina je spremenila odlok o najvišjih malopro
dajnih cenah in maržah za določene prehrambene artikle ta
ko. da bodo lahko trgovine pri prodaji sladkorja v kockah 
in prahu zaračunavale 10-odstotno maržo. Cena sladkorja 
v kristalu, ki ga največ prodajo, pa ostane nespremenjena.

!z drugih izdaj
LJUBLJANA
■Milam četrtino več denarja — Ljubljanska temeljna izo
braževalna skupnost bo imela letos skoraj 76 milijonov 
dohodka, kar je 73 odstotkov manj kot lani. Lani je TIS 
financirala tudi srednje šole in domove, za katere je letos 
prevzela skrb republiška izobraževalna skupnost. Nad 90 
odstotkov dohodka TIS predstavljajo redni prispevki petih 
ltubljanskih občinskih skupščin. S svojim dohodkom bo 
TIS financirala 43 osnovnih šol. 33 vzgojnovarstvenih za
vodov. 4 glasbene šole. 3 delavske univerze in drugo.

Bo rešitev za celjsko TS$?
Pogovor o problemih šole z direktorjem inženirjem Alfonzom Urbanclom

Letos bo poteklo deset let, kar je bila ob velikih napo
rih ustanovljena celjska tehniška srednja šola. Čeprav 
je to razmeroma kratko obdobje, ga obeležujejo iz
redni učno vzgojni uspehi, saj so šolo v tem času za
pustili odlično usposobljeni strokovnjaki, od katerih 
so nekateri danes celo asistenti na univerzi; hkrati pa 
tudi številni, rekli bi, iz dneva v dan hujši problemL 
Sola je bila že vsaj dvakrat tako rekoč pred razsulom 
in le upornosti vodstva kakor vnemi predavateljskega 
kadra gre zasluga, da se to ni zgodilo.

Značilno je namreč, da za
vod nima ustreznih delovnih 
pogojev, saj je podedoval sta
ro zgradba bivšega kovinar
skega centra v Štorah, med
tem ko ima delavnice na 
drugem koncu mesta, gradnja 
novega poslopja pa že leta 
visi v zraku, ker vsi tisti, 
ki so bili odgovorni, da bi 
kaj ukrenili, niso prišli delj 
od jalovih razprav. Tudi da
nes ostaja vse le pri razpra
vah. Zato smo v tej zvezi 
naprosili za pogovor direk
torja TSS inž. Alfonza Ur
banc la

— Kje je po vašem mnenju 
osnovni vzrok, da stvar ne 
krene z mrtve točke in kaj 
opravičuje gradnjo nove šo
le?

»Sola je registrirana sicer 
za pet oddelkov, vendar mot
nosti dopuščajo, da deluje
ta le dva oddelka — strojni 
in gradbeni. V letošnjem šol
skem let.u smo vpisali 399 
učencev, od tega 219 stroj
nikov in 180 gradbenikov. 
Oddelke za odrasle pa obi
skuje 150 slušateljev. Števil
čno torej res nismo med mo
čnimi zavodi in naša nesreča 
je morda, da se ne znamo 
siliti v ospredje, toda dejstvo 
je, da do danes še noben 
naš absolvent ni ostal brez 
zaposlitve, kar pomeni, da 
ne vzgajamo mladine tja- 
vendan, ali da b: ostajala

Bolnišnica Topolšica ostane
Velenjska skupščina je razpravljala tudi o lanskih in bo

dočih gospodarskih gibanjih
Na zadnji seji velenjske občinske skupščine so spet 
razpravljali o problematiki Bolnišnice za tuberkulozo 
v Topolšici. Zdaj izoblikovani predlogi za rešitev te
žavnega položaja zagotavljajo nadaljnji obstoj te 
zdravstvene institucije, in sicer v nekoliko zmanjšanem 
obsegu, vendar pa mora pred tem občina Velenje iz
stopiti iz Komunalne skupnosti socialnega zavarovanja 
delavcev Ravne in se vključiti v KSSZ Celje. Zato so 
odborniki velenjske občinske skupščine sklenili predla
gati samoupravnim organom KSSZ Ravne, da nemudo
ma preučijo problematiko Bolnišnice za Tuberkulozo 
Topolšica in v tej zvezi tudi predlog o izstopu občine 
Velenje iz Komunalne skupnosti socialnega zavarova
nja delavcev Ravne in o vključitvi v KSSZ Celje.

Odborniki so dokaj ob
širno in zavzeto razprav
ljali osem ur o vrsti vpra
šanj. zlasti še o gospodar
skem razvoju v lanskem 
letu in o možnostih za 
razvoj v letu 1969. o pro
blematiki kmetijstva ter o 
dosedanjem delu občin
ske skupščine.

Velenjsko gospodarstvo 
je že v preteklem letu do
seglo. kot so poudarili tu
di na seji. precejšen na
predek. Tako se je pove
čal družbeni proizvod ce
lotnega gospodarstva za

tretjino, akumulacija za 
60 odstotkov, od tega skla
di delovnih organizacij 
kar za 90 odstotkov. Te 
dosežke je v precejšnji 
meri pogojil hiter vzpon 
Tovarne gospodinjske op
reme »Gorenje« Velenje, 
ki iz leta v leto povečuje 
obseg proizvodnje in sto
rilnosti in ki si je v po- 
reformnem obdobju znala 
zagotoviti ustrezno mesto 
v slovenskem in jugoslo
vanskem gospodarskem 
prostoru

V Velenju bodo tudi le- sodelovanje.

tos nadaljevali z izvaja
njem nalog, ki so jih izo
blikovali po sprejemu na
čel gospodarsko-družbene 
reforme. Tako bodo pos
peševali zlasti še nadalj
nji razvoj tistih delovnih 
organizacij, kjer je naj
več možnosti za hitro in 
intenzivno modernizacijo 
proizvodnje, seveda pa bo 
treba temu primemo pri
lagoditi politiko obreme
njevanja gospodarstva. Zni
ževanje obveznosti delov
nih organizacij mora zla
sti še omogočiti, da bo 
velenjsko gospodarstvo 
povečalo vlaganja v os
novna sredstva, saj je to 
eden od osnovnih pogojev 
za zagotovitev hitrejše ra
sti gospodarske aktivno
sti, za sodobnejši tehnolo
ški razvoj in za pospeše
no odpiranje novih delov
nih mest. Hitrejše uveljav
ljanje modernizacije pro
izvodnje pa bodo nedvom
no pospešili razvojni pro
grami delovnih organiza
cij in občine in v večji 
meri kot doslej uveljav
ljeno poslovno tehnično

M. L.

ALFONZ URBANCL

brez perspektive. To tudi po
meni, da obstoje potrebe po 
naših kadrih. Kakšne pa so 
te potrebe, seveda ne bi mo
gel reči, ker nisem kak ana
litik. Mislim, da je bistveni 
vzrok, ki omogoča uresniči
ti občinski šolski načrt, a 
ta vključuje tudi našo šolo, 
v tem, da kaže gospodarstvo 
širše regije za naš zavod pre
malo zanimanja, to pa velja 
tudi za družbenopolitične 
skupnosti. Menim, da bi bi
la rešitev samo v skupni ak
ciji, saj navsezadnje ne gre 
za tolikšno vsoto, ki je v 
dveh, treh letih ne bi zmogli, 
s tem pa bi Celje, ki sicer 
v srednjem šolstvu očitno 
stagnira, lahko veliko prido
bilo.«

— Kaj vam poleg slabih 
gmotnih razmer dela največ
je preglavice?

»Novo poslopje, moderni
zacija pouka z uporabo so
dobnih pripomočkov, pomoč 
socialno najbolj ogroženim 
učencem, ki nimajo toliko 
denarja, da bi si lahko ku
pili potrebno orodje, dalje 
praktični pouk v delavnicah, 
saj bi potrebovali še karu- 
selsko stružnico, pokončni pi
halni stroj, brusilni stroj za 
zunanje in notranje okroglo 
brušenje, univerzalni bru
šeni stroj za ostrenje rezal
nega orodja itd.«

— Pogostokrat v preteklo
sti smo slišali na,iraz'ičnejše 
pripombe na račun predava
teljskega kadra. So bile to 
utemeljene in kakšne so raz
mere dane?

»Mislim, da pripombe naj
večkrat niso držale. Fluktu- 
acija je pri takšnem kadru 
vedno pogosta, ker imajo pač 
strokovnjaki vedno možnosti, 
da si poiščejo boljše delovne 
pogoje in tudi znatno boljšo 
stimulacijo. Z naše šole jih 
je res precej odšlo, vendar 
je kader, ki ga imamo da
nes, neoporečen. Imamo 20 
predavateljev, ki imajo vsi vi
soko strokovno izobrazbo, pa 
četudi smo imeli vsi, ko je 
bila šola v brezhibnem polo
žaju. zaposlitve drugje, smo 
vendarle vztrajali in vzdrža

li. To pomeni, da nem ni 
bila najvažnejša gmotna sti
mulacija, ampalr smo čutili 
v sebi to nekaj več, rekel bi, 
ljubezen do pedagoškega de
la. Bilo bi nam težko, če bi 
šola propadla, ker se zave
damo, da Jo je zelo lahko 
odpraviti, a zelo težko, če že 
nemogoče, na novo ustanovi
ti. Zato je pravzaprav delo 
z mladino nate prva skrb in 
dolžnost; vse, kar delamo, 
delamo v prid šole in njene 
afirmacije, in ni neskrom
no, če rečem, da smo kljub 
male številnosti dosegli tudi 
v izvenšolskem delu odlič
ne rezultate, saj smo na raz
ličnih javnih nastopih sko
raj vedno prvi.«

— Pedagoški svetovalci re
publiškega zavoda sa šolstvo 
so ob pregledu pouka izra
zili laskavo oceno, saj uvr
ščajo vašo šolo na eno naj
višjih mest v Sloveniji. Kot 
ugotavljajo, je praktično vse 
na zavidljivi viš:ni — od 
idejnosti pouku in učnih us
pehov, zdravstvenega varstva 
učencev do aktivnosti mla
dinske organizacije in sa
moupravnih organov. Kaj bi 
rekli ob tem?

»To je najbrž res, ne bi pa 
hotel ničesar dodajati, da 
ne bi bilo videti, kot da se 
hvalimo. Ugotovitve strokov
njakov, ki niso nastale kot 
rezultat enkratnega vtisa, kaj
ti ta največkrat vara, so nam 
vsekakor v spodbudo in za
doščenje. Toliko bolj, ker je 
recimo doslej en sam odgo
vorni predstavnik občinske 
skupščine našel pot na na
šo šolo.«

— Ali menite, da bi bila 
rešitev v tesnejši povezavi z 
gospodarstvom oziroma kak
šno je bilo to sodelovanje 
doslej?

»Z nekaterimi podjetji si
cer sodelujemo, zlasti preko

oddelka za oddrasle, namera
vamo pa ob desetletnici izda
ti posebno publikacijo, v ka
teri bomo med drugim tudi 
nakazali, kakšno naj bi bito 
to sodelovanje, oziroma kaj 
bi lahko šola v tem okviru 
pomenila za gospodarstvo. 
Tako bi lahko imeli recimo 
merilni laboratorij as vso in
dustrijo celjske regije pri 
našem zavodu; tu bi delali 
najboljši strokovnjaki, ki bi« 
svoje izkušnje in manje pre
našali tudi na učence, kar bi 
neposredno koristilo indu
striji. Gre za ustvaritev ne
kakšnega »duhovnega cent
ra«, ki bi nudil intelektualne 
usluge. Sodelovanje z gospo
darstvom v tem smislu, da 
odhajajo naši učenci na pra
kso v podjetja,, pomeni seve
da veliko premalo Marali 
bi se seveda tudi vsi zaveda
ti, da izobraževanje stane in 
da stane še toliko več kvali
tetno izobraževanje. Bojim 
se, da se bomo znašli pred 
nepremostljivima težavami;, 
če denarja za te namene ne 
bo. s tem pa utegnemo na
rediti nepopravljivo škodo 
mladini, ki ji je navsezadnje 
šola izključno namenjena.«

— Ker je med učenci pri
bližno polovica takih, ki se 
vozijo, dem pa je, mimo
grede, skoraj prazen, ker ne 
morejo plačati mesečne vzdr
ževalni ne v znesku 210 din, 
bi torej z vso pravico pri
čakovali ustrezno pomoč tudi 
od drugih občin!

»Gotovo, vendar je iliuzor- 
no pričakovati, da bi lahko 
celotno akcijo nosila samo 
šela. To bi bilo prehudo bre
me, zato bi bilo prav, če bi 
si ga naložili na ramena 
predvsem vsi .tisti, ki jim po
meni TSS živo zanimanje :n 
ki so končno dolžni tudi z 
dejanjem nekaj pokazati.«

DRAGO HRIBAR

PROMETNA NESREČA — Danes 20. marca okoli 4. ure se je zgodila na cesti 
Ljubljana—Zagreb pri Mačkovcu huda prometna nesreča. Na tovornjaku madžar
ske registracije je počila zadnja leva guma, kar je povzročilo, da se je tovornjak, 
naložen s kubanskim sladkorjem, prevrnil. Pri nesreči se je poškodoval eden od
dveh voznikov tovornjaka. Foto: Mirko Vesel

Obsodba za uboj z nožem
Alojzija Ovtarja so obsodili na 12 in pol leta strogega zapora

CELJE, 20. marca. Danes dopoldne je bila pred pet
članskim senatom okrožnega sodišča v Celju, ki mu je 
predsedoval Vekoslav Tanko, obravnava proti 19-letne- 
mu Alojzu Ovtarju iz Celja, obtoženemu uboja 21-let- 
nega Ljubana Koljaje iz Hrvatske in tatvine.

Današnja obravnava je bila 
druga, ker so prvo zaradi 
slabosti in napada obtožene
ga preložili.

Obtožnica očita Ovtarju, da 
j*e C9. julija lani v kolodvor
ski restavraciji Celje z nožem 
zabodel v vrat Ljubana Ko- 
ljajo. ki je izkrvavel oziroma 
med prevozom v bolnišnico 
umrl, ter da je lani iz bara
ke na Polulah odtujil dvema 
občanoma 1.330 dinarjev.

Sodišče je obsodilo Alojza 
Ovtarja na enotno kazen 12 
let in 6 mesecev strogega za
pora.

Pri odmeri kazni je sodi
šče upoštevalo, da je Ovtar 
mlajši polnoletnik in da je

že 17-krat prišel v konflikt 
z družbenimi normami, kar 
potrjuje, da je rasel v neure
jenih družinskih razmerah.

Glinov dolg dolini
Zakaj ne štipendirajo mladih v Gornje Savinjski dolini?

Na območju Gornje Savinjske doline so občani med 
predvolilnimi razpravami vnesli v vsebino zborov 
snov, za katero smatrajo, da je pomembna za razvoj 
tega območja.' Med te sodi tudi vprašanje šolstva, pred
vsem, kako omogočiti mladim, da nadaljujejo šolanje 
in se po končanem študiju vrnejo v dolino. Ob tem 
vprašanju je prišlo znova v ospredje kako in kdo naj 
štipendira mlade, nadarjene Gornjesavinjčane.

dntr1 j* prl mostu čez Savinjo pri Šempetru v Savinjski dolini tabonia skupina Ciganov turških državljanov, ki so s svojimi vozili in šotori prišli čez avstriisko-iueoslovan-
•ko mejo. Ljudi, ki so opazovali ta nevsakdanji zimski tabor, 
spati pod platnenimi strehami.

prišli čez avstrijsko-jugoslovan- 
je stresalo ob pomisli, da bi morali že zdaj

Foto: J. K.

V mozirski dolini je malo 
delovnih kolektivov, ki bi 
svojo kadrovsko politiko na
črtovali. To je nekoliko ra
zumljivo, saj je večina de
lovnih organizacij šele pred 
kratkim prerasla okvirje o- 
brtništva. GLIN iz Nazarij, 
ta največji delovni kolektiv 
na območju mozirske občine, 
vsekakor ne sodi v to zvrst. 
Ta kolektiv, ki je v skoraj 
enakem položaju, kot so po
samezni močni kolektivi v ne
razvitih občinah, pa je kljub 
vsemu v kadrovanje vložil 
veliko denarja

Toda primer GLIN-a iz Na
zarij ne izstopa vsled tega. 
Gre za posebno politiko šti
pendiranja, ki jo v kolektivu 
imenujejo »dolg dolini«. Gre 
za vztrajnost pri štipendira
nju mladih z območja mozir
ske občine, ne glede na to 
ali je učenec sin delavca iz 
kolektiva ali kmeta. To poli
tiko negujejo že vrsto let. 
Pred združitvijo gozdnega 
gospodarstva in lesne indu
strije v GLIN, je vsak kolek
tiv zase štipendiral mlade. Ra
zumljivo je, da so s tem na
činom kadrovanja po nekaj 
letih zadostili lastne potrebe. 
S štipendiranjem pa nadalju
jejo.

V tekočem šolskem letu šti
pendirajo 76 učencev na sred
njih in 15 študentov na višjih 
in visokih šolah. Za štipendi
je tem mladim ljudem dajo 
na leto 220.000 din. Vsota si
cer ne predstavlja za vse te 
mlade vse potrebne možnosti 
za študij, kljub temu pa jim 
pomeni delež, ki je v veliki 
večini primerov odločilen za 
študij.

»Pred nekaj leti smo pri 
podeljevanju štipendij pazili 
na to. da so dobili štipen
dije ljudje, ki bi po konča
nem šolanju naj prišli v ko
lektiv ali pa, da so otroci 
naših delavcev,« nam je po
vedal s tem v zvezi EDI 
HERMAN, sekretar združe
nega podjetja GLIN Iz Na
zarij, ki ima ob tem tudi 
vlogo nekakšnega mentorja 
nad štipendisti.

»Pogoj za dodelitev štipen
dije postavlja naš kolektiv. 
Po posebnem pravilniku, v 
katerem je vštet tudi socialni 
sestav štipendistove družine.

ahatafi

Akvatan kozmetika, prva v naii državi, je pripravila 
za vas kozmetično kolekcijo s pomočjo katero posta
no koža gladka, prožna in sveža.

ZATO SE Z ZAUPANJEM OBRNITE 
NA KOZMETIČARKO
od katero boste brezplačno prejeli diagnozo in kozme
tični nasvet za nego vaše kože.

razdeljujemo nato štipendije, 
ki niso za vse enake. Razli
kujejo se po uspehu študija, 
po letnikih in pa po interesu 
kolektiva, štipendist izgubi 
štipendijo v primeru, če je 
neuspešen. Cas, ki ga porabi 
zato, da nadoknadi zamujeno, 
mu kolektiv ne prizna. To se 
mi zdi pošteno, saj so v za
četku nekateri poskušali štu
dij razvleči v nedogled. To 
so bili sicer res redki posa
mezniki, vendar se mi zdi, 
da to ni pošteno do vseh tis
tih mladih, in teh je v doli
ni še mnogo, ki bi s tem de
narjem pridno študirali.«

Verjetno ni presmela trdi
tev, da- je v teh letih GLIN 
s to svojo politiko štipendi
ranja v veliki meri preobra
zil skoraj polovico mladih de
lavcev v mozirski občini. Ob 
tem namreč ne moremo mi
mo dejstva, da je vzporedno 
s štipendiranjem dajal veliko 
denarja za druge, s sistemom 
določene potrebe našega šol
stva. Ko smo rekli, da je po
ložaj GLIN-a podoben polo
žaju kateregakoli velikega ko
lektiva v gospodarsko neraz
viti občini, smo mislili na to, 
da se ob kakršnikoli potrebi 
vsakdo zateče prav v te kolek
tive. Sem sodi vse, od gasil
cev do kulturnih ustanov in 
občine, ki zaradi pomanjkanja 
denarja miže preidejo čez to 
socialno dejavnost.

V mozirski občini je ta pri
mer pomoči še tem očitnejši 
in seveda tudi bolj pogost, 
ker so občani sami in s po
močjo delovnih kolektivov v 
nešteto primerih zgradili, po
pravili ali uredili marsikateri 
objekt. Spomnimo se samo 
primerov, ki so pozneje po
stali vsesplošna praksa, ko 
so občani in delovni kolekti
vi financirali gradnjo cest, 
šol ali raznih komunalnih ob
jektov.

»Vsekakor se kolektiv ne 
more sprijazniti z dejstvom, 
da je on tisti ali pa bi celo 
moral biti, ki bi naj imel 
največ posluha jn razumeva
nja za komunalne In druge 
probleme. Nihče noče razu
meti, da je na koncu koncev 
tu. tudi reforma. Kdo lahko 
zahteva od našega delavca, 
da poleg vseh obveznih dala- 
tev orisnevp še ogromno de- 
naria za to a>i ono cesto. brv. 
most. pod v šoli ali šolski av
tobus. Na drugi strani o* vi
dimo kolikšno zavest- imaio 
drogi kolektivi ali konkretne 
osebe, ki 'imajo celo trikrat 
večie osebne dohodke, kot 
naš delavec. Mi tega nismo 
oostaviiali na ostrino, vendar 
to vidimo « nam ie rtovedal 
diol. ing. peter vOTTf«, P(!. 
neralni direktor GT,TN-p. in 
nadpiiovai- »Naš dolg dolini 
ni občutek krivde, niti rto- 
mnniVonlp političnega OOSlu- 
ha. Toda ob delstvu. da smo 
zaradi nomanlkania denarja 
ob tem istem štipendiranju 
nekoliko zanemarili tudi na

našega gozdnega delavca ali 
tega tu v GLIN-u, nas sili, 
da to našo politiko nekoliko 
spremenimo.«

Tako direktor kot sekretar 
sta izrekla nekaj, kar občane 
v mozirski občini moti. Razen 
GLIN-a, občine in še nekate
rih redkih kolektivov nihče 
ne daje denarja za šolanje 
mladih sposobnih ljudi. Pri 
tem je zanimiv primer Elkro- 
ja, podjetja za proizvodnjo 
konfekcije v Mozirju, ki ima 
že vrsto let probleme s kadri, 
predvsem s tistimi, ki bi jih 
njihov proizvodni proces po 
treboval, pa se vendarle ne 
navdušuje za šolanje mladih.

Vodstvo GLIN-a je skupaj 
s prosvetnimi delavci sprožilo 
idejo o ustanovitvi posebnega 
občinskega sklada za štipen
diranje nadarjenih učencev. 
Po posebnem ključu bi se 
naj stekal denar iz vseh ko
lektivov v ta sklad, štipendi
rali pa bi naj samo tiste mla
de, ki že v osnovni šoli poka
žejo izredne sposobnosti. Ko 
so o tej ideji razpravljali z 
vodstvi kolektivov, so bila 
načeloma vsa za ta predlog. 
Toda, ko bi naj kolektivi 
predlog tudi uradno osvojili, 
je navdušenje splahnelo.

V nekaterih primerih je to 
razumljivo, saj je po dose
danjih sistemih štipendiranja 
v kolektivih mozirske občine 
bilo moč dobiti štipendijo 
marsikateremu zaposlenemu 
delavcu za svojega otroka. Ta 
podeljevanja niso temeljila ne 
na uspehu in ne na socialni 
osnovi. Po tem novem siste
mu pa mnogo sedanjih štipen
distov štipendij ne bi dobilo.

Občani in prosvetni delav- 
ci opozarjajo, da so delovne 
organizacije v večini prime
rov popolnoma zaprle vrata 
štipendistom. Tako sta ostala 
le še GLIN in občinska skup
ščina. Glede na to, da GLIN 
novih kadrov v tolikšnem 
številu že nekaj let ne potre
buje več, je razumljivo boja
zen nekaterih, ki imajo pri 
roki že tudi številke, da mla
di, nadarjeni Gomjesavinjčani 
v vse večjem številu ostajajo 
doma. To pa je škoda teko 
za dolino, kot za družbo. Re
šitev bi bila v ustanovitvi 
občinskega sklada, za katere
ga pa vsaj doslej pri večini ni 
bilo navdušenja. Tako kolek
tiv GLIN-a rešuje »dolg doli
ni«, medtem, ko v drugih ko
lektivih ne skrlie niti za iz
popolnjevanje tistih kadrov, 
ki bi jih sami potrebovali. 
Meniio namreč, da to ni po
trebno. saj se na raznise pri
javi vedno večie število mla
dih strokovnjakov, kot jih 
potrebuiejo. Za te strokovnja
ke pa niim ni treba prispevati 
hiti dinarja.

JANEZ SEVER

Vrhovno sodišče 
SRS potrdilo 
kazen

MARIBOR, 20. mar.— Vrhov
no sodišče SRS je zavrnilo pri
tožbo Ivana Premzla in nje
govega zagovornika in potr
dilo sodbo mariborskega ok
rožnega sodišča, ki ga je 
obsodilo zaradi kaznivih de
janj ropa in neupravičene 
uporabe motornega vozila na 
enotno kazen štiri leta in 
osem mesecev strogega za
pora.

Ivan Premzl iz Njiverce, 
pleskar brez zaposlitve, je 
23. aprila lani okoli 20. ure 
na cesti v Kidričevem s silo 
vzel Ivanu Kraševcu iz žepa 
suknjiča denarnico s 640 di
narji. Razen tega je 20. mar
ca okoli 20. ure pred gostilno 
Finžgar na Pragerskem po 
dogovoru z nekim mladolet
nikom neupravičeno uporabil 
moped, last Ivana Vode.

Vrhovno sodišče SRS je 
ugotovilo, da je mariborsko 
okrožno sodišče pravilno o- 
cenilo okoliščine in izreklo 
primemo kazen. Ivan Premzl 
je na razpravi večkrat spre
minjal svoj zagovor in obre
menjeval za roparski napad 
tudi neko drugo osebo. Vrsta 
prič pa je na razpravi od
ločno potrdila, da ta oseba v 
času dejanja ni mogla biti 
navzoča na kraju roparskega 
napada. Ivan Premzl je bil 
že kaznovan in je zadnjo ka
zen prestal šele januarja 
1968.

N. S.

Do pravomočnosti sodbe so 
za Ovtarja odredili pripor.

MILAN SENICAH

Neuspelo tihotap
ljenje ličil

SEŽANA, 20. marca — Ca
riniki na sežanski železniš
ki postaji so našli v kupeju 
vlaka SE, ki vozi na progi 
Pariz—Zagreb, skrita rdečila 
in puder v vrednosti približ
no 30 tisoč dinarjev. Carinik 
Janič je najprej našel pod 
plaščem živanke Radovano
vič, zaposlene v Parizu, zavoj 
z rdečili. Pod njenim sede
žem je našel še dva manj
ša zavoja. Na vprašanje, ali 
je to potnica skrila, je od
govorila, da ne. Povedala je, 
da ji je zavoje v Parizu iz
ročila neka ženska, da bi >:h 
nesla v Zagreb. Ker ni hote
la priznati prekrška, so se
stavili zapisnik, kot da je 
blago brez lastnika.

N. S.
Nenadoma zavil 
na levo

CELJE, 20. marca — Vče
raj popoldne se je peljal proti 
Slovenskim Konjicam kolesar 
Henrik Dobnik, star 46 let, iz 
Zavrha pri Dobrni. V Vojniku 
je nenadoma zapeljal na levo 
stran ceste v trenutku, ko je 
privozil za njim in ga prehite
val voznik osebnega avtomo
bila Stefan Buchiam, star 75 
let, iz Gradca. Pri trčenju si je 
kolesar »lomil levo ključnico.

M. S.
Kolesar
hudo poškodovan

CELJE, 20. marca. — Voz
nik osebnega avtomobila Vin
ko škofijanc, star 36 let, iz 
Brežic, je včeraj vozil po 
cesti za tovarno pohištva v 
Dobovi. Po isti cesti je z leve 
strani pripeljal kolesar Miha
el Volk, star 44 let, iz Krške 
vasi, ki zaradi hitrosti ni 
mogel zvoziti ovinka in se je 
zaletel v avtomobil. Hudo 
poškodovan je obležal na ce
sti. Odpeljali so ga v bre
žiško bolnišnico. M. S.

IRENA PROSEN BO SNEMALA 
S ČKALJO

EVROVIZIJA 69
SLAČENJE PRED KAMERAMI 
ZA KULISAMI HOLLYWOODA 
STOPOV KONCERT V KOPRU 
IN PIRANU
POPULARNOST PO POŠTI 
HOROSKOP, STOP-POPS 11, RTV .

'J?

Danes v Celju
KINO:

Urioi: zahodno nemški bar 
vm film »Dr. Fu Man Cu« 

Metropol: ameriški barvni
film »Potovanje v dvoje«.

Dom: ameriški barvni film 
film »Vsakemu en cvet« 
GLEDALIŠČE:

Ob 15.30 Simon: Zares Ču
den par za I, mladinski abon
ma in laven

DEŽURNA LEKARNA: 
štNU,a lekarna’ Tomšičev trg 
KNJIŽNICE:

Studijska je Odprta od 7.30 
do 19. ure mestna ln v Gaber- 

i** do 18., pionirska pa 
od 12. do 18. ure.
LIKOVNI SALON:

MUZEJA-1'* Stefan Planinc- 
Oba sta odprta od 9. do 12

HOTEL CELEIA:
Barski program.

RADIO CELJE:
Oddaja 10 minut z zoravni« 

kom in za vsakogar nekaj. 
ZBORI VOLIVCEV:

—18.00 za volilno enoto Alja
žev hrib — 1, — OF, Zavodna;

— 19.00 za volilno enoto cen 
ter — 7, — Gledališka 4;

— 19.00 za volilno enoto 
Dolgo polje — 19—20, — dvo
rana KS Miklavžin;

— 19.30 za volilno enoto
Ostrožno — 30, — gasilski 
dom Lopata. ^
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V nekaj vrstah
mu
Predavanje — V Piranski galeriji bo drevi predavanje 
o slikarju-klasicistu Francu Kavčiču. Predavala bo kusto
sinja iz Narodne galerije jz Ljubljane, Polonca Vrhunc. 
9o predavanju bo otvoritev razstave, ki bo odprta do 
M. i. m.
BUHA
Stori voHvcev — Te dni bodo v sežanski občini izvedli 
Številne zbore volivcev, na katerih bodo obravnavah pro
gram SZDL občine Sežana, razpravljali o predlogu občin
skega proračuna za letos ter obravnavali tudi predloge 
aa možne kandidate za odbornike občinske skupščine ter 
poslance republiške in zvezne skupščine.
Brca surovega masla — Tudi v Sežani v zadnjih dneh ni 
mogoče kupiti surovega masla. Kolikor so ga trgovci na
bavili, ga je bilo tako malo, da so ga potrošniki kaj hitro 
pokupili.
KKAJ
Oto obletnici rojstva Srečka Kosovela — Klub študentov 
sežanske občine je pripravil v petek počastitev obletnice 
rojstva Srečka Kosovela. Ta dan bodo položili na pesnikov 
grob venec, zvečer pa bodo nekateri slovenski pesniki 
brali pesmi v dvorani v Tomaju.
LOKEV
Za ureditev vodnjaka na pokopališču — Krajevna skupnost 
v Lokvi namerava zgraditi na pokopališču, ki je precej 
veliko, vodnjak, ki je za vzdrževanje pokopališča nujno 
potreben. O tem so razpravljali na eni zadnjih sej vodstva 
krajevne skupnosti.
ILIRSKA BISTRICA
Sestanek v garniziji — V domu JLA so se v sredo zbrali 
na sestanku volilne enote volivci garnizije, ki so predlagali 
aa kandidata v občinsko skupščino kapetana Josipa Lju
biča.
KOVA GORICA
Spomenik Srebrniču — V okviru številnih jubilejnih mani
festacij v počastitev 50-letnice ustanovitve KPJ, bodo 
v Novi Gorici ob Erjavčevi cesti postavili tudi spomenik 
narodnemu heroju Jožetu Srebrniču, znanemu primorske
mu revolucionarju, ki je tragično umrl pred 25 leti.
Novo gostišče — Ob Prvomajski cesti so nedavno odprli 
novo zasebno gostišče. Ima skupno 72 sedežev, njegove 
n>ecialitete pa so jedi na žaru. Zanimiva je njegova no
tranja oprema, zlasti stilizirani stolčki.
Zbori volivcev — V novogoriški občini so se začeli te dni 
zbori volivcev. Na njih obravnavajo predvsem kandidatne 
liste za nove odbornike obeh zborov občinske skupščine. 
Za SO odbornikov je predloženih 200 kandidatov. V največ 
primerih kandidirata na listi po dva. pa tudi po trije 
kandidati za od bo miško mesto. So pa tudi primeri, da je 
na listi po en kandidat. Pričakujejo, da bodo ponekod 
liste še izpopolnili.
DOBROVO
Kooperanti — Svet kooperantov kmetijske zadruge je spre- 
lel sklep, po katerem bodo poslej kooperanti zadruge 
tehko le tisti kmetje, ki se bodo obvezali s pogodbo da 
bodo oddajali zadrugi ves pridelek grozdja iz lastnih vino
gradov. O tem sklepu bodo še razpravljali.

Letos 20 milijonov za ceste
Novogoriško cestno podjetje bo na novo prekrilo več cestnih odsekov

plast asfalta bo dobil tudi 
odsek ceste med Solkanom in 
Plavmi v dolžini 43,5 km. Te-

V predpomladni odjugi so začeli številni cestni odseki na Goriškem kazati 
posledice zimske zmrzali. Na cestnem podjetju v Novi Gorici so nam povedali, da 
je zlasti kritično stanje na odseku med Mostom na Soči in Kalcami, kjer so 
posledice zime dokaj hujše kot prejšnja leta. Vipavska in posoška cesta pa sta 
približne enako poškodovani kot druga leta. Cestno podjetje je na nekaterih odse
kih že začelo odstranjevati posledice zime. Dela pa bodo trajala verjetno tja dp 
konca maja.

mejjitejši poseg bodo slednjič 
napravili še na cesti med 
Šempetrom in Volčjo drago, 
kjer je asfalt na cestišču 
močno zdelan. Prav tako je 
potrebna temeljitejših popra
vil cesta Nova Gorica—Lok
ve, ki je v zelo slabem sta
nju, ker je njena protiprašna 
prevleka, ki so jo pred nekaj 
leti uredili, precej dotrajana.

Novo asfaltno prevleko je 
začelo podjetje urejati na od
seku med Mančami in Šta
njelom. Predvidoma bo nare
jena do maja. V kratkem pa 
bodo začeli asfaltirati še od
sek med Dobrovim in Vipov- 
žami v Brdih v dolžini 4,5 ki
lometra.

Letos ima novogoriško po
djetje na razpolago za vzdr
ževalna in druga dela na ce
stah, katerih dolžina znaša 
več kot 700 kilometrov, pri
bližno 20 milijonov dinarjev. 
Skoraj toliko denarja so po
rabili za dela na Goriškem 
tudi prejšnje leto. Program, 
ki so ga izdelali na cestnem 
podjetju v sodelovanju z dru
gimi odločujočimi dejavniki, 
predvideva dokaj obsežna de
la pri rekonstrukciji že asfal
tiranih odsekov ter nekatere 
nove asfaltne prevleke.

Na vipavski cesti bodo le
tos položili novo vrhnjo plast 
asfalta na dveh odsekih in 
sicer na Rebmicah ter med 
Šempasom in Črnicami v 
skupni dolžini nekaj manj ka
kor 3 kilometre. Novo vrhnjo

KOPER
Šest tisoč hektarov 
neobdelane zemlje

Pri občinski skupščini Ko
per bo v kratkem začela de
lati posebna komisija, ki bo 
na terenu ugotavljala neob
delane površine in skrbela za 
njihovo obdelavo prek zaku
pa. Občina bo sprejela tudi 
ustrezen odlok, ki bo bolj kot 
doslej spodbujal obdelavo 
zemljišč v zakupu. V koprski 
občini je od skupnih 26 tisoč 
hektarov kmetijskih površin 
okoli 6 tisoč neobdelanih.

Cestno podjetje se dogovar- i 
ja z nekaterimi delovnimi in I

drugimi organizacijami še za 
druga manjša dela krajevne
ga pomena. L. K.

BOVEC
Vrtec naj bo pri šoli

Tu je bil v sredo zbor 
volivcev, na katerem so 
razpravljali o letošnjem 
proračunu občine Tolmin. 
Volivci so tudi potrdili 
kandidate občinske skup
ščine Tolmin, ki jih je 
predlagala kandidacijska 
konferenca Socialistične 
zveze in predlog dopolni
li še z drugimi kandidati.

Najbolj živahna je bila 
razprava o pomanjkljivo
stih v poslovanju otroš
kega vrtca. Kot prvi ukrep 
za normalizacijo poslova
nja so predlagali, naj bi 
prenehal poslovati kot sa
mostojna ustanova in naj 
bi v bodoče posloval v 
sklopu bovške osnovne 
šole. O tem pa bo moral 
sklepati še svet varstve
ne ustanove. D. š.

h drugih izdaj
LJUBLJANA
Solarn četrtino vrč denarja — Ljubljanska temeljna izo- 
braževalna skupnost bo imela letos skoraj 76 milijonov 
dohodka, kar je 73 odstotkov manj kot lani. Lani je TIS 
financirala tudi srednje šole in domove, za katere je letos 
prevzela skrb republiška izobraževalna skupnost. Nad 90 
odstotkov dohodka TIS predstavljajo redni prispevki petih 
ljubljanskih občinskih skupščin. S svojim dohodkom bo 
TIS financirala 43 osnovnih šol. 35 vzgojnovarstvenih za
vodov, 4 glasbene šole, 3 delavske univerze in drugo.

sbhmhhi * * - ' ::M

PROMETNA NESREČA — Danes 20. marca okoli 4. ure se je zgodila na cesti 
Ljubljana—Zagreb pri Mačkovcu huda prometna nesreča. Na tovornjaku madžar
ske registracije je počila zadnja leva guma, kar je povzročilo, da se je tovornjak, 
naložen s kubanskim sladkorjem, prevrnil. Pri nesreči se je poškodoval eden od 
dveh voznikov tovornjaka. Foto: Mirko Vesel

Obsodba za uboj z nožem

let in 6 mesecev strogega za
pora.

Pri odmeri kazni je sodi
šče upoštevalo, da je Ovtar

_______________________
^lISO ostALILE pri BESEDAH — Nedavno je imela vaška skupnost v vasi Vrbica sestanek, na katerem so 
se pogovorili, da bodo v vasi položili kanalizacijo in popravili cesto. Vaščani so se dela takoj lotili Vse kaže 
da bodo v kratkem gotovi. Fotoj R NiMič'

Partizanski tabor v Brdih Končno: odvodni kanal
Borci in aktivisti Brd in Benečiie so hnHn 7 o««*__ k- « . J V W W W%BBBB ■»■■■*«■

Odpadne vode iz Nove Gorice bodo pri Mirnu odvajali v Vipavo
Borci in aktivisti Brd in Benečije se bodo srečali 7. septembra
Na Vrhovlju v Goriških Brdih so se predstavniki druž- 
beno-političnih organizacij nedavno pogovorili o pr
vem srečanju borcev in aktivistov Brd in Benečije, ki 
naj bi bilo septembra.

Po temeljni razpravi so se 
aedinili. naj bi bilo srečanje 
T. septembra v okviru praz
novanj občinskega praznika 
Nove Gorice, kjer ima briško- 
beneški odred tudi svoj do
micil. Predlagali so, naj bi 
bila ta partizanska enota od
likovana z redom bratstva in 
enotnosti, saj so tedaj, na 
tem območju, nastali prvi za
rodki skupnega boja proti fa
šizmu. Danes živijo tu ob 
najbolj odprti meji. kjer si 
prebivalci obeh strani izme
njujejo gospodarske, kultur
ne in druge dobrine in ker se

utrjujejo med ljudmi prija
teljske vezi.

Poudarili so. da bi bila pro
slava v Brdih srečanje vseh 
borcev in aktivistov, ki so se 
borili in aktivno sodelovali 
v NOV v Brdih in Benečiji. 
To naj bi bil partizanski ta
bor, na katerega bodo pova
bili tudi predstavnike itali
janskega odporniškega giba
nja. ki so se bojevali na tem 
območju. Pripravili bodo tu
di kulturni program.

Za okrepčilo bo poskrbela 
partizanska kuhinja v hrasto
vi podrasti na robu travnate

jase, kjer naj bi bilo sreča
nje na prelazu Vrhovlje. Pri
pravljalni odbor, ki ga vodi 
komandant briško - beneškega 
odreda, je začel delati. Ta po
ziva nekdanje borce in akti
viste, naj se začno prijavljati 
odboru ali občinskemu odbo
ru ZZB v Novi Gorici. Tiste 
pa. ki so sodelovali na ob
močju Brd in Benečije, pro
si. da bi svoje spomine, 
beležke iz tistih časov, foto
grafije in drugo dokumentar
no gradivo poslali Goriškemu 
muzeju. Priporočajo tudi, da 
bi se lotili pisanja spominov, 
ter bi le tako obogatili zgo
dovino NOV s tega koščka 
domovine na naših zahodnih 
mejah.

JUST PERAT

Novo Gorico že dolgo tare vprašanje ureditve odvaja
nja odpadnih voda. Njena kanalizacija namreč vodi 
v potok Koren, ki pa teče delno nepokrit skozi mesto 
na italijanski strani meje. Čistilne naprave, ki so jih 
uredili pred časom na potoku ob meji, niso mnogo po
magale. Po temeljitejših proučevanjih so končno iz
delali načrt, po katerem bodo speljali v poseben po
vezovalni kanal, ki se bo stekal v bližini Mirna v Vipa
vo, vse fekalne vode iz naselij od Nove Gorice, prek 
Rožne doline in Vrtojbe do samega Mirna.

Tak povezovalni kanal so 
že začeli delati. Predvidevajo, 
da bo v drugi polovici tega 
leta že speljan med Novo Go
rico in Šempetrom. Potem ga 
bodo gradili v več etapah. 
Uporabljati pa ga bodo zače
li verjetno še letos. Dokler ne 
bo dokončan, se bodo stekale

medGAJBICE IZ PLASTIČNE SNOVI — Koprski Iplas izdeluje m< 
trpežnosti in higieničnosti daleč prekaša podobne izdelke iz lesa.

drugim tudi
. "c ^ Wi

raznovrstno embalažo, ki po 
Foto: E. Selhaus

vode iz njega v potok Vrtojb- 
co, ki teče od Šempetra do 
Mirna.

Celotna investicija brez či
stilne naprave v bližini Mir
na bo veljala okoli 5.500.000 
dinarjev. Tolikšnih sredstev 
pa ne morejo zagotoviti v do
glednem času iz občinskih vi
rov. Zaradi tega so pripravi
li program, po katerem naj

bi polovico denarja preskrbe
li v občini, preostalo polovi
co pa naj bi dobili kot poso
jilo iz republiškega vodnega 
sklada. Letos bodo vložili v 
gradnjo kanala, ki bo, ko bo 
dograjen, dolg približno 11 in 
pol kilometra, nad milijon 
dinarjev. Hitrost gradnje v 
prihodnjih letih bo odvisna 
od tega, kako bo mogoče za
gotavljati potrebna sredstva.

L. K.

Pri Krnskem 
ru bo zrasla 
planinska 
postojanka

jeze-

Zbor delovnih ljudi 
v Delamarisu

IZOLA, 20. marca — Člani 
kolektiva kombinata živilske 
industrije Delamaris so da
nes na zborih delovnih ljudi 
obravnavali in glasovali o 
odbomiških in poslanskih 
kandidatih za bližnje volitve. 
Skoraj 1500-članski kolektiv 
je razdeljen v pet volilnih 
enot in tako mu pripada v 
zboru delovnih skupnosti ob
činske skupščine Izola 5 od- 
borniških mest.

Na vseh petih zborih so po
trdili kandidate, ki jih je 
predlagala občinska kandida
cijska konferenca, za vsako 
odbomiško mesto po dva kan
didata.

Na današnjem zboru v De
lamarisu so potrdili tudi kan
didaturo vseh petih občanov 
za republiški gospodarski 
zbor, katere je izvolila obal
na kandidacijska konferenca. 
Vendar so kot šestega kandi
data na predlog skupine de
lovnih ljudi potrdili še inže
nirja Franca Pavliča iz To
mosa. Soglasno so potrdili 
tudi kandidaturo inženirja 
Viktorja Klajnščka iz Tolmi
na za poslanca v gospodar
skem zboru zvezne skupščine.

F. M.

akdan

Akvatan kozmetika, prva v naši državi, je pripravila 
za vas kozmetično kolekcijo s pomočjo katere posta
ne koža gladka, prožna in sveža.

ZATO SE Z ZAUPANJEM OBRNITE 
NA KOZMETIČARKO
od katere boste brezplačno prejeli diagnozo in kozme
tični nasvet za nego vaše kože.

Razširjeno sejo upravne
ga odbora planinskega 
društva Bovec, na katero 
so povabili še zastopnike 
Planinske zveze Slovenije, 
planinskega društva Jese
nice in Nova Gorica, ob
činske skupščine Tolmin, 
občinskih političnih foru
mov in turističnega druš
tva Bovec so sklicali z na
menom, da bi na njej ob
ravnavali problematiko 
planinskih postojank, mo
žnosti in načrte za nada
ljnjo investicijsko grad
njo.

Namen seje je tudi bil, 
uskladiti društvene načr
te z dolgoročnim planom 
Planinske zveze Slovenije 
o gradnji planinskih po
stojank na območju pla
ninskega društva Bovec.

Planinsko društvo Bo
vec ima letos v načrtu sa
mo adaptacijo postojan
ke na sedlu Mangarta. Iz
jemno lahko društvo ra
čuna na posojilo Planin
ske zveze Slovenije, če
prav je nima za viso
kogorsko planinsko posto
janko (2072 m). Novograd
nje pa bo prepustila dru
gim interesentom, ki bodo 
voljni investirati.

Predvideno je, da bo 
planinsko društvo Nova 
Gorica, kakor hitro bodo 
načrti gotovi, začelo gra
diti planinsko postojanko 
pri Krnskem jezeru. Tu
ristično društvo Bovec pa 
resno razmišlja o gradnji 
primerne postojanke pri 
izviru Soče. Imajo že iz
delan idejni načrt, goriš- 
ka kreditna banka pa jim 
je že zagotovili potrebna 
sredstva.

Gradnja planinskih po
stojank iz dolgoročnega 
programa Planinske zveze 
Slovenije v dolini Zadni- 
ce. Loške Koritnice, Bav- 
ace, Zapodjem je pa stvar 
daljše bodočnosti in pogo
jev razvoja planinstva na 
tem področju.

DANILO ŠULIGOJ

V Cerknici 
premalo 

cestarjev
Bodo ceste 4. reda 

v cerkniški občini še na
prej tako zanemarjene?

Letošnja zima je precej 
prizadela tudi ceste IV. re 
da v občini Cerknica. Po 
večini so makadamske in so 
nastale iz starih kolovozov. 
Visoke stene izpluženega sne
ga so ob tajanju preprečile 
odtok vode s cest, kar je 
povzročilo mehčanje cesti
šča.

Namesto planiranih 20 ti
soč din je Komunalno pod
jetje Cerknica porabilo 50 
tisoč din za čiščenje cest v 
letošnji zimi. Na nekaterih 
težavnih odsekih so podjetju 
pomagali vojaki in Cestno 
podjetje Ljubljana s svojo 
mehanizacijo. Komunalno po
djetje Cerknica razpolaga le 
z lesenimi vlečnimi plugi, ki 
pa se v visokem snegu ne 
obnesejo. Občinsko skupščino 
so prosili za posojilo 250 
tisoč din, da bi nabavili so
dobne stroje za odstranjeva
nje snega.

Komunalno podjetje Cerk
nica je planiralo za vzdrže
valna dela, za delno pomoč 
pri prenovitvah in gradnji 
cestišč v manjše zaselke 520 
tisoč din. Sprejeti proračun 
občinske skupščine Cerknica 
pa je v ta namen določilo 
le 400 tisoč dinarjev. Zaradi 
povečanega cestnega prome
ta in turizma občani s takim 
stanjem niso zadovoljni. To 
so povedali tudi na več kan
didacijskih konferencah in 
zborih volivcev.

Vodja cestno-vzdrževalne 
službe pri Komunalnem pod
jetju Cerknica Drago Ponik
var meni, da bi morali zapo
sliti še nekaj cestarjev, v ko
munalni sklad pa naj bi več 
kot doslej prispevale vse 
gospodarske organizacije in 
občani s samoprispevki za 
prenovitve poti do manjših 
zaselkov.

FRANC STELE

ILIRSKA BISTRICA
Most čez reko bodo 
popravili vaščani

Na Bistriškem se vrste zbo. 
ri volivcev in zbori delovnih 
ljudi. Razen o kandidatih raz
pravljajo občani tudi o pro
računu občine za letošnje le
to, o finančnem načrtu cest
nega sklada ter tudi o oprav
ljenih komunalnih delih v 
lanskem letu in o načrtih za 
letos.
i Tako so v vasi Podgraje in 
Zabiče v glavnem govorili o 
vodovodu in o popravilu cest.

Na Dolnjem Zemonu so se 
zavzeli za obnovitev mostu na 
cesti 4. reda čez reko Reko. 
To cesto uporabljajo vaščani 
za prehod na svoja polja pa 
tudi za vprego v času, ko ve
lja zapora na cesti prvega re
da. Podirati se je začel zara- 

Pr®Yelikih tovorov na vo
znih. Občani so se na zboru 
volivcev obvezali, da bodo 
most popravili sami cestni
™iid;Pia prispeval za
material. V vasi Gaberk in 
Rjavče so vaščani poudarili, 
da bi morali zgraditi novo 
?eSt9dd odcepa do vasi Hu
je. Občinski cestni sklad je 
v ta namen določil 45 tisoč 
no^in dinarjev j g

Vrhovno sodišče 
SRS potrdilo 
kazen

MARIBOR, 20. marca — 
Vrhovno sodišče SRS je za
vrnilo pritožbo Ivana Prem
zla in njegovega zagovornika 
in potrdilo sodbo maribor
skega okrožnega sodišča, ki 
ga je obsodilo zaradi kazni
vih dejanj ropa in neupravi
čene uporabe motornega vo
zila na enotno kazen štiri 
leta in osem mesecev stro
gega zapora.

Ivan Premzl iz Njiverce, 
pleskar brez zaposlitve, je 
23. aprila lani okoli 20. ure 
na cesti v Kidričevem s silo 
vzel Ivanu Kraševcu iz žepa 
suknjiča denarnico s 640 di
narji. Razen tega je 20. mar
ca okoli 20. ure pred gostil
no Finžgar na Pragerskem 
po dogovoru z nekim mlado
letnikom neupravičeno upo
rabil moped, last Ivana Vo- 
deta.

Vrhovno sodišče SRS je 
ugotovilo, da je mariborsko 
okrožno sodišče pravilno o- 
cenilo okoliščine in izreklo 
primerno kazen. Ivan Premzl 
je na razpravi večkrat spre
minjal svoj zagovor in obre
menjeval za roparski napad 
tudi neko drugo osebo. Vrsta 
prič pa je na razpravi od
ločno potrdila, da ta oseba 
v času roparskega dejanja ni 
mogla biti navzoča na kraju 
roparskega napada. Ivan 
Premzl je bil že kaznovan 
in je zadnjo kazen prestal 
šele januarja 1963.

N. S.
Prehitro je vozil

KOPER, 20. marca — Vče
raj popoldne po 15. uri je 
33-letni Klavdijo Mišan z Re
ke vozil atvo iz Kopra proti 
Sečovljam. Zaradi zaviranja 
ga je v Luciji zaneslo. Ta
krat pa je pripeljal osebni 
atvomobil, ki ga je vozil 35- 
letni dr. Tomaž Glazon iz 
Pirana. Mišanovo vozilo je 
zaneslo v nasproti prihajajoči 
osebni avto. Pri trčenju je 
dobil dr. Glazon lažje, njego
va žena Nada pa hujše po
škodbe, da so morali oba od
peljati v bolnišnico. G. G.

mlajši polnoletnik in da je 
že 17-krat prišel v konflikt 
z družbenimi normami, kar 
potrjuje, da je rasel v neure
jenih družinskih razmerah. 
Do pravomočnosti sodbe so 
za Ovtarja odredili pripor.

MILAN SENIČAR

Alojzija Ovtarja so obsodili na 12 in pol leta strogega zapora
CELJE, 20. marca. Danes dopoldne j'e bila pred pet
članskim senatom okrožnega sodišča v Celju, ki mu je 
predsedoval Vekoslav Tanko, obravnava proti 19-letne- 
mu Alojzu Ovtarju iz Celja, obtoženemu uboja 21-let- 
nega Ljubana Koljaje iz Hrvatske in tatvine.

Današnja obravnava je bila 
druga, ker so prvo zaradi 
slabosti in napada obtožene
ga preložili.

Obtožnica očita Ovtarju, da 
je 29. julija lani v kolodvor
ski restavraciji Celje z nožem 
zabodel v vrat Ljubana Ko- 
ljajo, ki je izkrvavel oziroma 
med prevozom v bolnišnico 
umrl, ter da je lani iz bara
ke na Polulah odtujil dvema 
občanoma 1.330 dinarjev.

Sodišče je obsodilo Alojza 
Ovtarja na enotno kazen 12

Nesreča zahtevala 
dve žrtvi

NOVA GORICA, 20. mar
ca — Popoldne je umrl 
v goriški bolnišnici 2o-let- 
ni Andrej Vidic iz Dolge 
Poljane. Pokojnika so pri
peljali v bolnišnico vče
raj popoldne hudo poško
dovanega v prometni ne
sreči, ki se je pripetila na 
Vipavski cesti v bližini Aj
dovščine. Do nesreče je 
prišlo, ko je poko jnik pri
peljal z osebnim avtomo
bilom na blagem ovinku 
na levo stran cestišča ter 

‘.pri tem trčil v prednje 
levo kolo nasproti vozeče
ga tovornjaka. Pri trčenju 
je bila Vidičeva žena. 20- 
letna Valerija, na mestu 
mrtva. L. K.

Brez vozniškega 
dovoljenja je vozil

KOPER. 20. marca — Vče-> 
raj popoldne je 19-letni Jože 
Kokeza iz Postojne vozil to
vorni avtomobil od Razdrte
ga proti Hruševju. Na ravnem 
delu ceste je zavil na drugo 
stran In trčil v obcestno dre
vo. .po karamoolu je zapustil 
vozilo in so ga našli šele do
ma. Ugotovili so, da ni imel 
vozniškega izpita, razen tega 
pa je kazal znake vinjenosti. 
Na srečo je bila pn tem le 
denarna škoda, voznik pa ni 
dobil hujših poškodb G. G.

Neuspelo tihotap
ljenje ličil

SEŽANA, 20. marca — Ca
riniki na sežanski železniš
ki postaji so našli v kupeju 
vlaka SE, ki vozi na prog: 
Pariz—Zagreb, skrita rdečila 
in puder v vrednosti približ
no 30 tisoč dinarjev. Carinik 
Janič je najprej našel pod 
plaščem živanke Radovano
vič, zaposlene v Parizu, zavoj 
z rdečili. Pod njenim sede
žem je našel še dva manj
ša za-voja. Na vprašanje, ali 
je to potnica skrila, je od
govorila, da ne. Povedala je, 
da ji je zavoje v Parizu iz
ročila neka ženska, da bi j.ih 
nesla v Zagreb. Ker ni hote
la priznati prekrška, so se
stavili zapisnik, kot da je 
blago brez lastnika.

N. Š.
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V nekaj vrstah
NOVO MESTO
Nove ulice pod asfaltno prho — Program mestnega ureja
nja za leto 1969 predvideva komunalno opremo in asfalti
ranje ulic na cbeh bregovih Krke. Na novo bi letos mo
dernizirali Gubčevo. Rotarjevo in Jerebovo ulico, medtem 
ko bi na Trdinovi ulici nadaljevali že prej začeta dela. Na 
ožjem mestnem območju nameravajo letos urediti arkadni 
prehod za pešce ob Cesti komandanta Staneta, cestno kri
žišče pri Petrolu pa opremiti s semafori. Na Glavnem trgu 
bi letos radi položili tudi glavni kabel za mestno telefon
sko omrežje. Več podobnih de! je predvidenih tudi v Brš- 
l.nu.
Pripravljajo se za tekmovanje — Sedem osnovnih šol se 
je prijavilo za občinsko tekmovanje v znanju prve pomoči, 
ki bo 10. aprila v Novem mestu. Na osnovnih šolah so se 
začeli tudi tečaji, na katerih učenci pod vodstvom prosvet
nih in zdravstvenih delavcev utrjujejo snov. Dne 20. aprila 
bo v Novem mestu tudi medobčinsko tekmovanje, s kate
rega bosta odšli na republiško tekmovanje dve najboljši 
ekipi.

VELIKA LOKA
»Deseti brat« — Tukajšnja igralska družina bo v nedeljo. 
23. marca gos*ova’a z »Desetim bratom«. Ob 14.30 uri bo 
nastopila pred občinstvom v Šentrupertu, ob 19. uri pa v 
Krmelju.
ŠKOCJAN
Dali hi les za šolo — Šolsko vodstvo je povprašalo starše, 
kaj menijo o gradnji nove šele. ki je predvidena za pri
hodnje leto. Starši bi pomagali z lesom in pri zemeljskih 
delih. Želijo pa. da bi nova šola stala na mestu sedanje. 
Krojača in šivilijo potrebujejo — Zenski in moški svet v 
Škocjanu bi bi! močno vesel šivilje ali krojača, če bi od- 
prla obrt. Daleč okrog ni nobenega takega obrtnika in mo
rajo hoditi v Nov0 mesto. Letos pa bodo dobili frizerski 
salon.

LOKA PRI ZIDANEM MOSTU
Prrmajhno pokopališče — Krajevna skupnost v Loki ima 
v letošnjem načrtu tudi povečanje loškega pokopališča, na 
katerem že skoraj ni več prostora. Lani je kraj dobil vo
dovod. zato je potrebna tudi kanalizacija, ki bi po predra
čunu stala najmanj 200.000 dinarjev. Vprašanje je, kako 
zbrati toliko denarja, posebno še. ker so še druge potre
be: otroško igrišče, popravilo prosvetnega doma ...

ZABUKOVJE
Elektrifikacija Podgorja — Letos bedo v sevniški občini
elektrificirali zadnje večje nasplje — Podgorje, ki je raz
metana vas nad Zaoukovjem. Krajevna skupnost Zabukov- 
je ima razen tega v načrtu tudi rekonstrukcijo ceste Dal 
— Zabukcvje ter namestitev javne razsvetljave z Zabu- 
kovju.

OTAVICE
Pridni izdt-lovaU-i grabelj — Ta vas. ki je oddaljena od
Ribnice slabe štiri kilometre in ki se stiska na ravnini 
vzhednu cd kočevske železnice, slovi daleč naokoli po iz- 
delovnih graoelj. Grablje izdelujejo pri vsaki drugi hiši. 
zaslužijo pa toliko, da laže zmagujejo davščine in trdo 
življenje. Pravijo, da bo cbrt. ki se je v Otavicah zakore
ninila v začetku stoletja, zamrla, ker je vedno manj lepih 
leskovih palic. Ponje hodijo sedaj daleč v Rog, za eno pa 
morajo odšteti 0.30 dinarjev.

Iz drugih izdaj
LJUBLJANA
solarn četrtino več denarja — Ljubljanska temeljna izo
braževalna skupnost bo imela letos skoraj 76 milijonov 
dohodka, kar je 73 odstotkov manj kot lani. Lani je TIS 
financirala tudi srednje šole in domove, za katere je letos 
prevzela skrb republiška izobraževalna skupnost. Nad 90 
odstotkov dohodka TIS predstavljajo redni prispevki petih 
liubljanskih občinskih skupščin. S svojim dohodkom bo 
TIS financirala 43 osnovnih šol, 35 vzgojnovarstvenih za
vodov, 4 glasbene šole, 3 delavske univerze in drugo.

ta to tovuvttvariariaria
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$e nikoli tako blizu 
in tudi ne tako daleč
V Sevnici se pripravljajo na ljudsko glasovanje o samo
prispevku za nov zdravstveni dom — Dosedanji je v sta

novanjski hiši, kjer ni ustreznih prostorov
Dne 13. aprila ne bodo volivci sevniške občine volili 
samo nove občinske skupščine, marveč bodo odločali 
tudi o plačevanju prispevka za gradnjo novega zdrav
stvenega doma. Te dni so v občini zadnji zbori voliv
cev, na katerih obravnavajo tudi ta predlog. Z večine 
dosedanjih prihajajo ugodni glasovi o mnenju ljudi.

»Tako blizu in tako da
leč do novega zdravstve
nega doma, kot ta trenu

tek, nismo bili še nikoli,« 
je dejal predsednik odbo
ra za gradnjo dr. Jurij

'I

Maja anketa

,Pričakujemo najlepše*
Mladi prizadeto in resno gledajo na življenje
Veliko je starejših lju
di, ki trdijo, da mladi 
danes živijo brez ciljev 
in idealov in da so nji
hove iluzije vzorci brez 
vrednosti. Sprehodi med 
mladimi ljudmi, ki so 
šele na poti v resnično

življenje, pa nam vliva
jo vero in zaupanje, da 
mladi gledajo na življe
nje resno in s polno od
govornostjo. Posamezni
ki, ki tavajo okoli brez 
ciljev, so v manjšini.

Sedem mladih ljudi iz novomeške občine smo vpra
šali:

• Kaj je vaš življenjski namen?
0 Po kom se zgledujete?
• Kaj pričakujete od prihodnosti?

MALCI PELKO (21 let) — tek
stilna tehničarka v Novoteksu: 
»Najprej želim priti do stanova
nja. V življenju se zgledujem po 
starših, ki jih nadvse cenim. 
Pričakujem, da bo prihodnost 
lepa in da bo enkrat za vselej 
odstranjen strah pred vojno.«

KOST J A VIRANT (IS let) — di
jak iz Straže: »Rad bi doštudiral 
in dosegel boljše športne uspe
he. Svoje vzornika sem našel v 
svetovnem rekorderju metalcu 
diska Danjeku. Mladi pričakuje
mo, da bo prihodnost lepša kot 
je sedanjost.«

MARIJA ZORIC (22 let) — go
stinska tehničarka na Otočcu: 
»Dobro počutje v mojem delov
nem kolektivu in srečen zaken 
sta moji želji. Delovni kolektiv 
m moji starši so mi vzorniki. 
Prepričana sem, da bodo neka
teri končno prišli k pameti in 
nehali netiti vojne.«

KRISTINA KRALJ (24 let) — 
učiteljica iz Brusnic: »Višja izo
brazba na pedagoški akademiji, 
srečen družinski kotiček in višji 
standard so moje želje. Moj 
vzornik je Tito. Od bodočnosti 
pričakujem veliko, zlasti več ra
zumevanja med ljudmi in ne na
zadnje med prosvetnimi delav
ci.«

IGNANC SELAK (16 let) —kmet 
iz Lutrškega sela: »želim dokon
čati kmetijsko folo ter uspešno 
gospodariti na očetovi kmetiji. 
Starši so mi vse tudi moji vzor
niki. Prihodnost mora biti za 
nas kmečke fante lepša; vedno 
se ne bo dalo tako živeti kot 
zdaj.«

NADA FABJAN (21 let) — pošt
na uslužbenka, Novo mesto: »Pri
memo in urejeno življenje ter 
zadovoljstvo pri delu so moje 
največje želje. Kakor drugim 
mlajšim ljudem, je tovariš Tito 
osebnost, ki vzbuja moje največ
je spoštovanje. Prihodnost me 
skrbi, ne pričakujem nič dobre
ga.«

JANEZ BUČAR (24 let) — kera
mični delavec iz Bršlina. »Uredi
tev družine in zadovoljstvo na 
delovnem mestu sta moji želji. 
Zgledujem se po moji družini, 
sestrah in starših. Prihodnost 
mora biti boljša. Mi, ki smo ko
maj začeli živeti, upravičeno pri
čakujemo najlepše.«

Besedilo in slike: 
SLAVKO DOKL

Pesjaik, ko smo si ogle
dali sedanji zdravstveni 
dom.

»Ce naši ljudje na refe
rendumu odklonijo plače
vanje prispevka, je veliko 
vprašanje, kdaj se bomo 
spet lahko začeli znova 
pogovarjati o gradnji,« je 
še pristavil.

Mnenje, ki se je poja
vilo ob reorganizaciji 
zdravstvene službe, češ, 
da je v Sloveniji zdrav
stvenih domov in ambu
lant preveč, nikakor ne 
velja za Sevnico. V ob
močje sevniškega zdrav
stvenega doma spada več 
kot 14.000 prebivalcev, za 
katere je bilo na primer 
v lanskem letu opravlje
nih 150.000 različnih zdrav
stvenih storitev v sploš
ni ambulanti, dispanzerju 
za žene in zobni ambu
lanti.

Toda v kakšnih razme
rah so bile opravljene vse 
te storitve! Zgradba do
ma je večja stanovanjska 
hiša, kjer morajo stati 
bolniki v tesnih čakalni
cah in na hodnikih, kjer 
skupaj s tuberkuloznimi 
bolniki čakajo otroci na 
zobozdravnika in v čakal
nico ni mogoče postaviti 
niti peči. V neprimernih 
prostorih je rentgenski 
aparat, manjka skladišče, 
v dispanzerju za žene, ki 
je kar v gasilskem domu, 
se v 8 kvadratnih metrov 
veliki čakalnici brez oken 
zvrsti tudi po sto deklet 
in žena na dan.

Na to mislijo prebival
ci občine, ko govorijo o 
domu, katerega gradnja 
je odvisna tudi od njiho
vega glasu in njihovega 
denarnega prispevka. Vsak
do si prispevek lahko sam 
izračuna če upošteva pred
lagani poldrug odstotek 
od osebnih dohodkov, pri
spevnih osnov obrtnikov, 
pokojnin in katastrskega 
dohodka.

MARJAN LEGAN

NOVO MESTO
V Zahodno Nemčijo 
bo odpotovalo 
50 delavcev

Novomeški Zavod za zapo
slovanje zbira prvo skupino 
— 50 delavcev za zaposlitev 
v Zahodni Nemčiji. Delavci 
so lahko nekvalificirani, dela
li pa bodo v kovinski indu
striji v mestu Witten. Pogod
be z interesenti, ki bodo 
ustrezali pogojem, bodo pod
pisovali 28. marca. M. J.

NOVO MESTO

Premalo
izkoriščen
prosvetni

servis
Delavci novomeškega zavo

da za kulturno dejavnost ugo. 
tavljajo, da se njihovega pro
svetnega servisa — ta deluje 
v okviru zavoda že pet let — 
občani, zlasti pa kulturno- 
prosvetna društva, ki jim je 
prosvetni servis namenjen, 
vse premalo poslužujejo.

Zavod za kulturno dejav
nost je v zadnjih letih vložil 
v prosvetni servis dokajšnja 
sredstva: med drugim so ku
pili zložljiv oder (64 kvadrat
nih metrov) ter vrsto gleda
liških rekvizitov, od garderobe 
do šmink, kulis itd. Novo
meški prosvetni servis ima 
tesne stike z ljubljanskim ter 
lahko posreduje tudi njihove 
gledališke rekvizite. V zavo
du za kulturno dejavnost je 
v okviru prosvetnega servisa 
tudi obsežna dramska knjiž
nica, ki so jo nedavno ure
dili v prostorih delavsko pro
svetnega društva Dušan Je
reb.

Dramska knjižnica ima na 
voljo toliko izvodov dramske
ga dela, kolikor je vlog v 
posameznem dramskem delu. 
ProsveiHi servis ima na voljo 
tudi lepo zbirko diafilmov, 
ki bi si jih posamezne šole 
lahko izposojale, saj je vrsta 
teh učnih pripomočkov, ki jih 
je izdajatelj — ljubljanski 
prosvetni servis namenil 
klubski dejavnosti pri zvezi 
kulturno prosvetnih organiza
cij, že razprodanih in tako 
le težko dosegljivih.

Novomeški prosvetni servis 
pa se ne omejuje le na iz
posojanje gledaliških rekvizi. 
tov ter filmov, ampak je pri
pravljen tudi svetovati posa
meznim kulturno-prosvetnim 
društvom, ki gradijo nove do. 
move. V neposredni bližini 
Novega mesta so n. pr. gra
dili nov prosvetni dom, na
črti zanj pa so bili neustrez
ni, in ker se niso posvetovali 
z nikomer, je oder neprime
ren.

Takih primerov pa je še 
več. Prosvetni servis deluje 
v tesni povezavi z občinskim 
odborom zveze kulturno pro
svetnih organizacij. Pred 
kratkim so n. pr. s stoli 
opremili dve dvorani, ne da 
bi zanje zahtevali kakšno ma. 
terialno odškodnino.

PETER BREŠČAK

V Planico gre 1700 
občanov

Iz novomeške občine bo 
odšlo v Planico okoli 1700 
gledalcev, šolska mladina in 
drugi občani bodo na to pri
reditev potovali s posebnim 
vlakom in z avtobusi turistič
nih podjetij. I. D.

PROMETNA NESREČA — Danes 20. marca okoli 4. ure se je zgodila na cesti 
Ljubljana—Zagreb pri Mačkovcu huda prometna nesreča. Na tovornjaku madžar
ske registracije je počila zadnja leva guma, kar je povzročilo, da se je tovornjak, 
naložen s kubanskim sladkorjem, prevrnil. Pri nesreči se je poškodoval eden od 
dveh voznikov tovornjaka. Foto: Mirko Vesel

Obsodba za uboj z nožem
Alojzija Ovtarja so obsodili na 12 in pol leta strogega zapora

CELJE, 20. marca. Danes dopoldne je bila pred pet
članskim senatom okrožnega sodišča v Celju, ki mu je 
predsedoval Vekoslav Tanko, obravnava proti 19-letne- 
mu Alojzu Ovtarju iz Celja, obtoženemu uboja 21-let- 
nega Ljubana Koljaje iz Hrvatske in tatvine.

Današnja obravnava je bila 
druga, ker so prvo zaradi 
slabosti in napada obtožene
ga preložili.

Obtožnica očita Ovtarju, da 
pe 29. julija lani v kolodvor
ski restavraciji Celje z nožem 
zabodel v vrat Ljubana Ko- 
Ijajo. ki je izkrvavel oziroma 
med prevozom v bolnišnico 
umrl, ter da je lani iz bara
ke na Polulah odtujil dvema 
občanoma 1.330 dinarjev.

Sodišče je obsodilo Alojza 
Ovtarja na enotno kazen 12 
let in 6 mesecev strogega za
pora.

Pri odmeri kazni je sodi
šče upoštevalo, da je Ovtar 
mlajši polnoletnik in da jerm1
]P: revij aM

ki je nem gl berejo* 
■samornožje*

OGLAŠUJTE 
V DNEVNIKU
„D E L O"

že 17-krat prišel v konflikt 
z družbenimi normami, kar 
potrjuje, da je rasel v neure-

Neuspelo tihotap
ljenje ličil

SEŽANA, 20. marca — Ca
riniki na sežanski železniš
ki postaji so našli v kupeju 
vlaka SE, ki vozi na progi 
Pariz—Zagreb, skrita rdečila 
in puder v vrednosti približ
no 30 tisoč dinarjev. Carinik 
Janič je najprej našel pod 
plaščem Živamke Radovano
vič, zaposlene v Parizu, zavoj 
z rdečili. Pod njenim sede
žem je našel še dva manj
ša zavoja. Na vprašanje, ali 
je to potnica skrila, je od
govorila, da ne. Povedala je, 
da ji je zavoje v Parizu iz
ročila neka ženska, da bi j.ih 
nesla v Zagreb. Ker ni hote
la priznati prekrška, so se
stavili zapisnik, kot da je 
blago brez lastnika.

N. S.

Kolesar
hudo poškodovan

CELJE, 20. marca. — Voz
nik osebnega avtomobila Vin
ko škofijanc, star 36 let, iz 
Brežic, je včeraj vozil po 
cesti za tovarno pohištva v 
Dobovi. Po isti cesti je z leve 
strani pripeljal kolesar Miha
el Volk, star 44 let, iz Krške 
vasi, ki zaradi hitrosti ni 
mogel zvoziti ovinka in se je 
zaletel v avtomobil. Hudo 
poškodovan je obležal na ce
sti. Odpeljali so ga v bre
žiško bolnišnico M. S.

jenih družinskih razmerah. 
Do pravomočnosti sodbe so 
za Ovtarja odredili pripor.

MILAN SENICAR

Vrhovno sodišče 
SRS potrdilo 
kazen

MARIBOR, 20. mar.— Vrhov
no sodišče SRS je zavrnilo pri
tožbo Ivana Premzla in nje
govega zagovornika in potr
dilo sodbo mariborskega ok
rožnega sodišča, ki ga je 
obsodilo zaradi kaznivih de
janj ropa in neupravičene 
uporabe motornega vozila na 
enotno kazen štiri leta in 
osem mesecev strogega za
pora.

Ivan Premzl iz Njiverce, 
pleskar brez zaposlitve, je 
23. aprila lani okoli 20. ure 
na cesti v Kidričevem s silo 
vzel Ivanu Kraševcu iz žepa 
suknjiča denarnico s 640 di
narji. Razen tega je 20. mar
ca okoli 20 ure pred gostilno 
Finžgar na Pragerskem po 
dogovoru z nekim mladolet
nikom neupravičeno uporabil 
moped, last Ivana Vode.

Vrhovno sodišče SRS je 
ugotovilo, da je mariborsko 
okrožno sodišče pravilno o- 
cenilo okoliščine in izreklo 
primerno kazen. Ivan Premzl 
je na razpravi večkrat spre
minjal svoj zagovor in obre
menjeval za roparski napad 
tudi neko drugo osebo. Vrsta 
prič pa je na razpravi od
ločno potrdila, da ta oseba v 
času dejanja ni mogla biti 
navzoča na kraju roparskega 
napada. Ivan Premzl je bil 
že kaznovan in je zadnjo ka
zen prestal šele januarja 
1968.

N. S.

Občinskega proračuna niso sprejeli
S seje občinske skupščine Ribnica — Zvišali so prispevno stopnjo iz 

osebnega dohodka, da bi lahko uresničili svoje naloge
RIBNICA, 20. marca. Danes je bila seja občinske skup
ščine, na kateri so razpravljali o analizi februarskih 
zborov volivcev, letošnjemu občinskemu proračunu, 
sprejeli so odlok o financiranju vzgoje in izobraževa
nja ter finančni in delovni program skladov, razprav
ljali o programskih izhodiščih za delo občinske skup
ščine in o proslavljanju občinskega praznika. Sprejeli 
so tudi več drugih odlokov.

Med razpravo o proračunu 
so ugotovili, da s 3.95 odstot
no stopnjo prispevka iz oseb
nega dohodka od delovnega 
razmerja in ostalimi predvi
denimi proračunskimi dohod
ki občinska skupščina ne bo 
mogla uresničiti svojih po
godbenih in s predpisi dolo
čenih nalog. Zato so odbor
niki sklenili, da zvišajo pri
spevno stopnjo na 4,63 od
stotka, da bodo tako krili 
vsaj stalne proračunske iz-

Novinarska 
konferenca 
v Novem mestu

NOVO MESTO, 20. marca. 
— Dopoldne je direktor du
najske drsalne revije Fried
rich Gutschmar v sodelova
nju s turističnim podjetjem 
Kompas iz Ljubljane sklical 
v Novem mestu novinarsko 
konferenco za novinarje in so
delavce turističnega podjetja 
Kompas.

Na konferenci so se prisot
ni seznanili z možnostmi o- 
biska dunajske, svetovno 
znane revije na ledu, ki bo 
od 1. do 11. maja letos prvič 
gostovala v avstrijskem mestu 
Gradcu.

Opozorili so tudi, da bo od 
26. aprila do 4. maja tudi 
znan graški spomladanski ve
lesejem.

Akvatan kozmetika, prva v naši državi, je pripravila 
za vas kozmetično kolekcijo s pomočjo katere posta
ne koža gladka, prožna in sveža.

ZATO SE Z ZAUPANJEM OBRNITE 
NA KOZMETIČARKO
od katere boste brezplačno prejeli diagnozo in kozme
tični nasvet za nego vaše kože.

datke v lanski višini in zago
tovili denar za nekatere ne
odložljive naloge občine.

Za slovo 
»Plinska luč"

Novomeščani so ponovi
li uspeh izpred sedmih 

let
NOVO MESTO, 20. marca 

— Patricka Hamiltona »Plin
ska luč« je v nocojšnji izved
bi tukajšnjega amaterskega 
gledališča doživela svojo dru
go veliko predstavo na novo
meškem odru. Občinstvo ni 
skoparilo s priznanjem igral
cem, ki so ponovili uspeh 
izpred sedmih let. Takrat so 
v istih zasedbah vlog, z istim 
delom dosegli prvo mesto na 
republiški reviji amaterskih 
gledališč v Zagorju.

Do uspeha v Zagorju je 
popeljal igralce pokojni pro
fesor Tone Trdan, medtem 
ko so nocoj nastopili pod 
režijskim vodstvom Rika Ur
ha, ki igra v »Plinski luči« 
tudi eno glavnih vlog. Riko 
Urh, ki je pripravil tudi sce
no, je pri režiji uspešno upo
rabil režijski koncept prof. 
Trdana, igro pa je razgibal 
tudi z nekaterimi novimi pri
jemi. Slej ko prej pa mu to 
ni bilo težko, saj je imel op
raviti z izkušenimi igralci, 
ki so jim vloge tudi po sed
mih letih še vedno »sedele«.

Večina igralcev bo po jut
rišnjem nastopu v »Plinska 
luči« zapustila gledališki o- 
der. Sodeč po nocojšnjem 
nastopu, pa jim ob slovesu 
ne bo treba zardevati. Nas
protno: v analih novomeške
ga amaterskega igralstva bo
do ostali zapisani kot skupi
na, ki je na oder vnesla naj
več svežine v povojnem ča
su. i. z.

To zvišanje prispevne stop
nje pa pomeni, da bo gospo
darstvo obremenjeno enako 
kot lani, občinski proračun 
pa bo imel za okoli 220.000 din 
več dohodkov. O tej višji 
stopnji se bodo kljub temu, 
da je že sprejeta, pogovorili 
še s predstavniki občinskih 
organov in gospodarstva. Ven- 
da je e sprejeta, pogovorili 
zbora delovnih skupnosti — 
(predstavniki gospodarstva) 
že na seji menili, da višja 
stopnja za gospodarstvo ne 
bo predstavljala posebne 
obremenitve.

Sprejeli so tudi odlok o fi
nanciranju vzgoje in izobra
ževanja v občini. Na njegovi 
podlagi bodo v občini zbrali 
letos 1,698.000 din za temelj
no izobraževalno skupnost, 
razen tega pa bodo dobili 
predvidoma od republiške iz
obraževalne skupnosti tudi 
1,488.000 din dotacije. Tako 
bo imela temeljna izobraže
valna skupnost Ribnica letos 
predvidoma 3,186.000 din do
hodkov, občinski proračun pa 
okoli 2,982.000 din.

Odborniki so razpravljali še 
o programskih izhodiščih za 
delo nove občinske skupšči

ne. Sprejeli so sklep, da naj 
bi njihova skupščina predla
gana programska izhodišča 
sprejela kot svoj delovni pro
gram. Sedanja občinska skup
ščina pa bo v teh dneh po
sredovala izhodišča v razpra
vo še občinskim konferencam 
ZK in SZDL, občinskemu sin
dikalnemu svetu, občinskemu 
komiteju ZMS, občinskemu 
odboru ZZB in vsem krajev
nim skupnostim, da bodo lah
ko dali nanje svoje pripombe 
in predloge. J. PRIMC

ŠENTLOVRENC
Prvi lovci na žabe

TREBNJE, 20. marca — Ob 
mrtvih rokavih Temenice in 
drugih manjših potokov okoli 
šentlovrenca in Velike Loke 
so se ob večerih pojavili pr
vi avtomobili z lovci na ža
be, ki jih v teh krajih obi
čajno kar mrgoli. Avtomobili 
so po večini z ljubljansko in 
kranjsko registracijo, žal se 
prvi lovci vračajo praznih 
rok, saj se zaradi mrzle vode 
in Zraka žabe še skrivajo v 
blatu, veliko žabjega mresta 
v vodi pa napoveduje tudi 
letos dober lov. M. L.

Trebnje: enako 
kot drugod

Med kandidati za občin
ske odbornike premalo 

žensk in mladih
Za 58 odbomiških mest v 

trebanjski občinski skupšči
ni se bo na aprilskih volit
vah potegovalo 126 kandida
tov, to številko pa lahko še 
spremenijo zbori volivcev, ki 
so v občini te dni.

Tudi 'za to občino je zna
čilno, da je med kandidati 
malo žensk in mladincev — 
vsega 6 žensk, 6 kandidatov 
pa je starih do 25 let. Na 
volitvah se utegne zgoditi, da 
bo nova občinska skupščina 
ostala brez teh zastopnikov.

Po izobrazbi ima 31 kandi
datov nedokončano osnovno 
šolo, 55 osemletko in nižjo 
gimnazijo, 20 srednjo šolo, 12 
višjo in 8 visoko šolo. Po 
poklicu je 34 delavcev, 49 
kmetov, 15 inženirjev in teh
nikov itd., vodstvenih delav
cev je 20, vodilnih ljudi pa 
18.

Med evidentiranimi kandi
dati jih je 32 že bilo v skup
ščini. 29 evidentiranih je čla
nov Zveze komunistov. Struk
tura potrjenih kandidatov po 
oceni volilne komisije pri 
SZDL ustreza razmeram v 
občini, premalo je le žensk 
in mladine. M. L.

^OCA *** BREZOVICI FRI SEVNICI — Z lepim vremenom bo semkaj
Foto: M. Leganprihajalo vse več turistov, zlasti nedeljskih izletnikov.
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V nekaj vrstah
ZASAVJE
Novi sodniki porotniki — Hrastniška občinska skupščina 
je imenovala 21 občanov za sodnike porotnike občinskega 
sodišča v Trbovljah in soglašala s predlogi sosednih občin. 
Po končanem postopku bo iz zagorske občine 20, trbovelj
ske 25 in hrastniške občine 21 novih sodnikov porotnikov. 
TRBOVLJE
Statut — Komisija za statut občine Trbovlje je pripravila 
prečiščeno besedilo statuta občine in ga dala v javno ob
ravnavo občanom, delovnim in drugim organizacijam. Ko
misija bo sprejemala pripombe in predloge za spremembo 
ali dopolnitev statuta do konca meseca.
HRASTNIK
Pridobivanje polkvalifikacij — 86 delavk in delavcev pod
jetja Sijaj je začelo obiskovati 84-umi tečaj za pridobitev 
polkvalitikacije. Predavanja imajo ob prostih sobotah.
I rad ni vestnik — Občinska skupščina bo od 1. aprila na
prej objavljala občinske odloke v Uradnem vestniku Zasav
ja in ne več v Glasniku, prilogi Ljubljanskega dnevnika. 
Trgovina — Trgovsko podjetje Prvi junij je začelo v četr
tek s takoimenovanim »gospodinjskim tednom«. Do 4. 
aprila bo potrošnikom, ki se bodo odločili za nakup po
hištva, preprog in drugih proizvodov, nudilo popust.
Tečaj — Avto moto društvo bo konec marca začelo z no
vim teoretičnim tečajem za voznike motornih vozil.
LITIJA
Štipendije — V letošnjem šolskem letu štipendirajo šole v 
občini 13 slušateljev na srednjih ter 5 na višjih oziroma 
visokih šolah. Štipendij pa bi bilo pot rebno še več, saj 
prosvetni delavci ugotavljajo, da nimajo strokovno zase
denih mest za nekatere predmete.
Avtobusni prevoz — Pred dnevi je avtobusno podjetje SAP 
iz Ljubljane uvedlo šolsko progo Kostrevnica—Šmartno in 
Ješče—Šmartno. Tako se v osnovno šolo v Šmartnem od
slej vozi vsak dan blizu 70 učencev, ki so oddaljeni nad 
štiri kilometre in so morali doslej hoditi peš. Prevoz za 
šolarje bo plačala TIS Litija.
Razvijajmo tradicionalne dejavnosti — Občinski svet Zve
ze kulturno prosvetnih organizacij Litija je sklical pred 
dnevi izredno konferenco, na kateri so po obširni raz
pravi o kulturni dejavnosti v občini izvolili še dva dele
gata za V. republiški kongres ZKPO Slovenije. Litijsko 
občino bosta zastopala Magda Breznikar, tajnica občinske
ga sveta ZKPO Litija in Miro Kaplja, član litijskega odra 
mladih. V razpravi so poudarili, da je treba še nadalje 
razvijati in krepiti liste dejavnosti, ki imajo že dolgoletno 
tradicijo. Sem uvrščajo pevske zbore, godbo in nekatere 
dramske skupine. V krajih, kjer ni dejavnosti, naj bi or
ganizirali gostovanja skupin iz drugih krajev. V Litiji pa 
bi gostovale poklicne kulturne skupine iz Ljubljane.

Upokojenci za uskladitev pokojnin
V trboveljski bolnišnici predlagajo poseben oddelek za znanstveno raziskovalno delo
V revirskih občinah živi več kot pet tisoč upokojencev. 
Spričo tega je razumljivo, da skrbno spremljajo ob
ravnave o spremembah sistema pokojninskega in inva
lidskega zavarovanja. Nedavno so upokojenci v Trbov
ljah govorili tudi o osnutku novega zakona o pokojnin
skem zavarovanju. O tem bo v prihodnje več razprav 
v vseh treh občinah.

Upokojenci v Trbovljah so 
znova poudarili, da je potreb
no v letu 1970 dokončno u- 
skladiti pokojnine. Odstotek 
za uskladitev naj bo različen 
in sicer glede na to, koliko 
pokojnine nekaterih skupin 
upokojencev zaostajajo za pri

znanimi pokojninami enakih 
skupin upokojencev po letu 
1965. Republiški zavod za so
cialno zavarovanje naj zahte
va, da komunalni zavodi za 
socialno zavarovanje uskladijo 
vse pokojnine do 1. maja le
tos. Torej tudi pokojnine z

varstvenim dodatkom ter po- 
takšne, u terjajo posebno 
kojnine, ki so bile odmerjene 
do 31. decembra 1964 po o- 
sebnem dohodku, za upoko
jence pa je ugodnejša odmera 
po kategoriji delovnega mesta.

Upokojenci so bili tudi 
mnenja, da bi jih oprostili 
plačevanja.posameznih zdrav
stvenih storitev. Predvsem so 
proti temu, da bi povečali 
dosedajo participacijo.

V Trbovljah so tudi ugoto
vili, da bi skladi zdravstvene
ga zavarovanja prihranili pre
cej denarja, če bi v kliničnih

Iz enega dinarja narede dva
Kranj: krajevne skupnosti opravijo veliko s prostovoljnim delom

Iz drugih izdaj
LJUBLJANA
solarn četrtino več denarja — Ljubljanska temeljna izo
braževalna skupnost bo imela letos skoraj 76 milijonov 
dohodka, kar je 73 odstotkov manj kot lani, Lani je TIS 
linancirala tudi srednje šole in domove, za katere je letos 
prevzela skrb republiška izobraževalna skupnost. Nad 90 
odstotkov dohodka TIS predstavljajo redni prispevki petih 
ljubljanskih občinskih skupščin. S svojim dohodkom bo 
TIS financirala 43 osnovnih šol, 35 vzgojnovarstvenih za
vodov, 4 glasbene šole, 3 delavske univerze in drugo.

V Kranju so pred kratkim pregledali delo krajevnih 
skupnosti in ocenili njihove uspehe v okviru tekmova
nja »Leto akcij krajevnih skupnosti«. Ugotovili so, da 
je večina dobro opravila svoje naloge. Se zlasti po
membno je to, da so vrednost denarja, ki so ga dobili 
iz občinskega proračuna, s prostovoljnim delom in 
prispevki skoraj podvojili.

Lani je 38 krajevnih skup
nosti, kolikor jih je v kranj
ski občini, dobilo za svojo 
dejavnost skupaj 1,3 milijona 
dinarjev. Ko so ob koncu le
ta izračunali vrednost vseh 
opravljenih komunalnih in 
drugih del- pa so dobili vso
to 2,4 milijona dinarjev. Ra
zliko so pokrili občani s 
prostovoljnim delom in pri
spevki. Opravili so skoraj 
58 tisoč delovnih ur v vred
nosti nad pol milijona din 
in zbrali 170 tisoč dinarjev 
raznih prispevkov.

Pri tem so se še zlasti od
likovale podeželske krajevne 
.skupnosti. ki so same ob
navljale ceste, gradile vodo
vode. kanalizacijo in javno 
razsvetljavo ter drugo. Po
sebej je treba omeniti Trste- 
nik, ki šteje 375 prebivalcev.

Dan lepših šol se približuje
V Litiji se bodo 13. aprila odločili o samoprispevku za šolstvo
Redke so akcije, ki se jih v Litiji lotevajo s tolikšno 
pozornostjo, kot sedanje priprave na bližnji referen
dum, čeprav so na vseh dosedanjih letnih konferencah 
SZDL, občnih zborih osnovnih organizacij sindikata, 
roditeljskih sestankih, da, celo na nedavnih proslavah 
v počastitev praznika žensk, dobili tako ah drugačno 
podporo od ljudi, kljub temu sodijo, da kaže marsikaj 
storiti, da bi ljudsko glasovanje o tem uspelo. Pri
pravljalni odbor za izvedbo referenduma ima v na
črtu še vrsto pogovorov s skupinami občanov in de 
lovnimi ljudmi. Litijani so dobili okrog 10.000 izvodov 
natisnjenih programov, na katerih so obrazložili, kam 
bodo dali denar zbran s samoprispevkom.

Ob vsem tem naj omenimo I 
pripravljenost domala večine 
kmetovalcev v tej zasavski

občini, da na bližnjem refe
rendumu pozitivno odgovori
jo na predlog o uvajanju
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krajevnega samoprispevka. V 
okoliških vaseh litijske obči
ne je kar 15 podružničnih šol, 
od katerih so skoraj vse po
trebne takšnega ali drugačne
ga popravila. 22 odstotkov 
kmečkih otrok od skupnega 
števila 2500 učencev obisku
je šolo s kombiniranim pou
kom. Oprema podružničnih 
šol pa je hudo zastarela, pa 
tudi učil je premalo.

Litijski kmetje bi radi. da 
bi v šolah njihovega območja 
uvedli tudi poučevanje o kme
tijskih veščinah, kot so to že 
storili v nekaterih šolah te 
občine. Gre tedaj za to, da bi 
imeli kmečki otroci vse pogo
je. da že v osnovni šoli dobe 
nekaj temeljnega znanja o 
kmetovanju. Prav zato kmet
je litijske občine sodijo, da 
bodo s popravilom ali pre
urejanjem šolskih prostorov 
imeli njihovi otroci večje mož
nosti vsestanske vzgoje in izo
braževanja. Sicer pa so men
da vsi kmetje toplo pozdravi
li ustanovitev kmetijske nada 
ljevalne šole, ki deluje v 
Šmartnem, saj ugotavljajo, da 
utegne ta vzgojno-izobraževal- 
na ustanova bistveno prispe
vati k boljšemu gospodarje
nju na kmetijskih posestvih.

Podobno je v mestnem sre
dišču. Vse več staršev spo
znava. da potrebujejo njihovi 
otroci več in temeljitejšega 
znanja, ne glede na to, ali 
bodo nadaljevali šolanje, ali 
se bodo zaposlili oziroma šli 
v uk. Občani so pozno pre
brali osnutek predloga pro
grama novogradnje in preu
rejanja šolskih prostorov, ki 
sta ga pripravila občinska 
skupščina in svet za vzgojo 
in izobraževanje ob sodelo
vanju drugih. Čeprav imajo 
tu in tam ljudje neka! pri
pomb na razporeditev denar
ja. so vendarle v bistvu so
glasni. da ni moč prezreti 
nobene vzgoino-izobraževalne 
ustanove v občini

Kaže. da bo občinska skup
ščina deloma še spremenila 
predlog o plačevaniu samo
prispevka za obrtnike, ker so 
na tem področju ugotovili ne
katere spremembe. O tem in 
vseh drugih pripombah ali 
dodatnih predlogih občanov 
in delovnih ljudi bodo spre
govorili še na bližniih po
svetovanjih in sestankih.

M. V.

OGLAŠUJTE 
/ DNEVNIKU
„D E L or

Od teh jih je 227 opravilo 
skoraj 6 tisoč prostovoljnih 
delovnih ur, razen tega pa 
so zbrali še za 20 tisoč dinar
jev prispevkov. Po številu 
delovnih ur na prebivalca 
so med najboljšimi še v Vo
gljah in na šenturški gori.

Vrednost opravljenih del v

GORENJSKA:
Denar za preventivo

Že nekaj let je plače
vanje preventivnega zdrav
stvenega varstva na Go
renjskem slabo urejeno.

Letos pa so se gorenj
ske občine dogovorile s 
komunalnim zavodom za 
socialno zavarovanje v 
Kranju za skupno finan
ciranje teh nalog. Občine 
bodo prispevale za te na
mene iz svojih proraču
nov po štiri dinarje za ob
čana letno.

V predlogu proračuna 
jeseniške občine, o kate
rem v teh dneh razprav
ljajo na zborih volivcev, 
je za te namene predvi
denih 110.000 dinarjev.

Tako zbran denar bo ob 
prispevku sklada zdrav
stvenega zavarovanja os
nova za plačevanje dispan
zerske, babiške in patro
nažne službe zdravstve
nih domov. Zavoda za 
zdravstveno varstvo in 
zdravstvenega centra v 
Kranju. P. D.

primerjavi z denarjem za 
redno dejavnost pa je naj
večja na Bratkih. Tam so 
dobili vsega 9.300 din, konč
no vrednost del pa cenijo 
kar na 59.000 dinarjev. Tudi 
na Beli je vrednost opravlje
nih del skoraj šestkrat tolik
šna kot občinske dotacije.

Povsem drugače pa je v 
mestu, kjer prostovoljnega 
dela skoraj ne poznajo. La
ni so le v obrobnih predelih, 
na Primorskem in v Stmi- 
šču, opravili več kot 1.000 
delovnih ur. Tudi vrednost 
vseh del ni dosegla vsote de
narja, ki so ga dobili od 
občinske skupščine. Pri kra
jevnih skupnostih na ožjem 
mestnem področju je ta de
lež komaj dve petini. Te
mu so vzrok precejšnji oseb
ni dohodki za upravno de
javnost, ki pa v nekaterih 
primerih ne morejo biti pov
sem upravičeni z dejanskim 
delom krajevnih skupnosti.

Tudi v tekmovanju so se 
mestne krajevne skupnosti 
precej slabše odrezale kot 
podeželske, še najboljše je 
bilo Struževo, vendar šele na 
dvajsetem mestu. Zmagala 
je krajevna skupnost Trste- 
nik , ki je zbrala 1101 točko 
in s tem osvojilo nagrado 
5000 dinarjev. Na drugem 
mestu je Bela s 765 točkami, 
za kar je dobila 4.000 dinar
jev, tretji pa so Bmiki s 
749 točkami in 3.000 dinarji 
nagrade. Na naslednjih na
grajenih mestih soi Voglje 
635 točk (2.000 dinarjev), 
Besnica — 576 ( 2000). Vo
klo — 438 (1.000), šenturška 
g-ira — 432 (1.000), Grad — 
384 (1.000) in Podblica —
364 (1.000 dinarjev).

LADO STRU2NIK

bolnišnicah ustanovili odde
lek, kjer bi opravljali izključ
no znanstveno raziskovalno 
delo, hkrati pa bi oddelek 
služil kot učno mesto za-nov 
medicinski kader. Na tem 
oddelku bi obravnavali samo 
zahtevnejše primere, torej 
takšne, ki terjajo posebno 
klinično nego ln znanstveno 
raziskovanje. Denar za delo 
takšnega znanstveno razisko
valnega oddelka s pedagoško 
smerjo bi moral zagotoviti re
publiški proračun.

Bolniki, ki niso potrebni 
zdravljenja na najvišjem stro
kovnem nivoju, bi se lahko 
zdravili na splošnih oddelkih. 
Po ocenah bi uresničitev te 
zamisli prispevala k pocenit
vi stroškov zdravljenja in pri
hrankom v skladih zdravstve
nega zavarovanja.

PAVLE BURKEUC

Večje možnosti letovanja
Zanimiv predlog zagorske komisije za letovanja

Pred leti je zagorska otroška počitniška skupnost ob 
vsestranski podpori občinske skupščine kupila na 
istrski obali v Vrsarju dom za letovanje šolske in dru
ge mladine. Doslej je v tem domu prebilo del svojih 
počitnic okoli 440 šolarjev. 2e ob nakupu doma pa se 
je izkazalo, da ga bo treba temeljito obnoviti in nadzi
dati ter prizidati nove prostore.

Komisija za letovanje ima 
pripravljen ustrezen načrt, 
po katerem bi imel dom v 
Vrsarju okrog 100 postelj. 
Razen tega bi v njem ure
dili novo kuhinjo, jedilnico 
in nekatere stranske prosto
re. Z ureditvijo počitniškega 
doma bi se tedaj znatno po
večale možnosti za letovanje 
zagorske mladeži. Dejansko 
bi bile zmogljivosti doma to
likšne. da bi utegnili v njem 
letovati tudi otroci, bodisi iz 
sosednjih občin ali od dru
god. Ker bi za izvedbo na
črta potrebovali okrog 700.000 
dinarjev, predlaga komisija 
za letovanje, da bi našli so
investitorja. s katerim bi so
delovali pri adaptaciji doma, 
kot tudi kasneje pri organiza
ciji skupnih počitnic.

Pri tem komisija posebej 
poudarja, da omogočajo načr
ti tako funkcionalnost doma, 
da bi utegnili v njem preži
veti počitnice ali dopust otro
ci različnih starostnih skupin 
in odrasli. V zvezi s tem ne 
bo odveč, če povemo, da je 
bilo že doslej In da bo tudi 
v prihodnje letovanje v 
tem domu dokaj poceni. 
Tako so lani starši prispevali 
za 15-dnevno letovanje samo 
od 50 do največ 150 dinarjev. 
Komisija namreč vsestran
sko upošteva socialne razme
re staršev.

Lansko poletje je kar 60 
staršev plačalo za letovanje 
svojih otrok samo po 50 din. 
Za ceno od 125 do 150 dinar
jev je letovalo samo 82 otrok. 
Delovne organizacije so plača
le 16 otrokom bivanje ob 
morju, brez prispevka je le
tovalo 11 otrok. Na letovanju 
se je zvrstilo tudi 17 rejen
cev. Sicer pa so imeli lani 
zagorski šolarji v- svoji sre-

Spoznavajmo 
drug drugega

Veliko odgovorov ni na 
vprašanja, ko razpravlja
mo o razmerah na pod
ročju v drugih rejmbli- 
kah. Premalo poznamo 
neposredno drug drugega.

Občine sklepajo pobra
tenje z mesti izven drža
ve in manj znotraj jugo
slovanskega prostora.

Ko so o tem govorili 
na seji občinske konferen
ce ZK Trbovlje, so sogla
šali, da predlagajo občin
ski skupščini, naj preuči 
možnosti in se odloči za 
sodelovanje z eno izmed 
sorodnih občin v sosed
njih republikah.

»S tesnejšimi stiki, se
znanjanjem z uspehi in 
problemi ter z izmenjavo 
izkušenj bomo bolje spo
znali in razumeli drug 
drugega,« je dejal sekre
tar Ivo Meglič.

P.B.

dini večjo skupino svojih vr
stnikov iz Severne Francije, 
iz občine Avion, s katero ima 
Zagorje že nekaj let prija
teljske stike.

Sedanja pobuda za razširi
tev zmogljivosti doma in za 
bolj udobno bivanje zagorske 
mladine je vsekakor uteme
ljena in b' 'o kazalo v celoti 
podpreti. Komisija za leto
vanje je aosiej zelo skrbno 
gospodarila, bodisi z denar
jem, ki ga je za počitnice 
otrok prispevala občinska 
skupščina, bodisi s prispevki, 
ki so jih vplačali starši Ze
lo malo Je počitniških domov 
za mladino, kjer bi otroci 
preživeli 15 dni počitnic za 
tako skromne denarje. Ven
dar kljub varčevanju otroci 
niso bili v ničemer prikrajša
ni, razen morda pri udobju, 
ker so morali večji dečki pre
nočevati v šotorih ob počitni
škem domu. 2elja komisije 
je. da niti v prihodnje ne bi 
bistveno podraževali uslug v 
počitniškem domu, zlasti ne, 
če bi ji uspelo najti potreben 
denar za preureditev oziro
ma za uresničitev nadzidave 
objekta. MILAN VIDIC

JESENICE:
Obnovljeni tržni dnevi

Zadnja leta se je spet moč
no utrdila stara navada se
jemskih dnevov, posebno za 
19 marec. Tudi letos je ta 
sejem privabil na Jesenice 
prodajalce z vseh strani na
še domovine, ki so ponujali 
vse od semen in suhe robe 
do narejenih oblek, čevljev, 
copat, galanterijskega in dru
gega potrošnega blaga.

Na tržnem prostoru v bli
žini železniške postaje so 
prodajala svoje blago tudi 
nekatera trgovska podjetja z 
Jesenic in tako popestrila 
prodajo. Videz je, da so ime
li prodajalci dober tržni dan, 
saj so se drenjali ljudje iz 
bližnje in daljne okolice kar 
od jutra do večera.

BOHINJ

Akvatan kozmetika, prva v naši državi, je pripravila 
za vas kozmetično kolekcijo s pomočjo katere posta
ne koža gladka, prožna in sveža.

te til

ZATO SE Z ZAUPANJEM OBRNITE 1 | S*

NA KOZMETIČARKO
5 *!

od katere boste brezplačno prejeli diagnozo in kozme- ni *. S -o 
lil 3 jc

lični nasvet za nego vašo kože. | .2.0 S
" J N >

Spodbuden 
referendum

Kolektiv hotela Zlatorog v 
Bohinju se je pred kratkim 
z referendumom odločil za 
priključitev h gostinsko-turi- 
stičnemu in transportnemu 
podjetju Transturist. Njegov 
sklep pa je kasneje, prav 
tako na referendumu, podprl 
s.am kolektiv Transturista. 
Obe odločitvi sta pomemben 
korak naprej v razvoju bo
hinjskega turizma.

Združevanje gostinskih in 
drugih turističnih zmogljivo
sti postaja v svetu vse po
membnejši pogoj za uspeš
nejše nastopanje na turistič
nem tržišču. Vse več je nam
reč zanimanja za množičen 
organiziran turizem, ki zah
teva ponudbe večjih zmoglji. 
vosti. Ob tem pa se vedno 
bolj uveljavlja tako imeno
van paket uslug, v katerem 
gostu ne nudijo le penzion- 
ske . oskrbe, marveč razne iz
lete, vožnje z žičnicami, obi
ske prireditev in druge uslu- 
oe.

Prav te možnoti pa se v 
Bohinju povečujejo s pri
ključitvijo Zlatoroga k hotel
ski enoti Transturista. Paket 
uslug, v katerem nudijo ne
omejeno število voženj z žič
nicami na Voglu, so letošnjo 
zimo prvič uvedli. Kasneje 
bodo gostom bržkone pripra
vili še kaj drugega.

Od združitve si obetajo tu
di smotrnejšo porazdelitev 
gostov in izkoriščanje zmog
ljivosti. Prav tako se bo moč
nejša organizacija laže lotila 
gradnje novih hotelov ter 
drugih turističnih objektov, 
ki jih že imajo v načrtu. 
Med drugim nameravajo bo
lje poskrbeti za razvedrilo in 
rekreacijo gostov, kar je 
zdaj ena izmed največjih po
manjkljivosti Bohinja, t. S.

-

PROMETNA NESREČA — Danes 20. marca okoli 4. ure se je zgodila na cesti 
Ljubljana—Zagreb pri Mačkovcu huda prometna nesreča. Na tovornjaku madžar
ske registracije je počila zadnja leva guma, kar je povzročilo, da se je tovornjak, 
naložen s kubanskim sladkorjem, prevrnil. Pri nesreči se je poškodoval eden od
dveh voznikov tovornjaka. Foto: Mirko Vesel

Obsodba za uboj z nožem
Alojzija Ovtarja so obsodili na 12 in pol leta strogega zapora

CELJE, 20. marca. Danes dopoldne je bila pred pet
članskim senatom okrožnega sodišča v Celju, ki mu je 
predsedoval Vekoslav Tanko, obravnava proti 19-letne- 
mu Alojzu Ovtarju iz Celja, obtoženemu uboja 21-let- 
nega Ljubana Koljaje iz Hrvatske in tatvine.

Današnja obravnava je bila 
druga, ker so prvo zaradi 
slabosti in napada obtožene
ga preložili.

Obtožnica očita Ovtarju, da 
j*e 29. julija lani v kolodvor
ski restavraciji Celje z nožem 
zabodel v vrat Ljubana Ko-

Vlom v kiosk
HRASTNIK, 20 marca — 

Ponoči sta dva mladoletnika 
vlomila v kiosk podjetja To
bak nad zgradbo skupščine 
občine Hrastnik. Razbila sta 
šipo in tako prišla v notra
njost kioska. Odnesla sta o- 
sem ročnih moških in žen
skih zapestnih ur, cigare, 
več zavojev cigaret ter dru
gih predmetov v znesku ok
rog 1000 dinarjev. Mladolet
na storilca sta že prej sku
šala vlomiti v trgovino na 
Rudniku, vendar so ju pra
vočasno pregnali. Miličniki 
so obema na sledi.

P. B.

Kakšen naj bo 
del novih 

upravljavcev?
V Zasavju se pripravlja
jo na volitve v samo

upravne organe

ljajo. ki je izkrvavel oziroma 
med prevozom v bolnišnico 
umrl, ter da je lani iz bara
ke na Polulah odtujil dvema 
občanoma 1.330 dinarjev.

Sodišče je obsodilo Alojza 
Ovtarja na enotno kazen 12 
let in 6 mesecev strogega za
pora.

Pri odmeri kazni je sodi
šče upoštevalo, da je Ovtar 
mlajši polnoletnik in da je 
že 17-krat prišel v konflikt 
z družbenimi normami, kar 
potrjuje, da je rasel v neure
jenih družinskih razmerah.

Neuspelo tihotap
ljenje ličil

SEŽANA, 20. marca — Ca
riniki na sežanski železniš
ki postaji so našli v kupeju 
vlaka SE, ki vozi na progi 
Pariz—Zagreb, skrita rdečila 
in puder v vrednosti približ
no 30 tisoč dinarjev Carinik 
Janič je najprej našel pod 
plaščem živanke Radovano
vič, zaposlene v Parizu, zavoj 
z rdečili. Pod njenim sede
žem je našel še dva manj
ša zavoja. Na vprašanje, ali 
je to potnica skrila, je od
govorila, da ne. Povedala je, 
da ji je zavoje v Parizu iz
ročila neka ženska, da bi jih 
nesla v Zagreb. Ker ni hote
la priznati prekrška, so se
stavili zapisnik, kot da je 
blago brez lastnika.

N. S.

Do pravomočnosti sodbe so 
za Ovtarja odredili pripor.

MILAN SENIČAR

Vrhovno sodišče 
SRS potrdilo 
kazen

MARIBOR, 20. mar.— Vrhov
no sodišče SRS je zavrnilo pri
tožbo Ivana Premzla in nje
govega zagovornika in potr
dilo sodbo mariborskega ok
rožnega sodišča, ki ga ie 
obsodilo zaradi kaznivih de
janj ropa in neupravičene 
uporabe motornega vozila na 
enotno kazen štiri leta in 
osem mesecev strogega za
pora.

Ivan Premzl iz Njiverce, 
pleskar brez zaposlitve, je 
23. aprila lam okoli 20. ure 
na cesti v Kidričevem s silo 
vzel Ivanu Kraševcu iz žepa 
suknjiča denarnico s 640 di
narji. Razen tega je 20. mar
ca okoli 20 ure pred gostilno 
Finžgar na Pragerskem po 
dogovoru z nekim mladolet
nikom neupravičeno uporabil 
moped, last Ivana Vode.

Vrhovno sodišče SRS je 
ugotovilo, da je mariborsko 
okrožno sodišče pravilno o- 
cenilo okoliščine in izreklo 
primemo kazen. Ivan Premzl 
je na razpravi večkrat spre
minjaj svoj zagovor in obre
menjeval za roparski napad 
tudi neko drugo osebo. Vrsta 
prič pa jd na razpravi od
ločno potrdila, da ta oseba v 
času dejanja ni mogla biti
navzoča na kraju rop__ ,<cega
napada. Ivan Premzl je bil 
že kaznovan in je zadnjo ka
zen prestal šele januarja 
1968.

N. S.

V številnih zasavskih delov
nih kolektivih bodo še pred 
volitvami novih predstavni
ških organov izvolili polovico 
novih članov svojih osrednjih 
in drugih samoupravnih te
les. V Zasavskih premogov
nikih bodo člani kolektiva 
volili 28. marca, v Tovarni 
elektroporcelana na Izlakah 
pri Zagorju pa že 23. marca. 
V hrastniški Steklarni, v tr
boveljski Strojni tovarni in 
drugih zasavskih delovnih or
ganizacijah pa bodo te dni 
določili dan volitev v svoje 
samoupravne organe.

Bolj pomembne, kot teh
nične in organizacijske, bodo 
vsekakor vsebinske priprave 
na te volitve. Trboveljski ob
činski sindikalni svet bo te 
dni posebej razpravljal o vlo
gi osnovnih organizacij sindi
kata pri tem delu. Gre za to, 
da bi vodstva sindikalnih or
ganizacij poskrbela, da bi 
predlagali najboljše proizva
jalce, inženirje in tehnike ter 
druge zaposlene v samoupra
vne organe. Tako kot v trbo
veljski tudi v hrastniški in za
gorski občini poudarjajo, da 
čakajo letos delavske svete 
vseh zasavskih podjetij izred
no: na nadaljnjo moderniza- 
so se malone vsepovsod od
ločili za razširitev proizvod
nje in kar je še bolj bistve
no; na nadaljnjo moderniza
cijo in rekonstrukcijo svojih 
naprav in tovarniških objek
tov. Samoupravni organi to
rej ne bodo samo odločali o 
tem, marveč bo njihova os
novna skrb za pravočasen za
ključek teh načrtov.

Sicer pa se v zasavskih re
virjih kaže potreba, da ob 
pripravah na bližnje volitve 
polovice novih članov orga
nov samoupravljanja, teme
ljito analizirajo dosedanje de
lo in vlogo, dobre in slabe 
strani delavskih svetov. Zato 
predlagajo, naj bi sedanji sa
moupravni organi izdelali po
sebne analize o svojem delu, 
kot tudi problemih, ki jih 
kaže odpraviti. Analize bodo 
dobile pravo vsebino, če jih 
bodo predložili v razpravo de
lovnim kolektivom, ki naj bi 
imeli možnost, da prispevajo 
pripombe in stališča nanje. 
Slednjič ne bo odveč, da bi 
pri sestavi teh analiz upošte
vali nekatera bistvena stali
šča VI. kongresa Zveze sindi
katov Jugoslavije o potrebi 
hitrejšega razvijanja samo
upravnih odnosov v delovnih 
kolektivih in sklepe minule
ga VI. kongresa ZKS in se 
danega IX. kongresa ZKJ.

M. V.

Za vsakogar nekaj
V Trbovljah ne bo pomanjkanja prireditev

Letos se Trboveljčani ne morejo pritoževati, da je pre
malo kulturnih prireditev. Tudi v prihodnjih mesecih 
jih ne bo primanjkovalo. Na svoj račun bodo prišli 
ljubitelji koncertov, gledaliških in zabavnih prireditev.

Včeraj je v Delavskem do
mu nastopil zabavni ansam
bel Grupa 220 iz Zagreba. V 
soboto bodo kot gostje mo
škega pevskega zbora Zarja 
zapeli v Delavskem domu 
pevci zbora France Prešeren 
iz Kranja Mešani pevski 
zbor Slavček in učenci glas
bene šole iz Trbovelj bodo 
priredili dva koncerta za 
mladino. V domu Svobode v 
Zg. Trbovljah pa se priprav
ljajo na četrtkov večer na
rodnih pesmi. Na njem bodo 
sodelovali mešani pevski zbor 
in mladinski zbor Svoboda

TRBOVLJE
Delavci STT služijo ;a 
novo opremo

Strojna tovarna v Trbov
ljah že nekaj časa izvaja or
ganizirano zaposlovanje svo
jih delavcev v tujini. Trenut
no ima na delu v tujini okrog 
100 svojih stalnih delavcev in 
90 delavcev, ki so jih zaposli
li za določen čas samo za 
dela v tujini.

Dohodek, ki ga podjetje do 
bi na račun zaposlenih delav
cev v tujini, bodo porabili iz

ključno za obnovo strojnega 
parka. Odločili so se da niti 
enega dinarja od tega dohod
ka ne dajo za osebne dohod
ke. j. s.

Srečanje starejših 
komunistov

Na Kleku nad Trbovljami 
bo 29. marca tovariško sre- 
čaje vseh predvojnih in med 
vojno sprejtih članov KPJ. 
Zanimivega pogovora se bodo 
udeležili tudi vsi trboveljski 
rojaki-komumisti, ki žive v 
drugih krajih Slovenije. Od
bor za proslavo ob 50-letnici 
delovanja KPJ v središču za
savskih revirjev je sklenil, 
da bo 17. aprila slavnostna 
razširjena seja občinske kon
ference ZKS v Trbovljah, na 
katero bodo povabili vse čla
ne ZK. Na seji bodo sprego
vorili o ustanovitvi- vlogi t.er 
razvoju KPJ in posebej o 
nalogah komunistov pri uve
ljavljanju stališč in sklepov 
minulega 9. kongresa ZKJ.

M. V.

II, zabavno-narodni ansam
bel Veseli rudarji in novi 
beat ansambel.

V začetku aprila bo naj
prej gostovala v Trbovljah 
folklorna skupina France Ma
rolt iz Ljubljane. Pevci po
pevk iz Zagreba vse pogo
steje nastopajo v zasavskih 
krajih. Led so prebili Ivica 
Serfezi, Lada Kos in Braco 
Koren. Za njimi sta prišla 
zakonca Tereza Kesovija in 
Miro Ungar. V aprilu pa bo 
v Delavskem domu pel še 
priljubljeni Vice Vukov Te
den dni za njim bo gostoval 
v Trbovljah tudi poljski beat 
ansambel.

Amatersko gledališče Svo
bode — center bo v aprilu 
uprizorilo delo »Ptiči brez 
jate«. Hkrati pa bosta v pri
hodnjem mesecu v delav
skem domu še dve gledališki 
predstavi in sicer za šolski 
in večerni abonma. Nekaj 
kulturnih prireditev bo tudi 
v počastitev jubileja partije, 
med njimi koncert borbenih 
in delavskih pesmi. Zapeli 
jih bodo pevski zbori iz Za
savja.

Med prireditvami, ki bo v 
maju, naj omenimo srečanje 
pevskih zborov iz Trsta, Do
berdoba, Branika in Svobode 
II iz Zgornjih Trbovelj ter 
nastop zagrebške Komedije z 
opereto »Dežela smehljaja«.

P. B.

Knjižnici v Trbovljah 
nekoliko več denarja

V občinskem proračunu so 
letos namenili za kulturno- 
prosvetno dejavnost okrog 
960.000 dinarjev. Sem je vštet 
tudi denar za delavski dom, 
lokalno radijsko postajo, re
virski muzej, štipendije in 
telesnovzgojno dejavnost. 
Ljudski knjižnici so letos 
sklenili podeliti 75.000 dinar
jev, nekaj več kot lani, ko je 
ta kulturna ustanova prejela 
67.800 dinarjev. Knjižnica je 
sicer zaprosila za 83.000 di
narjev, vendar ji niso mogli 
ustreči. Kljub temu bo imela 
letos ljudska knjižnica v Tr
bovljah nekoliko več denarja 
za svojo pomembno aktiv
nost. m. V-
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Pogovor^ z bralci

Za onkološki 
inštitut ureja

FRANC ŠETINC

Joče Lombar iz Nove vasi pri Pred
dvoru predlaga, naj bi se tudi kmet
je vključili v akcijo za hitrejšo zgra
ditev novega onkološkega inštituta, 
v katerem zdravijo rakava obolenja. 
Takole piše:

»Vselej, ko berem časopisne vesti 
o tem. kako naši ljudje velikodušno 
namesto za vence in tudi sicer prispe
vajo za gradnjo novega onkološkega 
inštituta, me preganja misel, zakaj 
nisem prišel že prej na dan s pred
logom. da bi se tudi kmetje vklju
čili v to plemenito akcijo. Sem kmet 
in morda me zidava novega onko
loškega inštituta tudi zato prijetno 
zadeva, ker sem bil že deležen zdrav
stvenih storitev te plemenite usta
nove, katere strokovne in človeške 
odlike nadvse cenim. Zato že dolgo 
nosim v sebi predlog, da bi tudi 
kmetje prispevali po svojih močeh.

Spominjam se nedavne preteklo
sti, ko smo kmetje darovali les za 
novo šolo, za postavitev spomenika 
borcem in za druge namene. Pose
kali smo smreko in jo zapeljali na ža
go. Zakaj ne bi tako storili tudi se
daj?

Govorim s kmeti in ugotavljam, 
da se nihče ne bi odrekel daru za 
tako plemenit namen. Kmetje res ni
mamo veliko denarja, včasih gre ma
lo težje od nas, a vendar — za pa
metno stvar m s pošteno organiza
cijo smo zmerom pripravljeni prispe
vati po kako smreko iz gozda. Tisti, 
ki nimajo lesa. bi pa pogrešali nekaj 
stotakov. Navsezadnje se vsak kmet 
zaveda, da je že in še bo iskal pomoči 
in zdravja v bolnici. Tudi zavest, da 
si takrat, ko si bil zdrav, nekaj žrtvo
val. ni kar tako!

Kaj pravijo ljudje o tem mojem 
predlogu in kaj poreče odbor za grad
njo onkološkega inštituta v Ljub
ljani?«

Odgovor — Prepričan sem. da 
vaš predlog ne bo ostal brez odmeva. 
Doslej so tako zbrali 795 milijonov 
starih din. Vsaka pobuda, ki bi po
spešila akcijo, je vsekakor dobrodoš
la. Znano je. da nam je nov onko
loški inštitut zelo potreben; če bi ga 
imeli že danes, bi bilo že pozno. Sto
riti moramo vse, da bi bili čimbolj 
usposobljeni za spopad z zavratno 
boleznijo sodobnega časa — rakom. 
Ce družbenopolitične »kupnosti ne 
zmorejo naenkrat dovolj sredstev, mo
ramo priskočiti na pomoč tudi obča
ni kot posamezniki. To so tisoči in 
tisoči tudi že storili.

Pričakujem, da bo odgovoril na 
vaš predlog tudi odbor za gradnjo 
onkološkega inštituta v Ljubljani.

Komu zvonimo?
Franc Janžekovič, upokojenec iz 

Maribora, je nezadovoljen, ker smo 
s takim hrupom pisali o starših, ki 
se jima je rodil deseti otrok. Vpra
šuje, v čigavo korist je, da propagi
ramo velike družine v pomanjkanju 
Pridite pogledat — poziva pisec — 
pa boste videli, kako živi Majerjeva 
družina v Sp. Velki. Da ji ne gre 
dobro, je priznal tudi predsednik ob
činske skupščine Mari Dor Mirko Žlen
der. ko je dejal, da ji bo morala 
družba priskočiti na pomoč.

»Po mojem bi bilo bolje,« nada
ljuje pisec, »da bi take in podobne 
družine obiskovali socialni in zdrav
stveni delavci, ki bi pametno sveto
vali, p imagali in drugače vplivali na 
njih. Vidite, morda bi bilo pametno 
v takšnih krajih ustanavljati posveto
valnice, ki bi zmanjšale vpliv klera. 
Na podeželju bi bile celo bolj po
trebne kot v mestih, kjer vedo o kon
tracepciji več šolarji kot pa na vasi 
starejši ljudje.«

P. Janžekovič se na koncu svojega 
daljšega pisanja, ki smo ga morali, 
žal, skrajšati, odločno zavzame za na
črtovanje družine namesto za občasna 
darila in botre.

Odgovor. — Ne vem, kaj bi bilo 
v tem narobe, da predsednik IS bo
truje desetemu otroku. Ce gre za 
družino, ki živi v pomanjkanju, je 
to še bolj hvale vredno. Pomislite, 
kakšna zamera bi bila. če bi tovariš 
Kavčič odrekel prošnji družine! Mar 
bi moral to storiti zato, ker je dru
žina socialno šibka? Vsak dam smo 
priče, ko si premožne družine — ve
like ali majhne — same poiščejo pe
tične botre. Zakaj si tega ne ženemo 
tako k srcu, čeprav je to diskrimi
nacija družin in botrov, ki novoro
jenčku ne morejo dati drugega, kot 
mu zaželeti zdravja m več sreče, kot 
so je imeli starši?

Naša sodelavka Sonja Tramškova 
je zvedela, da so sami starši prosili 
tovariša Kavčiča, naj bo boter dese
temu otroku. Tovariš predsednik se 
je pred odločitvijo posvetoval s skup 
ščino občine Maribor, kjer so menili, 
da bi bilo prav, če bi se odzval pro
šnji. zlasti še, ker družina v resnici 
živi v težkih razmerah.

Sonja Tramškova se je pogovarja
la tudi s predsednikom občinske skup 
ščine Maribor Mirkom Žlendrom, ki 
je med drugim dejal, da so jih vodili 
pri tem. ko so priporočili tov. Kavči
ču. naj botruje desetemu otroku, pred
vsem humanitarni in socialni razlo
gi. nikakor pa ne propagiranje tolikš
nega števila otrok, kakor misli bra
lec. S socialnimi problemi Majerjeve 
družine so se ukvarjali tudi že soci- 
alnoskrbstveni organi. Vendar pa pri
merov, kakršen je ta, namreč družin 
z desetimi otroki, res ni veliko, tako 
da ni nobenih razlogov za trditev, 
češ da propagiramo družine s šte
vilnimi otroki.

In kaj meni tovarišica Tramškova 
kot sociologinja?

»Ne more biti nobenega dvoma v 
to, da pri nas »propagiramo« načrto
vanje družine, še več, da jo tudi omo
gočamo. Prav v Sloveniji je kontra
cepcijska služba zelo razširjena. Da 
so mnoge ženske in matere to službo 
že sprejele za svojo, o tem pričajo 
številni obiski v dispanzerjih zdrav 
stvene službe.«

»Druga plat problema,« nadaljuje 
tov:jišica Tramškova, »pa je življe
nje družine, ki je takšno, kakršno je.

neodvisno oci naših želja in dobrih 
namenov. V našem primeru je to 
družina z desetimi otroki, ki živi v 
težkih razmerah. Njej zdaj ne more
mo pomagati drugače kot s takšno 
dobronamerno, humano gesto. Res pa 
je, kot pravi tovariš Janžekovič, da 
s tem ne rešujemo problema in da 
je rešitev v načrtovanju družine, le 
da je ta za Majerjevo družino že pre
pozna.«

Problem, 
ki ga rešujemo 

že dve desetletji
Franc Cadei iz Ljubljane. Ptujska 

20, meni, da pri obravnavanju stano
vanjskih problemov udeležencev NOV 
ne smemo biti preveč enostranski. 
Videti moramo tudi druge ljudi, na 
priliko mladoporočence, ki so po
gosto še bolj potrebni stanovanja. Ne 
smemo pozabiti, da smo socialistična 
družba z ustavo, ki poudarja enako
pravnost vseh državljanov v pravicah 
in dolžnostih.

Pisec sprašuje, zakaj imajo raz
lični posojilojemalci, ki so dobili po
sojilo za gradnjo stanovanjskih hiš. 
različne obrestne mere in različne od
plačilne roke? Zakaj imamo pri nas 
sistem, ki omogoča, da nekateri do
bijo stanovanje zastonj, drugi pa si 
ga morajo kupiti? Kdo naj pomaga 
mladim ljudem, ki si šele ustvarjajo 
družino in dom?

Odgovor. — V načelu imate prav: 
pred zakonom smo vsi enaki. Toda 
tudi ustava z nekaterimi svojimi do
ločbami potrjuje sedanjo realnost. Ta
ko je v njej govor o pravici do dela. 
iz katere nastaja tudi pravica do sta
novanja. kot predpostavki, ki jo je 
treba šele uresničiti. Nobena družba 
ni tako bogata, da bi lahko naen
krat rešila vse probleme. Tudi naša 
ne, čeprav je res. da je mladim za
koncem težko priti do stanovanja. 
Včasih je bilo še težje; naši starši 
so prišli do stanovanja po trnovi poti, 
tako da so si vsak dinar dobesedno 
odtrgali od ust. Zdaj je že bolje, če
prav situacija, seveda, še dolgo ne 
bo idealna.

Naš sodelavec Vlajko Krivokapič 
je na republiškem odboru ZZB NOV 
zvedel, da se borčevsko vprašanje 
zares rešuje že dve desetletji, pa še 
ni urejeno. Res je tudi, da so neka
teri borci dobili stanovanje večkrat; 
gre predvsem za ljudi, ki so pogosto 
spreminjali službo. Seveda je bilo tu
di nekaj neupravičenih primerov. Bor
ci so dobivali tudi olajšave pri poso
jilih.

Redki so v naši družbi, ki se 
razburjajo, ker borci dobijo neka
tere olajšave, ako so te poštene in 
zaslužene. Med sto primeri je zane
sljivo 99 takih, ki jim ne moremo oči
tati nič slabega. Potemtakem naš bra
lec nima prav, ko vidi v urejanju 
borčevskih vprašanj diskriminacijo 
do drugih. To je krivično do borcev.

Drugo vprašanje zasluži večjo po
zornost, čeprav, žal, nimamo toliko 
prostora, da bi lahko izčrpenje od
govorili nanj. Uredništvu našega ča
snika bomo predlagali, da bo eden 
izmed časnikarjev globlje proučil pro 
blem. na katerega opozarja tovariš 
Čadež. Gre za vprašanje, zakaj dobi
vajo ljudje stanovanja pod različnimi 
pogoji, nekateri v obliki posojila z 
visoko obrestno mero in kratkimi 
roki vračanja, drugi tako rekoč za
stonj. Poseben problem je v tem. 
da so ljudje najemali posojila v raz
ličnih obdobjih. Tisti, ki so ga najeli 
pred dvajsetimi leti, ga sedaj vračajo 
v smešno majhnih obrokih, ker po
sojila ob razvrednotenju dinarja niso 
prevrednotili.

Težko je verjeti, da kdo danda
našnji dobi stanovanje zastonj, čep
rav je res, da ga eden dobi lažje, 
drugi pa spet težje. Ce podjetje da 
stanovanje strokovnjaku, mu ga ne 
da zastonj, pač pa pričakuje od nje
ga ekonomske učinke, saj najmanj 
deset let ne bo smel menjati zapo
slitve, v tem času pa bo moral ustva
riti najmanj 100 milijonov starih din 
bruto dohodka. Tudi tisti, ki najame 
posojilo, si postavlja dom po eko
nomskih merilih; nič mu ni podar
jeno.

To, da eden dobi stanovanje lažje 
kot drugi, je posledica zakonitosti 
tržnega gospodarstva. Tako kot ima
jo ljudje v podjetju, ki bolje gospo
dari, večje osebne dohodke, imajo 
tudi več možnosti, da pridejo hitreje 
do stanovanja. In narobe.

Kar zadeva predlog, da bi prodali 
stanovanja v družbeni lasti sedanjim 
stanovalcem, je treba le reči, da stano
vanjsko podjetje »Dom« v Ljubljani 
že nekaj časa prodaja vsa stanova
nja, seveda po revalorizirani ceni. 
Za nakup je malo zanimanja. V ve
likih blokih, v katerih je vzdrževa
nje kompleksno in povezano z mno
gimi težavami, je to celo nemogoče. 
Morda bi bil ta predlog uresničljiv, 
če bi se zanj bolj zainteresirale ban
ke. ki bi odobravale posojila tudi za 
takšne nakupe. V tem primeru bi 
najbrž res zbrali večja sredstva za 
gradnjo novih stanovanj, čeprav še 
zmerom ne bi zadoščala. Rešitev je 
treba iskati predvsem v okviru de
lovnih organizacij. Za tiste, ki niso 
zaposleni, bi morala graditi stanova
nja družba.

Kompleksna ureditev 
problemov borcev

Slavko Jerala, Cvet Gregorič in 
Ivo Lipar, vsi iz Ljubljane, so nam 
poslali daljše pismo, v katerem med 
drugim pišejo, da bi iz pogostnih 
razprav o urejanju problemov bor
cev utegnil nastati vtis, kakor da Je 
standard vseh borcev zadovoljiv, če 
ne celo zavidljiv. To pa ni res, ker

pokojnin borcev ne urejamo komp
leksno, temveč postopno in le delno.

Dopolnilni republiški dodatek do
bivajo samo borci, ki prejemajo po
kojnino, nižjo od višine, ki je dolo
čena s predpisom o republiškem do
datku. Tega dodatka ne prejemajo 
drugi borci, ki imajo samo nekaj 
dinarjev večjo pokojnino. Vsi ti so 
bili »kovači naše arini je«, zdaj pa 
so rezervni oficirji in prejemajo v 
pogostnih primerih precej manjšo 
pokojnino kot borci, ki so bili upo
kojeni v JLA.

Posebno težak je problem invalid
sko upokojenih borcev, ki so bili 
upokojeni, ko jim je manjkalo morda 
le še nekaj let ali celo mesecev do 
starostne upokojitve. Le-ti se ne sme
jo zaposliti s polovičnim delovnim 
časom, ker bi potem izgubili pravico 
do pokojnine.

Zelo pomembno je moralno po
čutje borcev. Borci z neprimernimi 
pokojninami se pogosto čutijo osam
ljene, predajajo se malodušju, neka
teri se celo vdajajo pijači. Mnogi 
iščejo dodatno zaposlitev, s tem pa jem
ljejo pogum zaposlenim borcem, ki 
se boje, da se jim bo godilo podob
no, ko se bodo upokojili.

Predlog: borcem bi morali omogo
čiti, da bi si ob upokojitvi lahko iz
brali ugodnejše merilo — ali položaj 
ob demobilizaciji ali v rezervi? Obe
nem bi morali upoštevati kot merilo 
tudi leto vstopa v NOV, s čimer bi 
se oddolžili zlasti borcem iz let 1941 
in 1942, ki niso nosilci spomenice.

Odgovor: — Stane Bizjak, sekretar 
repuoliškega odbora ZZB NOV, je re
kel, da se predlog naših treh bralcev 
v poglavitnem ujema s sedanjim sta
njem. Republiški dodatek dobivajo 
namreč vsi borci, ki so stopili v NOV 
pred 9. septembrom 1943 oziroma 
pred 13. oktobrom 1943, če gre za 
borce Istre in Slovenskega primorja. 
Potemtakem je predlog, po katerem 
naj bi upoštevali leto vstopa v NOV, 
praksa že sprejela in tu ni kaj več 
spreminjati.

Glede tega, kako se oddolžiti bor
cem iz let 1941 in 1942, je tovariš 
Bizjak rekel, da je v veljavi odločba 
zveznega izvršnega sveta, s katero se 
borčevski dodatek izenači na 800 din 
za območje SFRJ, oziroma odločba 
republiškega sveta Slovenije, s katero 
se izenači dodatek na 960 din za ob
močje SR Slovenije. S tem bodo naj
več pridobili prav borci, o katerih 
je govor v pismu naših bralcev.

Nemogoče je izenačiti izhodišča za 
upokojitev za borce, ki so zaposleni 
v civilu, in one druge, ki so v JLA. 
Znano je, da se je moral oficir, dok
ler je služboval v JLA, po petnajst
krat seliti iz kraja v kraj, in njegova 
služba je bila tudi sicer napornejša.

Se težje je izvedljivo, da bi enako 
valorizirali vse borčevske pokojnine 
ali da bi izbira meril temeljila na 
borčevskem dodatku. Le-ta je, kot 
vemo. zaščitna kategorija, ki je kaj
pak odvisna od produktivnosti narod
nega gospodarstva in je ni mogoče 
iztrgati iz tega kompleksa.

Znan je predlog republiškega od
bora ZZB NOV Slovenije, po katerem 
naj bi sistemsko valorizirali tako bor
čevske kot tudi druge pokojnine, ta
ko da bi bile v odvisnosti od gibanja, 
osebnih dohodkov zaposlenih obča
nov. To bi prispevalo k temu, da bi 
se vsi skupaj prizadevali za to, da 
povečamo naše gospodarske uspehe, 
da ustvarimo več novih vrednosti, kar 
bi nam šele omogočalo zadovoljeva
nje čedalje večjih in vedno novih 
potreb. Sedaj, ko nimamo dovolj do
brin, je težko vleči pravico za brado, 
zakaj želje so eno, možnosti pa drugo.

Še enkrat: 
tanjši kosi kruha

Srečko Fele iz Šmartnega 20 pri 
Slovenjgradcu ni zagotovljen z na
šim odgovorom, ker se oddaljuje od 
vprašanja. Po njegovem ni res, da 
bi bil prizadet vsak drugi zaposleni 
in tudi ne bi prišlo do nazado
vanja proizvodnje. Pisec nam zameri, 
ker smo poklicali na pomoč množico 
delavk, ki z njegovim predlogom ne 
bi bile prav nič prizadete. Pravi, da 
se bojimo za družine, ki bi prišle 
pod udar njegovega predloga, ker sp 
zavzemamo za ureditev, v kateri naj 
se gredo izvoljeni pasti na sočne paš
nike, drugi pa na puščave.

Odgovor — Lahko, da ste mi
slili drugače, toda razumeli smo vas 
tako, kot ste napisali: v vsaki druži
ni, katere dohodek presega 1500 no
vih din, naj bo zaposlen samo po 
eden. Dopuščamo možnost, da ste se 
zmotili, zakaj če bi postavili omeji
tev na 1500 din, bi morali izločiti iz 
družbene proizvodnje dobršen del 
žensk. To bi res pomenilo nazadova
nje, obubožanje naše slovenske druž
be.

Ko smo objavili vaše pismo m naš 
odgovor, so takoj začeli prihajati od
mevi. Pisalo nam je več zaposlenih 
žensk, ki pravijo, da bi uresničenje 
takšnega predloga pomenilo potisniti 
žensko nazaj v položaj podrejenosti 
in suženjske odvisnosti od moža. 
»Radi bi nas zaprli med štiri stene, 
k loncem in krpam...« Ali drugo 
pismo: »Najprej popolnimo mesta,
za katera z lučjo iščejo delavce, po
tem pa na dan s takšnimi predlogi...« 
Itd., itd.

Bralka iz Novega mesta predlaga, 
da bi prebrali članek, objavljen v 
reviji »Otrok in družina« št. 3, v ka
teri na 75. strani med drugim piše 
tole:

»Zenska enakopravnost ima v na
ši samoupravni družbi izreden pomen 
tako za ženo kot za mater, saj so
deluje pri razdelitvi presežnega dela 
in pri razdelitvi narodnega dohodka 
sploh ter vpliva, da se bo porabil 
za rešitev določenih problemov, ki 
jih družina ne more urejati sama: 
to so predvseih take kvalificirane 
ustanove, kot so šole, otroške usta
nove, bolnice itd. S tem postaja že
nino delo dvakrat važno — važno za
njo, za njeno osebnost in važno zanjo 
kot mater, ki se kot samoupravljavka 
briga in bori za boljše življenje svo
jih otrok in tudi vseh otrok v druž
bi. Njeno delo ni samo finančni pri
spevek v družinski proračun; žena 
kot enakopravni član samoupravne 
družbe postaja važen činitelj pri vz
goji in rasti svojih otrok. Svoj vpliv 
lahko zastavi ne le kot delavka v 
svoji delovni organizaciji, pač pa tudi 
na občini, v celotni družbi. Prav v 
tem je posebna pomembnost ženske
ga dela in to je treba v samouprav- 
ljavskem Socializmu še posebej pou
darjati.«

Nagrada »Dela« 
Jugoslovanu, ki bo 
skočil najdlje

LJUBLJANA —’ Uredništvo 
Dela bo nagradilo tistega jugo
slovanskega skakalca, ki mu 
bo v Planici uspel najdaljši 
veljavni skok. Ce bi več ska
kalcev doseglo enako najdalj
šo dolžino, bo nagrada prif^ad- 
la tistemu, Id bo imel drugi 
najdaljši veljavni skok itd.

L HOKEJ NA LEDU

Kanada : ZDA 5:0 
(1:0, 0:0, 4:0)

STOCKHOLM, 20. marca. Na 
svetovnem prvenstvu v hokeju na 
ledu je reprezentanca Kanade pre
magala ZDA 5:0 (1:0, 0:0, 4:0).

1. SZ
2. CSSR
3. Švedska
4. Kanada
5. Finska
6. ZDA

LESTVICA 
4 4 0 
4 3 0 
4 3 0 

4 2 0 
4 0 0 
4 0 0

Jutri igrajo: Kanada 
(16.00) in CSSR — SZ

) 34:6 8
L 21:10 6 
L 18:9 6

12:14 4
I 9:24 0 
I 7:38 0 
- švedska 
(20.00)

L ATLETIKA

Lubejeva in Babo- 
škova na Dunaju

CELJE, 20. marca — V soboto 
in nedeljo bo v športni palači 
na Dunaju velik mednarodni at
letski miting, na katerem bodo 
nastopili tudi trije Jugoslovani: 
Lubejeva na 50 m ovire, Babo- 
škova v skoku v višino, Medji- 
murac pa v teku na 800 m. Tek
movalce bo spremljal trener 2AK 
Lorenzi.

K. J.

| SMUČANJE

Štafeta iz Lovrenca 
prva

TORINO. 20. marca. Smučarke 
Partizana iz Lovrenca na Pohorju 
so zmagale na mednarodnem tek
movanju v teku štafet^ 3x5 km. 
Pavličeva, Grušovnikova in Gril
čeva so pretekle progo v času 
1:18,56. Druga je bila italijanska 
ekipa iz Torina s časom 1:26,00

| KOLESARSTVO

Spet zmaga Merckxa
SAN REMO. 20. marca. Na tra

dicionalni kolesarski dirki Milano 
— Sanremo (288 km) je že tret.ač 
zmagal Belgijec Merckx, ki je pro 
go prevozil v času 6:37,56 (pov- 
preček 43.423 na uro). Le 12 se
kund za zmagovalcem je prišel 
na cilj njegov rojak Vlaeminck, 
medlem ko ie bil Italijan Basso 
tretji

| NOVO NA TUJEM ~j
MADRID — V prvi četrtfinalni 

tekmi pokala evropskih košarkar
skih prvakov je moskovski CSKA 
premagal madridski Real 69:67 
(31:33i. Povratna tekma bo 27 
t. m. v Moskvi.

RIM — V četrtfinalu nogomet 
nega pokala Italije so bili do
seženi tile rezultati — Torino : 
Milan 1:0, Brescia : Roma 1:0, 
Cagbari : Juventus 1:0. Foggia : 
Napoli 2:1.

MUNCHEN — Severna Koreja 
je sporočila organizatorjem svetov
nega prvenstva v namiznem teni
su. da se tekmovanja ne bo ude
ležila

Planica - je nared
Nova velikanka je pripravljena za veliko tekmovanje v smučarskih poletih
PLANICA, 20. marca. V dolini pod Poncami je bilo že 
danes živahno. Na velikanki urejajo še zadnje podrob
nosti, večina skakalcev si je danes novo napravo že 
ogledala in potem odšla na 90-metrsko skakalnico tre
nirat. V prijavah skoraj ni sprememb in kot na dlani 
je, da bo konkurenca izredna, še številnejše pa so za
stopani novinarji, ki prihajajo z vseh strani. Več kot 
120 jih bo poročalo iz Planice, ki bo tri dni v sredi
šču pozornosti smučarskega sveta.

Na dolgem doskočišču ve
likanke je bila danes prava 
gneča. Teptači so opravljali 
svoj posel, številke za dolži
ne so postavljene, ob robovih 
useka so namestili žične mre
že, da se ne bi usipala ka
menje in zemlja. Pospešeno 
so popravljali tudi spodnji 
del doskočišča. Bilo je pre
več snega, zato so ga precej 
posneli, tako da je strmina 
zdaj daljša, vendar radius 
kljub temu ne bo hud.

šef skakalnice inž. Lado 
Gorišek je povsod zraven, 
nadzira dela, svetuje in uka
zuje. Rudi Finžgar pa kar s 
smučmi pomaga, kjer je tre
ba, najsi bo to v izteku ali 
na doskočišču. »Vse bo v re
du,« zatrjujejo strokovnjaki, 
ki skrbijo za skakalnico, oko
li katere že vihrajo zastave 
udeleženk. Planica vse bolj 
dobiva podobo, kakršno po
znamo že s prireditev na sta
ri velikanki, le da je to pot 
vse še bolj mogočno.

IVER DNEVA

Brez zdravnika 
ni dvoboja

Hrvatski m slovenski roko
borci so se letos spet dogovo
rili, da bodo tekmovali v II. 
zvezni ligi — zahod. S propo- 
zicijami so podrobno določili 
vsa tekmovalna pravila. Poseb 
no poglavje govori tudi o 
zdravniških pregledih tekmoval, 
sev in zdravniški službi sploh. 
Rokoborci bodo lahko tekmo
vali samo, če bodo imeli ve- 
.javen zdravniški pregled v 
športni ambuanti; potrdilo ne 
bo smelo biti starejše kot 6 
mesecev. Pred vsakim dvobo
jem bo dežurni zdravnik še en
krat pregledal tekmovalce obeh 
ekip.

Se posebno koristno je do
ločilo, da dvoboja ni, če ni 
dežurnega zdravnika. Kluba se 
morata dogovoriti za nov rok, 
domačin pa mora poravnati 
vse stroške gostujoče ekipe :n 
stroške novega dvoboja.

Podobna določila veljajo tu
di za dnine šoortne zvrsti, ies 
pa je tudi, da se marsikje ne 
ravnajo po njih. Posledice so 
včasih hude prav pri borilnih 
športih. Rokoborci prav gotovo 
ne bodo nikoli obžalovali, če 
se bodo strogo ravnali po pra
vilih.

»Mi smo pripravljeni in lah
ko takoj začnemo,« je dejal 
vodja tekmovanja dr. Tone 
Dečman. »Pravkar sem go
voril tudi s prognostičnim od
delkom hidrometeorološkega 
zavoda. Vremenske napovedi 
so zelo obetajoče. Morda bo 
tu in tam rahlo snežilo kot 
danes, vendar se obeta tudi 
sončno vreme. Pa če tudi 
ostane kot je danes, bomo 
lahko zadovoljni.«

V dolini skakalnic je bilo 
danes res prijetno. Zjutraj 
je rahlo snežilo, vendar je 
proti poldnevu prenehalo. 
Skakalcem je bilo zlasti po
godu, ker ni bilo vetra in so 
lahko nemoteno trenirali.

Skakalci CSSR, Italije, SZ, 
Poljske, Jugoslavije in nekaj 
drugih, so skakali kot za sta
vo. Na sodniškem stolpu so 
se zbrali njihovi trenerji in 
delili nasvete.

»Jutri bodo nastopili vsi naši 
skakalci,« je dejal naš zvezni tre
ner Lojze Gorjanc. »Edini prob
lem je bil Karel Krznarič, vendar 
smo se odločili, da tokrat še ne 
bo skakal.«

Krznarič menda o tem ni vedel 
nič, kajti le malo prej je dejal, 
da bo skakal in da se že zelo 
veseli velikanke. Pozneje nam je 
na Bledu tudi zdravnica naše 
reprezentance dr. Ljubica Vučetid 
povedala, da Krznarič za ta na
stop še ni sposoben. Pa vendar 
uradna startna lista ne bo ostala 
brez sprememb. Iz ZRN sta pri
šla samo dva, Gdllner je ostal 
doma. Od Poljakov so prišli Przy- 
byla, Witke in Kubica, zato pa se 
je prijavil še en Američan. Razen 
Watta bo v Planici nastopil še 
Gregg Swor. Od Jugoslovanov se 
je tekmovanju sam odpovedal 
Miro Oman.

»Premislil sem si,« pravi Oman. 
»Raje bom predskakalec, se lepo

Otroci bodo zapeli 
pod skakalnico

CELJE, 20. marca — Danes je 
v Delu izšel na športni strani v 
okviru refren pesmice, ki jo kani 
v celoti napisati France Deržič 
iz Dobove. Verze je zjutraj pre
bral profesor glasbe na osnovni 
šoli Antona Aškerca v Rimskih 
Toplicah, pa mu je šinila v glavo 
misel, da bi ta refren njegov 
šolski pevski zbor kar zapel, ko 
bo v soboto navzoč med gledalci 
pod planiško letalnico. Melodijo 
je profesor Julij Gorič, sicer znan 
zborovodja in glasbeni pedagog, 
tudi že zaigral.

J. K.

Ali je Olimpija favorit?
V Beogradu XXIII. prvenstvo Jugoslavije v namiznem tenisu
LJUBLJANA — Od petka do nedelje bo v Beogradu 
XXIII. prvenstvo SFRJ za moške in ženske ekipe, na 
katerem bo sodelovalo po deset najboljših ekip iz vse 
države v vsaki konkurenci. Organizator tekmovanja, 
Namiznoteniški odbor Beograda, je sprejel prijave 
vseh ekip, ki so si pravico nastopa priborile na repub
liških prvenstvih ali pa na kvalifikacijskem tekmovanju 
v Zagrebu.

Prijavljene ekipe so dobile na
slednje številke — moški: 1. STK 
Senta. > G STK Zagreb, 3 STK 
Mladost — Zemun, 4. 2NTK Ljub- 
•jana, o. ASTK Bosna — Sarajevo, 
6. STK Dug;. Resa 7. ANTK O- 
'impija, 8. STK Partizan — Beo
grad, 9. ST.* MaraLhon — Za
greb, 10. STK Spartak — Subo
tica; ženske: 1 NTK Jesenice, 2 
STK Mladost Zagreb, 3. ASTK 
Bosna Sarajevo. 4 STK Senta, 5. 
STK Proleter — Čoka, 6. STK

Partizan — Bau, i. STK Novi Sad, 
8. STK Mladost — Zemun, 9. 
STK Duga Resa, 10. ANTK Olim
pija. V prvem kol tekmovanja se 
oodo štiri slovenske ekipe pomeri
le med seboj: OLIMPIJA : LJUB
LJANA (moški) in OLIMPIJA : 
JESENICE (ženske) bodo dvoboji, 
s katerimi bodo uradno odprli 
prvenstvo, hkrati z derbiji ekip 
iz drugih republik Kot vse kaže 
so se beograjski organizatorji dob
ro pripravili na prvenstvo.

ALPINISTIČNE NOVICE
Še ena prvenstvena j Enotna kategorizacija

Zadnjo nedeljo letošnje zimske I Športnikov 
sezone vreme ni bilo najbolj ugod
no, kljub temu pa je bil v Raduhi 
prvenstveni zimski vzpon. V steno 
so vstopile tri naveze AO TAM iz 
Maribora: Mirko Rogina — Dra
go Renčelj v »Mihovo smer« (III),
Lojze Pristovnik — Marjan Pre
log v Kovačevo smer (VI). Edo 
Bedenik — Drago Kavnik pa v 
smer »ZZ« (IV). Južen sneg, stal
na nevarnost plazov in megla z 
rosenjem sta prvi dve navezi pri
silil k povratku. Do konca sta 
vztrajala le Bedenik in Kavnik in 
v osmih urah opravila prvi zim
ski vzpon po smeii »ZZ«

Kramarjev smuk
V nedeljo 30. t. m. bo na pla

zu pod Storžičem tradicionalni 
Kramarjev smuk v organizaciji AO 
Tržič. Prijave je treba poslati na 
naslov Ludvik Rožič, Tržič — 
Partizanska 21, prijave pa bodo. 
spre.emali tudi na predvečer tek
movanja.

Smuk bo v dveh tekmovalnih 
skupinah. Tekmovali bodo posa
mično in skupinsko (trije člani). 
Najboljša ekipa alpinistov bo do- 
bila prehodni pokal, prvi trije v 
vsaki skupini pa spominske diplo
me

Zbor načelnikov
Komisija za alpinizem PZS je 

sklenila, da bo zbor načelnikov 
AO v Ljubljani, in sicer v petek 
4. aprila ob 16 uri (Dom sloven
skih planincev »Zlatorog«), Pred
lagali bodo, naj bo komisija od
slej delegatska, tako da bi Ma
ribor dal 1 člana. Koroška 1, Ce
lje 1. Kamnik 1, zgornjesavska do
lina do Radovljice 1, Kranj s Tr
žičem 1 in Ljubljana 3. V času 
med sejami KA bi delo vodil 4—5 
članski sekretariat. Člani pa bi 
morali biti iz Ljubljane ali nepo
sredne okolice. KA je potrdila 
tudi novo ustanovljeni AO Slo
venj Gradec ter se dogovorila o 
obliki pomoči za ustanovitev AO 
Bovec

Jugoslovanska zveza organizacij 
a fizično kulturo (JSOFK) je. iz

delala predlog kategorizacije šport
nikov, ki naj bi služil kot vzorec 
— tudi planinski organizaciji. GO 
PZJ pa je na zadnji seji zarvnil, 
da bi pripravil kakršno koli ka
tegorizacijo članov planinske or
ganizacije.

Pohod po poteh 
I. celjske čete

V nedeljo se je že navsezgodaj 
zbralo pri Celjski koči nad 70 
mladih planincev iz Celja, Laške
ga, Maribora in pripadnikov JLA, 
ki so se udeležili tradicionalnega 
pohoda »po poteh I. celjske če
te«.

Ob 8. uri so odšli proti Svetini, 
kjer so ob spomeniku pod domom 
obudili spomine na slavne dni 
NOB. Kljub blatni poti in stal
nemu rosenju je pohod nemoteno 
potekal in ko so počastili še spo
min dveh mladih aktivistov, ki 
sta padla pod domom na Resevni, 
so pohod končali, in se po kraj
šem počitku spustili v Šentjur pri 
Celju.

V nedeljo smuk v Tamar
V nedeljo bo spominski turni 

smuk s Slemena v Tamar, posve
čen alpinistom, ki so lansko leto 
preminuli pod plazom. Udeleženci 
se bodo zbrati na Vršiču, v Erjav
čevi koči (ki je polno zasedena), 
v nedeljo pa bodo po varni smu
čini odšli prek Slemena v Tamar

-.gečza ns- v.f. ebHs89 :ee5

Ocena jugoslovanskega 
alpinizma

Čeprav vsi alpinistični odseki še 
niso poslali poročil, je že možno 
približno oceniti, kakšna je bila 
alpinistična aktivnost v lanski se
zoni število vzponov se ‘e neko
liko zmanjšalo, število aktivnih al
pinistov je približno v mejah 
lanskega leta, število odsekov pa 
je prav tako padlo.

Ekipa državnega prvaka Olim
pija odhaja v Beograd z zelo raz
ličnimi možnostmi za uvrstitev. 
Ce bosta lahko nastopila Korpa in 
Vecko, bo Olimpija ob Zagrebu 
glavni favorit za prvo mesto. Sre
čanje Zagreb — Olimpija pa brž
čas »šlager« prvenstva, na katerem 
bodo izredno zanimiva srečanja 
Korpa — šurbe.. i. Vecko — šur- 
bek. Ne glede n? trenutno formo 
reprezentantov druge ekipe ver
jetno ne bo£n mogle uspešno upi
rati tej dvojici kiubov, ki bosta 
med seboj odločil« o državnem 
prvaku. V primeri’ da bo Olimpi
ja igrala brez Kcipe in Vecka, nje
na ekipa ne bo imela večjih mož
nosti, saj bo sestava Klevišar, 
Grintal, Rak Uro.*- zanesljivo pre
slaba za ubranitev naslova prva
ka, verjetno pa tud za uvrstitev 
na prva štiri mesta Drugi slo. 
venski predstavnik v moški kon
kurenci ek*-a 2NTK Ljubljane ni
ma večjih možnost: za dobro uvr
stitev. Ce bodo igralci Petročnik, 
Mikeln, Krnc Sazonov in Kastelic 
pristali med pr v* osmerico, bo 
zanje že lep uspeh 

V ženski konkuienci, kjer naslov 
državnih prvakir branijo igral
ke zagrebške Mladosti, bo Slove
nija tokrat zastopana z dvema 
mladima, bolj m<?Io izkušenima e- 
kipama zato pa toliko bolj bor
benimi igralkami Jesenice in 
Olimpija nimata velikih načrtov za 
osvojitev prvega mesta, ki bo le
tos še vedn - t domeni Mladosti, 
Duge Rese in morda še Novega 
s2?a- Zato pa so igralke obeh vrst 
odločne boriti se za boljša mesta 
v sredini razpredelnice Za Jesenice 
bodo igrale Pavlič Krajzelj, Uše- 
ničnik za Olimpijo pa vrsta, ki 
Je pred mesecem dni v Ljubljani 
osvojila naslov državnih prvakinj: 
Martinec, Jeler, Vrstovšek in Go. 
i?,. r?setmo zanimiv bo nastop 
Olimpije, kot mladinskega držav 
nega prvvaka v članski konkuren- 
j1.’ .sa-i ravno vrst Olimpije kan
didira, da bi v letošnjem tekmo
vanju sodelovala v tekmovanju za 
sejemski pokal evropskih mest.

UTRINKI

približno število

republika št. AO akt. alpinistov vzponov

SLOVENIJA 20 330 3700
HRVAŠKA 5 70 350
SRBIJA 2 52 250BiH 1 20 150ČRNA GORA 1 10
MAKEDONIJA 1 10 90
JUGOSLAVIJA 30 540 4600

ZADNJI EVROPSKI AMATERJI 
Potem ko so tudi v norveški no 
gometni ligi uvedli denarne pre 
nuje, so ostali edini evropski ama 
terji v nogometu — Danci. Pred 

Qa Hjini v prihodnje
lahko izplačevali premije, so na 
letni skupščini danske nogometne 
zveze namreč zavrnili. Edina no 
vost" . danski profesionalci, ki se 
vračajo iz tujine, lahko igrajo v 
domačih klubih, vrata v rejTezen- 
tanco pa so jim še nadalje zapr-

*J[5£TS<iHER 81 JE zlomil
2°°? A^rUski alpski smučar 
Reinhard Tritscher, 'si je na tek
movanju v Kanadi pri padcu v 
slalomu dvakrat zlomil desno no 
P > tekmovanju z« letošnji sve
tovni pokal je ta 23 letni tekmo- 

z? drugi, vendar je
vprašanje, če bo to mesto obdržal. 
Pl na zadnjem tekmovanju se
zone v Waterville Valleyu ne bo 
mogel na start.

brundage v helikopterju 
Predsednika mednarodnega olim
pijskega komiteja Averyja Brun- 
dage2.«,f° skflDdinavski člani MOK 
povabili na ogled največjih smu- 
čarskih tekmovanj (med drugim 
Holmenkollna), da bi ga prepri- 
22 " razširjenosti smučanja in 
potrebi da tudi zimske olimpiiske 
igre obstajajo še nadalje Med 
noimenkollnskim smučarskim ma 
ratonom na 50 km so ga tudi s he 
Hkorteriem peljali nad progo. 
Brundage je dejal, da le vso to 
napravilo nanj globok vtis, da r«a 
svojega mnenja o skomercializa 
ciii zimskih olimpijskih iger ni 
spremenil

brez skrbi enkrat ali dvakrat vsak 
dan spustil po velikanki, sicer pa 
užival ob kvalitetnem tekmovanju.«

Oman je ves čas treninga sku
paj z inž. Jožetom Šlibarjem 
skrbel za odskočni most 90-metr- 
ske skakalnice. Potem ko so z 
vzpenjačo le zvozili na vrh še 
nekaj gradiva, so se lahko z njo 
vozili tudi skakalci in tempo 
skokov za trening je bil občutno 
hitrejši. Veliki favorit Jiri Raška 
se je pri prvem skoku sicer pre
cej lovil, vendar je bil že po 
drugi seriji zelo dobre volje. 
Stari šaljivec Rudolf Hohnl je 
bil zaradi svoje nizke rasti spet 
tarča hudomušnežev.

»Pa le nisem najmanjši med 
skakalci, Japonec Fujisawa je še 
manjši. Saj imam vendar 158 cm,«

JVOOSLAVIilA
se je zagovarjal v šali. Na vpra
šanje če bo tudi skočil toliko 
metrov kot je visok, je kar 
skomignil: »Lahko se zgodi, da
bomo res priča tako dolgemu 
skoku, vendar je zdaj težko reči. 
kdo naj bi bil ta junak.«

Prav lahko se zgodi, da bo to 
kdo od čehoslovaških skakalcev, 
ki so v Planici najbolj številni. 
»Trinajst jih je prišlo in trinajst 
jih bo skakalo,« nam Je zagotovil 
njihov trener Zdenek Remza.

Planica je torej nared za veliko 
prireditev. Parkirnih prostorov za 
obiskovalce z lastnimi avtomobili 
je toliko, kot so jih organiza
torji obljubili. Tudi okolica veli
kanke je urejena, vse je priprav
ljeno za sprejem gostov. Jutri ob 
desetih dopoldne se bo spustil

po naletu prvi predskakalec, obr
nila se bo stran zgodovine smu
čarskih poletov.

STANE TRBOVC
Sprejem v vili Bled

BLED, 20. marca. Predsednik 
republiškega izvršnega sveta Stane 
Kavčič je zvečer priredil sprejem 
za udeležence letošnjih planiških 
poletov. Povabljeni so bili tekmo
valci, mednarodni sodniki in ek
sperti FIS, zastopniki organizacij
skega komiteja in novinarji. Pri
srčno razpoloženje so še povečali 
pevci slovenskega okteta, ki so se 
predstavili z bogatim programom 
slovenskih in drugih pesmi.

Sprejema so se udeležili tudi 
člani izvršnega sveta Drago Flis, 
dr. Ernest Petrič, Rino Simoneti in 
sekretar za informacije Boštjan 
Barborič ter predsednika občinskih 
skuščin Jeesnice Franc 2van in Ra
dovljice Stane Kajdiž. E. B.

Startne številke 
za prvi dan

BLED, 20. marca. Prvi dan pla
niških poletov bodo skakalci star- 
tali po temle zaporedju: 1 Smolej 
(Jug), 2. Metelka (CSSR), 3. Klaus 
(CSSR), 4 Motel jek (CSSR), 5. 
Giacomelli (Jug), 6. Nahtigal 
(Jug), 7. Schmidt (NDR), 8. E. 
Schwabl (Avstr), 9. Tomtum 
(Nor), 10. Pečar (Jug), 11. Pfifi- 
ner (Švi), 12. Doležal (CSSR), 13. 
Dolhar (Jug), 14. Doubek (CSSR), 
15. Kubica (Pol), 16. prosto mesto 
V spomin na inž. Heinija Klor-! 
ferja. 17. Dommerich (NDR), 18. 
D. Pudgar (Jug), 19. Novak 
(CSSR), 20. Schuster (Avstr), 21. 
Ščerbakov (SZ), 22. M. Geller
(aMd), 23. Prelovšek (Jug), 24. 
Cakadze (SZ), 25. Jurman (Jug), 
26. Witke, 27. Kroll (Avrst), 28. 
Swor (ZDA), 29. Mesec (Jug) 30. 
Grini (Nor), 31! Ihle (ZRN). 32. 
Kodejška (CSSR), 33. Queck 
(NDR), 34. Aimoni (It), 35.
Schmid (Švi), 36 W. Schwaol 
(Avstr), 37. Diviia (CSSR), 38. 
Rydval (CSSR), 39. Matouš 
(CSSR), 40. Przybyla (Pol), 41. 
Kiehl (NDR), 42. Napalkov (SZ), 
43. Štefančič (Jug), 44. Bazzana 
(It), 45 Wolf (NPR), 46. Ohlmever 
(ZRN), 47. Hohnl (CSR), 48 L. 
Geller (Madž). 49. Hubač (ČSŠR), 
50. Zehnder (švi), 51. Raška 
(CSSR), 52. Eržen (Jug), 53. Gol- 
ser (Avstr). 54. Watt (ZDA), 55. 
Zajc (Jug), 56. Wirkola (Nor), 57. 
Bachler (Avstr).

Samo eno minuto
Košarkarji Slavije premagali Olimpi
jo 83:76 (33:36) — Daneu najboljši

LJUBLJANA, 20. marca. Košarkarji Slavije iz Prage 
so premagali v prvi polfinalni tekmi za evropski po
kal pokalnih zmagovalcev Olimpjo 83:76 (33:36). Pred 
3.500 gledalci sta sodla Schober (ZRN) in Blauchouin 
(Francija).

OLIMPIJA: Bassin 15, Marter 6, Verbič 2, Jelovac 
13, Hočevar 2, Daneu 24, žorga 14.

SLAVIJA: Mifka 18, Konopašek 4, Baroch 11 Zi
dek 25, Zedniček 17, Ružička 8.

Zmaga Slavije je zaslužena. 
Pražani so bili za razred boljši 
nasprotnik. Pokazali so več zna
nja,. predvsem pa borbenosti in 
želje za zmago. Po teh vrlinah 
jim je bil pri domačinih enako
vreden le Daneu, ki je sredi dru- 
gaga polčasa — rezultat je bil 
71:66 za Slavijo — vzkliknil:

»Ne morem sam igrati!«
Koliko resnice je bilo v teh 

besedah mojstra, ki je navzlic 
letom in številnim odigranim tek
mam, tudi nocoj zaigral s tolikš
nim mladeniškim zanosom, da se 
lahko deset in celo več let mlajši 
igralci samo zamislijo in tudi 
sramujejo.

Nocoj ni nastopil Logar. Dan 
pred tekmo je zbolel in zdravnik 
mu je prepovedal prihod v Tivo
li. Zato je Olimpija nastopila na 
začetku s peterko Daneu. Bassin, 
Zorga, Jelovac in Marter. nasprot
niki pa so jim bili Zidek, Zedni 
ček, Mifka. Ružička in Baroch.

že prve minute tekme so po 
kazale, da niso nasprotniki Olim
pije prav nič spremenili igralnega 
sloga. Zaigrali so počasi in pre 
mišljeno in znali tudi tokrat uve 
ljaviti svojo višinsko premoč. Po 
dobno so igrali v prvem polčasu 
polčasu tudi' košarkarji berlinske
ga TSC in Olimpija jih je pre
magala šele potem, ko je zaigrala 
hitro. Ko je Slavija v 13. min. 
igre vodila 22:15 je trener Olim
pije zahteval minuto odmora.

Dogovor je bil uspešen. Ljub
ljančani so zaigrali hitro, skoraj 
bliskovito in samo minuto pozne
je je Olimpija vodila 23:22. Mi
nuta odmora na zahtevo trenerja 
Slavije je bila dovolj, da so se 
akcije Olimpije zaustavile. Doma
čini so poizkusili še z enim silo
vitim napadom tik pred odmo
rom. Obrestoval se jim je in med 
polčasoma je Olimpija vodila 
23:22. Minuta odmora na zahtevo 
trenerja Slavije je bila dovolj, 
da so se akcije Olimpije zaustavi
le. Domačini so poizkusili še z 
enim silovitim napadom tik pred 
odmorom. Obrestoval se jim ie 
in med polčasoma je Olimpija 
vodila s tremi koši (36:33).

V začetku drugega dela tekme 
so imeli pobudo domačini, ven
dar le nekaj minut. V 27. min. 
igre so gostje izenačili (49:49) in 
potem — razen v 35. min. (69:69) 
— vodili do konca tekme. V zad
njih petih minutah- srečanja so 
košarkarji Slavije zlahka obdržali 
prednost, ki jim je že zagotovila 
ponovni nastop v finalu.

Igralci Olimpije, razen Daneva, 
so nocoj pokazali tolikšno malo
dušnost in neborbenost, da je bil

ŠAH

Konarkovska 
pred zmago?

BEOGRAD, 20. marca — Na 
turnirju šahistk v Beogradu je 
bila danes samo prekinjena par 
ti j a Konarkovska—Sokolov : Vre- 
eken. Vreekenova je slabo začela 
in kaže, da bo izgubila.

8 velemojstrov 
v Sarajevu

SARAJEVO — Na letošnjem 
mednarodnem sarajevskem šahov- 
skem turnirju, 12. po vrsti, sode 
luje 16 igralcev, med niimi 8 ve
lemojstrov Gligorič, Korčno., Par 
ma, Ba-rzcai, Matulovič, Janoševič, 
Damjanovič In Uhlman Na odse- 
danjih turnirjih so zmagali 1957 
— Puc, 1958. — Ivkov in dr Tri 
funovid, 1959. ni bilo turnirja, 
1960. — Puc in Pachman. 1961 — 
Gligorič in Pachman, 1962. — Gli- 
gorič in Portisch, 1963 - Por
tisch, 1964. — Polugaievski in Uhl- 
mann, 1965 - Suetin, 1966 -
Talj in Čirič. 1967. - Ivkov in 
štejn in 1968 - CItIč in Lejn

Larsen : Talj 2:1
ERSELB — Po treh partijah 

dvoboja med Taljem in Larsenom 
za neposreden nastop na rnedcon 
skem tumir.ai za svetovno šahov 
sko r<rvenstvo vodi danski vele 
mojster 2:1 Prvi dve partiji sta 
se končali neodločeno, v tretji pa 
je zmagal Larsen. potem ko je 
Talj kot črni nekorektno žrtvoval 
figuro

Danevov • vzklik več ko opravičen. 
Kapetan jugoslovanske reprezen
tance res ne more sam premagati 
tako 'slovitega nasprotnika, kot 
je Slavija.

MATIJA DERMASTIA

Akademik : Zadar 
85:89 (45:47)

SOFIJA. 20. marca — Zadar je 
v tekmovanju za evropski pokal 
premagal ekipo domačega Akade
mika 89:85 (47:45).

Srečanje ni bilo posebno kvali
tetno, saj sta obe ekipi že izločeni 
iz tekmovanja. Gostj*fe iz Zadra so 
bili ves čas tekme v vodstvu, pred
vsem po zaslugi izvrstnega Cosiča.

Za zadar so bili uspešni: Valčič 
6. Stipančevič 6, Cosič 44. Jelič 13. 
Brajkovič 2, Kosta 2, M. Marcelič 
6, B Marcelič 4, Grušovnjak 1.

Olimpija : Jesenice 
79:30 (36:12)

LJUBLJANA. 20 marca. V pri
jateljski tekmi so košarkarice 
Olimpije premagale vrsto Jesenic 
79:30 (3-6:12). Sodila sta Osipovič 
in Bud ja.

Olimpija: Bremec 19, Štoka 17, 
Mihelič 8, Vodeb 4, Bassin 6. Šif
tar 7, Senčar 18.

Jesenice: Vudrič I. 18, Koren 2, 
Vujatovič 3, Drobnič 2, Ivnik 5.

M. D.

LOKA — v 2. koluŠKOFJA 
:ega

košarki, so se pomerile mladinske 
in članske ekipe Kroja, Jesenic in 
Triglava. Košarkarji Triglava so 
bili tudi tokrat najbolsi v obeh 
konkurencah. Rezultati — člani: 
Triglav : Kranj 78:52 (40:28),
Kroj : Jesenice 66:70 (38:36), Tri
glav : Kroj 83:56 (30:34). Vrstni 
red: Trig'av 8, Kroj in Jesenice 
po 2. Mladinci: Kroj : Jesenice 
61:29 (33:13), Triglav : Jesenice
77:28 (39:15), Kroj : Triglav 54:87 
(27:31). Vrstni red: Triglav 8,
Kroj 4, Jesenice brez točke. Pri
hodnji teden bo turnir na Jeseni
cah

P. POKORN

NOGOMET ]
Ljubljana : Olimpija 
2:2 (1:1)

LJUBLJANA — Stadion Ljub
ljane v šiški, vreme hladno, gle
dalcev 200. sodnik Ban (Ljub
ljana )

Strelci: 0:1 — Pejovič (14), 1:1 
— D j afero vic (16), 2:1 — Frič (56), 
2:2 — Zavrl (88).

LJUBLJANA: Goberc (Bregar), 
Nosan. Skušek, Jalševec, Sipčič, 
Kožar, Jakopič, Kompan. D afe- 
rovič, Frič, Papec.

OLIMPIJA: Škulj (Žabi jek),
Sombolac (Djorlev), Jovanovič, 
Kokot (Nikolič), šoškič, Jukič, 
Zavrl. Lazovič (Frančeškin), Pe
jovič Petrunič, Popivoda.

V prijateljski tekmi sta se ekipi 
razšli z neodločenim rezultatom. 
Moštvi sta prikazali s ab nogomet, 
saj se igralci niso rosebne tru
dili

Pri Olimpiji sta nekoliko bolje 
od drugih igrala Pejovič m Zavil, 

ekipi Lribljane pa ^aoec in
Diaferovič N S.

Maribor : Kovinar 
2:1 (1:1)

MARIBOR, 20. marca. — Nogo
metaši mariborskega prvoligaša so 
v prijateljski tekmi v Ljudskem 
vrtu le z veliko težavo premagali 
mestnega tekmeca Kovinarja 2:1 
(1:1) Strelca za vijoličaste sta 
biia Klančnik in Maraš, za Ko
vinarja pa je dosegel častni za
detek Mlaker Sodil ie Stanjko ;z 
Maribora.

Zaradi poškodb m obolelosti rri 
Mariboru niso nastopili Kranjc, 
Kobeščak in Grubišič V n/ihovi 
odsotnost *je bila postava vijoli
častih naslednja: Vabič, Simeuno
vič, Miličevič Raševič (Košak), 
Sizgoreo. Kaličanin (RosignoU), 
Markovič. Lešnik. Maraš. Amejčič, 
Klančnik Breznik. n P K.

MEDVuDE — Na prijateljski 
nogometni tekmi je ekipa Medvod 
premagala mladinsko moštvo Ljub
ljane 2:0 (0:1). F. R



SLAVIJA 2E V FINALU? Po prvi polfinalni tekmi za evropski pokal pokalnih 
zmagovalcev ima Slavija iz Prage sedem košev prednosti pred Olimpijo. Gostje 
so imeli skoraj vso tekmo pobudo in so znali uveljaviti svoje znanje in višinsko 
premoč. Na sliki: pod košem Olimpije opazujejo let žoge (z leve) Mifka, Daneu, 
Jelovac in za njim Zidek. • Foto: M. švabič

OTVORITEV NIZOZEMSKEGA ČASTNEGA KONZULATA — Včeraj dopoldne je nizozemski ve
leposlanik v Jugoslaviji F. M. Vigeveno (v sredini) odprl s krajšim nagovorom častni konzulat 
svoje dežele v Ljubljani. Častni konzul je Vinko Bertoncelj (desno), direktor jugoslovanske 
pomorske agencije, prostori konzulata pa so na Gregorčičevi ulici. Otvoritve so se udeležili tudi 
Bojan Lubej. Jožko štrukelj, Tomo Martelanc, Boštjan Barborič in drugi. Foto: Selhaus

DEMONSTRACIJA KATOLIŠKIH ŠTUDENTOV — Včeraj je kakih 
500 dunajskih študentov, ki stanujejo v katoliških študentskih do
movih, protestiralo po ulicah, ker jim vodstva domov ne dovoljujejo 
ženskih obiskov. Na sliki: študentje kažejo reporterjem slike svojih 
deklet. ' -- Telefoto: UPI

Nadaljevanje s prve strani Zoper izjemne rešitve
Škodljivo zmanjšanje deviznega garancijskega potenciala bank

LJUBLJANA. 20. marca. Smo zoper odloke in druge 
rešitve, ki določajo izjemen položaj za uvoz opreme, 
smo tudi za to, da ostane devizni garancijski potencial 
poslovnih bank. ki je veljal minulo leto, nespremenjen.
To se pravi, naj bi poslovne banke še naprej imele 
pravico izdajati jamstva pri uvozu opreme v štirikrat
ni višini deviznega potenciala, s katerim razpolagajo.
Tako so sklenili na današnji seji strokovnega odbora 
za gospodarsko sodelovanje s tujino slovenske gospo
darske zbornice.

Zadnje vesti

Jan Marko: Pogovori tudi 
o medsebojnih odnosih
Češkoslovaški zunanji minister je v par

lamentu govoril o sestanku v Budimpešti
PRAGA, 20. marca (Tanjug). Češkoslovaški zunanji 
minister Jan Marko je danes izjavil v parlamentu, 
da je sestanek politično konsultativnega komiteja 
varšavskega sporazuma v Budimpešti omogočil par
tijskim in državnim funkcionarjem, da neuradno iz
menjajo mišljenja tudi o aktualnih vprašanjih med
sebojnih odnosov in da je češkoslovaška delegacija 
»to možnost v celoti izkoristila«.

•
Hujše kazni 
za »izposojevalce«
trto glasovanje pa je odlo
čilo takole: kazni za »izpo
sojevalce« avtotnobilov se 
bodo poostrile, tako je javno 
glasovalo 66 poslancev, proti 
jih je bilo 30. 7 pa se jih je 
vzdržalo glasovanja. Poslan
ci iz Slovenije so bili proti 
temu predlogu (eden od slo
venskih poslancev se je vzdr
žal glasovanja).

Takoj po seji zveznega zbo
ra zvezne skupščine sta se se
stala socialnozdravstveni in 
zvezni zbor zvezne skupščine 
k skupni razpravi o osnutku 
splošnega zakona o zdrav
stvenem zavarovanju in za
gotavljanju o obveznih oblik 
zdravstvenega varstva prebi
valstva. razpravljali pa so tu
di o osnutku splošnega za
kona o zdravstvenem varstvu 
in zdravstveni službi.

Ob pol petih popoldne se 
je sestal tudi zbor narodov, 
razpravljal je o predlogih in 
osnutkih zakonov, ki se na
našajo na osebne dohodke 
m stroške zveznih poslancev 
ter funkcionarjev, na plani
ranje razvoja delovnih orga
nizacij m družbenopolitičnih 
skupnosti po letu 1971. pa 
tudi na delovna razmerja in 
na zdravstvo in socialno po
litiko ter nekatere druge ak
tualne zadeve.

ZDRAVKO ILIČ
VIKTOR SIREC

• •
»A-grožnja« Pekingu
jo, da imajo pravico do ve
likega dela ozemlja SZ. Na 
zemljevidu Daljnega svhoda, 
ki ga kitajsko veleposlaništvo 
te dni širi po Moskvi, so ve
lika sovjetska mesta napisa
na z ruskimi in s kitajskimi 
imeni. Tako se Vladivostok 
na zemljevidu imenuje Haj- 
čenvej. Habarovsk pa Poli.

V Moskvi trdijo, da si tudi 
na Kitajskem prizadevajo 
»izboljšati sestav prebivalstva« 
v obmejnem pasu proti SZ. 
Kakor trdijo, so Kitajci raz
selili prebivalstvo, ki je pri
jateljsko razpoloženo do SZ. 
Na njihovo mesto so naseli
li velikansko število (omenja
jo celo število okoli 20 milijo
nov) prebivalcev iz osrednjih 
kitajskih provinc.

Časopisa »Komsomolskaia 
pravda« in »Literatumaja ga- 
zeta« pa sta veliko pisala o 
posvetovanju o vojaško-pa- 
triotski literaturi in o vzgoji 
sovjetske mladine, ki ga je v 
Moskvi priredila zveza pisa
teljev SZ. Na posvtovanju so 
bile odločno izražene zahetve. 
naj pisatelji ustvarjajo »like 
sodobnih pozitivnih junakov«, 
naj opevajo podvige sovjet
skih rojakov -n naj prenehajo 
opisovati začetno obdobje 
minule vojne kot obdobje la
kote in trpljenja.

Tudi na tem posvetovanju 
Je bilo slišati odmev boja na 
Ussuri. Soboljev je dejal, da 
so »prav zdaj. ko so pre
magali maoistične robote- 
na otoku na reki Ussuri mla
di sovjetski graničarji vsemu
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svetu vzor resničnega junaš
tva«.

Boji na reki Ussuri so a& 
gumeni za vse, ki si priza
devajo. da bi prikazali pre
teklost in sodobnost tako, da 
bi dušo mladega bralca »za
varovali« pred spoznanjem o 
napakah, porazih in političnih 
zmotah v preteklosti.

Posvetovanje je nekako zao
krožilo vrsto kritik na račun 
pisateljev, ki so pisali o Sta
linovih napakah prt pripra
vah na vojno In v vodenju 
prvih bojev. Po sedanjih urad
nih ocenah ti pisatelji niso 
upoštevali celotnih dogodkov 
in so posredovali bralcem sa
mo »resnico, kot so jo do
življali vojaki v jarkih«.

Novi patriotski polet, ki ga 
je čutiti po spopadu na reki 
Ussuri. je zazvenel tudi v naj- 
novpjših verzih Evgenija Jev- 
tušenka«. Literatumaja gaze
la« je v zadnji številki obja
vila njegovo pesnitev »Na 
rdečem snegu ussurijskem«.

• ••
Odmevi na sestanek 
v Budimpešti

Dva osrednja romunska 
časopisa, partijsko glasi
lo »Scinteia« in glasilo 
fronte socialistične enot
nosti »Romania libera«, 
ocenjujeta danes komuni
ke in poziv budimpeštan- 
skega posvetovanja kot 
pomembna dokumenta v 
boju za napredek miru, 
varnosti in popuščanja na
petosti v Evropi in na 
svetu. Obe glasili poudar
jata. da so pri sprejema
nju dokumentov upošte
vali koristi, predloge in 
stališča vseh udeležencev.

»Romania libera« pou
darja. da so se v pozivu 
na morebitni sestanek var
nosti znova potrdili pred
logi. »usmerjeni proti 
razdelitvi sveta na vojaš
ke bloke kakor tudi dru
gi ukrepi in načela dekla
racije socialističnih držav, 
sprejete v Bukarešti leta 
1936. ras, ki je potekel od 
te deklaracije, je v celoti 
potrdil.« dodaja časopis, 
»aktualnost ideje, da pot 
k miru, varnosti in popu
ščanju ne vodi preko vo
jaških blokov, temveč na
sprotno preko razpustit
ve blokov in istočasne od
prave NATO pakta in var
šavskega sporazuma.«

Prvi vzhodnoberlinski 
komentatorji opozarjajo 
na dve osnovni zahtevi: 
da zdaj tudi »druga stran« 
dokaže dobro voljo in da 
bi priznali Nemško demo
kratično republiko.

Opaziti je, da so soraz
merno malo prostora v 
komentarjih odredili vpra
šanju zahodnega Berlina.

Italija je vselej priprav
ljena sodelovati v delu 
konference o evropski 
varnosti, vendar sodi, da 
jo je treba zelo skrbno 
pripraviti, pravijo diplo
matski rimski krogi.

V Rimu pozitivno oce
njujejo predlog držav var
šavskega sporazuma o ev
ropski varnosti kot zna
menju popuščanja in do
brih namenov. Vendar so
dijo, da so težave še ved
no velike. Poudarjajo, da 
je posebej zapleten pro
blem dveh nemških držav.

Zapoznelo kitaj* 
sko sožalje ob 
smrti predsednika 
KP Burme

PEK ANG. 20. marca (Tan
jug). V Pekingu so nocoj spo
ročili. da je CK KP Kitajske 
pred štirimi dnevi poslal spo
ročilo centralnemu komiteju 
KP Burme, s katerim izraža 
sožalje ob smrti predsednika 
burmanske komunistične par
tije Takin Tan Tuna. Hkrati 
so tukaj tudi prvič objavili, 
da je predsednik burmanske 
KP izgubil življenje pred po! 
leta n da je o tem objavil 
burmanski CK sporočilo pred 
tremi meseci.

Kot so poročali na seji, naj 
bi po zadnjem predlogu znat
no omejili garancijske mož
nosti poslovnih bank. Tiste z 
deviznim potencialom do 10 
milijonov dolarjev bi namreč 
smele prevzeti le toliko ga
rancij, ki ne bi presegale več 
kot tri in polkratno njihove
ga deviznega potenciala. Za 
poslovne banke, ki imajo od 
10 do 20 milijonov dolarjev 
deviznega potenciala, naj bi 
veljal pri prevzemanju garan
cij faktor tri, za poslovne ban
ke z več kot 20 milijoni do
larjev deviznega potenciala pa 
faktor dva in pol. Zakaj bi 
zmanjševali faktor, od katere
ga je odvisen maksimalno do
pustni obseg deviznih garancij 
poslovnih bank? Garancija po
slovnih bank v lanskem ob
segu bi morala veljati še na
prej, so menili v odboru, saj 
podjetja z uvozno opremo — 
za katero dajejo banke garan
cije — modernizirajo in po
večujejo takšne zmogljivosti, 
ki proizvajajo blago za tržiš
ča konvertibilnih valut. Eko
nomsko obsodbo zasluži vsa
kršno zmanjševanje devizne
ga garancijskega potenciala 
bank z namenom, da bi o

Izraelsko stališče 
vzrok za odložitev

WASHINGTON, 20. marca 
(UPI). Funkcionarji admini
stracije v Washingtonu smat
rajo, da so ostre izrael
ske pripombe vzrok za od
ložitev predloženih posveto
vanj štirih velikih sil o Sred
njem vzhodu. V Washing- 
tonu smartajo, da ni ver
jetno. da bi se posvetova
nja na ravni predstavnikov 
štirih velikih sil na sedežu 
OZN lahko začela pred začet
kom aprila.

Ameriški funkcionarji smat
rajo, da Izrael »napačno raz
laga« namen in cilj pogovo
rov velike četverice. Nixono- 
va administracija trdi, da bo
do štiri velike sile poskušale 
odkrit: »možna področja spo
razumevanja« in da bodo 
Gunnarju Jarringu dali po
oblastila in instrumente na 
področju približevanja stališč 
med Izraelom in arabskimi 
državami.

Trgovski posli 
na račun 
potrošnika

NOVI SAD, 20. marca — 
(Tanjug). Na železniški po
staji v Novem Sadu že devet 
mesecev v skladišču leži 200- 
tonska pošiljka, ki je doslej 
še ni nihče dvignil. Blago je 
medtem romalo »iz roke v 
roko«. Ležarina in drugi 
stroški nenehno naraščajo 
»nekdo« to plačati, seveda 
potrošniki.

uvozu opreme za nekatere ob
jekte v državi odločali centra
lizirano — z izjemnimi rešit
vami in ne v poslovnih ban
kah. Posebej so v odboru 
grajali sprejemanje posebnih 
odlokov za uvoz opreme, ka
kršni recimo določajo izjemne 
uvozne ugodnosti za podjetje 
Energoinvest, za pančevsko na
ftno industrijo, za kombinat 
Bor in za kemično industrijo 
v Kutini.

Na seji so ocenjevali tudi 
lansko zunanjetrgovinsko me
njavo. Ugotavljali so, da je 
sicer ugodno, da je bilo lani 
že 69,9 odstotka vsega izvoza 
iz Slovenije usmerjenega na 
tržišča s konvertibilnimi va
lutami (v Jugoslaviji 55 od
stotkov), vendar pa nikakor 
ni ugodno, da se je tudi mi
nulo leto za Slovenijo končalo 
z izredno velikim zunanje-tr- 
govinskim deficitom.

Glede na to. da je po obsegu 
za Slovenijo izredno pomem-

Študentje zahte
vajo spremembo 
strokovnih 
nazivov

ZAGREB, 20. marca (Tan
jug). študentje zagrebške me
dicinske fakultete so nocoj 
na prvi redni konferenci po
novno zahtevali od zvezne 
skupščine, naj že v tem skli
cu spremeni zakon o strokov, 
nih nazivih in akademskih 
stopnjah, ki je bil sprejet 
že 1963. leta. Predstavniki me
dicinske fakultete zahtevajo, 
da namesto dosedanjega zva- 
nja »zdravnik« dajo strokov
ni naziv »doktor medicine«.

Zakon o strokovnih nazivih, 
smatrajo študentje, ni v skla
du z osnovnimi proklamaci- 
jami naše politike.

Na nocojšnjem sestanku so 
zelo ostro kritizirali odbor za 
prosvetna m kulturna vpra
šanja zveznega zbora zvezne 
skupščine in nekatere druge 
zvezne institucije.

Kongres Baas za 
zaprtimi vrati
DAMASK, 20. marca (AFP). 
Izredni kongres sirske vlada
joče stranke Baas se je začel 
nocoj v Damasku. Kongres 
je za zaprtimi vrati.

Zorin
na Quai d’Orsayu

PARIZ, 20. marca (AFP). 
Sovjetski veleposlanik v Pa
rizu Valerijan Zorin je danes 
obiskal generalnega sekretar
ja francoskega zunanjega mi
nistrstva Herveja Alphanda. 
V pogovoru, ki je trajal pet
deset minut, sta razpravljala, 
kakor se je zvedelo v sovjet
skih virih, o Srednjem vzho
du in Evropi ter o kitajsko- 
sovjetskem spopadu.

bna tudi blagovna menjava 
po sejemskih in obmejnih 
sporazumih, so v odboru po
novno odločno izrazili zahte
vo, da je vendarle že treba v 
pristojnih zveznih organih 
sprejeti takšno rešitev, da 
bo z deviznega vidika enako 
obravnavan tako uvoz kot iz
voz po teh sporazumih. Zdaj 
so namreč izvozniki zaradi e- 
konomsko nerazumljivih pred
pisov močno prizadeti in bla
govna menjava po teh spora
zumih se ne more razmahniti, 
kot bi se lahko. F*. J.

Imenovani člani 
odbora za nagrade 
AVNOJ

BEOGRAD, 20. marca — 
Zvezni zbor zvezne skupščine 
je danes imenoval člane od
bora za nagrado AVNOJ. Za 
predsednika tega odbora je 
bil izvoljen Nikola Sekulič, 
predsednik ustavnega sodišča 
Hrvatske, za člane pa dr. Joža 
Goričar, Sinan Hasani, Mihai- 
lo Lalič, Milka Minič, Ismet 
Muzejinovič, dr. Isidor Papo, 
Puniša Perovič, dr. Blagoje 
Popov, dr. Laslo Rehak, aka
demik Pavle Savič, dr. ing. 
Vinko škarič, dr. Nikola 
Skreb, Gustav Vlahov in Bo
ris Ziherl. Z. I.

Sto dinarjev več 
učiteljem 
na Hrvaškem

ZAGREB, 20. marca (Tan
jug) — Republiški izvršni' 
svet je predlagal saboru, naj 
odobri 7.750.000 dinarjev za 
zvišanje osebnih dohodkov 
učiteljev, predavateljev in 
profesorjev, zaposlenih na 
osnovnih šolah v 52 hrvat- 
skih občinah. Če bo sabor 
sprejel predlog, se bodo pov
prečni osebni dohodki pri
bližno 9.700 prosvetnim de- 
lavcem na Hrvatskem zvišali 
od sedanjih 800 na 900 dinar
jev.

Pomladni sneg
LJUBLJANA, 20. marca. — 

Dan pred uradnim začetkom 
pomladi je po vsej Sloveniji 
— razen v Primorju — sneži
lo. Sneg je padal v velikih 
kosmih, vendar samo nekaj 
ur. Opoldne je ponekod posi
jalo sonce.

Zavrnjen predlog 
za carinske 
olajšave

BEOGRAD, 20. marca — 
Organizacij sko-politični zbor 
zvezne skupščine je danes 
zavrnil predlog poslanca Iva
na Marinkoviča iz Zagreba, 
naj bi s spremembami in do
polnitvami zakona o carinski 
tarifi uvedli nekatere olajša
ve pri uvozu blaga za naše 
delavce, ki dalj časa delajo 
v tujini. V pojasnilu tega 
predloga je rečeno, da ne bi 
bilo treba cariniti blaga v 
vrednosti do 500 din in da naj 
bi naše državljane, ki so bi
li v tujini zaposleni vsaj dve 
leti, oprostili carin za gospo
dinjske predmete in gospo
darski inventar. V bistvu gre 
za to, da bi naše delavce v 
marsičem izenačili z diplo
mati. Z. I.

Dodal je, da je zasedanje 
varšavskega sporazuma v Bu
dimpešti bilo pomebno tudi 
za nadaljnjo krepitev obram
be socialističnih držav var
šavskega sporazuma, za kre
pitev obrambe socialističnih 
držav in za novo etapo njiho
ve aktivnosti za dosego ev
ropske varnosti.

Ukrepe, ki so jih sprejeli 
v Budimpešti, je dejal Mar
ko, ne pomenijo za države 
članice nobenega omejevanja, 
marveč nasprotno, se njihova 
udeležba v vodstvu povečuje. 
V Budimpešti sploh niso go
vorili o tem, rta bi uporabili 
češkoslovaške oborožene sile 
zunaj meja Češkoslovaške, je 
izjavil zunanji minister.
, O tem je govoril Jan Mar
ko na skupni seji zunanje
političnih odborov obeh do
mov, ki so danes preučili 
in priporočili skupščini, naj 
ratificira mednarodni spo
razum o neširjenju jedrske
ga orožja.

Češkoslovaški minister je 
dejal, da je glavni namen 
poziva sedmih socialističnih 
držav v tem, da se odstranijo 
grožnje vojnega spopada in 
izboljša splošno ozračje v Ev
ropi.

Laird o antibali- 
stičnem sistemu

WASHINGTON, 20. marca 
(Reuter). Državni sekretar za 
obrambo Melvin Laird je 
danes izjavil, da načrti ZDA 
za zgraditev omejenega anti- 
balističnega sistema lahko 
spodbudijo pogovore s Sov
jetsko zvezo o nadzorstvu 
oboroževanja. V govoru pred 
senatnim odborom za oboro
žene sile je Laird dejal, da 
pomeni sklep predsednika 
Nixona o zgraditvi dveh pro. 
tibalističnih pasov do 1973. 
leta prispevek k miru. Dodal 
je, da odložitev namestitev 
teh sistemov do 1973. leta po
meni dovolj časa za pogovo
re s Sovjetsko zvezo in »od
pira vrata za medsebojno 
nadzorstvo oboroževanja«.

Skope informacije 
o delu komisije 
v Moskvi

MOSKVA, 20. marca (Tan
jug). — Komisija za pripra
vo mednarodnega posvetova
nja komunističnih in delav
skih partij, ki zaseda v Mo
skvi, je imela danes drugo 
sejo. Nekaj govornikov je 
razložilo stališče svojih par
tij o enotnih akcijah v borbi 
prott- imperializmu.

Kot se je zvedelo, so pred
stavniki nekaterih partij tu
di ob tej priložnosti pouda
rili stališče, da lahko enot
nost temelji izključno na 
medsebojnem spoštovanju 
partij, na spoštovanju samo
stojnosti in suverenosti nji
hovih držav. V teh govorih 
je bilo prav tako poudarjeno, 
da na posvetovanju ne bi 
bilo treba obsoditi nobene 
partije. Menijo, da bo komi
sija zasedala ves teden.

Informacije o delu komi
sije zelo težko pridejo v jav
nost. Predstavniki 67 partij 
se sestajajo in v glavnem sta
nujejo v velikem kompleksu 
vil na Leninskih gorah, ki so 
ograjene z zidom in dobro 
zavarovane, tako da so prak

tično izolirane od sveta. Pri
pravljalna komisija nima ti- 

rvnega urada niti ni nih
če od prisotnih pooblaščen 
odgovarjati na vprašanja no
vinarjev.

Tito prispel 
v Zagreb

ZAGREB, 20. marca (Ta
njug). Predsednik republike 
Josip Broz Tito z ženo je 
prispel nocoj v Zagreb. V 
njegovem spremstvu sta bila 
predsednik CK ZK Hrvatske 
dr. Vladimir Baiitarič in pred
sednik izvršnega sveta sabo
ra dr. Savka Dabčevič-Kučar, 
ki sta visoka £osta sprejela 
v Slavonskem Brodu.

Po krajšem postanku vtem 
industrijskem središču Slavo
nije je predsednik Tito na
daljeval pot v glavno mesto 
SRH Zagreb. Pred tem se je 
zadržal krajši čas tudi v Si
sku, kjer so ga sprejeli 
predstavniki obdane in druž- 
beno-političnih organizacij.

V Zagrebu so visokemu go
stu in njegovi ženi zaželeli 
prisrčno dobrodošlico pred
sednik sabora Hrvatske Ja
kov Blaževič, general polkov
nik Djoko Jovanič in pred
sednik skupščine Zagreba Jo. 
sip Kolar.

Nujen sestanek 
varnostnega sveta

NEW YORK, 20. marca 
(UPI). Danes popoldne se je 
sestal varnostni svet. Raz
pravljal je o problemu afri
škega ozemlja Namibija, kjer 
je prišlo do poslabšanja po
ložaja, ker je južnoafriška 
vlada zavrnila, da bi ukini
la svojo upravo v tej deželi. 
Zahtevo za takojšen sestanek 
varnostnega sveta je podpi
salo veliko število azijskih in 
afriških držav, med podpis
niki je tudi Jugoslavija.

Zrušilo se je 
letalo „DC-3 

19 mrtvih
Na letališču v New Orle
ansu je prišlo do nesre

če zaradi megle
NEW ORLEANS, 20. marca 

(Reuter). — Na mednarod
nem letališču v New Orlean
su se je danes zrušilo char- 
ter letalo »DC-3«. življenje je 
izgubilo 19 od 30 potnikov in 
članov posadke. Do nesreče 
je prišlo zaradi megle, ki je 
ležala na letališču. Potniki 
so bili v glavnem športni ri
biči in lovci, ki so leteli v 
Honduras. Enajst preživelih v 
tej nesreči so prepeljali v 
bolnišnico in njihovo zdrav
stveno stanje je zadovoljivo.

Mordehai na 
svobodi

JERUZALEM, 20. marca 
(AFP). Predstavnik izraelske
ga ministrstva za zunanje za
deve je sporočil nocoj, da so 
švicarske oblasti spustile na 
svobodo uslužbenca izraelske 
varnostne službe Mordehaia, 
ki je na letališču v ZUrichu 
ubil enega od napadalcev na 
izraelsko potniško letalo.
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PT»»viNnPJene žičnice obratujejo — ZICtUCA —
PLANINA: posamezne snežinke, —2. 82 cm zmrznjenega srn 
ČS,-°nra^,JeJO- ~ OČNICA - ZELENICA, TraBELJ - P 

V«. ™, sren, VRH ZELENICE: sneži -2 220 d 
žičnice obratu,ejo. - 2ICNICA - VOGEL- meilk -2 300 c
žičnice obratujejo. — 2ICNICA _ VITRA mt pon*'
«nCmCA spANOV VRH: rahlo sneži, 0. s joda j 60 cm. 
80 ran, zgoraj 100 cm, žičnica obratuje — POHORSKA VZPI 
r“^°, —4. 5 cm novega prtiča na 75 cmzmranjene
vlečnici Bellevue in Bolfenk obratujeta — VLEČNICA - 

(-JK; oblačno. 0, 60 cm, vlečnica Obratuje. — VLEČNICA 
oblačno, —1, 100 cm. vlečnica obratuie — RATEČE 

NICA: posamezne snežinke, —1. 60 cm. — LIVEK- jasno —1 
<!???• 5Sncnl zmrznjenega snega, vlečnice obrat:

JEZERSKO: sneži. —2, 1 cm novega pršiča na 12 cm zn 
podlage. — CELJE: sneži, 0. snežne lise. - SLOVENJ G 
pretežno oblačno, —1. 3 cm novega :nega brez podlage — 
BOR: sneži, 0, 1 cm novega snega brez podlage — MURSKA 
TA: sneži, 0. 1 cm novega snega brez podlage — NOVO 1 
sneži. 1. snežne lise — BRNIK: posamezne snežinke 0 bre: 
— LJUBLJANA: posamezne snežinke 1 prež sn.M.i, *xRTr 
KREDARICA: megla, -6, 370 cm snega.

Telegrami
ZAHTEVA PO PONOVNEM PROCESU — MEMPHIS. 

James Eari Ray, ki je bil obsojen na 9 let zapora zaradi 
umora Martina Luthra Kinga, zahteva obnovo procesa.

PRVI PAPEŽEV OBISK V AFRIKI — VATIKAN. V 
drugi polovici julija bo papež Pavel VI. obiskal Ugando, 
kar bo prvi obisk poglavarja katoliške cerkve v Afriki.

POTOVANJE — KAIRO. Prihodnji mesec bo v Wa- 
shington odpotovala vladna delegacija ZAR, ki bo z Med
narodno banko za obnovo in razvoj sklenila sporazum 
o posojilu 25 milijonov dolarjev. ZAR bo posojilo odpla
čevala 40 let.

TEODORO PETKOFF ZNOVA ARETIRAN — CARA
CAS. Vojaška policija Venezuele je aretirala člana ko
munistične partije Venezuele Teodora Petkoffa, ki je fe
bruarja 1967 pobegnil iz zapora in se dve leti skrival. Isto 
noč so aretirali tudi pisatelja Joseja Vicenta Abreua in 
bivšega kapetana Boneta Salasa, nekdanjega šefa mestne 
policije.

ZAPLENJENI LADJI — LIMA. Perujski torpedni čol
ni so znova zaplenili dve ameriški ladji, ki sta ribarili 
v perujskih ozemeljskih vodah. Izpustili so ju šele, ko sta 
perujskim oblastem plačali globo.

EKSPLOZIJA BOMBE — ATENE. Bomba ročne izde
lave je eksplodirala v bližini nekega glavnega atenskega 
križišča. Policija je aretirala več ljudi.

OBISK — \VASHINGTON. Pomočnik ameriškega 
ministra za finance in monetarna vprašanja Paul Voelcker 
je odpotoval na obisk v London, Pariz in Bonn. Pogovar
jal se bo o mednarodnih monetarnih problemih. V Bonnu 
bo zahteval pojasnilo o predlogih zahodnonemške vlade v 
zvezi z deviznimi stroški za vzdrževanje 225.000 ameri
ških vojakov v ZRN.

RUŠILEC ZA BONN — BOSTON. V ameriški vojaški 
ladjedelnici v Bostonu bodo v soboto izročili zahodnonem- 
škim predstavnikom prvega od treh rušilcev za morna
rico ZRN. Opremljen je z vodenimi izstrelki.

PROTEST — BONN. Sovjetsko veleposlaništvo v 
Bonnu je protestiralo pri zunanjem ministrstvu zaradi 
vesti v zahodnonemškem tisku, da je bil politični sveto
valec veleposlaništva Voroncov, ki je bil 25. februarja 
umrl v Kolnu v prometni nesreči, šef sovjetske obvešče
valne mreže v ZRN.

JEDRSKI FIZIKI — HAVANA. Prvi letnik kubanskih 
jedrskih fizikov bo v kratkem končal šolanje in prevzel 
upravljanje poskusnega atomskega reaktorja, ki so ga ne
davno postavili na Kubi s sovjetsko tehnično pomočjo. 
Pričakujejo, da bo diplomiralo kakih 300 ljudi, ki so 
študirali atomsko fiziko na inštitutu kubanske akademije 
znanosti.

DEBRE BO OBISKAL ALŽIRIJO — ALŽIR. Francoski 
zunanji minister Michel Debre bo 5. maja prišel na dvo
dnevni obisk v Alžirijo.

Pa še to:
WESTERN — Po nedavnem umoru v vojvodinski vasi 

Stajičevo so na zboru volivcev zahtevali, naj vsem lastni
kom orožja orožje odvzamejo. Predstavnik tajništva za 
notranje zadeve je pojasnil, da ne morejo kar počez odvze
mati pištol, če za to ni upravičenega razloga. Nakar je 
eden izmed jeznih volivcev predlagal, naj bi vsakomur, ki 
ima pištolo, dali še eno.

Najbrž za primer, če bi ena odpovedala.

Vreme 20. marca 1969 ob 13. uri

Temperatura

Ljubljana
07

1
13
4

Planica —1 2
Brnik 0 4
Maribor 0 2
Slovenj Gradec —1 3
Celje 0 3
Novo mesto 1 2
Koper 7 9
Kredarica —6 —6
Reka 6 9
Puli 7 10
Split 11 15
Dubrovnik H 15
Zagreb 1 2
Beograd 2 4
Sarajevo 2 3
Titograd 11 16
Skopje 5 8
Celovec 0 4
Gradec —2 2
Dunaj 0 —1
Milano 7 12
Genova 15
Miinchen —1 0
Ziirich 5 7
Benetke 5

Prognoza '
VREMENSKA SLIKA:

Področje visokega zračnega 
pritiska se iznad vzhodne Ev
rope le počasi širi nad Balkan 
in Sredozemlje. V nižjih pla
steh prevladujejo še vlažni ve
trovi. Zato se še pojavljajo 
padavine v notranjosti Balka
na.

NAPOVED ZA PETEK:

SLOVENIJA:

Ponoči bodo v presledkih še 
rahle padavine, čez dan bo 
pretežno oblačno. Delne raz
jasnitve so možne le na Go 
renjskem in Pimorskem. Noč
ne temperature bodo okoli 0. 
v Primorju 4, najvišje dnevne 
do 5, v Primorju do 10 sto- 
ninj» C

JUGOSLAVIJA:

Pretežno oblačno bo, v Bos
ni in osrednji Srbiji še manj
še padavine.

sončne

delno oblaCno

&obto<BO v***«.«
<3$ nevihte -?=

=r megla
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Ljubljanska kronika
PREBIVALSTVO
Enkrat dve — V sredo je v obeh ljubljanskih porodnišni
cah prvič zajokalo 12 deklic in 14 dečkov. Najtežji fantek 
se je rodil v Mestni porodnišnici: tehtal je 4.25 kilogramov.
V tej porodnišnici so pomagali na svet tudi dvojčkom — 
deklicam. Rekorderka med deklicami je zajokla v klinič
ni porodnišnici: jeziček tehtnice se je pod njeno težo usta
vil na 3.86 kilogramih.
Poroke — V petek bodo v poročni dvorani ljubljanskega 
magistrata štirje pari zapluli v zakonski pristan.
Pogrebi — Na ljubljanskem pokopališču »Zale« so včeraj 
popoldne svojci pospremili k zadnjemu počitku 4 pokoj
nike.
HOTELI
V Vnionu društvo za zaščito materiala — V četrtek je bilo 
najmanj gostov v ljubljanskem hotelu Lev, v katerem so 
prevladovali tujci. Hotela Bellevue in Slon sta bila zase
dena za 10 odstotkov bolje kot Lev, Turist in Ilirija pa 
sta bila polna. V hotelu Union so prenočevali člani društ
va zaščito materiala.
REŠEVALCI
8 lažjih poškodb — Vozniki ljubljanske reševalne postaje 
so napravili včeraj do 19. ure 179 voženj. Poškodovanih 
je bilo 8 oseb.
LETALIŠČE
Samo eno letalo — Z ljubljanskega letališča Brnik je vče
raj poletelo samo JAT-ovo letalo, ki vozi na redni progi 
Ljubljana— Beograd—Ljubljana. Z Bmikov se je dvignilo 
ob 7. uri zjutraj, nazaj pa se je vrnilo ob 21. uri zvečer. 
Igrišča bodo pripravljena — V športnem parku ing. Stan
ka Bloudka smo izvedeli, da bedo vsa športna igrišča v 
Tivoliju očistili in pripravili za prve obiskovalce. Tudi 
igrišče najmlajših bo do toplih dni že nared.
TABORNIKI
Tečaj za vodnike — Taborniški odred črnega mrava iz 
Most je organiziral vodniški tečaj, da bi dobili nove kad
re. ki bodo vodili delo v taborniških enotah. Tečajniki se 
bodo seznanili z zgodovino taborniške organizacije, z nje
nim delom in statutom ter z osnovami prve pomoči. 
Taborniki bodo zborovali — V soboto, 22. marca, bodo 
člani izvršnega odbora tabornikov Slovenije na redni seji 
razpravljali o sklepih skupščine, o proračunu za to leto, 
o članarini in tekmovalnem pravilniku za taborniški mno
goboj. Glasovali bodo tudi o podelitvi plaket dr. Jožeta 
Potrča.
MLADINA
Študentski oktet na »Vaši matineji« — V nedeljo dopold
ne bodo občinstvu »Vaše matineje« v Mestnem gledališču 
zapeli mladi pevci Študentskega okteta. Predstavili se bo
do š slovenskimi jugoslovanskimi in ruskimi narodnimi 
ter črnskimi duhovnimi pesmimi.

Mlad krompir v slani vodi
Prodajajo ga v prodajalnah Prehrane

LJUBLJANA. 20. marca. Tudi trgovine s prehrambenim 
blagom nas že spominjajo na pomlad. Te dni so nam
reč na police supermarketa na Ajdovščini in še neka
terih drugih prodajaln Prehrane postavili kozarce, v 
katerih je v slani vodi mlad krompir.

Na trg ga je poslal pre
hrambeno industrijski kom
binat iz Bečeja. 850 gramski 
kozarec pa stane 4.40 din 
Proizvajalec opozarja potroš
nike, da morajo krompir pre
den ga dajo v pečico, dobro 
oprati v vroči vodi.

Prehrambena industrija za

laga prodajalce z novimi in 
novimi pripomočki pri kuhi. 
Tako prodajajo pri Prehrani 
Pikam — dodatek k pečen
ki in obloženim kruhkom in 
Pikant — solato k pečenki 
in mesu spečenemu na žaru 
Kozarec Pikanta stane 3.75 
din. J. N.

Občanov barometer

, Jem po, tempo..."
V Slončku sedela, pol
glasno si pela. »Vesela 
sem. Kako da ne? Spet 
sem v Ljubljani. Vidim 
jo dvakrat, trikrat na 
leto. Študiram v Miinch- 
nu.« Tako se je predsta
vila Alenka Cernčec.
»Veste«, je dejala. »Po 
vsod je lepo. doma je 
najlepše.« Delo prebira, | 
tam daleč v tuji deželi 
in Občanov barometer 
pozna. ^

• Kakšen je današnji dan za vas?
»Vesel, spet sem doma. Imamo polletne počitnice.«
• Kat pravzaprav ste?
»V Ljubljani sem Primorka, na Primorskem Štajer

ka. na štajersko ne hodim, v Nemčiji pa sem Jugoslo- 
vanka«

• Kakšen je študij pri ras’
»Tam profesorja vidiš prvič in zadnjič na izpitu. 

Predavanja so bolj neosebna, študentje plačajo šolnino 
in prihajajo ali pa ne na predavanja.«

• Vam je to všeč?
»Ne. Ce profesor predava bolj osebno, te predmet 

tudi bolj zanima.«
• Se srečujete z Jugoslovani?
»Bolj poredko. Za dan republike. Sicer pa v Miinch- 

nu študira precej Jugoslovanov. Vem. da jih je na filo
zofski skoraj 300«

• Razlika med Nemci m nami?
»Skorajda je ni. Tempo življenja je tudi tu hiter. 

So pa Bavarci zel0 prijazni. Morda zaradi piva.«
• Vedo Nemci kaj o Jugoslaviji?
»Rada se pogovarjam z njimi o Jugoslaviji. Zanimivo 

je. da zadnja tri leta pišejo o naši deželi. Vedno več 
je reportaž m člankov na TV in v časopisih. Tudi naše 
filme propagirajo.«

• Lahko kritizirate Ljubljano?
»Težko. Ja. vreme ja. Gori ni tako megleno. In lo

kalov za mladino je manj.«
• Zelja1'
»Rada bi bila novinar.«
• In vprašanje?
»V Munchnu bodo leta 1972 olimpijske igre. Rada 

bi navijala za č.mveč igralcev ljubljanske Olimpije. 
Kako je z mladimi košarkarji.«

XXX
Na vprašanje je odgovoril prof. Milutin Pavlovič, 

trener Olimpije: »Strokovni svet KZJ je v zadnjih pe
tih letih posvetil največ skrbi mladim. Z mladinci smo 
nastopili na dveh evropskih prvenstvih in obakrat osvo
jili drugo mesto. V sami Olimpiji delamo precej z 
mladimi. Trije med njimi — Rome. Fišer in Gvardi- 
jančič so letos že v prvi ekipi. Menim, da bodo v 
Munchnu igrali Jelovac. Žorga in Bassin.«

J02E JERMAN

Foto: M. Svabič

Zamenjal je semafor
Študent Jelko Kovačič je na lastno pobudo rešil promet
no zmedo na križišču med Titovo in Aškerčevo cesto

LJUBLJANA, 20. marca. Poznam mnogo poklicev, ki 
se jih oprimejo ljudje, čeprav zanje niso izučeni. Za 
denar, seveda. So pa še taki, ki se iz matematika po 
potrebi prelevijo — v prometnega miličnika, in to ne 
zaradi, denimo, slave.

Jelko Kovačič, študent ma
tematike, je včeraj za pol 
ure zamenjal svoje logari
temske tablice, računalnike, 
svinčnik in papir za vlogo 
»miličnika po sili«.

Včeraj, nekaj minut pred 
tretjo uro popoldne, ko je 
bilo na ljubljanskih ulicah 
največ prometa, se je na kri
žišču Titove in Aškerčeve ce
ste pokvaril semafor. Tako 
je bila Titova cesta odprta 
za ves promet, medtem ko

ne.

Zavrteli boste telefonsko 
številko 311-050 (Avto—moto 
društvo »Moša Pijade«) in 
jib pobarali o tem

»Hja, tovariš,« vam bodo 
odgovorili z nasmehom, »teh 
informacij vam po telefonu 
pa ne moremo dati.«

Vi pa radoveden:
»Zakaj pa ne?«
»Zato, ker ne, pa pika! Po 

telefonu ...«
Ne preostane vam nič dru

gega, kot da vzamete pot pod 
noge (dobesedno!) in jo mah
nete iskat odlok Mestnega 
sveta.

Naj vam pomagamo mi, če 
vam že AMD ne more ali ne 
sme. Odlok Mestnega sveta o 
učenju na motornih vozilih, 
61. 41 in 42 pravi, da mora
jo imeti vozila, na katerih 
se učijo kandidati za vozni
ški izpit, označeno tablico in 
sicer avtomobili dve. motor
na kolesa pa eno. Obliko in 
velikost predpiše Avtomoto 
zveza Jugoslavije.

Prepovedano pa je učenje 
na motornih vozilih v ožjem 
centru mesta in sicer po na
slednjih ulicah in trgih: Ti
tova od podvoza do Ašker
čeve ulice. Prešernova, Gos-

Več predstavni
kov javnosti

LJUBLJANA, 20. marca. — 
Skupščina temeljne izobraže
valne skupnosti Ljubljana je 
danes razpravljala o predlo
gu statuta skupnosti, o pred
logu poslovnika skupščine 
skupnosti, o poslovnem po
ročilu in zaključnem računu 
In o predlogu načel in pogo
jev o uporabi sredstev za in
vesticije v otroško varstvo.

V daljši razpravi o predlo
gu statuta, o katerem so prej 
že razpravljale občinske sku
pščine in ustrezni zavodi, so 
udeleženci predvsem pouda
rili, da mora biti med člani 
skupščine izobraževalne sku
pnosti čim več predstavnikov 
družbene javnosti, saj Je si
cer nevarnost, da se to telo 
spremeni v »cehovski« zbor.

JELKO KOVAČIČ

posvetska, Miklošičeva, Ki
dričeva, Beethownova, Dal
matinova, Tavčarjeva, Čopo
va, Wolfova, Cankarjeva, Pre
šernov trg in Trg OF.

Tako! Upamo, da smo vam 
s tem prihranili čevlje in 
čas, avtomoto društvu »Moša 
Pijade« pa neprijetne tele
fonske pozive.

je na Aškerčevi venomer go
rela rdeča luč.

Toda čakanje pred sema
forji običajno ni tako dol
gotrajno, kot je bilo za ne
katere voznike včeraj. Več 
kot dvajset minut se luči na 
semaforjih niso spremenile. 
Vozniki na Titovi cesti so 
nemoteno vozili, tisti, ki so 
prihajali po Aškerčevi, pa so 
morali čakati, tekati...

»Sel sem na predavanje. Pri 
filozofski fakulteti sem opa
zil neskončno kolono avtomo
bilov — in to ne samo v eni 
vrsti — ki se je raztegnila 
skoraj do kina Vič. Tisti av
tomobili, ki so stali prvi v 
vrsti, so bili že čisto na kri
žišču, drugi za njim pa so se 
zaletavali drug v drugega in 
trobili naj prvi že izpeljejo.

»Torbo sem prislonil k se
maforju In se pognal na sre
do križišča, razprostrl roke 
in začel usmerjati promet. 
Sprva so me vozniki začude
no gledali. Kaj neki počne 
civil na cesti in maha z ro
kami? Ko so videli, da jim 
hočem pomagati iz zagate, so 
začeli voziti tako, kot sem 
se obračal. Cez dvajset minut 
sem tako nepoklican usmer
jal promet. Neki Italijani so 
se od srca nasmejali, ko so 
me zagledali. Neznancu sem 
komaj še utegnil naročiti naj 
pokliče miličnika.«

Ta se je res kmalu pripe
ljal. Najprej ga je pokaral, 
kaj počne tam, ko pa za to 
ni pristojen, potem pa je le 
ugotovil, da je študent Jelko 
Kovačič storil samo tisto, kar 
je bilo edino pametno — ure
jal je promet v zadovoljstvo 
stoterih voznikov. V. GASARTONI KOVAČIČ

V začetku - po starem
Pred sprejetjem novega mestnega statuta bo 
nova skupščina ljubljanska delovala po starem

Komisija za statut mesta Ljubljane je na aejl, ki je 
bila letošnjega 18. marca obravnavala vprašanje organi
zacije in funkcioniranja mestne skupščine v prehodnem 
obdobju do sprejetja statuta mesta. V zvezi s tem bo 
pripravila osnutek odloka, s katerim bodo začeasno 
urejene pristojnosti mestne skupščine in določeni izvr- 
šilno-politični organi skupščine — sveti ter temeljna o. 
ganizacija mestne uprave. Komisija je sprejela načelno 
stališče, da je treba vsa ta vprašanja začasno urediti na 
osnovi veljavnega statuta mesta in republiškega zakona 
o mestih, ki so razdeljena na občine. Komisija meni, 
naj bi mestna skupščina do sprejetja novega statuta 
opravljala tiste skupne mestne zadeve, ki so bile doslej v 
pristojnosti mestnega sveta. O aktih, ki bodo urejali . 
vprašanja, bo razpravljala in sklepala izvoljena sku 
ščina mesta na svoji prvi seji, in sicer takoj ko bo kon
stituirana.

- Takoj ko bodo urejena vsa vprašanja glede začetka 
dela mestne skupščine, bo komisija začela pripravi inf 
predlog statuta mesta, kar je njena glavna naloga. Na 
seji komisije je prevladalo mnenje, da nekatere raz
prave med občani, zlasti v okviru dosedanje predvolilne 
dejavnosti, kažejo, da skušajo vprašanje ustreznejše 
družbeno-politične ureditve mesta ponekod poenostav
ljati na dilemo: ena sama občina ali sedanje stanje. 
Komisija meni. da utegnejo takšni in podobni pojavi 
opredeljevanja občanov na osnovi tako poenostavljene 
dileme, preusmeriti naša temeljna prizadevanja z vse
binskih vprašanj na organizacijska In formalna vpra
šanja.

Komisija bo zato, da bi zagotovila organizirano raz
pravo in kvalificirano odločanje o bodočem statutu 
mesta, izdelala program nalog, H jih je treba uresniči
ti do konca leta, ko bodo sprejemali novi statut. V 
njem bo predvideno obsežno strokovno delo glede pro
učevanja posameznih vprašanj, pa tudi čas za široko 
javno razpravo v družbeno-poUtičnih organizmih Ljub
ljane in v Javnosti. Ta program bo komisija objavila 
v dnevnem tisku in tako omogočila vsem zainteresira
nim ustvarjalno vključitev v oblikovanje bodoče druž
beno-politične ureditve Ljubljane.

KOMISIJA ZA STATUT MESTA LJUBLJANA

Prihranite čevlje in čas
AMD »Moša Pijade« vam po telefonu ne ustreže

LJUBLJANA, 20. marca. Morda želite tudi vi stopiti v 
vrste motoriziranih državljanov in se pripravljate na 
vozniški izpit? Lepo in prav. Sosed vas bo učil s svo
jim avtomobilom, na katerega bo obesil tablico »L«. 
Se ena malenkost: zvedeti morate, po katerih ulicah 
v centru mesta smete voziti s to tablico in po katerih

Starši, vaš sin je prestopnik
Pomanjkljiva vzgoja, od tod še vedno slabo izvira, menijo v Mostah

Varstvo družine in otrok je še zmerom temeljna nar 
loga moščanskega zavoda za socialno delo. In tudi 
mladoletniško prestopništvo je še zmerom žgoče vpra
šanje, ki mu posveča strokovno moštvo te ustanove 
največ svojih delovnih moči in sposobnosti. Da se v 
meščanski občini število prestopnikov zmanjšuje, ni 
najbrž zgolj zasluga najširše družbene skrbi, ampak 
tudi posledica temeljitega dela ljudi iz zavoda, prvega 
te vrste v Ljubljani in drugega v Sloveniji.

številke, ki ne dopuščajo 
nobenih izmikanj, govorijo 
takole: Leta 1966 je bilo v 
občini Še 93 mladoletnih pre
stopnikov. Med njimi je bilo 
32 otrok, starih do 14 let. .Le
to dni pozneje so v zavodu 
zaznamovali 77 prestopnikov 
(24 otrok), lani pa samo 68 
(20 otrok). Med prestopki

Škrat ju je 
pustil v Afriki

V našem četrtkovem po
ročilu o vrnitvi študentov
ske odprave iz raziskoval
nega popotovanja po Se
negalu in Gambiji je ti
skarski škrat dva člana 
odprave kratkomalo pustil 
v vroči Afriki. To sta za
konca Andreja in Milan 
Orožen-Adamič. No, škra
tu navkljub sta Andreja In 
Milan sredino noč vseeno 
lepo prespala v domači po
stelji.

Med 13 kandidati 
— šest žensk

LJUBLJANA, 20. marca — 
Na današnjem zboru volivcev 
krajevne s-tupnosti »Ajdovšči
na« so volivci potrdili vse 
kandidate, ki so jib pred 
časom postavili na kandida
cijskih konferencah. Raz
pravljali pa so tudi o bodoči 
komunalni ureditvi Ljubljane.

Za odbornike občinske skup. 
ščine Kandidirata iz treh vo
lilnih enot po dva kandida
ta. Med njimi sta dve ženski. 
Za mestni zbor mestne skup. 
ščine kandidirajo trije kan
didati, izvoljen pa bo le eden. 
Za republiški zbor bodo lah
ko izbirali volivci med dvema 
kandidatoma, prav tako za 
družbeno-politični zbor zvez
ne skupščine — vsi Kandida
ti za republiške in zvezne 
poslance pa so ženske.

Ko so razpravljali o bodoči 
komunalni ureditvi mesta, so 
volivci pripomnili, da bi mo
rala komisija, ki pripravlja 
statut mesta, s svojim delom 
seznanjati občane.

B.P.

Prvi vpisi posojila 
za železnice

LJUBLJANA, 20. marca. — 
Slovenski in istrski železni
čarji so se že prvi dan po 
razpisu posojila za moderni
zacijo železnice polnoštevilno 
odzvali. Tako so že dopoldne 
posamezni delavci uprave 
združenega podjetja vpisali 
80.000 dinarjev posojila. Na 
popoldanskem sestanKu pred
stavnikov železniških podje
tij pa so se obvezali, da bo
do ta podjetja kljub majh
nim skladom za sedaj vpisala 
okoli 2,200.000 dinarjev poso. 
jila. Pri tem niso upošteva« 
ni posamezni vpisniki, saj ra
čunajo, da bodo že do jutri 
dosegli sKupno okrog 3 mili
jone dinarjev vpisanega po
sojila.

P. O.

Mladinski klub 
na Taboru?

LJUBLJANA, 20. marca — 
Okoli 40 mladincev se je u- 
deležflo zbora mladih terena 
Tabor, od povabljenih druž
beno političnih delavcev, mla
dih kandidatov na letošnjih 
volitvah in predstavnikov 
mladine pa sta se zbora u- 
deležlla le dva.

Po razpravljanju o pred
volilni dejavnosti sta »padla« 
še dva zanimiva predloga. 
Udeleženci zbora so se odlo
čili podpreti zahtevo o zniža
nju vstopnine za mladino v 
kinematografu Komuna, kjer 
predvajajo res izbrane filme, 
znova pa so načeli tudi raz
pravo o mladinskem klubu 
na Taboru, do katerega za
vzemajo predstavniki neka
terih družbeno .političnih or
ganizacij precej odklonilno 
stališče.

IGOR LJUBINA

Nič več 
po luknjah

Danes je prvi pomla
danski dan. Mnogi se ga 
veselimo saj nam ta naj
lepši letni čas prinaša 
mnoge radosti. Komun al- 
cem pa delo. Mraz, sneg 
in sol so pustili na cestah 
voznikom precej neprijet
nih sledov.

Pri »Snagi«, ki skrbi za 
mestne ulice, so se že lo
tili dela. Obnovili so pro
metne znake, sprali ostan
ke soli s cest, ki jih tu
di že krpajo z asfaltom. 
Za Bežigradom, v Mostah 
in v Centru delajo tri eki
pe. Računajo, da se vozni
ki približno čez 10 dni ne 
bodo več jedli ha »luk
njaste« ceste, seveda, če 
bo vreme delavcem naklo
njeno. Ko pa se bodo ce
ste dobro osušile, bodo 
pričeli tudi z označeva
njem prehodov za pešce, 
prebelili pa bodo tudi dru
ge oznake na asfaltu.

B. P.

prednjačijo tatvine. Kar 90 
odstotkov jih je. Sledijo jim 
ogrožanje javnega reda, go
ljufije, neupravičene uporabe 
motornih vozil in tako na
prej.

Tisto, kar čudi in skrbi pri 
tem lanskem podatku je dej
stvo, da kar 49 prestopnikov 
živi v popolnih družinah. 
Imajo očeta in mater, a so 
se navzlic temu podali na pot 
prestopkov. Direktor zavoda 
Franc Lozinšek vidi vzrok za 
to v pomanjkljivi domači 
vzgoji. Torej smo zopet pri 
starem in ne vem kolikokrat 
ponovljenem vprašanju. Ro
ditelja se pehata za zasluž
kom in pri tem pozabljata 
na svojega otroka. Zaklepata 
ga dostikrat doma, namesto, 
da bi ga dala v vrtec, življe
nje v njem bi otroku dalo 
več dobrega, kot pa življenje 
za zapahnjenimi vrati. Bolj 
razumljivo pa je kajpada, če 
se poda na pot prestopkov

Današnja obravnava je bila 
druga, ker so prvo zaradi 
slabosti in napada obtožene
ga preložili.

Obtožnica očita Ovtarju, da 
je 29. julija lani v kolodvor
ski restavraciji Celje z nožem 
zabodel v vrat Ljubana Ko- 
Ijajo. ki je izkrvavel oziroma 
med prevozom v bolnišnico 
umrl, ter da je lani iz bara
ke na Polulah odtujil dvema 
občanoma 1.330 dinarjev.

Sodišče je obsodilo Alojza 
Ovtarja na enotno kazen 12

Vrhovno sodišče 
SRS potrdilo 
kazen

MARIBOR, 20. marca — 
Vrhovno sodišče SRS je za
vrnilo pritožbo Ivana Prem
zla in njegovega zagovornika 
in potrdilo sodbo maribor
skega okrožnega sodišča, ki 
ga je obsodilo zaradi kazni
vih dejanj ropa in neupravi
čene uporabe motornega vo
zila na enotno kazen štiri 
leta in osem mesecev stro
gega zapora

Ivan Premzl iz Njiverce, 
pleskar brez zaposlitve, je 
23. aprila lani okoli 20. ure 
na cesti v Kidričevem s silo 
vzel Ivanu Kraševcu iz žepa 
suknjiča denarnico s 640 di
narji. Razen tega je 20. mar 
ca okoli 20 ure pred gostil
no Finžgar na Pragerskem 
po dogovoru z nekim mlado
letnikom neupravičeno upo
rabil moped, last Ivana Vo- 
deta.

Vrhovno sodišče SRS je 
ugotovilo, da je mariborsko 
okrožno sodišče pravilno o- 
oenilo okoliščine in izreklo 
primemo kazen. Ivan Premzl 
je na razpravi večkrat spre
minjal svoj zagovor in obre 
maijeval za roparski napad 
tudi neko drugo osebo. Vrsta 
prič pa je na razpravi od
ločno potrdila, da ta oseba 
v času roparskega dejanja ni 
mogla biti navzoča na kraju 
roparskega napada. Ivan 
Premzl je bil že kaznovan 
in je zadnjo i«»im prestal 
šele januarja 1968.

N. S.

Zgorel je v vinski 
kleti

DRAGANA SELA, 20. mar
ca — Včeraj ob 22. uri je 
77-letni Martin Okrešek po 
delu v vinogradu v Gori 
Ljuben legel k počitku in 
pustil prižgano svečo. Vnela 
ae Je posteljina, potem pa Je 
rdeči petelin zajel vso zidani
co. Martin Okrešček Je živ 
apnel.

otrok, M nima pravega do
ma. Se bolj pa, če živi otrok 
pri nezakonski materi, ki ne 
najde stanovanja in mora za
to otrok največkrat v rejo. 
Otrok se odtuji... Pri tistih 
prvih pa moramo vseeno 
opozoriti, da zaposlenost ma
tere in očeta ne sme in ne 
more biti vzrok za pomanjk
ljivo vzgojo.

Ob vseh teh perečih rečeh 
na zavodu venomer poudar
jajo, da bi bilo treba graditi 
nove vrtce, da bi bilo prosto-

let m 6 mesecev strogega za
pora.

Pri odmeri kazni je sodi
šče upoštevalo, da je Ovtar 
mlajši polnoletnik in da je 
že 17-krat prišel v konflikt 
z družbenimi normami, kar 
potrjuje, da je rasel v neure
jenih družinskih razmerah.

Guma je počila
2DANJA VAS, 20. marca — 

Ko je danes ob 3.30 uri Fe
renc Polvogy iz Budimpešte 
vozil svoj tovornjak od Za« 
greba proti Ljubljani, je ne
nadoma počila guma na zad
njem kolesu. Tovornjak je 
zaneslo, Polvolgjr pa je pri 
tem dobil težje telesne po
škodbe na glavi, škode je za 
okrog 20.000 dinarjev.

ra za čim več otrok. Zavze
majo se za ustanavljanje ta- 
koimenovanih družbenih cen
trov. Le-ti naj ne bi bili taki 
kot današnji mladinski klu
bi, v katerih počenja mladi
na vse, kar se ji zahoče. Tre
zna in pametna roka naj bi 
v teh centrih vodila mlade 
ljudi od politehničnih opra
vil do literarnih in filmskih 
krožkov ... Mladi bi delovali 
organizirano, a bi se pri tem 
vseeno čutili svobodne.

PRIMOŽ ŽAGAR

Do pravomočnosti sodbe so 
za Ovtarja odredili pripor.

MILAN SENICAH

Neuspelo tihotap
ljenje ličil

SEŽANA, 20. marca — Ca
riniki na sežanski železniš
ki postaji so našli v kupeju 
vlaka SE, ki vozi na progi 
Pariz—Zagreb, skrita rdečila 
in puder v vrednosti približ
no 30 tisoč dinarjev. Carinik 
Janič je najprej našel pod 
plaščem živanke Radovano
vič, zaposlene v Parizu, zavoj 
z rdečili. Pod njenim sede
žem je našel še dva manj
ša zavoja. Na vprašanje, ali 
je to potnica skrila, je od
govorila, da ne. Povedala je, 
da ji je zavoje v Parizu iz
ročila neka ženska, da bi jih 
nesla v Zagreb. Ker ni hote
la priznati prekrška, so se
stavili zapisnik,' kot da je 
blago brez lastnika.

N. 3.

Včeraj
Pokazala je 
bele zobe

Umirajoča, v svojih za
dnjih vzdihljajih, je še 
pokazala svoje bele zobe. 
Mestni očetje so v strahu 
zatrepetali in se oklenili 
mestnega mešnjička: »Oj, 
smrt, kam si založila svo
jo bridko koso?«

Zares — na svoj zadnji 
dan življenja — kot ji ga 
je določila pratika — je

zima še zadnjič pokazala 
svojo moč. Brstečo in v 
vse krajših nočeh kopr
nečo Ljubljano je na go
sto posejala z belimi kos
mi. Mestni očetje so se 
zgrozili: »Bo zima še zad
njič olajšala mestno bla
gajno za nekaj nepredvi
denih težkih tisočakov? 
Ojme, kje bi vzel? ...«

Na srečo je pomlad za
koračila v naše mesto že 
tako pogumno, da je sneg 
izginil tako kmalu kot 
maslo iz ljubljanskih tr
govin __ In pomlad diha
naprej. T. D.

: ■ ■
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PROMETNA NESREČA — Danes 20. marca okoli 4 ure se je zgodila na cesti 
Ljubljana—Zagreb pri Mačkovcu huda prometna nesreča. Na tovornjaku madžar
ske registracije je počila zadnja leva guma, kar je povzročilo, da se je tovornjak, 
naložen s kubanskim sladkorjem, prevrnil. Pri nesreči^se je poškodoval eden od 
dveh voznikov tovornjaka. Foto: Mirko Vesel

Obsodba za uboj z nožem
Alojzija Ovtarja so obsodili na 12 in pol leta strogega zapora

CELJE, 20. marca. Danes dopoldne je bila pred pet
članskim senatom okrožnega sodišča v Celju, ki mu je 
predsedoval Vekoslav Tanko, obravnava proti 19-letne- 
mu Alojzu Ovtarju iz Celja, obtoženemu uboja 21-let- 
nega Ljubana Koljaje iz Hrvatske in tatvine.


